
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 18256 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Ν. Μηταράκη και

Θ. Θεοχάρη, σελ. 18191 
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18153, 18185, 18189,

18190, 18191, 18193, 18195, 18202, 18203, 18204, 18206,
18207, 18208, 18209, 18213, 18214, 18218, 18223, 18225,
18229, 18232, 18233, 18234, 18256 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2141 έως 2204,

σελ. 18153, 18170 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

18171 - 18184 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας µε θέµα: «Οι πληγέντες από το σεισµό της 27ης
Σεπτεµβρίου 2021 στην Κρήτη έχουν την ανάγκη να προχω-
ρήσουν µπροστά», σελ. 18185 

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Απογοητευτικές επιδόσεις των µαθητών στο
διαγωνισµό PISA του ΟΟΣΑ», σελ. 18187 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Οργανισµός Ακαδη-
µίας Αθηνών», σελ. 18190 - 18242 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις 5-
7-2024 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση στο άρθρο 1 της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2019/1151 κατά το µέρος που αφορά τους
αποκλεισµένους διευθυντές και άλλες επείγουσες διατάξεις»,
σελ. 18191 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 18231 - 18256
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ. ,

σελ. 18198 - 18214
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 18153 - 18198
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18214 - 18231

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 18232, 18233, 18234, 18256
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 18202, 18203, 18204, 18206, 
18207, 18208, 18209, 18213

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 18153, 18185, 18189, 18190, 
18191, 18193, 18195

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18214, 18218, 18223, 18225, 
18229

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 18188, 18189
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 18185, 18186
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 18185, 18186
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 18187, 18188

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού:

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 18197, 18230
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 18205
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 18228
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 18204
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 18227, 18228
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 18208, 18219, 18228, 18229
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 18219
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 18191, 18231
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 18213
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 18212
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 18209
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 18215
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 18226
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 18207, 18208
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 18195, 18231
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 18202, 18203, 18229
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 18190, 18203, 18232
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 18218
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 18191
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 18203, 18218, 18225, 18228
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 18206
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 18210, 18213
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 18193, 18231, 18232
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ. , σελ. 18216, 18218, 18223, 18233
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 18214
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 18214
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 18223
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 18198, 18229
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 18200, 18229
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 18201
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 18220
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 18222

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’

Τετάρτη 10 Ιουλίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιουλίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη, Βουλευτή Α’ Ανα-
τολικής Αττικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’

Τετέρτη 10 Ιουλίου 2024



Α.ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

18154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18155



18156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18157



18158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18159



18160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18161



18162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18163



18164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18165



18166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18167



18168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18169



18170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18171



18172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18173



18174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18175



18176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18177



18178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18179



18180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18181



18182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18183



18184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου ότι την Τετάρτη 10 Ιουλίου 2024 οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 4505/24-4-2024 ερώτηση θα απαντηθεί από τον
Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασία κ. Χρή-
στο Τριαντόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 2253/12-12-2024 ερώτηση θα απαντηθεί από την
Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζέττα
Μακρή.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία, όσο
και ερωτώντες Βουλευτές».

Αρχίζουµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 4505/24-4-
2024 ερώτησης του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Οι πληγέντες από το σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 στην
Κρήτη έχουν την ανάγκη να προχωρήσουν µπροστά».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας κ. Χρήστος Τριαντόπουλος.

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βρισκόµαστε σήµερα εδώ µετά την κατατε-

θείσα από 24 Απριλίου του 2024 µε αριθµό πρωτοκόλλου 4505
ερώτηση, η οποία κατέστη εκπροθέσµως απαντηθείσα.

Όπως όλοι γνωρίζουµε, βρισκόµαστε σχεδόν τρία χρόνια µετά
τον καταστροφικό σεισµό στο Αρκαλοχώρι, έναν σεισµό που, δυ-
στυχώς, είχε ως συνέπεια να θρηνήσουµε και µία ανθρώπινη ζωή,
αλλά και να αλλάξει άρδην µέσα σε λίγα λεπτά η ζωή πάρα πολ-
λών ανθρώπων που κατέστησαν ουσιαστικά πρόσφυγες στον ίδιο
τον τόπο τους.

Από την πρώτη στιγµή από τις τότε κυβερνητικές εξαγγελίες,
θα εδίδετο µεγάλη έµφαση για την ανάταξη της ευρύτερης πε-
ριοχής. Δυστυχώς, εκ του αποτελέσµατος -και θα παραθέσουµε
τα στοιχεία τεκµηρίωσης επ’ αυτού- παρατηρείται ότι όχι µόνο
δεν υπάρχει ανάταξη, αλλά υπάρχουν αβελτηρίες και στασιµό-
τητες που δηµιουργούν συνθήκες πάρα, µα, πάρα πολύ επικίν-
δυνες. 

Γιατί το λέµε αυτό; Το λέµε διότι κάθε µέρα που περνά η ευ-
ρύτερη περιοχή, που έχει έναν κεντροβαρές ρόλο στον Νοµό
Ηρακλείου -είναι ακριβώς και γεωγραφικά, δεν είναι µόνο το Αρ-
καλοχώρι, είναι η ευρύτερη περιοχή, το οικιστικό αυτό σύνολο,
όλο αυτό το οικοσύστηµα οικισµών- δυστυχώς αφυδατώνεται
πληθυσµιακά. Ο κόσµος φεύγει, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
ανάπτυξη της περιοχής. Την ίδια ώρα που σε µια πολύ κοντινή
απόσταση κατασκευάζεται ένα πολύ µεγάλο έργο εθνικής εµβέ-
λειας. Βιώνουµε δηλαδή και αυτό το οξύµωρο.

Νοµίζω ότι το µείζον είναι σήµερα στη σηµερινή µου παρέµ-
βαση και ερώτηση να υπάρξουν απαντήσεις από εσάς, κύριε
Τριαντόπουλε, σε συγκεκριµένα ζητήµατα όχι µόνο τεχνικού,
αλλά και αναπτυξιακού χαρακτήρα. Και το λέω αυτό, παραθέτο-
ντας στην πρωτολογία µου δυο τρία ζητήµατα τα οποία νοµίζω
ότι είναι εξόχως σηµαντικά, όπως η, όχι απλά, αβελτηρία, αλλά η
προβληµατική κατάσταση που έχει διαπιστωθεί στην εκπόνηση
και έκδοση αδειών. Το πρώτο και το µείζον είναι να µπορέσει, για
να αναταχθεί η περιοχή οικιστικά και κατασκευαστικά, να λει-
τουργήσει το κράτος, µέσω του ΤΑΕΦΚ, εύρυθµα και λειτουρ-
γικά. Τουναντίον, αυτό δεν συµβαίνει, και τα στοιχεία που θα
παραθέσουµε νοµίζω ότι είναι πολύ χαρακτηριστικά.

Θέτω, λοιπόν, τα εξής έξι διακριτά ερωτήµατα. Κύριε Τριαντό-
πουλε, πόσες αριθµητικά αιτήσεις για έκδοση άδειας επισκευής

εκ των δύο χιλιάδων εξακοσίων δεκαεπτά αιτήσεων έχουν ελεγ-
χθεί; Πόσες από τις ελεγχθείσες αιτήσεις για έκδοση άδειας επι-
σκευής κρίθηκαν ελλιπείς και ζητήθηκαν συµπληρωµατικά
στοιχεία; Και σε πόσες εξ αυτών ανταποκρίθηκαν οι πληγέντες
και προσκόµισαν τα απαραίτητα δικαιολογητικά; Και εν τέλει
πόσες άδειες εκδόθηκαν; Τρίτο ερώτηµα, από τις συνολικά ελεγ-
χθείσες αιτήσεις για έκδοση άδειας επισκευής, σε πόσες αριθ-
µητικά έχουν εντοπιστεί προβλήµατα ιδιοκτησιακού και κληρο-
νοµικού χαρακτήρα; Τέταρτο ερώτηµα, πότε αναµένεται επιτέ-
λους να ολοκληρωθεί η διαδικασία καταβολής χορήγησης επιδό-
τησης ενοικίου και συγκατοίκησης και πού οφείλεται αυτή η
διακριτή πολύµηνη καθυστέρηση που καταγγέλλουν οι αιτού-
ντες; Πέµπτον, πότε και µε πόσο αριθµητικό δυναµικό θα ενισχυ-
θεί το ΤΑΕΦΚ Ηρακλείου; Παρενθετικά να σηµειώσω εδώ το εξής:
ένας υπάλληλος για διακόσιες αιτήσεις. Έκτον, σε ποιες ενέρ-
γειες σκοπεύετε να προβείτε για όσους στεγάζονται σε σπίτια
που έχουν χαρακτηριστεί κίτρινα και κόκκινα; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ για την ερώτηση, κύριε συνάδελφε. Μου δίνετε την

ευκαιρία να αναφερθώ στην πορεία του σχεδίου στήριξης και
αποκατάστασης µετά τον σεισµό του 2021 στο Αρκαλοχώρι. 

Είναι, επίσης, µία ευκαιρία για ακόµα µία φορά να αποτυπωθεί
η πραγµατική διάσταση των πραγµάτων, πέρα από µικροπολιτι-
κές σκοπιµότητες που εύκολα, δυστυχώς, αναδύονται µετά από
µία φυσική καταστροφή. Ας αποτυπώσουµε, λοιπόν, την κατά-
σταση σε αριθµούς. Μέχρι σήµερα -µια και το ζητήσατε και όχι
για τα µεγέθη- για την επισκευή των πληγέντων κτηρίων έχουν
υποβληθεί δυο χιλιάδες εξακόσιες εβδοµήντα αιτήσεις για έκ-
δοση άδειας και χορήγηση στεγαστικής συνδροµής. Έχουν ελεγ-
χθεί όλες οι αιτήσεις και έχει συµπληρωθεί έντυπο πληρότητας.
Το αναφέρω ξανά, έχουν ελεγχθεί όλες οι αιτήσεις που έχουν
υποβληθεί. 

Για τις αιτήσεις που είχαν επάρκεια στοιχείων, έχει προχωρή-
σει και το επόµενο βήµα που αφορά την αυτοψία των κτηρίων για
την παραλαβή βλαβών και αυτό έγινε για χίλια τετρακόσια εβδο-
µήντα κτήρια. Για τα υπόλοιπα, δεν υπήρχε ούτε στην αρχική
φάση επάρκεια στοιχείων. Το ζήτηµα το έχουµε υπογραµµίσει
ξανά. Υπάρχει µεγάλος αριθµός φακέλων µε πολλές ελλείψεις.
Το αποτέλεσµα είναι να έχουν σταλεί στους ιδιοκτήτες των πλη-
γέντων κτηρίων, συνολικά δυο χιλιάδες τριακόσια πενήντα έξι έγ-
γραφα ελλείψεων. 

Οι πολίτες, λοιπόν, ενηµερώνονται από την αρµόδια υπηρεσία
για τις ελλείψεις που παρουσιάζουν οι φάκελοί τους. Σκοπός
είναι οι ίδιοι οι πολίτες, σε συνεργασία µε τους ιδιώτες µηχανι-
κούς, να προχωρήσουν άµεσα στη συµπλήρωση των φακέλων µε
τα απαραίτητα δικαιολογητικά. Θα το πω για ακόµα µία φορά στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, πως οι ορθοί και οι πλή-
ρεις φάκελοι προχωρούν για πληρωµή. Δυστυχώς, όµως, επανα-
λαµβάνω, πως η πλειονότητα των φακέλων που κατατίθενται
έχουν ελλείψεις και αυτό το ζήτηµα δεν περιορίζεται µόνο στις
επισκευές, αλλά και στις ανακατασκευές. 

Ας δούµε και τα ποσοτικά στοιχεία. Έχουν εκδοθεί εξακόσια
πενήντα ΠΑΕΕΚ, πρωτόκολλα κατεδάφισης. Μόνο για τα διακό-
σια ενενήντα πέντε από αυτά, έχει κατατεθεί αίτηση για βεβαίωση
καθορισµού δικαιούχου, ποσοστό µικρότερο από το 50%. Είναι
µία απλή αίτηση, χωρίς να χρειάζεται καν µηχανικό. Καταθέτεις
τίτλους ιδιοκτησίας και κάποιες υπεύθυνες δηλώσεις. Σε περί-
πτωση που δεν υπάρχουν τίτλοι ιδιοκτησίας, προβλέπεται από το
νόµο 867 η υποβολή δηλώσεων εικοσαετούς νοµής, για να διευ-
κολύνουµε τους πολίτες που δεν έχουν τίτλους. Και εκεί δεν
έχουµε προχωρήσει. 

Από τις ενενήντα επτά βεβαιώσεις καθορισµού δικαιούχου που
έχουν εκδοθεί, µόνο δώδεκα δικαιούχοι έχουν καταθέσει άδεια
από την αρµόδια πολεοδοµία, για την έγκριση της πρώτης δόσης
που αντιστοιχεί στο 50% του συνολικού ποσού. Δηλαδή, ένα πο-
σοστό κοντά στο 12%. Και εδώ που δεν υπάρχει διαδικασία
άδειας επισκευής, η ανταπόκριση είναι πολύ χαµηλή. Γιατί; Για
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ποιο λόγο; Για ποιο λόγο το 1/3 των συµπολιτών µας που µένουν
σε οικίσκους, δεν έχουν υποβάλει αίτηση; Για ποιο λόγο δεν
υπήρχε καθυστέρηση κατά την υλοποίηση τριών σχηµάτων στή-
ριξης των επιχειρήσεων στην περιοχή; Πού είναι το σηµαντικό-
τερο πρόβληµα που τεχνηέντως δεν αναφέρεται συχνά; Εσείς το
υπογραµµίσατε, όµως, και θέλω να το αναγνωρίσω αυτό. Το ση-
µαντικότερο πρόβληµα εντοπίζεται στο ιδιοκτησιακό καθεστώς.
Μεγάλες κληρονοµικές και ιδιοκτησιακές εκκρεµότητες, αλλά και
ασυνεννοησίες των δικαιούχων. 

Κύριε συνάδελφε, το είπα και το ξαναλέω, δεν είναι όλα ρό-
δινα, όπως αναφέρατε και στην ερώτηση σας. Αποτύπωσα την
πραγµατικότητα, οι ελλείψεις στους φακέλους και τα ζητήµατα
ιδιοκτησιακού καθεστώτος, είναι µία πραγµατικότητα που δηµι-
ουργεί καθυστερήσεις και πολλαπλασιάζει τον όγκο δουλειάς
των αρµοδίων υπηρεσιών. Ζητούµενο για όλους µας, όπως και
για σας, είναι η ολοκλήρωση της διαδικασίας και προς αυτό δια-
µορφώνουµε νέες παρεµβάσεις, νοµοθετικές, διοικητικές και
υπηρεσιακές παρεµβάσεις, για να βελτιωθεί και να ενισχυθεί η
διαχείριση από την πλευρά της υπηρεσίας µας, που θα σας ανα-
πτύξω και κατά την δευτερολογία µου. 

Όπως επίσης, δροµολογούµε και την αλλαγή του σχετικού θε-
σµικού πλαισίου της στεγαστικής συνδροµής, σε συνεργασία µε
το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος. Προχωρούµε, λοιπόν, σε αλ-
λαγές και συνεχίζουµε να εργαζόµαστε εντατικά για την υλοποί-
ηση του σχεδίου στήριξης και αποκατάστασης στο Αρκαλοχώρι. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία!
Ο κ. Μαµουλάκης, έχει τον λόγο για την δευτερολογία του.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αν µη τι άλλο, δεν θα µπορούσα να αµφισβη-

τήσω τα στοιχεία που καταθέτουν οι πληγέντες. Ήδη, όπως ξέ-
ρετε, ο σύλλογος «Ελπίδα», ένας πολύ δραστήριος σύλλογος,
που κινείται στην περιοχή για την προσπάθεια ανάταξής της, έχει
συγκεντρώσει στοιχεία για εκατόν είκοσι, κύριε Πρόεδρε, -εκατόν
είκοσι!- φακέλους, οι οποίοι είναι πλήρεις εδώ και χρόνια και είναι
στα στάσιµοι, αδιεκπεραίωτοι. Και είναι εύλογα ερωτήµατα γιατί
συντελείται αυτό. 

Σε µία απάντησή σας του Ιουνίου του 2024 -21 Ιουνίου- επιβε-
βαιώνετε ουσιαστικά τα λεγόµενά του συλλόγου και επίσης, τα
στοιχεία τα οποία παραθέσατε και απαντήσατε, όντως εκπροθέ-
σµως, είναι συγκεκριµένα. Όµως, το µεγαλύτερο πρόβληµα,
όµως, κύριε Τριαντόπουλε, νοµίζω ότι δεν είναι η ασάφεια ή η δυ-
σκολία στην αποκρυστάλλωση του ιδιοκτησιακού, είναι κυρίως -
και εδώ υπάρχει µια τεράστια πολιτική δική σας ευθύνη- το
γεγονός ότι έχει επωµιστεί από τα ΤΑΕΦΚ, από την αρµόδια υπη-
ρεσία ένας υπάλληλος -το τονίζω- διακόσιες πενήντα υποθέσεις,
που άπτονται ιδιοκτησιακού, χωροταξικού, δοµοστατικού ζητή-
µατος. Μια πολυπλοκότητα στο φάκελο, όπου αν δεν υπάρχει
στελεχιακή ενίσχυση, θα συνεχίσει αυτή η υπόθεση να βαλτώνει,
να κωλυσιεργεί. Έχουν παρέλθει τρία χρόνια. Πότε θα ολοκλη-
ρωθεί αυτή η υπόθεση και από τους ρυθµούς που εµείς διαπι-
στώνουµε, οι οποίοι ευλόγως αργοί -δραµατικά αργοί, θα έλεγα,
ρυθµοί- ανησυχούµε ότι ενδεχοµένως θα περάσουν άλλα τόσα
χρόνια. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί, δεν µπορεί να γίνει ανε-
κτό. Και επειδή µιλάµε για στοιχεία, νοµίζω ότι είναι καλό να γνω-
ρίζουµε ότι υπάρχουν οφειλές σε οκταµηνίτες τους υπαλλήλους
από 2.000 έως 10.000 ευρώ. Υπάρχουν καταγγελίες του συλλό-
γου εργαζοµένων στο ΤΑΕΦΚ. Η επιδότηση ενοικίου έχει σταµα-
τήσει εδώ και ένα χρόνο, για να εξεταστούν απλά οι ενστάσεις
θεραπείας. Κανένα σπίτι µέχρι σήµερα δεν έχει ολοκληρωθεί µε
την υπάρχουσα διαδικασία. Όσοι το έκαναν, έβαλαν πραγµατικά
πολύ βαθιά το χέρι στην τσέπη. 

Αυτά είναι στοιχεία που δεν επιδέχονται αµφισβήτησης. Άν-
θρωποι που ζουν σε κίτρινα σπίτια, δεν έχει δοθεί το 20% του
άτοκου δανείου. Ενηµερώθηκε χθες ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος για το εν λόγω ζήτηµα, γι’ αυτή την ασυδοσία. Συ-
νεχίζονται οι πλειστηριασµοί ακινήτων. Είχατε κατέβει στην
Κρήτη -επειδή µιλήσατε για σκοπιµότητα- 15 Μαΐου του 2024,
προφανώς προεκλογικά και είχατε δεσµευτεί ότι θα φροντίσετε
να σταµατήσουν επιτέλους οι πλειστηριασµοί σε κατοικίες πλη-

γείσες από τον σεισµό. Είναι αδιανόητα πράγµατα εν έτει 2024
και ακόµα περιµένουµε απάντηση. Αυτό είναι εξόχως προβληµα-
τικό από την πλευρά σας και πρέπει να απαντήσετε επ’ αυτού.
Είναι δυνατόν να πλειστηριάζονται ακόµα και να µην έχει δοθεί
λύση; 

Όσον αφορά το ιδιοκτησιακό, εντάξει µε τους φακέλους πλέον
των εκατόν εξήντα, ακούµε τα επιχειρήµατα, δεν θέλουµε να µη-
δενίσουµε, αλλά τα ζητήµατα είναι πολλά και την ίδια ώρα που
επωµίζονται τα υποθηκοφυλακεία όλο αυτό το ζήτηµα τι κάνετε;
Κλείνετε το υποθηκοφυλακείο της περιοχής, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργηθεί ένα τεράστιο πρόβληµα στους ίδιους τους πολίτες
για την εξυπηρέτησή τους. 

Δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο, αν και θα µπορούσα, γιατί
έχουµε µόλις δύο ερωτήσεις σήµερα και είναι και σηµαντικό
αυτό, αλλά εν πάση περιπτώσει, καταλήγω και λέω το εξής:
Ακούµε τα νούµερα, που όντως έχουν τη σηµασία τους, αλλά
βλέπουµε και τη µεγάλη εικόνα. Κλείνουµε τρία χρόνια από τον
σεισµό. Έχετε επισκεφθεί την περιοχή, βλέπετε ότι δεν περιποιεί
τιµή αυτή τη στιγµή η ευρύτερη περιοχή. Έχει τεράστια ζητήµατα
σε όλα τα επίπεδα -όχι µόνο σε οικιστικό- σε πάρα πολλά θέµατα,
κυρίως όµως, σε θέµατα υποδοµών και ζητάµε και περιµένουµε
πραγµατικά -και είναι και νεκρός ο πολιτικός χρόνος, δεν είναι
προεκλογικός, όπως είπατε εσείς για σκοπιµότητες, το αντίθετο
µάλιστα, και είναι η όγδοη παρέµβαση της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης στο συγκεκριµένο ζήτηµα από τότε που συνέβη ο σει-
σµός- επιτάχυνση των διαδικασιών. 

Είναι τρεις βασικοί πυλώνες. Ενίσχυση της υπηρεσίας, για να
µπορούν µηχανικοί και διοικητικοί να περάσουν γρήγορα από το
ΤΑΕΦΚ. Τάχιστα να αφαιρεθεί το άγος της δαµόκλειος σπάθης
των πλειστηριασµών σε τέτοιες κατοικίες και το κυριότερο είναι
να επιταχυνθούν οι ρυθµοί, για να µπορέσουν να αδειοδοτηθούν
το σύνολο των κατοικιών. Είναι τραγικά χαµηλοί οι ρυθµοί και οι
αριθµοί. Από το σύνολο των κατοικιών, το 5% έχει πλέον κλείσει
τον κύκλο του και έχουν αδειοδοτηθεί. Πέντε στα εκατό σπίτια
από το σύνολο. 

Κλείνω τώρα µε το εξής: Είµαστε Ιούλιος του 2024 και κάνουµε
αυτή την παρέµβαση. Θέλω να πιστεύω ότι σε ένα εύλογο διά-
στηµα µε το πέρας του θέρους, θα έχουν δοθεί λύσεις -και όταν
λέω λύσεις, επιτοµή του λόγου πάντοτε είναι οι πράξεις- και θα
γίνουν οι απαραίτητες πράξεις, για να µπορέσει πραγµατικά να
δει µια αχτίδα ελπίδας η ευρύτερη περιοχή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε σας, για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, σας παρουσίασα αναλυτικά την πραγµατική

κατάσταση στο Αρκαλοχώρι γιατί τις εκατόν σαράντα πέντε
άδειες που έχουν βγει, τις οποίες θα πρέπει να συγκρίνετε µε
τους ολοκληρωµένους φακέλους, όχι µε τις αιτήσεις, για να είναι
ακριβής η αναφορά που κάνετε. Κι εδώ θα ήθελα να υπογραµµί-
σουµε κάτι, να συµφωνήσουµε σε αυτό και να το µεταφέρετε και
κάτω, όπως το είπα και στον δήµαρχο.

Δεν πρέπει να επιτρέπεται σε καµµία των περιπτώσεων πολίτης
να χρησιµοποιεί κίτρινο κτήριο σε µία περιοχή που η σεισµική
δραστηριότητα δεν έχει σταµατήσει. Το λέµε από την πρώτη στι-
γµή. Το είπα και στο Αρκαλοχώρι. Παρέχουµε οικίσκους οι οποίοι
στο σύνολό τους δεν αξιοποιούνται από όλους όσους πρέπει,
όπως προέκυψε και από την έκθεση της Εθνικής Αρχής Διαφά-
νειας. Άρα, µπορούν να διατεθούν αλλά και να αξιοποιηθεί και η
επιδότηση ενοικίου. Άρα, να είµαστε ξεκάθαροι όσον αφορά τα
κίτρινα κτήρια. Μα µην µένει σε αυτά κανείς πολίτης. Αυτή είναι
η εισήγηση της υπηρεσίας. Έχω παροτρύνει και τον δήµο να
ελέγχει την κατάσταση γιατί δεν είναι ζητήµατα που θα πρέπει
να τα συζητάµε. Είναι ζητήµατα που θα πρέπει να τα κάνουµε. 

Όπως σας ανέφερα και από την πλευρά µας προχωράµε σε
βελτιωτικές και τις ενισχυτικές παρεµβάσεις. Εγώ εντοπίζω τα ζη-
τήµατα γι’ αυτό και τα διορθώνουµε. Δεν είπαµε ότι δεν διορθώ-
νουµε. Προχωρήσαµε σε µια τροπολογία στη ρύθµιση των ζητη-
µάτων, που αφορούν περιπτώσεις κτηρίων που έχουν υποστεί
ελαφρές βλάβες. Διαµορφώσαµε µια νέα επιλογή ώστε οι σει-

18186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σµόπληκτοι µε χαρακτηρισµένα ως πράσινα τα κτήριά τους -µόνο
για το Αρκαλοχώρι αυτή επιλογή- που έχουν λάβει την πρώτη
αρωγή, να µη χρειαστεί να υποβάλουν φάκελο στην υπηρεσία για
την έκδοση άδειας επισκευής. Υπολογίζεται ότι αφορά δύο χιλιά-
δες περιπτώσεις. Η µόνη υποχρέωση που έχουν πλέον είναι η
προσκόµιση των δικαιολογητικών µε την οποία θα αποδεικνύεται
η σε ποσοστό 100% ολοκλήρωση των εργασιών αποκατάστασης
των βλαβών. Αυτό που σας είπα αφορά αποκλειστικά τις περι-
πτώσεις των κτηρίων µε ελαφριές βλάβες, σε κτήρια δηλαδή που
δεν φέρουν ζηµιές στο φέροντα οργανισµό. Η σχετική κοινή
υπουργική απόφαση που προβλέπει τη διαδικασία έχει υπογρα-
φεί, λαµβάνει άµεσα αυτές τις ώρες, σήµερα ή αύριο, ΦΕΚ και
προχωράµε άµεσα στην εφαρµογή της ρύθµισης. 

Προχωράµε και έχουµε προχωρήσει και σε άλλες παρεµβάσεις
οργανωτικής φύσεως για την ενδυνάµωση της υπηρεσίας. Πρώ-
τον, µε τον νόµο 5116 που ψηφίστηκε την προηγούµενη εβδο-
µάδα, δηµιουργείται η Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων
Φυσικών Καταστροφών Κρήτης και Αιγαίου. Επί της ουσίας δη-
µιουργείται µία νέα διεύθυνση που θα διαχειρίζεται την κατά-
σταση. Με υπουργική απόφαση προ ηµερών δηµοσιεύθηκε η
απόφαση πρόσληψης των συµβασιούχων, που θα ενισχύσουν τον
τοµέα του Ηρακλείου µε επιπλέον δέκα στελέχη: οκτώ µηχανι-
κούς ΠΕ και δύο µηχανικούς ΤΕ.

Τρίτον, µε µια σειρά από διοικητικές πρωτοβουλίες βελτιώνεται
η λειτουργία του τοµέα στα Χανιά µε αποκλειστικό προσανατο-
λισµό την εµπλοκή τους στη διαδικασία αποκατάστασης στο Αρ-
καλοχώρι. Έτσι επί της ουσίας υπερδιπλασιάζεται το προσωπικό
που θα ασχολείται µε την αποκατάσταση στο Αρκαλοχώρι. 

Τέταρτον, µε ολοκληρωµένο σχεδιασµό προχωρά η στέγαση
του ΤΑΕΦΚ Ηρακλείου σε νέο πιο λειτουργικό κτήριο που θα εν-
δυναµώσει την υπηρεσιακή ικανότητα του τοµέα. Πέµπτον, µε
πρωτοβουλία της υπηρεσίας της ΔΑΕΦΚ επιχειρούµε την ανά-
πτυξη µιας στενής συνεργασίας της υπηρεσίας µε τους ιδιώτες
µηχανικούς της περιοχής που έχουν αναλάβει τους φακέλους
αποκατάστασης των σπιτιών. Έχουν ήδη γίνει σχετικές επικοινω-
νίες ώστε να ξεκινήσουν τις επόµενες ηµέρες ενηµερωτικές τη-
λεδιασκέψεις όπως είχαν γίνει και στην αρχή της διαδικασίας
αυτής. 

Είναι κρίσιµη, κύριοι συνάδελφοι, η συνεισφορά των µηχανικών
σε αυτή τη µεγάλη προσπάθεια αποκατάστασης. Και είναι ιδιαί-
τερα σηµαντικό καθώς θα πρέπει να αλλάξει η τρέχουσα εικόνα
η οποία παρουσιάζει µεγάλη συγκέντρωση. Σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της υπηρεσίας το 50% των υποθέσεων το έχουν αναλάβει
είκοσι τέσσερις µόνο µηχανικοί. Ενώ το υπόλοιπο 50% το έχουν
αναλάβει διακόσιοι είκοσι τέσσερις πολιτικοί µηχανικοί. Δηλαδή,
υπάρχουν ιδιώτες µηχανικοί που έχουν αναλάβει µία δύο υποθέ-
σεις αποκατάστασης. Υπάρχουν όµως και µηχανικοί που έχουν
εξήντα ή δεκάδες υποθέσεις αποκατάστασης. Εύκολα, λοιπόν,
γίνεται αντιληπτό ότι αυτή η µεγάλη συγκέντρωση των υποθέ-
σεων σε λίγους µηχανικούς δεν διευκολύνει τη διαδικασία των
υποθέσεων. Και θεωρώ ότι µέσα από τη συνεργασία και µε το
ΤΕΕ θα καταφέρουµε να βελτιώσουµε την κατανοµή, την κατά-
σταση και να υπάρχει µια πιο λειτουργική, πιο αποτελεσµατική
κατανοµή του έργου από τους ιδιώτες µηχανικούς. 

Κύριε συνάδελφε, το υπογραµµίζω σε κάθε ευκαιρία, η αποκα-
τάσταση µετά από µία µεγάλη φυσική καταστροφή, µετά από ένα
σεισµό δεν είναι ένα κατοστάρι. Είναι ένας µαραθώνιος, που πρέ-
πει όλοι να προχωρούµε µε γοργό βηµατισµό και όλοι να φθά-
σουµε στον τερµατισµό. Θέλει τη συνεργασία όλων για να
προχωρήσει η υλοποίηση του σχεδίου στήριξης και αποκατάστα-
σης µε δηµοσιονοµική επίπτωση κοντά στα 300 εκατοµµύρια
ευρώ. Υλοποίηση που συνεχίζεται και εξελίσσεται µε βελτίωση
των σχηµάτων, µε ενδυνάµωση των υπηρεσιών µε προώθηση
νέων µέτρων, όπως αυτό της στήριξης των επιχειρήσεων που έρ-
χεται την επόµενη περίοδο και µε έµφαση στην επόµενη µέρα µε
τη µελέτη να έχει ολοκληρωθεί -θα την παρουσιάσουµε την επό-
µενη περίοδο στην Κρήτη- από το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδος, αλλά και µε αποτύπωση των πραγµατικών ζητηµάτων και
προβληµάτων για να µπορέσουµε να τα λύσουµε. Να δώσουµε
λύσεις όλοι όσοι εµπλέκονται όχι µε συνθήµατα, µε µικροπολιτική
αλλά και εντυπώσεις, αλλά µε πρωτοβουλίες, µε συνεργασία και

µε παρουσία στο πεδίο όπου βρισκόµαστε συχνά και θα συνεχί-
σουµε υλοποιώντας το σχέδιο στήριξης και αποκατάστασης της
περιοχής, ένα σχέδιο που προχωρά και αποτελεί προτεραιότητα
της κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 2253/12-12-2023 ερώ-

τηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υ-
πουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Απο-
γοητευτικές επιδόσεις των µαθητών στο διαγωνισµό PISA του
ΟΟΣΑ».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, κ. Μακρή.

Κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για ένα πολύ σηµαντικό θέµα στο οποίο κατέθεσα ερώτηση

στις 8 Δεκεµβρίου του ’23, αναγκάστηκα να επανέλθω µε µετα-
τροπή αυτής σε επίκαιρη ερώτηση, σήµερα που έχουµε 10 Ιου-
λίου. Δηλαδή, σχεδόν επτά µήνες µετά να δίνεται η δυνατότητα
να συζητηθεί. Αναγκάστηκα να επανέλθω διότι το Υπουργείο Παι-
δείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού δεν µπήκε στον κόπο να
απαντήσει για ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα. Και το ζήτηµα, κυρία
Μακρή, δεν είναι µόνο το αποτέλεσµα του εθνικού διαγωνισµού
αξιολόγησης των εξετάσεων του διαγωνιστικού χαρακτήρα, των
εξετάσεων PISA, όπως όλοι εν συντοµία τις αναφέρουµε.

Τα ερωτήµατα που έχω θέσει αφορούν στο τι µέτρα έχει σκοπό
να πάρει το Υπουργείο για να βελτιωθούν αυτά τα αποτελέσµατα.
Συγκεκριµένα θα είδατε και εσείς ότι ως τελευταία συγκριτικά
στοιχεία του διαγωνισµού σε σχέση µε τις χώρες του ΟΟΣΑ ήµα-
σταν µεταξύ αυτών που µειώθηκε ο µέσος όρος τους. Θα µπο-
ρούσε κάποιος να πει ότι έχουµε προβλήµατα οικονοµικής
φύσης. Έχουµε προβλήµατα οικονοµικής φύσης και περιορισµέ-
νης ανάπτυξης στη χώρα ως απότοκο των µνηµονιακών υποχρε-
ώσεων που δυστυχώς ακόµα συνεχίζονται. Εντούτοις, χώρες µε
χαµηλότερο ΑΕΠ και µε αντίστοιχα ισχυρή ή ανίσχυρη οικονοµία
έχουν υψηλότερες επιδόσεις. Αναφέρω ενδεικτικά Εσθονία, Πο-
λωνία, Σλοβενία, Δηµοκρατία της Τσεχίας, Λετονία, Λιθουανία,
Σλοβακία, Κροατία, Τουρκία. Και θέλω να θυµίσω ότι εδώ δεν συ-
ζητάµε πρωτιές εν είδει µαθηµατικής ολυµπιάδας ή ολυµπιάδας
φυσικής, χηµείας κ.ο.κ.. Εκεί πραγµατικά από κάποια σχολεία
στην Ελλάδα έχουµε πολύ καλά αποτελέσµατα. Συζητάµε το
βαθµό κατανόησης των Ελλήνων µαθητών όταν ολοκληρώσουν
αρχικά την υποχρεωτική εκπαίδευση του δηµοτικού και κατόπιν
την υποχρεωτική εκπαίδευση του γυµνασίου. Φαίνεται ότι το εκ-
παιδευτικό σύστηµα στην Ελλάδα είναι έτσι εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, ξέρουµε όλοι ότι ευνοεί την παπαγαλία. Δεν ευνοεί την
κριτική σκέψη. Και γι’ αυτό ερωτήσεις του τύπου «αν ξεκινήσει ο
ένας να ανεβαίνει το βουνό κι άλλος να κατεβαίνει το βουνό, µε
τη συγκεκριµένη ταχύτητα, σε πόση ώρα θα συναντηθούν;» φαί-
νεται ότι οι δικοί µας µαθητές δυσκολεύονται να τις απαντήσουν. 

Τελειώνοντας την πρωτολογία µου θέλω να πω ότι ο Υπουργός
κ. Πιερρακάκης σε συνέντευξη του περίπου πριν από ενάµιση
µήνα συµφώνησε ότι αυτή η διαδικασία της αξιολόγησης -PISA
θα την πω µε µία λέξη- είναι πολύτιµο εργαλείο για την αξιολό-
γηση του εκπαιδευτικού συστήµατος, βατήρας για αλλαγές, ότι
πρέπει να µπορέσουµε να βρούµε τον τρόπο για να αλλάξει η εκ-
παίδευση µε µικρές και µεγάλες αλλαγές που έχει τόσο ανάγκη
το σχολείο. 

Οπότε, χωρίς να διαβάσω την ερώτηση στο σύνολό της, θέλω
να µου απαντήσετε παρακαλώ πώς έχετε διερευνήσει, αξιολογή-
σει και τι συµπέρασµα βγάλαµε σαν χώρα µέσα από το Υπουρ-
γείο σας για τις πολύ χαµηλές επιδόσεις των Ελλήνων µαθητών
και σε ποιες αλλαγές έχετε σκοπό να προβείτε προκειµένου να
βελτιωθούν τα αποτελέσµατα στο µέλλον. Όχι να βελτιωθούν για
να έχουµε καλύτερο µέσο όρο, αλλά γιατί αυτό ουσιαστικά αντι-
κατοπτρίζει τη δυνατότητα των µαθητών να ανταπεξέρχονται
στην καθηµερινότητά τους µεθαύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μακρή, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
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ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα διαρθρώσω την απάντησή µου σε δύο σκέλη λόγω του πε-
ριορισµένου χρόνου που έχουµε. Πιθανώς να µην βρείτε την
πρωτολογία ικανοποιητική. Θα επανέλθω στη δευτερολογία. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι αφότου ανέλαβα την αρµοδιότητα
αυτή δεν υπάρχει καµµία ερώτηση αναπάντητη.

Θέτετε ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που είναι οι επιδόσεις που
έχουν οι Έλληνες µαθητές στο διαγωνισµό του PISA του ΟΟΣΑ.
Ο διαγωνισµός αυτός, όπως ξέρετε και εσείς, διεξάγεται κάθε
τριετία. Η µόνη εξαίρεση ήταν κατά τη διάρκεια της πανδηµίας
που αντί για το 2021, που έπρεπε να γίνει, έγινε το 2022 για τους
λόγους που όλοι καταλαβαίνουµε. 

Και πράγµατι, όπως κι εσείς στην ερώτησή σας αναφέρετε, η
Ελλάδα κατετάγη πολύ χαµηλότερα από τον µέσο όρο των
χωρών του ΟΟΣΑ. Τα αποτελέσµατα του διαγωνισµού είναι για
τα τρία γνωστικά αντικείµενα: κατανόηση κειµένου, µαθηµατικά
και φυσικές επιστήµες. Τα παραθέτετε εσείς αναλυτικά στην ερώ-
τηση. Για λόγους οικονοµίας δεν θα τα επαναλάβω.

Ενηµερωθήκαµε, λοιπόν, ως Υπουργείο τον Δεκέµβρη του
2023 για τα αποτελέσµατα και το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πο-
λιτικής -που είναι ο επιστηµονικός βραχίονας του Υπουργείου-
ερµηνεύει και επεξεργάζεται αυτά τα αποτελέσµατα. Όπως προ-
κύπτει από την ιστοσελίδα του ΙΕΠ (Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πο-
λιτικής) και είναι αναρτηµένα τα αποτελέσµατα από τις
5-12-2023, η Ελλάδα εκπροσωπήθηκε στην κύρια έρευνα του
PISA 2022 µε έξι χιλιάδες πεντακόσιους εβδοµήντα οκτώ µαθη-
τές που έχουν γεννηθεί το έτος 2006 από διακόσια σαράντα δύο
σχολεία δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, γυµνάσια, γενικά λύκεια
και ΕΠΑΛ δηµόσια και ιδιωτικά. Τα αναφέρω αυτά για την ακρί-
βεια των αριθµών, γιατί έχει κάποιες µικρές αποκλίσεις από τους
δικούς σας αριθµούς, όχι ότι έχει καµµία σηµασία, απλώς για την
ακρίβεια των στατιστικών στοιχείων και των αριθµών.

Πράγµατι, λοιπόν, υπήρχε σηµαντική πτώση, όχι µόνο στη δική
µας χώρα, σε όλες τις χώρες που πήραν µέρος στον διαγωνισµό
σε σχέση µε τον προηγούµενο του 2018. Χαρακτηριστικά θα σας
αναφέρω ότι υπήρξε πτώση δεκαπέντε µονάδων στα µαθηµατικά
και δέκα µονάδων στην κατανόηση κειµένου σε όλες τις χώρες
που πήραν µέρος σε αυτόν τον διαγωνισµό. Η εξήγηση που δό-
θηκε από τους ειδικούς είναι ότι αυτή η πρωτόγνωρη, βεβαίως,
µείωση της απόδοσης οφείλεται κατά έναν µεγάλο βαθµό στην
πανδηµία που επηρέασε το εκπαιδευτικό σύστηµα όλων των
χωρών του κόσµου και εµείς δεν αποτελούµε εξαίρεση. Αυτό,
όµως, δεν σηµαίνει ότι εφησυχάζουµε. Δεν είναι µια εξήγηση, µια
δικαιολογία η οποία µας επιτρέπει να εφησυχάσουµε, κάθε άλλο.
Έχουµε προχωρήσει ήδη από την προηγούµενη τετραετία της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και σχεδιάζουµε και υλοποιούµε σηµαντικές ρυθµίσεις και
αλλαγές, ώστε να βελτιωθεί η παρεχόµενη εκπαίδευση. 

Θα σας αναφέρω ενδεικτικά τα εργαστήρια δεξιοτήτων, τα
οποία είναι βραβευµένες θεµατικές ενότητες, οι οποίες διδάσκο-
νται µε βιωµατικό τρόπο στα παιδιά µας και εκείνο που ενδιαφέ-
ρει για την ερώτησή σας είναι ότι συνδέουν τη θεωρητική γνώση
µε την πρακτική εφαρµογή, κάτι που είναι βασικό ζητούµενο του
PISA. 

Επίσης, εκπονήθηκαν νέα προγράµµατα σπουδών σε συνδυα-
σµό µε το πολλαπλό βιβλίο. Αυτά τα νέα προγράµµατα σπουδών
ήδη από το 2021 εφαρµόζονται πιλοτικά στα πρότυπα και πειρα-
µατικά σχολεία και από τον Σεπτέµβρη του 2025 θα γενικευτεί η
εφαρµογή τους σε όλα τα σχολεία και µαζί µε τα νέα σχολικά βι-
βλία θα δοθεί µια διαφορετική κατεύθυνση διδασκαλίας και µά-
θησης, που θα επιτρέψει να υπάρχει βελτίωση των αποτελεσ-
µάτων. 

Η µεταρρύθµιση, δηλαδή, που κάνουµε στοχεύει στη µείωση
της αποστήθισης και στην ανάπτυξη της κριτικής σκέψης. Οι εκ-
παιδευτικοί θα έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν το βιβλίο από
τον κατάλογο των εγκεκριµένων διδακτικών βιβλίων και οι µαθη-
τές µας θα µπορούν να αναζητήσουν όλα τα εγκεκριµένα βιβλία,
γιατί θα είναι διαθέσιµα στην ψηφιακή βιβλιοθήκη. Έτσι αυτό θα
τους επιτρέψει να έχουν διαφορετικές οπτικές γωνίες για ένα
θέµα και να αναπτύσσουν και τη δική τους κριτική ικανότητα.

Στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω µε περισσό-
τερες λεπτοµέρειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κυρία Υ-

πουργέ.
Κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρία Μακρή, µε όλο τον σεβασµό,

είναι η δεύτερη φορά που συναντιόµαστε για επίκαιρη ερώτηση,
τυχαίνει και τις δύο φορές να είναι επίκαιρη ερώτηση που έχει
µετατραπεί από ερώτηση και είναι η δεύτερη φορά που λέτε ότι
δεν οφείλεται σε εσάς η καθυστέρηση. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Αφού έτσι είναι.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Θέλω να σας ζητήσω να συµφωνή-
σουµε στο εξής: Η δηµόσια διοίκηση έχει συνέχεια και νοµίζω
συµφωνούµε σε αυτό. Αν κατέθεσε κάποιος Βουλευτής ή ο οποι-
οσδήποτε πολίτης, µια ερώτηση ή ένα παράπονο ή ένα αίτηµα
και δεν απαντήθηκε από τον προηγούµενο, οφείλει ο επόµενος
ή η επόµενη όταν αναλαµβάνει να πει: «παιδιά τι εκκρεµότητες
έχουµε;» και να προσπαθήσει να τις επιλύσει. Τουλάχιστον έτσι
λειτουργώ εγώ στο δικό µου περιβάλλον, το οποίο είναι το Πανε-
πιστήµιο Θεσσαλονίκης και γι’ αυτό, νοµίζω, τα πηγαίνω σχετικά
καλά εκεί. 

Από εκεί και πέρα, επίσης µε όλο τον σεβασµό, ξοδέψατε δύο
από τα τριάµισι λεπτά απλώς για να ξαναπούµε τα ίδια θεωρητικά
που εγώ τα είχα προσπεράσει επίτηδες και για να διορθώσετε -
και είµαι βέβαιος ότι είχατε δίκιο για να το θέτετε- ότι πιθανώς να
µην ήταν έξι χιλιάδες πεντακόσιοι δώδεκα και να ήταν έξι χιλιάδες
τριακόσιοι ογδόντα επτά ή οτιδήποτε άλλο.

Επί της ουσίας, όµως -και ίσως κάνετε το λάθος να νοµίζετε
ότι εγώ είµαι απέναντί σας, είµαι δίπλα σας- µε ενδιαφέρει να
διορθωθεί το εκπαιδευτικό σύστηµα στην Ελλάδα όσο και εσείς.
Όχι λιγότερο, όχι περισσότερο. Και γι’ αυτό έχω την πολύ µεγάλη
αγωνία του τι πραγµατικά θα γίνει και πώς θα αλλάξει. 

Να σας πω, λοιπόν, πως ακούµε εδώ και πάρα πολλά χρόνια
για αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Δεν γίνεται η αξιολόγηση
όπως θα έπρεπε. Βγήκαν τα αποτελέσµατα της PISA και κάποιες
οµοσπονδίες εκπαιδευτικών ανακοίνωσαν την επόµενη µέρα
απεργία. Δεχόµαστε αυτό το κοµµάτι, το να µην υπάρχει αξιολό-
γηση. Πολύ ωραία θέτετε το ευχολόγιο να µειωθεί η αποστήθιση,
να βελτιωθεί η κριτική σκέψη. Πώς θα γίνει αυτό στην πράξη; Εκεί
θέλω να καταλήξουµε. Δεν αρκεί µόνο που λέτε ότι θα υπάρχει
το πολλαπλό βιβλίο. 

Αναφερθήκατε στη δικαιολογία -την αληθινή αιτιολόγηση µάλ-
λον- για την καραντίνα σε ό,τι αφορά τη µείωση απόδοσης, θέλω
όµως να σας υπενθυµίσω το εξής: Η µείωση σε σχέση µε τις προ-
ηγούµενες επιδόσεις ήταν για την Ελλάδα µεγαλύτερη από τον
µέσο όρο των υπόλοιπων χωρών. Άρα, ακόµη και µε αυτήν τη µεί-
ωση αν τη λάβουµε υπ’ όψιν, αν τη σταθµίσουµε, δηλαδή, τα κα-
ταφέραµε χειρότερα.

Τελειώνοντας, θέλω να υπογραµµίσω το εξής. Χαίροµαι που
λέτε ότι θα ξεκινήσει από τα πειραµατικά και τα πρότυπα σχολεία.
Θα έπρεπε όλα τα δηµόσια σχολεία της Ελλάδας να είναι πειρα-
µατικά ή να λειτουργούν σαν πειραµατικά και σαν πρότυπα. Έχω
εδώ στοιχεία που δείχνουν την τελευταία τριετία -και δεν είναι
µόνο η τελευταία τριετία- πολύ µεγάλη αύξηση της επάνδρωσης
ιδιωτικών σχολείων σε σχέση µε τα δηµόσια, ενώ όλοι ξέρουµε
ότι τα οικονοµικά των ελληνικών οικογενειών επιδεινώνονται. Άρα
είναι παράδοξο. Δεν είναι ότι βελτιώνεται το βιοτικό επίπεδο και
άρα περισσότερες οικογένειες επιλέγουν ή µπορούν πια να πάνε
τα παιδιά τους σε ένα ιδιωτικό σχολείο. Είναι ότι έχει επιδεινωθεί
τόσο πολύ η εκπαίδευση στα δηµόσια σχολεία που όποιος θέλει
έστω και τον µέσο όρο ή το τυπικό για την εκπαίδευση των παι-
διών του, θεωρεί ότι αυτό δεν θα µπορείς να το πάρεις στα δη-
µόσια σχολεία. Και δεν φταίνε µόνο οι εκπαιδευτικοί. Δεν φταίει
µόνο η κακή κτηριακή εγκατάσταση. Προφανώς φταίει και το
υπόλοιπο σύστηµα µέσα στο οποίο γίνονται και λαµβάνονται
αυτές οι αποφάσεις. 

Θέλω να σκεφτείτε και να λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν -πιθα-
νώς έχετε έτοιµη γραµµένη την απάντηση- αλλά αυτό που µας
ενδιαφέρει είναι πώς θα γίνουν τα δηµόσια σχολεία ανταγωνι-
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στικά, πώς θα καταφέρουµε να µην χρειάζεται να υπάρχουν τόσα
ιδιωτικά σχολεία και να µπορούµε όλοι οι µαθητές που θα κατα-
λήγουν από την υποχρεωτική εκπαίδευση, ιδανικά και από τη λυ-
κειακή εκπαίδευση, να µπορούν να τα ανταπεξέρχονται επαρκώς
στις καθηµερινές τους ανάγκες και επίσης να µην υπάρχουν
αυτές οι πελώριες διαφοροποιήσεις που συναντώνται µεγεθυµέ-
νες στην Ελλάδα, ανάλογα µε το κοινωνικοοικονοµικό τους επί-
πεδο. 

Οι µαθητές από χαµηλότερα στρώµατα έχουν ακόµα χειρότε-
ρες επιδόσεις και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το λάβουµε
υπόψη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χουρδάκη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως και έχει συνέχεια η διοίκηση, κύριε συνάδελφε. Και

θέλω να σας πω ότι όταν ανέλαβα την αρµοδιότητα, ενδεχοµένως
να είχε ήδη παρέλθει η νόµιµη προθεσµία για την απάντηση στη
δική σας ερώτηση. 

Κατά δεύτερον, σας ευχαριστώ για την παρατήρηση ότι δια-
φορετικά αξιολογείτε εσείς τι είναι σηµαντικό και τι δεν είναι και
ότι ανέφερα αυτά που, κατά τη γνώµη σας, είναι ασήµαντα και
εσείς τα παρακάµψατε και τα παραβλέψατε. Αυτό, όµως, µου
δίνει την άνεση να σας κάνω κι εγώ µια πολύ καλόπιστη παρατή-
ρηση, γιατί όντως δεν θεωρώ ότι είστε απέναντι: Δεν λέµε πια
«επανδρώνουµε», λέµε «στελεχώνουµε».

Να προχωρήσω, λοιπόν, στην απάντησή µου που είναι γραµ-
µένη για να σας απαντήσω επαρκώς και για να σας απαντήσω
στην πολύ σηµαντική ερώτησή σας -γιατί και εσείς γραπτά τα εί-
χατε, δεν εφηύρατε κάτι αυτή τη στιγµή. Θα σας πω λοιπόν για
τα εργαστήρια δεξιοτήτων και για τα αγγλικά στο νηπιαγωγείο
που είναι σηµαντικές παρεµβάσεις τις οποίες έκανε η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη. 

Σας είπα ότι τα εργαστήρια δεξιοτήτων είναι βραβευµένες ενό-
τητες που διδάσκονται βιωµατικά και µεταξύ των άλλων προ-
άγουν την κριτική σκέψη, τη συνεργασία, την επίλυση των
προβληµάτων, τον ψηφιακό προγραµµατισµό, τις εφαρµογές και
το ίδιο καλά αποτελέσµατα έχουν και τα αγγλικά στο νηπιαγω-
γείο.

Επισκέφτηκα πολλές φορές παιδιά δηµοσίων σχολείων και πα-
ρενθετικά θα σας πω ότι δεν µπορεί να είναι όλα τα σχολεία πρό-
τυπα και πειραµατικά γιατί αναιρείται ο ορισµός και η αποστολή
την οποία έχουν αυτά τα σχολεία. Και τα πρότυπα και τα πειρα-
µατικά είναι πολύ σηµαντικά δηµόσια σχολεία, µε πολύ καλές επι-
δόσεις και στο διαγωνισµό PISA, αν αναλύσουµε τα αποτελέσ-
µατα ειδικότερα, και στη συνέχεια αυτά γίνονται κτήµα όλων των
δηµοσίων σχολείων. 

Θα µου πείτε τώρα -και πολύ σωστά- γιατί το ’22 που εφαρµό-
στηκαν -καθώς από το ’22 εφαρµόζονται αυτά τα εργαστήρια δε-
ξιοτήτων- δεν είχαν απόδοση στην PISA; Επειδή είµαι σίγουρη,
και ως εκπαιδευτικός αντιλαµβάνεστε, ότι χρειάζεται χρόνος για
να υπάρξει η απόδοση αυτή και η αλλαγή. 

Θα σας πω και κάτι άλλο, που συνήθως δεν πέφτει στο δηµό-
σιο διάλογο ως επιχείρηµα, αλλά είναι σηµαντικό. Το δικό µας ελ-
ληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα δεν είναι προσαρµοσµένο στις
απαιτήσεις της PISA. Υπάρχουν άλλα εκπαιδευτικά συστήµατα,
όπως αυτό της Σιγκαπούρης, που έχει χτιστεί για να έχει καλά
αποτελέσµατα σ’ αυτόν το διαγωνισµό, που τα παιδιά έχουν ορ-
γανωθεί, διδάσκονται και προσαρµόζονται στο σύστηµα αυτό,
ακριβώς για να έχουν αυτά τα εντυπωσιακά αποτελέσµατα. Δεν
σηµαίνει, όµως, ότι τα παιδιά µας δεν µαθαίνουν. Τα παιδιά µας
ξέρουν πολύ καλά µαθηµατικά, τα παιδιά µας ξέρουν πολύ καλά
τη γλώσσα και φαίνεται σε άλλους διαγωνισµούς και σε άλλες
εξετάσεις οι οποίες γίνονται. 

Παρ’ όλα αυτά, οι παρεµβάσεις του Υπουργείου είναι στοχευ-

µένες και θα σας αναφέρω τι θα εφαρµοστεί, γιατί εκτιµώ ότι µε
γνήσιο ενδιαφέρον το ρωτήσατε.

Το πρόγραµµα φιλαναγνωσίας. Θα είναι υποχρεωτική η ανά-
γνωση ολόκληρων βιβλίων στα παιδιά και της πρωτοβάθµιας και
της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Νοµίζω είναι µια σηµαντική
πρόοδος και για να την εκµάθηση της γλώσσας και για την κατα-
νόηση του κειµένου. 

Οι δράσεις του ενεργού πολίτη. Το έχει πει επανειληµµένα ο
Υπουργός. Θα ασχολούνται τα παιδιά, θα διδάσκονται και βιωµα-
τικά τα σύγχρονα προβλήµατα και πώς πρέπει να παρεµβαίνουν
ή αυτά να τα γνωρίζουν. Ανάλογη προσαρµογή υπάρχει και στην
τράπεζα θεµάτων. Ανάλογη προσαρµογή υπάρχει και στους οδη-
γούς των εκπαιδευτικών ώστε να ενσωµατωθούν δραστηριότη-
τες, που συνδέουν τη θεωρητική γνώση µε την πρακτική εφαρ-
µογή. Θα σας πω χαρακτηριστικά δραστηριότητες: Η ανοικτού
τύπου διερεύνηση προβληµάτων, η αποτύπωση εναλλακτικών λύ-
σεων και ιδεών, τα ερωτήµατα «τι θα συνέβαινε αν», «πώς αντι-
µετωπίσατε εσείς κάτι», ώστε να υπάρχει αυτή η διάδραση και η
σύγχρονη εκπαιδευτική προσέγγιση.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι υπάρχουν και οι αντίστοιχες εξε-
τάσεις τις οποίες εσφαλµένα λέµε εξετάσεις ελληνικής PISA. Οι
εξετάσεις αυτές είναι για τους µαθητές της έκτης δηµοτικού και
της τρίτης γυµνασίου που δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν στη βαθµο-
λογία. Κι εκεί εξασκούνται οι µαθητές.

Θα τελειώσω πολύ σύντοµα λέγοντας τις ψηφιακές αλλαγές
τις οποίες έχουµε κάνει στο δηµόσιο σχολείο. Τον Σεπτέµβριο
ολοκληρώνεται η εγκατάστασή τριάντα έξι χιλιάδων διακοσίων
εξήντα τεσσάρων διαδραστικών πινάκων σε όλα τα σχολεία από
την πέµπτη δηµοτικού µέχρι και την τρίτη λυκείου και µε αυτούς
µαζί εκπαιδευτικό υλικό σύγχρονο, προσαρµοσµένο, εξαιρετικά
ενδιαφέρον, που είµαι σίγουρη ότι και έχετε ακούσει και έχετε
ενδιαφερθεί.

Θα σας πω για το ψηφιακό φροντιστήριο από το δηµοτικό
µέχρι και τη δευτέρα λυκείου. Είναι έτοιµο το ψηφιακό φροντι-
στήριο για τη γλώσσα και για τα µαθηµατικά και θα είναι έτοιµες
όλες οι ενότητες όταν θα αρχίσει η σχολική χρονιά. Θα µπορούν
τα παιδιά να έχουν µια δωρεάν, µε την εγγύηση του Υπουργείου,
ποιοτική ψηφιακή εκπαίδευση, ώστε να ενισχύονται χωρίς να επι-
βαρύνονται οικονοµικά οι γονείς τους. Βεβαίως, µε το Ψηφιακό
Φροντιστήριο και στα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα,
ακόµη και για εκείνα που δεν διδάσκονται στα σχολεία, θα µπο-
ρούν να τα παιδιά µε εκπαιδευτικούς που έχουν αποσπαστεί στο
Υπουργείο Παιδείας -επαναλαµβάνω µε την ποιότητα και την
εγκυρότητα που θα έχει αυτή η ψηφιακή ενισχυτική διδασκαλία,
γιατί θα έχει την ευθύνη το Υπουργείο- δωρεάν απογευµατινές
ώρες να έχουν ψηφιακό φροντιστήριο που θα τους δίνει τη δυ-
νατότητα να έχουν και εξετάσεις, ερωτήσεις, απαντήσεις, διά-
δραση και αποθηκευµένο το υλικό να ανατρέχουν ανά πάσα
στιγµή.

Εννοείται θα υπάρχει και η δυνατότητα ψηφιακής διδασκαλίας
στις ελάχιστες περιοχές οι οποίες δεν έχουν πολλούς µαθητές,
είναι νησιωτικές ή ορεινές περιοχές οι οποίες είναι αποµακρυ-
σµένες, χωρίς να αποµακρυνόµαστε από τη διά ζώσης εκπαί-
δευση. Θα διδάσκονται τρεις βασικές ειδικότητες και µε την
ευθύνη του σχολείου που έχει την επίβλεψη τα παιδιά µας θα δι-
δάσκονται τα υπόλοιπα µαθήµατα. 

Καταλαβαίνετε ότι είναι σηµαντικές πρωτοβουλίες, στη σωστή
κατεύθυνση που δεν θα αποδώσουν αύριο, αλλά σίγουρα θα
αποδώσουν πάρα πολύ γρήγορα και είναι επιβεβληµένες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων και µετά από ολιγόλεπτη
διακοπή θα προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο προς συζή-
τηση νοµοσχέδιο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Οργανισµός Ακαδηµίας Αθηνών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 4 Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. 

Όπως γνωρίζετε η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα συµφωνεί.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ευάγγε-

λος Λιάκος για δεκαπέντε λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνω σκό-

πιµο να ξεκινήσουν την εισήγησή µου µε µια σύντοµη αναδροµή
της ιστορίας του θεσµού της Ακαδηµίας Αθηνών. Είναι καλό σε
αυτή την Αίθουσα να ακούγονται τα ονόµατα των µεγάλων εθνι-
κών ευεργετών, φιλελλήνων, αλλά και κορυφαίων πνευµατικών
ανθρώπων. 

Η Ακαδηµία Αθηνών ιδρύθηκε µε τη συντακτική απόφαση της
18ης Μαρτίου 1926, ενώ µε την ίδια πράξη διορίστηκαν τα πρώτα
µέλη της, διακεκριµένοι εκπρόσωποι της επιστήµης, της πνευµα-
τικής και καλλιτεχνικής δηµιουργίας της εποχής. Σε δύο χρόνια
δηλαδή από σήµερα συµπληρώνει εκατό χρόνια συνεχούς λει-
τουργίας. 

Το πρώτο Προεδρείο είχε την ακόλουθη σύνθεση: Φωκίων Νέ-
γρης, Πρόεδρος, Γεώργιος Χατζιδάκις, Αντιπρόεδρος, Σίµος Με-
νάρδος, Γενικός Γραµµατέας, Κωστής Παλαµάς, Γραµµατέας επί
των Πρακτικών και Γεώργιος Δροσίνης, Γραµµατέας επί των δη-
µοσιευµάτων. 

Το εµβληµατικό µέγαρο της Ακαδηµίας σχεδιάστηκε από τον
Δανό αρχιτέκτονα Θεόφιλο Χάνσεν, ενώ την επίβλεψη και ολο-
κλήρωση ανέλαβε ο Ερνέστος Τσίλλερ. Είχε προηγηθεί η δωρεά
του εθνικού ευεργέτη Σίµωνος Σίνα, χάρη στην οποία πραγµατο-
ποιήθηκε η ανέγερση και ο γλυπτικός και ζωγραφικός διάκοσµος
του νεοκλασικού µεγάρου που σήµερα στεγάζει την Ακαδηµία
Αθηνών.

Το 1887 το ιωνικού ρυθµού Μέγαρο πέρασε στο ελληνικό κρά-
τος και στον τότε Πρωθυπουργό, Χαρίλαο Τρικούπη. Καθοριστική
για την ίδρυση της Ακαδηµίας υπήρξε η παρέµβαση του Ελευθε-
ρίου Βενιζέλου, ο οποίος στη Συνδιάσκεψη Ειρήνης των Παρι-
σίων, το 1919, δεσµεύτηκε για την ίδρυση της Ακαδηµίας Αθηνών
προκειµένου η χώρα να έχει δικαίωµα συµµετοχής στη Διεθνή
Ένωση Ακαδηµιών. Επτά χρόνια αργότερα, ο Δηµήτριος Αιγινή-
της ως Υπουργός Παιδείας της Κυβέρνησης του Θεόδωρου Πά-
γκαλου προκάλεσε τη συντακτική απόφαση της 18ης Μαρτίου του
1926 µε την οποία ιδρύθηκε η Ακαδηµία Αθηνών. 

Έχουµε, λοιπόν, µια αδιάλειπτη λειτουργία ενενήντα οκτώ
ετών. Και ενώ ο σκοπός της λειτουργίας στον πυρήνα του παρα-
µένει ο ίδιος, το σηµερινό νοµοσχέδιο προτείνει τον εκσυγχρονι-
σµό του πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Ακαδηµίας
Αθηνών, για να συµβαδίζει µε τις εξελίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο
στην Ελλάδα και το εξωτερικό. Στόχος του παρόντος νοµοσχε-
δίου είναι το κορυφαίο ίδρυµα των επιστηµών, των γραµµάτων
και των καλών τεχνών της χώρας να συµβαδίζει στις σύγχρονες
εξελίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο και τις προκλήσεις που θέτουν
η ραγδαία επιστηµονική και τεχνολογική πρόοδος από τη µία και
η µετάβαση στην ψηφιακή εποχή από την άλλη. 

Τις τελευταίες µέρες το παρόν νοµοσχέδιο συζητήθηκε εκτε-
νώς στις επιτροπές που προηγήθηκαν. Είµαι ικανοποιηµένος από
το επίπεδο της συζήτησης αλλά και την παρουσίαση των προτά-
σεων. Είναι πολύ σηµαντικό ένα νοµοσχέδιο που αφορά έναν

τόσο σπουδαίο οργανισµό να συνδιαµορφώνεται και να στηρίζε-
ται στις αποφάσεις του ίδιου του οργανισµού. Θετική εντύπωση
µου έκανε επίσης και η προσήλωση της Ακαδηµίας στο ερευνη-
τικό κοµµάτι, κάτι που άλλωστε έρχεται να ενισχύσει αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Βρισκόµαστε σε ένα κρίσιµο ιστορικό σταυροδρόµι. Η έλευση
της τεχνητής νοηµοσύνης έχει αλλάξει δραµατικά τα δεδοµένα
σε όλο το φάσµα της ανθρώπινης δραστηριότητας και είναι δε-
δοµένο ότι θα συνεχίσει να εξελίσσεται ραγδαία. Επιπλέον, το
σταυροδρόµι στο οποίο βρισκόµαστε έχει και κοινωνική και πο-
λιτική διάσταση επικινδυνότητας. Βλέπουµε παγκοσµίως να ενι-
σχύονται και να κερδίζουν ολοένα και περισσότερο έδαφος
θεωρίες συνοµωσίας για διάφορα ζητήµατα. Είµαι απολύτως βέ-
βαιος ότι το ανάχωµα σε αυτή τη συνθήκη είναι η επιστηµονικά
τεκµηριωµένη άποψη.

Η επιστηµονική έρευνα έχει τη δυνατότητα να καταπολεµήσει
τις θεωρίες συνωµοσίας, παρέχοντας αξιόπιστες πληροφορίες,
εκπαιδεύοντας το κοινό, ανασκευάζοντας ψευδείς ισχυρισµούς,
προάγοντας τη διαφάνεια και πρωτίστως προάγοντας την κριτική
σκέψη. Η καλλιέργεια µιας κοινωνίας που βασίζεται στην επιστη-
µονική γνώση και την κριτική σκέψη είναι το κλειδί για την ουσια-
στική πρόοδο της. Η εξωστρέφεια των επιστηµονικών φορέων
είναι αυτή που µπορεί να πετύχει τη διάδοση της γνώσης. Η ανα-
γκαιότητα εκσυγχρονισµού του θεσµού της Ακαδηµίας Αθηνών
αναδεικνύεται ως ένας σηµαντικός παράγοντας για τη διατήρηση
της επίκαιρης και ζωτικής συµβολής της στον τοµέα της παι-
δείας, της έρευνας και του πολιτισµού. Είναι αλήθεια ότι στη
χώρα µας η έννοια του εκσυγχρονισµού πολλές φορές έχει αντι-
µετωπιστεί µε σκεπτικισµό. Ενώ επί της ουσίας, αποτελεί ένα φυ-
σιολογικό εξελικτικό βήµα που αποσκοπεί στην προσαρµογή του
εκάστοτε θεσµού ή οργανισµού στις ανάγκες της σύγχρονης κοι-
νωνίας. 

Οι βασικές καινοτοµίες που εισάγονται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο αφορούν αρχικά στην εξωστρέφεια, έννοια η οποία ενέ-
πνευσε και τον ίδιο τον Χάνσεν στο σχεδιασµό της αίθουσας της
Ακαδηµίας. Καθότι απόφοιτος του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτε-
χνείου, θα µου επιτρέψετε µια µικρή αναφορά στη διάταξη που
σχεδίασε ο Χάνσεν η οποία οδηγεί στο κήπο. Είναι το πρώτο κτή-
ριο στην Ελλάδα αλλά και ένα από τα ελάχιστα κτήρια του 19ου

αιώνα, όπου ο κήπος έχει συλληφθεί στην αρχιτεκτονική ιδέα ως
αναπόσπαστο κοµµάτι του εσωτερικού. Συνεπώς, η σχέση του
κτηρίου της Ακαδηµίας µε την πόλη ολοκληρώνεται µε µια άλλη
σχέση, αυτή του ίδιου του κτηρίου µε τον κήπο. Και για να γίνω
πιο σαφής ο Χάνσεν φανταζόταν ότι οι συζητήσεις των ακαδη-
µαϊκών θα συνεχίζονται και εκτός του κτηρίου και έτσι συνέδεε
το κτήριο µε την ολότητα της πόλης. 

Συνεχίζουµε µε την έννοια της Εθνικής Ακαδηµίας απαλείφο-
ντας ορισµένα κεντρικά χαρακτηριστικά και αλλάζοντας το κρι-
τήριο του «εκτός Αττικής» σε «εκτός Ελλάδας». Επιχειρείται
επίσης, ο εκσυγχρονισµός της λειτουργίας της Ακαδηµίας µε την
κατάργηση αναχρονιστικών διατάξεων, µε την αποκέντρωση των
σηµερινών αρµοδιοτήτων της διοίκησης και µετάθεση τους σε
κατώτερα όργανα, µε την επιτάχυνση των διαδικασιών και την αι-
σθητή µείωση της γραφειοκρατίας. 

Ταυτόχρονα, απλουστεύεται η ρύθµιση των αρµοδιοτήτων των
οργάνων της Ακαδηµίας. Εισάγεται νέος και απλούστερος τρό-
πος εκλογής ακαδηµαϊκών, χωρίς προκήρυξη, σύµφωνα µε όσα
ισχύουν στις περισσότερες ευρωπαϊκές ακαδηµίες. Παράλληλα,
ισχύει και ο παραδοσιακός τρόπος εκλογής µε προκήρυξη και
υποβολή υποψηφιοτήτων, αλλά µε πολλές βελτιώσεις. 

Για πρώτη φορά ρυθµίζεται µε πληρότητα η θέση του εφόρου
µε αρµοδιότητες, κυρίως πρακτικού περιεχοµένου. Διασφαλίζε-
ται έτσι καλύτερα η αποτελεσµατικότητα της λειτουργίας της
Ακαδηµίας. Ρυθµίζονται πληρέστερα τα ζητήµατα που αφορούν
στα δηµοσιεύµατα της Ακαδηµίας και για πρώτη φορά ρυθµίζο-
νται τα ζητήµατα που αφορούν στη Βιβλιοθήκη και τα Αρχεία της
Ακαδηµίας. Υπάρχει, µάλιστα, ρητή πρόβλεψη ότι αµφότερα είναι
προσιτά όχι µόνο στα µέλη, τους ερευνητές και το διοικητικό
προσωπικό της Ακαδηµίας, αλλά και στο κοινό. 

Κατοχυρώνεται ρητά και δεσµευτικά ο θεσµός των υποτρο-
φιών που χορηγεί η Ακαδηµία. 
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Επίσης, για πρώτη φορά, ρυθµίζονται µε πληρότητα και συνε-
κτικότητα η ίδρυση, η οργάνωση και η λειτουργία των Ερευνητι-
κών Κέντρων και των Γραφείων Έρευνας της Ακαδηµίας. Δη-
µιουργείται κατ’ αυτόν τον τρόπο η προοπτική για την προώθηση
και περαιτέρω ανάπτυξη του ερευνητικού έργου των µονάδων
αυτών.

Τέλος, όλες οι διατάξεις διατυπώνονται στη δηµοτική. Να το-
νίσω εδώ, ότι ο ν.4398/1929, µε τον οποίο κυρώθηκε και τροπο-
ποιήθηκε η συντακτική απόφαση της ίδρυσης της Ακαδηµίας,
είναι ένας από τους ελάχιστους σε εφαρµογή νόµους που παρα-
µένει διατυπωµένος στην καθαρεύουσα. 

Ας περάσουµε τώρα στα ογδόντα τέσσερα άρθρα του νοµο-
σχεδίου. Θα αναφερθώ επιγραµµατικά, καθώς συζητήθηκαν εκτε-
νώς στις επιτροπές. 

Στο άρθρο 3, γίνεται αναφορά στην ίδρυση και καθορίζεται ο
σκοπός της Ακαδηµίας Αθηνών. Στο άρθρο 4, απαριθµούνται εν-
δεικτικά τα µέσα µε τα οποία επιδιώκεται σκοπός της Ακαδηµίας.
Στο άρθρο 5, προβλέπεται η διεθνής εκπροσώπηση της Ελλάδας
από την Ακαδηµία σε κάθε ένωση ή σύµπραξη ακαδηµιών και επι-
στηµονικών ιδρυµάτων των οποίων είναι µέλος. 

Η έδρα της καθορίζεται, µε το άρθρο 6, στο Μέγαρο επί της
οδού Πανεπιστηµίου 28 και η νοµική της µορφή καθορίζεται στο
άρθρο 7. Στο άρθρο 8 ορίζονται οι τρεις τάξεις από τις οποίες
αποτελείται η Ακαδηµία και τα επιστηµονικά αντικείµενά τους.
Στα άρθρα 9 και 10 καθορίζονται τα µέλη και ο καταµερισµός
τους ανά τάξη και τα συλλογικά και µονοµελή όργανα της Ακα-
δηµίας. 

Συνεχίζουµε µε τα άρθρα 11 και 12, στα οποία προσδιορίζονται
οι επιτροπές σε µόνιµες ή προσωρινές. Στα άρθρα 13 έως 24,
προσδιορίζονται ζητήµατα που αφορούν τη διαδικασία εκλογής
Ακαδηµαϊκών. Και πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 17, προβλέπεται
η διαδικασία εκλογής τακτικού µέλους µε προκήρυξη την οποία
αποφασίζει η Ολοµέλεια, ύστερα από πρόταση της οικείας τάξης,
ενώ στο άρθρο 8 προβλέπεται η διαδικασία εκλογής τακτικού µέ-
λους χωρίς προκήρυξη. 

Στα άρθρα 19 έως 24, καθορίζονται ζητήµατα που αφορούν σε
εκλογή ξένων εταίρων και αντεπιστελλόντων µελών στην ανακή-
ρυξη επίτιµου µέλους, αλλά και στη µη τήρηση υποχρεώσεων και
διαγραφής µέλους. 

Στα άρθρα 25 έως 27, ρυθµίζονται οι αρµοδιότητες της Ολο-
µέλειας και τα δικαιώµατα και τα καθήκοντα των ακαδηµαϊκών.
Στα άρθρα 28, 29 και 30, προσδιορίζονται ζητήµατα του προ-
εδρείου της Ακαδηµίας. 

Στα άρθρα 31 έως 35 ρυθµίζονται οι αρµοδιότητες των µονο-
µελών οργάνων της Ακαδηµίας και ιδρύεται, όπως προείπα και
νέο µονοµελές όργανο, ο έφορος.

Στα άρθρα 36, 37 και 38 καθορίζονται ζητήµατα των Προ-
εδρείων των Τάξεων και µε τα άρθρα 39 και 40 καθορίζονται οι
αρµοδιότητες τους. 

Προχωράµε τώρα στα άρθρα 41 έως 44, στα οποία ορίζεται η
σύνθεση της Συγκλήτου και οι αρµοδιότητές της µεταξύ των
οποίων και οι έκτακτες.

Στα άρθρα 45 έως και 54 ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν τις
συνεδριάσεις της Ολοµέλειας των Τάξεων και των Επιτροπών.

Στα άρθρα 55 έως 60 ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν στα
δηµοσιεύµατα της Ακαδηµίας και ζητήµατα σχετικά µε τα περι-
ουσιακά δικαιώµατα της πνευµατικής ιδιοκτησίας επί έργων που
εκδίδει η Ακαδηµία. Εισάγεται, επίσης, η απαγόρευση επανέκδο-
σης έργων της Ακαδηµίας, τα οποία έχουν προηγουµένως δηµο-
σιευθεί αλλού. Προβλέπεται, βέβαια, εξαίρεση µε την έγκριση
της Συγκλήτου.

Με το άρθρο 61 ρυθµίζονται η λειτουργία και η εποπτεία των
υπηρεσιών της Βιβλιοθήκης και των Αρχείων, καθώς επίσης και
του Βιβλιοπωλείου της Ακαδηµίας.

Με τα άρθρα 62 έως 65 ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε τις
βραβεύσεις της Ακαδηµίας, αλλά και κατοχυρώνεται ρητά και δε-
σµευτικά ο θεσµός των υποτροφιών που απονέµει η Ακαδηµία,
ενισχύοντας έτσι τον κοινωνικό της ρόλο. 

Με τα άρθρα 66 έως 69 καθορίζονται θέµατα που αφορούν τα
Κέντρα Έρευνας της Ακαδηµίας. 

Στο άρθρο 71 απαριθµούνται οι οικονοµικοί πόροι της Ακαδη-

µίας και µε τα άρθρα 71 έως 77 ρυθµίζεται η διαχείριση των
πόρων και της περιουσίας της. 

Τέλος, µε το άρθρο 78 προβλέπεται η συµµετοχή της Ακαδη-
µίας στην ίδρυση Σωµατείου µε την επωνυµία «Διεθνές κοινό των
Ακαδηµιών» και µε το άρθρο 79 ορίζεται ρητά το έµβληµα της
Ακαδηµίας. Στα υπόλοιπα άρθρα έχουµε τις εξουσιοδοτικές, τε-
λικές, µεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο, όπως
ακριβώς περιγράφει ο τίτλος του, επιχειρείται ο εκσυγχρονισµός
της Ακαδηµίας Αθηνών, του κορυφαίου πνευµατικού ιδρύµατος
της χώρας. Συγκεκριµένα, επιχειρείται η ενίσχυση της διαφάνειας
και της εξωστρέφειας της Ακαδηµίας και η αξιοποίηση της επι-
στηµονικής γνώσης και της τεχνογνωσίας της µε σκοπό την προ-
ώθηση της έρευνας και της αριστείας. Επιχειρείται, επίσης, η
συνεργασία µε άλλες παγκόσµιες ακαδηµίες, ερευνητικά κέντρα
και πανεπιστήµια για την προώθηση και τη διεθνή ανταλλαγή
ιδεών, γνώσεων και εµπειριών. Προωθείται η έρευνα, αφού η
Ακαδηµία µπορεί να παράγει γνώση που θα συµβάλλει στην επί-
λυση σύγχρονων προβληµάτων. 

Ο εκσυγχρονισµός της Ακαδηµίας Αθηνών είναι ουσιώδης για
τη διατήρηση του θεσµού ενός σύγχρονου, επίκαιρου και εποι-
κοδοµητικού παράγοντα στους τοµείς των επιστηµών και των
καλών τεχνών. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιάκο.

Πριν δώσουµε τον λόγο στον επόµενο εισηγητή από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, επιτρέψτε µου να κάνω κάποιες ανακοινώσεις.

Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Δικαιοσύ-
νης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις 5-7-2024 σχέ-
διο νόµου: «Ενσωµάτωση στο άρθρο 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/
1151 κατά το µέρος που αφορά τους αποκλεισµένους διευθυντές
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Διονύσιος - Χα-

ράλαµπος Καλαµατιανός. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες Υφυπουργοί, συζητούµε

σήµερα για τον εκσυγχρονισµό του Οργανισµού της Ακαδηµίας
Αθηνών, αλλά δεν µπορώ να µην ξεκινήσω µε την τροπολογία που
φέρατε για σύσταση οργανικών θέσεων στην πρωτοβάθµια εκ-
παίδευση και την ειδική αγωγή. 

Ακούγαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα από τον Υπουργό δι-
θυράµβους και επικοινωνιακή διαδικασία, που αναδείκνυε δέκα
χιλιάδες προσλήψεις στην εκπαίδευση.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Διορισµούς. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Διορισµούς.
Δυστυχώς, τώρα βλέπουµε, διαβάζοντας την τροπολογία και

αφού ολοκληρώθηκε η διαδικασία στις επιτροπές, ότι προβλέ-
πετε τρεις χιλιάδες διακόσιες εβδοµήντα οκτώ νέες οργανικές
θέσεις πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και ειδικής αγωγής και την
ίδια στιγµή καταργείτε αντίστοιχες θέσεις, τρεις χιλιάδες διακό-
σιες εβδοµήντα οκτώ από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, δηλαδή
παίρνετε θέσεις από την δευτεροβάθµια και τις µεταφέρετε στην
πρωτοβάθµια. Εποµένως δεν µιλάµε για νέες θέσεις, αλλά για
ανακατανοµή θέσεων. 
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Καλωσορίζουµε και τον κύριο Υπουργό. Άρα απευθύνοµαι και
σε εσάς, κύριε Υπουργέ. Ξεκίνησα µε την τροπολογία που φέ-
ρατε. Ανακοινώνατε διορισµούς και βλέπουµε ουσιαστικά ότι κα-
ταργείτε θέσεις από τη δευτεροβάθµια και τις µεταφέρετε στην
πρωτοβάθµια και στην ειδική αγωγή. Η κατάργηση των οργανι-
κών θέσεων δεν είναι απλό πράγµα και θα πρέπει να µας εξηγή-
σετε, κύριε Υπουργέ, πώς και µε ποια κριτήρια προβαίνετε σε µια
τέτοια διαδικασία. 

Ρωτάµε αν συνεννοηθήκατε µε αρµόδιους φορείς για να σας
πουν αν συµφωνούν ή αν διαφωνούν µε αυτές τις καταργήσεις,
αν µιλήσατε µε περιφερειακούς διευθυντές, µε διευθυντές δευ-
τεροβάθµιων διευθύνσεων, µε την ΟΛΜΕ. Διαβάζουµε στην αι-
τιολογική έκθεση ότι οι θέσεις που καταργείτε δεν εξυπηρετούν
εκπαιδευτικές ανάγκες, µεταξύ άλλων λόγω της µείωσης του
πληθυσµού και των τροποποιήσεων στο σχολικό πρόγραµµα και
γι’ αυτό τις µεταφέρετε.

Μας λέτε, λοιπόν, ότι δεν χρειάζονται αυτές οι θέσεις. Με ποι-
ους διαβουλευτήκατε και πώς προέκυψε ότι δεν χρειάζονται; Επί-
σης, θα πρέπει να µας πείτε σε ποια σχολεία ανήκουν αυτές οι
θέσεις αλλά και γιατί δεν προχωρήσατε σε µια διαδικασία µετα-
φοράς αυτών των θέσεων στη δευτεροβάθµια που υπάρχουν
πάρα πολλά κενά. Θα πρέπει να µας πείτε επίσης αν θα προχω-
ρήσετε σε συγχωνεύσεις τµηµάτων και σε κλείσιµο σχολείων για
να µην υπάρχει ανάγκη για αυτές τις θέσεις.

Άρα δεν πρόκειται για νέες προσλήψεις. Ουσιαστικά κανιβαλί-
ζετε µια βαθµίδα δήθεν για να ενισχύσετε µια άλλη. Και γιατί λέµε
«δήθεν»; Γιατί αυτά που ανακοινώσατε δεν αρκούν ούτε για την
πρωτοβάθµια. Αυτό τονίζουν ανακοινώσεις εκπαιδευτικών, για
παράδειγµα η Πανελλήνια Ένωση Καθηγητών Γερµανικής Γλώσ-
σας, που τονίζουν ότι αυτά που έχετε ανακοινώσει είναι ελάχιστα
σε σχέση µε τις ανάγκες, αλλά και δεν βλέπουµε πουθενά θέσεις
δασκάλων και νηπιαγωγών. Προφανώς θα συνεχίσετε να προσ-
λαµβάνετε αναπληρωτές.

Με ανοιχτή επιστολή τους δεκάδες δάσκαλοι και νηπιαγωγοί
τονίζουν ότι τα κενά είναι πάρα πολλά. Έχετε ανακοινώσει ότι ου-
σιαστικά θα καλύψετε τις αποχωρήσεις και τις συνταξιοδοτήσεις
του σχολικού έτους που πέρασε -µε τις ανακοινώσεις, όχι µε την
τροπολογία-, ενώ δεν καλύπτετε σε καµµία περίπτωση τα κενά
τα οποία υπάρχουν.

Το ίδιο και για τους νηπιαγωγούς. Έχετε ανακοινώσει διακό-
σιες είκοσι τρεις προσλήψεις, ενώ τα κενά είναι δυόµισι χιλιάδες.

Επίσης, από την τροπολογία προκύπτει και ποια είναι η πρα-
γµατική σας πρόθεση. Γιατί στην αιτιολογική έκθεση διαβάζουµε
ότι από τις διατάξεις αυτές και τις κινήσεις σας αυτές ουσιαστικά
προβαίνετε σε εξοικονόµηση δαπάνης που προκύπτει από τη µεί-
ωση του µισθολογικού κόστους, λόγω της µετατροπής πεντακο-
σίων ενενήντα έξι θέσεων Π.Ε. κατηγορίας διαφόρων κλάδων
εκπαιδευτικού προσωπικού της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε
θέσεις Δ.Ε. κατηγορίας ειδικού βοηθητικού προσωπικού των σχο-
λικών µονάδων ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. Η εξοικονόµηση
είναι δύο εκατοµµύρια ευρώ. Άρα ούτε καν αυξάνεται η χρηµα-
τοδότηση στη δηµόσια παιδεία.

Εµείς τονίζουµε ότι χρειάζονται πραγµατικές προσλήψεις. Δεν
είναι δυνατόν να κόβετε από ’δω και να ράβετε από ’κει και δεν
είναι δυνατόν να ανακυκλώνετε την εκπαιδευτική φτώχεια παίρ-
νοντας οργανικές θέσεις από τη µια βαθµίδα και πηγαίνοντάς την
σε µια άλλη.

Καταργείτε µε την τροπολογία οργανικές θέσεις βασικότατων
κλάδων, όπως είναι η ελληνική φιλολογία, τα µαθηµατικά και οι
φυσικές επιστήµες. Βλέπουµε ότι καταργείτε πεντακόσιες θέσεις
του κλάδου φιλολόγων, τριακόσιες θέσεις του κλάδου µαθηµα-
τικών και τριακόσιες θέσεις του κλάδου φυσικών επιστηµών. Και
ταυτόχρονα θα προσλαµβάνετε αναπληρωτές για να καλύπτουν
τα κενά.

Άρα προκύπτει ότι το σχέδιό σας δεν είναι ουσιαστικά για νέες
προσλήψεις, δεν καλύπτετε βασικά κενά. Αν πραγµατικά οι συ-
νταξιοδοτήσεις εκπαιδευτικών το προηγούµενο διάστηµα ήταν
τέσσερις χιλιάδες, ακόµη και µε τις δέκα χιλιάδες προσλήψεις
που λέτε θα καλύψετε ουσιαστικά το 10% των κενών και αναπλη-
ρωτές θα συνεχίσουν να προσλαµβάνονται.

Και στο άρθρο 3 της τροπολογίας τι προβλέπεται; Στο άρθρο

3, ουσιαστικά στη Β’ παράγραφο, λέτε ότι διευθυντής δηµόσιου
ΣΑΕΚ αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µπορεί να είναι µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος ή
µόνιµος εκπαιδευτικός της δηµόσιας εκπαίδευσης. Τι προβλέπε-
ται δηλαδή; Ότι οποιοσδήποτε δηµόσιος υπάλληλος µπορεί να
γίνεται διευθυντής εκπαιδευτικής µονάδας. Μάνατζερ στο σχο-
λείο; Τι θα κάνει ο δηµόσιος υπάλληλος; Μη εκπαιδευτικός θα
είναι διευθυντής σε εκπαιδευτική µονάδα; Αυτό προβλέπεται. Εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι σ’ αυτά.

Στο άρθρο 4 της τροπολογίας θα αναφερθώ στη δευτερολογία
µου.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Η Ακαδηµία Αθηνών ιδρύθηκε
τον Μάρτιο του 1926, διορίστηκαν τα πρώτα µέλη, που ήταν δια-
κεκριµένοι εκπρόσωποι της επιστήµης, της πνευµατικής και καλ-
λιτεχνικής δηµιουργίας. Γενικός σκοπός της Ακαδηµίας, σύµ-
φωνα µε τον ιδρυτικό νόµο, είναι η καλλιέργεια και η προαγωγή
των επιστηµών, των γραµµάτων και των καλών τεχνών και η επι-
κοινωνία του Ιδρύµατος µε άλλες ακαδηµίες ή τους οµοτέχνους
τους. Σκοπός επίσης είναι η επιστηµονική έρευνα και η µελέτη
στους τοµείς της γεωργίας, της βιοµηχανίας, της ναυτιλίας, της
εθνικής οικονοµίας, καθώς και η έκδοση γνωµοδοτήσεων, προ-
τάσεων, αποφάσεων και κρίσεων για τη διαφώτιση και καθοδή-
γηση κρατικών οργάνων και αρχών. 

Βεβαίως, η Ακαδηµία στο πέρασµα του χρόνου έχει σηµαντικό
έργο να επιδείξει µε πλήθος επιστηµονικών ανακοινώσεων, µε
παρουσίες σε συνέδρια, µε εκδόσεις, µε συµµετοχή σε ερευνη-
τικά προγράµµατα.

Οφείλουµε, όµως, να επισηµάνουµε ότι έχουν υπάρξει και
αγκυλώσεις που έχουν να κάνουν µε φαινόµενα συντηρητισµού,
αποµόνωσης και αδυναµίας ενσωµάτωσης νέων ιδεών και από-
ψεων, που κατά τη γνώµη µας είναι απαραίτητες και πρέπει να
υφίσταται για µια δυναµική διαδικασία προαγωγής της γνώσης. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να µας απασχολήσει το κατά πόσο η Ακα-
δηµία πέτυχε να ακολουθήσει τις σύγχρονες εξελίξεις σε επιστη-
µονικό και κοινωνικό επίπεδο, µέσα σε έναν ταχύτατα µεταβαλ-
λόµενο κόσµο. Πρέπει να γίνει ένας ειλικρινής, λοιπόν, απολογι-
σµός του έργου της Ακαδηµίας, να εντοπίσουµε τα θετικά και
ποια δεν ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση. Έτσι µπορούµε, βε-
βαίως, να βοηθήσουµε στη βελτίωση και στην καλύτερη και απο-
δοτικότερη λειτουργία της Ακαδηµίας για να επιτελέσει τον
σπουδαίο σκοπό της. 

Βεβαίως, οι καιροί έχουν αλλάξει και αυτό αφορά και την Ακα-
δηµία, η οποία θα πρέπει να είναι σε θέση να ανταπεξέλθει µε
επιτυχία, στον ιδιαίτερα σηµαντικό της ρόλο. Πιστεύουµε, λοιπόν,
ότι η Ακαδηµία θα πρέπει να επιδεικνύει εξωστρέφεια και διάθεση
συνεργασίας µε φορείς και ιδρύµατα προαγωγής της γνώσης,
να δίνει βάρος και προσοχή στο νέο επιστηµονικό και ερευνητικό
προσωπικό. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, στη διαβούλευση που προηγήθηκε
στην επιτροπή, καταθέσαµε τις παρατηρήσεις και τις προτάσεις
µας. Ασφαλώς είναι στη σωστή κατεύθυνση ο εκσυγχρονισµός
του οργανισµού και η χρήση της σύγχρονης δηµοτικής γλώσσας.
Επίσης, πρέπει να εστιάσουµε στη µείωση της γραφειοκρατίας,
καθώς και στην αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων της σε όργανα
που µπορούν να συµβάλλουν ουσιαστικά στην εύρυθµη λειτουρ-
γία για την επίτευξη των στόχων της. Αναφέραµε και πιο πριν ότι
χρειάζεται να επιδεικνύει εξωστρέφεια και διάθεση συνεργασίας,
απαρέγκλιτα όµως πάντα µε διαφάνεια και διασφάλιση του δη-
µοσίου συµφέροντος. 

Περαιτέρω, τονίσαµε ότι πρέπει να πληρωθούν οι υπάρχουσες
κενές θέσεις της Ακαδηµίας. Με τη ρύθµιση αυτή, την οποία πι-
στεύω ότι πρέπει να υιοθετήσουµε, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
πληρωθούν οι θέσεις αυτές και ένας τρόπος θα ήταν να επισπευ-
σθεί η διαδικασία πλήρωσης των θέσεων. Πιστεύουµε ότι θα βοη-
θούσε το να είναι υποχρεωτική η πλήρωση των θέσεων εντός δύο
ετών από την προκήρυξη. Να µπει, δηλαδή, υποχρεωτικό χρονικό
όριο. 

Επίσης, προτείνουµε να ανοίξει ο αριθµός των µελών των τά-
ξεων της Ακαδηµίας και να αυξηθούν τα µέλη. Κατά τη γνώµη
µας, αυτό πρέπει να συµβεί, διότι πιστεύουµε ακράδαντα ότι ο
µεγαλύτερος αριθµός µελών σηµαίνει και µεγαλύτερο πνευµα-
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τικό πλούτο για την Ακαδηµία και τη χώρα βεβαίως.
Η Ακαδηµία µπορεί και πρέπει να γίνει περισσότερο προσβά-

σιµη και ανοικτή, διατηρώντας ασφαλώς, δίχως εκπτώσεις, τα
υψηλά κριτήρια που θέτει. Ο κλειστός αριθµός των θέσεων και
των τακτικών µελών των τάξεων της Ακαδηµίας, πιστεύουµε ότι
δεν είναι µια σύγχρονη συνθήκη. Προτείνουµε, λοιπόν, να ανοίξει
ο αριθµός των θέσεων για να ανταποκριθεί καλύτερα η Ακαδηµία
στις σύγχρονες προκλήσεις.

Στη βάση αυτή εκτιµούµε ότι θα ήταν θετικό να υιοθετηθεί το
κριτήριο της κοινωνικής προσφοράς, για να κριθεί κάποιος µέλος
της Ακαδηµίας, κοινωνική προσφορά, ανθρωπιστική διάσταση,
πέρα από τις επιστήµες, πέρα από τις τέχνες, πέρα από την πνευ-
µατική παραγωγή και τα γράµµατα. 

Η Υφυπουργός κ. Μακρή, που συµµετείχε στη διαδικασία της
επιτροπής, δεν ήταν αρνητική σε αυτές τις προτάσεις. Το ότι αυ-
ξήθηκε βέβαια ο αριθµός των µελών το 2022 δεν σηµαίνει ότι δεν
χρειάζεται περαιτέρω αύξηση. Θα µπορούσαµε πιστεύω να επι-
µείνουµε, εφόσον συµφωνούµε και να έρθουµε σε διαβούλευση
µε την Ακαδηµία για να το πετύχουµε. 

Παράλληλα, θα µπορούσαµε να επιµείνουµε να ενσωµατωθεί
και η κοινωνική προσφορά ως κριτήριο επιλογής των µελών. Ανα-
φέρθηκα και προηγουµένως. Το λέω γιατί τώρα νοµοθετούµε,
τώρα είναι η ευκαιρία, δεν ξέρω πότε θα έχουµε ξανά την ευκαι-
ρία να ψηφίσουµε διατάξεις για τον Οργανισµό της Ακαδηµίας.
Τώρα, λοιπόν, έχουµε την ευκαιρία µέχρι την ολοκλήρωση της
διαδικασίας, σε αυτά που συµφωνούµε να τα νοµοθετήσουµε κιό-
λας. 

Άλλωστε, στο αρχικό σχέδιο που κατατέθηκε στη διαβούλευση
υπήρξαν αλλαγές, µε παρεµβάσεις του Υπουργείου προφανώς,
και σε συνεννόηση µε την Ακαδηµία. Έγιναν αλλαγές. Να συµ-
φωνήσουµε σε ποια κοµµάτια µπορούµε να παρέµβουµε και
τώρα που πιστεύουµε ότι είναι στη θετική πορεία και εξέλιξη για
την Ακαδηµία, µε τις προϋποθέσεις που είπα.

Επίσης, µια άλλη πρόταση σηµαντική είναι όταν χηρεύει µια
θέση να προκηρύσσεται εντός δύο ετών, µη µένει εσαεί χωρίς
πλήρωση. Και το ξαναλέω, γιατί το ανθρώπινο κεφάλαιο της Ακα-
δηµίας είναι αυτό που την κάνει να ξεχωρίζει, που τη βοηθάει να
επιτελέσει το σπουδαίο έργο της. Αν πραγµατικά, λοιπόν, θέ-
λουµε να έχει επιτυχία σε αυτό, πρέπει να προσθέσουµε ανθρώ-
πινο κεφάλαιο µε ξεκάθαρο τρόπο. 

Επιπλέον, προτείνουµε να µετέχει στην Ολοµέλεια και όταν συ-
ζητούνται θέµατα που αφορούν τους ερευνητές, εκλεγµένο
µέλος των ερευνητών. Να έχουν εκπρόσωπο οι ερευνητές στην
Ολοµέλεια όταν συζητούνται θέµατα που τους αφορούν και τη
λειτουργία των ερευνητικών κέντρων και την καθηµερινότητά
τους. Είναι εύλογο και το ζητούν οι ίδιοι. Πιστεύω ότι είναι κάτι
το οποίο µπορεί να βοηθήσει. Γιατί όχι; Να λειτουργήσει ακόµα
καλύτερα το Ερευνητικό Κέντρο της Ακαδηµίας, να έχει αποτε-
λέσµατα. Το θέλουµε αυτό. Όλη η Ελλάδα το θέλει. 

Επίσης, ζητούµε να διευκρινιστεί στο άρθρο 43 ποιες είναι οι
εξαιρετικές περιπτώσεις και ποια είναι τα αναγκαία µέτρα που
αναφέρετε σε αυτό το άρθρο. Όταν ζητάµε εξειδίκευση, θέλουµε
να είναι όλα καθαρά, όλα ξεκάθαρα διάφανα, να µην υπάρχει κα-
νένα είδος αµφισβήτησης. Θα θέλαµε να αναφέρονται αναλυτικά
στο άρθρο συγκεκριµένοι λόγοι και µόνο αυτοί που µπορούν να
επιβάλουν µια τέτοια συνθήκη, εύλογο. Δεν θέλουµε να µείνει
ασάφεια.

Επίσης, στο άρθρο 52 να διευκρινιστεί γιατί πρέπει να προβλέ-
πονται κατ’ ιδίαν συνεδριάσεις και όχι δηµόσιες συνεδριάσεις,
για παράδειγµα, στην ψήφιση του προϋπολογισµού. Θέλουµε να
είναι όλα ανοιχτά, όλα καθαρά, διάφανα. Ή τι είδους άλλα ζητή-
µατα µπορεί να θέτει ο Πρόεδρος σε κατ’ ιδίαν συζήτηση; Το λέει
το άρθρο, να τα περιορίσουµε, να τα πούµε, να τα διασαφηνί-
σουµε. Πιστεύουµε ότι η διαφάνεια σε όλα αυτά πρέπει να είναι
ξεκάθαρη και αναµφισβήτητη.

Θα πρέπει, επίσης, να γίνουν δεκτές οι παρατηρήσεις του Συλ-
λόγου Ερευνητικού Προσωπικού της Ακαδηµίας, όπως, για πα-
ράδειγµα στα άρθρα 67 και 69.

Κλείνοντας, πιστεύω πως όλοι και όλες αντιλαµβανόµαστε τη
σπουδαία σηµασία της Ακαδηµίας των Αθηνών. Πρόκειται για
πνευµατικό φάρο, όχι µόνο της Ελλάδας, αλλά και της διεθνούς

κοινότητας. Έχει κρίσιµο και καθοριστικό ρόλο στη διατήρηση
και προβολή της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς της επιστή-
µης και της ιστορίας. Χρειάζεται, λοιπόν, να γίνει ένας ειλικρινής
απολογισµός της µέχρι τώρα πορείας της, να εντοπιστούν τυχόν
προβλήµατα και να εξαλειφθούν και να υιοθετήσουµε προτάσεις
που είναι προωθητικές. 

Αναφέραµε, λοιπόν, ότι πρέπει να εκλείψουν και φαινόµενα συ-
ντηρητισµού που την κρατούν πίσω και εµπλοκής σε πολιτικά ζη-
τήµατα, όπως έχει συµβεί στο παρελθόν. Πιστεύουµε ότι ο ρόλος
της Ακαδηµίας πρέπει να είναι αποκλειστικά ακαδηµαϊκός, επι-
στηµονικός, πνευµατικός, µε προσήλωση στις τέχνες και τα
γράµµατα και έτσι µπορεί να επιτελέσει στο παρόν και στο µέλ-
λον το σπουδαίο ρόλο της, την τεράστια σηµασία που έχει για
τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καλαµατιανό. 
Παρακαλώ πολύ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγ-

γραφής των Βουλευτών. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής ο κ. Στέφανος Παραστατίδης. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργέ,

κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία των
Εθνικών Επιστηµονικών Ακαδηµιών αποτελεί ένα συναρπαστικό
κεφάλαιο της ιστορίας της επιστήµης. Η επιστηµονική επανά-
σταση που ακολούθησε την Αναγέννηση διαµόρφωσε τις κατάλ-
ληλες συνθήκες ώστε οι οµάδες φιλοσόφων να διαµορφώσουν
τα προπλάσµατα των σηµερινών εθνικών ακαδηµιών στην Ευ-
ρώπη. Η δηµιουργία των εθνικών κρατών και η συνειδητοποίηση
ότι η ισχύς, η ευηµερία, η πρόοδος και η δηµιουργία πλούτου
είναι άµεσα συναρτηµένα µε την επιστηµονική πρόοδο και την
εφαρµοσµένη έρευνα, µετέτρεψε αυτά τα πλάσµατα στα πρώτα
κρατικά ερευνητικά ιδρύµατα, που µέχρι και σήµερα αποτελούν
τις Εθνικές Ακαδηµίες Επιστηµών ανά τον κόσµο. 

Στην Ευρώπη το κοινό πολιτισµικό περιβάλλον είχε ως αποτέ-
λεσµα οι εθνικές ακαδηµίες διαφορετικών κρατών να έχουν κοινά
χαρακτηριστικά στους σκοπούς, στη διοίκηση, στην οργάνωσή
τους και στον τρόπο επιλογής των µελών τους, όπως και στη δι-
κτύωση και τη µεταξύ τους επικοινωνία. Παράλληλα, όµως, κάθε
ακαδηµία επηρεασµένη από το ιδιαίτερο ιστορικό κοινωνικό και
νοµικό περιβάλλον της χώρας στην οποία εδρεύει χαρακτηρίζε-
ται και από εθνικές ιδιαιτερότητες. Σε αυτό το σύµπαν υπάρχουν
διάφορες παραλλαγές. 

Σε αυτό το ιστορικό πλαίσιο, η Ακαδηµία Αθηνών, το κορυφαίο
πνευµατικό και ερευνητικό ίδρυµα της χώρας µας στον χώρο των
επιστηµών, των γραµµάτων και των τεχνών, αποτελεί έναν θεµε-
λιώδη σύνδεσµο του επιστηµονικού και ερευνητικού σύµπαντος
της χώρας µε αντίστοιχα ιδρύµατα του εξωτερικού. Η ίδρυση, η
ιστορική διαδροµή, τα πρόσωπα της Ακαδηµίας Αθηνών, αποτε-
λούν µια εξαιρετικά ενδιαφέρουσα και ενίοτε γοητευτική ψηφίδα
της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας. Η δηµιουργία της δε, ταυτί-
ζεται χρονικά µε την προσπάθεια της χώρας µας να ανοίξει τα
φτερά της σε έναν παγκοσµιοποιηµένο κόσµο, να συµµετέχει στα
διεθνή fora, να αποκτήσει ρόλο και φωνή στις διεθνείς εξελίξεις. 

Σήµερα οι επιστηµονικές ακαδηµίες σε όλα τα µήκη και πλάτη
του κόσµου, από τις χώρες της Ευρώπης µέχρι και την Αµερική
και την Ασία, επιχειρούν να συντονίσουν τα βήµατα τους σε ένα
διεθνές περιβάλλον αλµατώδους τεχνολογικής εξέλιξης, υπαρ-
ξιακών προκλήσεων πλανητικού βεληνεκούς, όπως οι πανδηµίες
και η κλιµατική κρίση, ρευστότητα ισχύος. Έτσι, παραδείγµατος
χάριν, η Βρετανική Βασιλική Ακαδηµία, επιδεικνύοντας αξιοθαύ-
µαστα αντανακλαστικά, άσκησε τεράστια επιρροή στη δηµόσια
ενηµέρωση, τη διαµόρφωση της εθνικής νοµοθεσίας, αλλά και
στην καταπολέµηση της διάδοσης των fake news σε ό,τι είχε να
κάνει µε την πανδηµία της COVID-19. Από αυτή την προσπάθεια
εκσυγχρονισµού δεν µπορεί να απουσιάζει η Ελληνική Ακαδηµία. 

Συνεπώς, πράγµατι η πρωτοβουλία για την αντικατάσταση
ενός Οργανισµού που κλείνει σχεδόν έναν αιώνα ύπαρξης, απο-
τελεί µια θετική πρωτοβουλία της Ακαδηµίας που συγκεντρώνει
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µια πλατιά συναίνεση ως προς την αναγκαιότητα της. 
Ο εχθρός του καλού, όµως, είναι το καλύτερο και στον νέο ορ-

γανισµό, που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα, υπάρχουν αρ-
κετά περιθώρια βελτίωσης, αλλά και ευκαιρίες που πήγαν
χαµένες σε σειρά προκλήσεων και διακυβευµάτων στις οποίες
θεωρούµε ότι θα µπορούσαν τα πράγµατα να έχουν γίνει καλύ-
τερα. Πρώτον, ένας ενιαίος χώρος ανώτατης εκπαίδευσης και
έρευνας. Επισηµάνθηκε στην ακρόαση φορέων από τους εκπρο-
σώπους της έρευνας στη χώρα ότι πρέπει να υπάρξει ένας πιο
σφιχτός και σαφής συντονισµός των διατάξεων του νέου Οργα-
νισµού µε νοµοθετικό πλαίσιο που αφορά την έρευνα στη χώρα,
δηλαδή µε τον ν.4310/2014. Αυτή την αναγκαία εναρµόνιση την
επιτάσσει τόσο η ανάγκη για έναν εθνικό συντονισµό του ερευ-
νητικού δυναµικού της χώρας, όσο και η ανάγκη για τη δηµιουρ-
γία ενός ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας. 

Εδώ θεωρούµε ότι ο νέος οργανισµός κάνει βήµατα προς αυτή
την κατεύθυνση, αλλά όχι αρκετά. Αυτό αφορά τόσο την αντιστοί-
χιση και την περιγραφή των αρµοδιοτήτων των οργάνων της Ακα-
δηµίας, για τα οποία δεν περιγράφονται οι αρµοδιότητες στον
ν.4310. Εκεί πρέπει να υπάρξει ιδιαίτερη προσοχή. Αφορά, επί-
σης, τα ζητήµατα της αξιολόγησης των ερευνητικών κέντρων,
καθώς δεν ρυθµίζονται σχετικά ζητήµατα στο νοµοσχέδιο. 

Δεύτερον, η “αποαθηνοποίηση” της Ακαδηµίας περιορίζεται,
δυστυχώς, σε λεκτικές διαφοροποιήσεις σε σχέση µε έναν οργα-
νισµό που ισχύει εδώ και εκατό χρόνια. Περιµέναµε ένα µεγαλύ-
τερο άνοιγµα σε πραγµατικά αποκεντρωµένες δοµές που θα
διασυνδέσουν ένα τεράστιο ερευνητικό έργο µε όλες τις περιφέ-
ρειες της χώρας και ένα οργανόγραµµα που θα λαµβάνει ιδιαί-
τερη πρόνοια σε αυτή την κατεύθυνση. 

Τρίτον, διάχυση και εκλαΐκευση της γνώσης και της έρευνας
που παράγει η Ακαδηµία. Είναι το µεγάλο στοίχηµα της επιστή-
µης, η µεγάλη µάχη που θα καθορίσει το µέλλον των κοινωνιών
και του πλανήτη, αυτή απέναντι σε µία συµµαχία ενός πολυδιά-
στατο του νέου ανορθολογισµού, ενός επιθετικού πολιτικού λαϊ-
κισµού και µέσων επικοινωνίας τεράστιας επιρροής. Απέναντι
στις προκλήσεις και τους κινδύνους αυτής της διαρκούς σύ-
γκρουσης, η διάχυση, η εκλαΐκευση, ο εκδηµοκρατισµός της γνώ-
σης και της έρευνας, αποτελούν στρατηγικό όπλο τεράστιας
αξίας που θα έπρεπε να λαµβάνεται υπ’ όψιν σε κάθε πρωτοβου-
λία, σε κάθε µεταρρύθµιση που αφορά τον κορυφαίο ερευνητικό
θεσµό της χώρας.

Μας αρκεί το άνοιγµα των αρχείων και της βιβλιοθήκης στο
κοινό ή οι υποτροφίες που ρυθµίζονται από τον νέο Οργανισµό
της Ακαδηµίας; Ρητορικό το ερώτηµα. 

Τέταρτον, διαφωνίες µας που αφορούν αστοχίες σε επιµέρους
άρθρα του νέου οργανισµού. Σε ό,τι αφορά το άρθρο 3, από τους
σκοπούς της Ακαδηµίας έχει αφαιρεθεί, σε σχέση µε τον σε ισχύ
οργανισµό, η συµβολή της για τις διά του ερευνητικού της έργου
και της επιστηµονική της υποστήριξης σε στρατηγικά σηµαντι-
κούς τοµείς της ελληνικής οικονοµίας, όπως η γεωργία, η βιοµη-
χανία και κυριότατα η ναυτιλία. Αυτή η απάλειψη της εθνικής
ανάπτυξης αναπτυξιακής διάστασης του έργου της Ακαδηµίας
αποτελεί, κατά τη γνώµη µας, οπισθοδρόµηση και όχι εκσυγχρο-
νισµό.

Προτείνουµε να προστεθεί µε µια πιο συνοπτική και σύγχρονη
διατύπωση αυτός ο σκοπός. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 7, θα πρέπει να διευκρινιστεί σε ένα
πρόσθετο εδάφιο το περιεχόµενο της εποπτείας και ειδικότερα
ό,τι αφορά και τη νοµιµότητα επί πράξεων διοίκησης της Ακαδη-
µίας, ώστε να αποφευχθούν µελλοντικές συγχύσεις και επιµέ-
ρους διαφωνίες.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 17, επαναλαµβάνω και εδώ τους πολύ
εύλογους προβληµατισµούς που διατυπώθηκαν στις συνεδριά-
σεις της ολοµέλειας της Ακαδηµίας και από εµένα στις συνεδριά-
σεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. Η εφαρµογή της
φανερής ψηφοφορίας ακόµη και διά ανατάσεως χειρός δηµιουρ-
γεί ζητήµατα αµεροληψίας σε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα όπως η
εκλογή τακτικών µελών. Συνεπώς η µυστική ψηφοφορία ή έστω
φανερή διά ονοµαστικής κλήσεως, η τριµελής επιτροπή της πα-
ραγράφου 6 θα πρέπει επίσης να απαρτίζεται από µέλη συναφών
ειδικοτήτων. 

Και, τέλος, θα πρέπει στην παράγραφο 8 να µπει κατώφλι αριθ-
µού ψήφων που θα αποτρέπουν τον ευτελισµό της διαδικασίας.
Για τον ίδιο λόγο η παράγραφος 9 που δίνει τη δυνατότητα εκλο-
γής τακτικών µελών µε εξαιρετικά χαµηλό αριθµό ψήφων θα πρέ-
πει να απαλειφθεί πλήρως. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 18, οµοίως η πρόβλεψη για φανερή
ψηφοφορία θα πρέπει να αντικατασταθεί από µυστική ή έστω
από φανερή διά ονοµαστικής κλήσεως. 

Τέλος, το άρθρο 24 ως διάταξη πειθαρχικού δικαίου δηµιουρ-
γεί εύλογους προβληµατισµούς, καθώς βασικές αρχές του ελλη-
νικού πειθαρχικού δικαίου δεν φαίνονται να τηρούνται. Το άρθρο
αυτό οφείλει πλήρως να αναδιαµορφωθεί, ώστε να φέρει βασικά
χαρακτηριστικά αντίστοιχων πειθαρχικών διατάξεων, όπως δια-
βαθµισµένες πειθαρχικές κυρώσεις ανάλογες µε τη βαρύτητα
της παράβασης, διαφοροποιηµένα πειθαρχικά όργανα επιβολής
των ποινών ανάλογα µε την παράβαση, διαβαθµισµένες ψηφο-
φορίες ανάλογα µε την παράβαση. 

Θα κλείσω την εισήγησή µου αναφερόµενος στην τροπολογία
που κατατέθηκε προχθές το βράδυ και η οποία σε ό,τι αφορά τα
άρθρα 1 και 2 σχετίζεται µε την ανακοίνωση του Υπουργείου για
δέκα χιλιάδες νέους µόνιµους διορισµούς. Η τροπολογία προ-
βλέπει σύσταση νέων οργανικών θέσεων πρωτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και προσωπικού ειδικής εκπαίδευσης µε ταυτόχρονη
κατάργηση θέσεων της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Εγώ θέλω να κάνω δύο παρατηρήσεις. 
Παρατήρηση πρώτη. Για µια ακόµη φορά τίθεται ένα ζήτηµα

κλειστών δεδοµένων, στα οποία κανείς δεν έχει πρόσβαση πλην
του Υπουργείου, δεδοµένων που όφειλαν να είναι ανοικτά και
στην προκειµένη περίπτωση το ερώτηµα που θα υποβάλω στον
Υπουργό είναι το εξής: Με ποια κριτήρια κρίθηκαν ως πλεονά-
ζουσες πεντακόσιες οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ02 των φι-
λολόγων, τριακόσιες οργανικές θέσεις του κλάδου των µαθηµα-
τικών, τριακόσιες οργανικές θέσεις του κλάδου φυσικών επιστη-
µών, διακόσιες πενήντα πέντε οργανικές θέσεις του κλάδου φυ-
σικής αγωγής και διακόσιες οργανικές θέσεις του κλάδου θεολό-
γων. Πού αναφέρονται στο άρθρο 2; Και, εν τέλει, από το σύνολο
των οργανικών θέσεων των συγκεκριµένων ειδικοτήτων πόσες
παραµένουν κενές ανά ειδικότητα; Είναι ζητήµατα στα οποία πρέ-
πει να έχουµε πρόσβαση και εµείς στα δεδοµένα, για να µπο-
ρούµε να αξιολογούµε -και βεβαίως όχι µόνο εµείς αλλά και οι
πολίτες. 

Παρατήρηση δεύτερη. Η ανακοίνωση των δέκα χιλιάδων νέων
µόνιµων διορισµών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση αποτελεί θετική εξέλιξη. Η παρουσία περισσότερων µόνι-
µων εκπαιδευτικών στις οργανικές τους θέσεις και η βελτίωση
της αναλογίας µονίµων και αναπληρωτών θα συµβάλει αποτελε-
σµατικά στη βελτίωση της λειτουργίας του σχολείου και της ποι-
ότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Αυτό όµως δεν αρκεί,
γιατί πέραν της αύξησης των διορισµών µόνιµων παραµένει και
η ανάγκη για την κάλυψη όλων των πραγµατικών αναγκών σε εκ-
παιδευτικό προσωπικό. 

Εποµένως, πρέπει να διασφαλιστεί ότι ο συνολικός αριθµός
των εκπαιδευτικών µονίµων και αναπληρωτών που θα απασχολη-
θούν την επόµενη χρονιά και µε βάση το δεδοµένο ότι τα κενά
δεν µειώνονται, θα είναι τουλάχιστον ίδιος µε τον αριθµό των εκ-
παιδευτικών που απασχολήθηκαν στη χρονιά 2023-2024. Γιατί η
αύξηση των µόνιµων διορισµών αν συνοδευτεί από τεχνητή µεί-
ωση των κενών και άρα σε µείωση του αριθµού των αναπληρω-
τών µεγαλύτερη από την αντίστοιχη αύξηση µονίµων, θα οδηγή-
σει σε λιγότερο διαθέσιµο εκπαιδευτικό προσωπικό για την επό-
µενη σχολική χρονιά. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που καλείται να απαντήσει ο Υπουργός
Παιδείας είναι σαφές και συγκεκριµένο και ανάλογη απάντηση
περιµένουµε: Το σχολικό έτος 2024-2025 στις αίθουσες διδασκα-
λίας θα βρίσκονται περισσότεροι ή λιγότεροι εκπαιδευτικοί σε
σχέση µε την προηγούµενη χρονιά; 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πιερρακάκη, δεν ξέρω αν βλέπατε µι-
κρός τον µάγο Μάικ Λαµάρ. Ήταν Ελληνοϊταλός µάγος -εγώ τον
παρακολούθησα µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον- ο οποίος έριχνε ένα
βελούδινο κόκκινο πέπλο και εξαφάνιζε, για παράδειγµα, αντικεί-
µενα ή µικρά ζωάκια κ.λπ.. Είχε τροµερό ενδιαφέρον αυτό. Έχετε
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καταφέρει, για παράδειγµα, εσείς µε έναν µαγικό τρόπο στο θέµα
των πανεπιστηµίων να καλύψετε µε ένα «κοινοβουλευτικό πέπλο»
τα µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια και τελικά σηκώνοντάς το να
έχουν γίνει κερδοσκοπικά, να έχει εξαφανιστεί ο «µη κερδοσκο-
πικός» τους χαρακτήρας. 

Σήµερα µιλάµε για δέκα χιλιάδες προσλήψεις. Ελπίζω όταν θα
σηκώσουµε αυτό το «κόκκινο πέπλο» να µην είναι ο αριθµός των
προσληφθέντων ή ο τελικός αριθµός των εκπαιδευτικών µικρό-
τερος τελικά από αυτόν που ήταν την προηγούµενη χρονιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Παραστατίδη. 
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην ειδική αγορήτρια του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτη Κτενά. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι η έκρηξη των επιστηµών τον 20ο αιώνα έφερε δρα-

µατικές αλλαγές τόσο στην εκπαίδευση όσο και στην έρευνα. Βά-
θυνε η εξειδίκευση και άρα ο καταµερισµός της ερευνητικής
εργασίας. Ενισχύθηκε και κυριάρχησε ο κοινωνικός χαρακτήρας
της ερευνητικής εργασίας, όπως άλλωστε και της εργασίας συ-
νολικά. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα την οργάνωση της εργασίας των
ερευνητών σε νέες δοµές εκτός ακαδηµιών που µέχρι τότε συ-
γκέντρωναν το ερευνητικό έργο και οργανώθηκε σταδιακά σε
δοµές, όπως ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα. Μάλιστα, η µαζι-
κοποίηση της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και η σχέση της µε
την παραγωγή νέας γνώσης ενίσχυσε σηµαντικά και τον ρόλο
των πανεπιστηµίων στην ερευνητική παραγωγή. 

Έτσι σήµερα έχουµε µια πανσπερµία δοµών, εργαστήρια, κέ-
ντρα, ινστιτούτα, ιδρύµατα. Κάποια από αυτά θεραπεύουν πλη-
θώρα επιστηµών, αντικειµένων, κάποια ειδικεύονται σε µια
επιστηµονική περιοχή. Υπάρχει ποικιλοµορφία νοµικών µορφών.
Για παράδειγµα, έχουµε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
όπως είναι αυτή τη στιγµή το Ελληνικό Κέντρο Θαλασσίων Ερευ-
νών, το Εθνικό Κέντρο Κοινωνικών Επιστηµών, ο «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ»
και το Αστεροσκοπείο που έχει πάει στο Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας και η Ακαδηµία Αθηνών, τον οργανισµό της οποίας
συζητάµε σήµερα. 

Έχουµε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Εδώ έχουµε τα πε-
ρισσότερα ερευνητικά κέντρα, όπως το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών,
το «ΠΑΣΤΕΡ», το ΙΤΕ, το ΕΚΕΤΑ το «ΦΛΕΜΙΝΓΚ», το
«ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», το «ΑΘΗΝΑ», το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης που
έχει πάει στο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και φυσικά το Ίδρυµα
της Ακαδηµίας, το Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών.

Επιπλέον, ποικίλλει και το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας. Έχου-
µε, για παράδειγµα, τον 4310 για τα ερευνητικά κέντρα που ανέ-
φερα παραπάνω -τα περισσότερα από αυτά- και από την άλλη
έχουµε και την έρευνα στα πανεπιστήµια, µε µεγάλη ποικιλοµορ-
φία δοµών και εδώ, µε θεσµικό πλαίσιο αυτό των πανεπιστηµια-
κών ερευνητικών µονάδων και κλινικών, όπως έχει διαµορφωθεί
τελευταία από τον 4957. 

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, δύο χρόνια πριν κλείσει
έναν αιώνα από την ίδρυσή της η Ακαδηµία Αθηνών, ο εκσυγχρο-
νισµός του οργανισµού της είναι φυσικά απαραίτητος. Και ο εκ-
συγχρονισµός αυτός επιβάλλεται τόσο από την ίδια την εξέλιξη
των επιστηµών, των γραµµάτων και των τεχνών όσο και από την
εξέλιξη, όπως περιέγραψα, στα ίδια τα µέσα και τον τρόπο λει-
τουργίας και οργάνωσης των ερευνητικών δοµών. 

Η ίδια η λειτουργία -µάλιστα χρόνια τώρα- γραφείων έρευνας
και ερευνητικών κέντρων και ιδρυµάτων, που είναι συνδεδεµένα
ή αποτελούν µέρος της Ακαδηµίας Αθηνών, δείχνει το πόσο απα-
ραίτητος είναι ο εκσυγχρονισµός του οργανισµού της, προκειµέ-
νου να καλύπτει τη λειτουργία των παραπάνω και να παρακολου-
θεί τις εξελίξεις σε διάφορα επιστηµονικά πεδία. 

Και εδώ ακριβώς εστιάζουµε και τον προβληµατισµό µας, σε
αυτό το σηµείο, δηλαδή σε ποιον βαθµό ο προτεινόµενος οργα-
νισµός στο παρόν νοµοσχέδιο, που έχει και την έγκριση της ολο-
µέλειας της Ακαδηµίας Αθηνών, είναι ένα στέρεο βήµα προς αυτή
την κατεύθυνση. 

Προφανώς, δεν πρόκειται για απλή µεταγραφή του καταστα-
τικού στη δηµοτική, η οποία άργησε µάλιστα πάρα πολύ. 

Εντάσσονται νέα επιστηµονικά πεδία –σωστά- και στις τρεις
τάξεις, σύµφωνα µε τις εξελίξεις στα αντίστοιχα γνωστικά πεδία,
αλλά και σύµφωνα µε τις ιεραρχήσεις της Κυβέρνησης και της
κεντρικής στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι η
διπλή µετάβαση, ψηφιακή και πράσινη, η πολιτική για το διά-
στηµα, οι βιοεπιστήµες, η κυκλική οικονοµία κ.λπ.. 

Είναι θετικό ότι η Ακαδηµία Αθηνών παραµένει νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου, όπως θα έπρεπε, κατά τη γνώµη µας, να
είναι όλα τα ερευνητικά κέντρα και όχι µόνο τα τέσσερα που προ-
ανέφερα, χωρίς βέβαια -δεν τρέφουµε αυταπάτες- η νοµική
µορφή αυτή να διασφαλίζει ή να εµποδίζει την επιχειρηµατική λει-
τουργία και την ανάπτυξη των κέντρων µε ιδιωτικοοικονοµικά κρι-
τήρια. Όµως, αυτό είναι ένα γενικότερο ζήτηµα στο οποίο θα
αναφερθώ στη συνέχεια. 

Ωστόσο, δεν έχουµε λάβει ακόµα απάντηση γιατί το ΙΙΒΕΑΑ, το
Ίδρυµα Ιατρικών και Βιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθη-
νών, είναι Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου. Και βέβαια, δεν
διασφαλίζεται ο δηµόσιος χαρακτήρας των αντίστοιχων µελλο-
ντικών δοµών της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Η υπαγωγή ορισµένων λειτουργιών της Ακαδηµίας στον 4310
σίγουρα διευκολύνει τη σύνδεση της Ακαδηµίας µε τις υπόλοιπες
ερευνητικές µονάδες και οντότητες στη χώρα µας και το εξωτε-
ρικό. Ωστόσο, επισηµαίνουµε ότι αυτό γίνεται σε ένα κατακερµα-
τισµένο ερευνητικό τοπίο, µε διάφορα θεσµικά πλαίσια λειτουρ-
γίας, µε διάφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία και διάφορες επο-
πτεύουσες αρχές. 

Επίσης, ο οργανισµός δεν αναφέρει όλες τις δοµές που λει-
τουργούν σήµερα στην Ακαδηµία ούτε τις σχέσεις µεταξύ τους.
Επισηµάνθηκε και από τους φορείς. Περιορίζεται στα ερευνητικά
κέντρα και στα γραφεία έρευνας στα άρθρα 66 έως 70. Δεν
υπάρχει, για παράδειγµα, καµµία αναφορά στο πλαίσιο λειτουρ-
γίας εργαστηρίων, ιδρυµάτων και ινστιτούτων, παρ’ ότι προβλέ-
πονται ρητά στο άρθρο 4. Και βέβαια, πάλι δεν έχουµε καµµία
αναφορά στο ΙΙΒΕΑΑ, που ήδη λειτουργεί και παράγει έργο και
µάλιστα σηµαντικό. 

Συµφωνούµε επίσης µε την παρατήρηση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής ότι όλες οι αρµοδιότητες της Ολοµέλειας
πρέπει να συγκεντρώνονται σε ένα άρθρο, όπως είναι το 25. 

Επιπλέον, είναι ασαφές και χρήζει πολλών ερµηνειών, και εν-
δεχοµένως προβληµατικών, το άρθρο 43 για τις έκτακτες αρµο-
διότητες της Συγκλήτου. 

Επίσης πολύ σηµαντικό για µας είναι το ότι δεν προβλέπεται η
συµµετοχή των εργαζοµένων στα όργανα διοίκησης. Συµφω-
νούµε µε το αίτηµα των εργαζοµένων. 

Ξέρετε, δεν είναι απάντηση ότι αυτό εµπίπτει στο αυτοδιοίκητο
και στο άρθρο 14 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. Δεν απα-
ντά αυτό στο γιατί το αίτηµα αυτό δεν µπορεί να γίνει δεκτό. Ο
οργανισµός ορίζει ακριβώς το πλαίσιο λειτουργίας του αυτοδιοί-
κητου. Η σύνθεση της ολοµέλειας και της Συγκλήτου µπορεί να
τροποποιείται όταν συζητούνται θέµατα που αφορούν τους ερ-
γαζόµενους ή τη λειτουργία ερευνητικών κέντρων, γραφείων
έρευνας ή όποιων άλλων δοµών δηµιουργηθούν ή υπάρχουν
τώρα. Εξάλλου, αυτός είναι και ένας από τους σκοπούς των ορ-
γανισµών. Και τότε βέβαια δεν θα υπάρχει και πρόβληµα µε το
άρθρο 14 του κώδικα. 

Επίσης, δεν προβλέπεται στελέχωση των δοµών της Ακαδη-
µίας, είτε µιλάµε για τη βιβλιοθήκη, που ανοίγει στο κοινό και
αυτό είναι πολύ θετικό, είτε µιλάµε για τις ερευνητικές δοµές. Τα
θέµατα αυτά παραπέµπονται µε δηµιουργική ασάφεια, θα λέ-
γαµε, στην εφαρµογή του 4310 και στους εσωτερικούς κανονι-
σµούς, όταν εκπονηθούν και εγκριθούν. 

Προβλέπονται µόνιµες θέσεις µε κρατική χρηµατοδότηση; Ή
στη λογική της αυτόνοµης λειτουργίας των ερευνητικών κέντρων
θα προσλαµβάνονται συµβασιούχοι κάθε φορά ανάλογα µε τα
προγράµµατα που τρέχουν; Αλήθεια, µε αυτό τον τρόπο εξασφα-
λίζετε υψηλού επιπέδου λειτουργία, εργασία µε διάρκεια; Με ευέ-
λικτες σχέσεις θα αναπτυχθεί το ερευνητικό δυναµικό της χώρας
στο πιο εξέχον, αν θέλετε, ίδρυµα, όπως είναι η Ακαδηµία; Έτσι
θα ανασχεθεί το brain drain;
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Τέλος, κάτι γενικότερο -θα µου επιτρέψετε-, αλλά για µας πολύ
σηµαντικό. Δεν προσδιορίζεται ο ρόλος της Ακαδηµίας Αθηνών
στον ερευνητικό ιστό της χώρας. Θα είναι άλλη µια ερευνητική
δοµή δίπλα στις άλλες; Ή θα διαφοροποιείται; Και πώς θα δια-
φοροποιείται; Θα λειτουργεί ανταγωνιστικά προς αυτές, δεδοµέ-
νου ότι η χρηµατοδότηση θα προέρχεται από ίδιες πηγές, όπως
είναι τώρα το πλαίσιο, όπως είναι διάφορα πλαίσια, Horizon, Life,
το Ταµείο Συνοχής κ.λπ., ή τα ΕΣΠΑ; Θα αποτελεί το κέντρο ενός,
όπως λένε, οικοσυστήµατος καινοτοµίας, που είναι της µόδας ο
όρος; Ή θα συµµετέχει σε διάφορα τέτοια οικοσυστήµατα; 

Όποια και αν είναι η απάντηση, ένα είναι σίγουρο. Το ερευνη-
τικό οικοσύστηµα της χώρας υποφέρει από ανισοµετρία και κα-
τακερµατισµό. Και αυτό είναι το αποτέλεσµα της µέχρι τώρα
πολιτικής στην έρευνα από όλες τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα. 

Αναφέροµαι στην ανάπτυξη των ερευνητικών κέντρων µε
όρους αυτόνοµης λειτουργίας. Στο ότι δεν υπάρχει κανένα σχέ-
διο, εκτός από τις κεντρικές κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και της στρατηγικής της Λισσαβόνας. Δεν λαµβάνονται υπ’
όψιν οι ανάγκες της χώρας. Το βασικό κριτήριο ανάπτυξης είναι
η κερδοφορία από την εµπορική αξιοποίηση αποτελεσµάτων. Και
αυτό φαίνεται και στις ιεραρχήσεις των ΕΣΠΑ, για παράδειγµα. 

Έχουµε έµφαση στην επιχειρηµατικότητα µέσω spin off και
start up, που πρακτικά µεταφέρουν το επιχειρηµατικό ρίσκο
στους σκληρά εργαζόµενους ερευνητές. Και ταυτόχρονα, έχουµε
µείωση βέβαια της κρατικής δαπάνης. Και αυτά ισχύουν µε δια-
φορετικό κάθε φορά µίγµα, είτε το κυρίαρχο ιδεολόγηµα είναι ο
ενιαίος χώρος έρευνας και εκπαίδευσης είτε το πιο πρόσφατο οι-
κοσύστηµα καινοτοµίας. 

Εξάλλου, δεν χωρίζουν «σινικά τείχη» τις δύο προσεγγίσεις. Το
ενιαίο, όπως έχουµε ξαναπεί, αφορά στην πρόσβαση και εκµε-
τάλλευση τόσο της έρευνας όσο και της εκπαίδευσης από επι-
χειρηµατικά µονοπώλια. Γιατί για τους εργαζόµενους στην
έρευνα και την εκπαίδευση -το έχουµε ακούσει επανειληµµένα
από τους φορείς- ο χώρος αυτός είναι κατακερµατισµένος και
συχνά χωρίς διαδροµές από το ένα µέρος στο άλλο. 

Τα δε οικοσυστήµατα καινοτοµίας είναι ένας εύηχος όρος για
την παράδοση της έρευνας στα µονοπώλια και την ελαχιστοποί-
ηση του ρίσκου, όπως προείπα, από την εµπορική εκµετάλλευση
των ερευνητικών αποτελεσµάτων µέσω εταιρικών σχηµάτων των
ερευνητών. Και βέβαια, δεν θα αναφερθώ στον κανόνα διαχείρι-
σης -όπως λέγεται- πνευµατικής ιδιοκτησίας, το γνωστό «as open
as possible-as closed as necessary». 

Η κρατική υποχρηµατοδότηση, σε συνδυασµό µε την επιλε-
κτική χρηµατοδότηση µέσω προγραµµάτων από τη µια και η
βαριά υποστελέχωση µε απογείωση ευέλικτων σχέσεων εργα-
σίας από την άλλη, είναι τα δύο εργαλεία που έχουν χρησιµοποι-
ήσει µέσα στα χρόνια όλες οι κυβερνήσεις για να καλλιεργήσουν
αυτό που λένε «κουλτούρα επιχειρηµατικότητας» και να επιβά-
λουν την αυτόνοµη λειτουργία και το θεσµικό πλαίσιο βέβαια που
εντείνει τον κατακερµατισµό. Γιατί, όπως είπαµε, υπάρχουν διά-
φορα θεσµικά πλαίσια, διαφορετικοί κανόνες, διαφορετικές
δοµές. Έχουµε ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα πανεπιστηµίων.
Έχουµε τα ΠΕΚ του νόµου Γαβρόγλου τα ΠΑΚΕΚ του νόµου Κε-
ραµέως. Έχουµε ολόκληρα ερευνητικά κέντρα να µεταφέρονται
ως υπηρεσίες σε Υπουργεία. 

Θυµίζω: ΕΛΓΟ – ΔΗΜΗΤΡΑ στο Αγροτικής Ανάπτυξης. Εθνικό
Κέντρο Τεκµηρίωσης στο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Εθνικό
Αστεροσκοπείο Αθηνών στο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατι-
κής Κρίσης. 

Η παραπάνω πολιτική στην έρευνα έχει παραγάγει αποτελέ-
σµατα. Το βλέπουµε στο brain drain, στην απογύµνωση των ερ-
γαστηρίων από έµπειρο πολύτιµο προσωπικό, στην επέκταση της
ευελιξίας στις εργασιακές σχέσεις, στα κριτήρια αξιολόγησης
προτάσεων χρηµατοδότησης, στα κριτήρια στελέχωσης των
ερευνητικών δοµών, στην αναπαραγωγή του ερευνητικού δυνα-
µικού. Παραδείγµατος χάριν, ένας νέος ερευνητής σήµερα θα
επιλέξει περιοχή µε κριτήριο τη δυνατότητα χρηµατοδότησης ή
επιχειρηµατικής δράσης. Και αυτό είναι καταστροφικό µακρο-
πρόθεσµα. 

Η πολιτική σας δεν προάγει την έρευνα, ούτε καν µε τα δικά
σας κριτήρια. Αντίθετα, καταστρέφει εργαστήρια και επιστήµο-

νες. Ο µαρασµός, για παράδειγµα, ορισµένων εργαστηρίων -γιατί
δεχόµαστε συνέχεια τέτοια παράπονα από ερευνητικές δοµές
της χώρας- και η ανάπτυξη άλλων δεν ακολουθούν τις κοινωνικές
ανάγκες και την εξέλιξη των επιστηµών, όπως θα ήταν φυσιολο-
γικό, αλλά την επιχειρηµατική λογική. 

Έτσι, όποιο εργαστήριο δεν προσαρµόζεται για να βγάζει τα
λεφτά του, πεθαίνει, για να παραφράσω γνωστή ρήση Υπουργού
προσφάτως, άσχετα από το ειδικό βάρος των ερευνητών του, την
τεχνογνωσία που έχει αναπτυχθεί, τη σηµασία που έχει αυτό για
τη χώρα µας ή τον εξοπλισµό που διαθέτει. 

Εκεί, ξέρετε, οδηγεί η εµµονική προσήλωση στην ιδιοποίηση
του ερευνητικού έργου, σε µια εποχή που ο κοινωνικός χαρακτή-
ρας του διευρύνεται και βαθαίνει µε πρωτόγνωρους ρυθµούς. 

Επιπλέον, µας ανησυχεί ιδιαίτερα -θα το επαναλάβω- ότι όλα
τα παραπάνω διευκολύνουν την υποταγή, στην κυριολεξία, των
ερευνητικών οµάδων στους σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ, ειδικά σε
µια εποχή που η µετάβαση σε οικονοµίες πολέµου είναι επίσηµη
διακήρυξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ειδικά τώρα που ιδρύθηκε
και επίσηµα το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, το
ΕΛΚΑΚ, στο πλαίσιο του νατοϊκού DIANA, µε στόχο να λειτουρ-
γήσει ως το κέντρο ενός οικοσυστήµατος πάλι, προσανατολισµέ-
νου στην παραγωγή καινοτόµων οπλικών συστηµάτων για το
ΝΑΤΟ. 

Η δική µας πρόταση για την έρευνα -και θα κλείσω- είναι σε
εντελώς άλλη κατεύθυνση. Είναι συνυφασµένη µε ένα άλλο µο-
ντέλο οργάνωσης της κοινωνίας µε κοινωνικοποιηµένα µέσα πα-
ραγωγής, µε εργατικό λαϊκό έλεγχο, µε κεντρικό σχεδιασµό και
τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες στο επίκεντρο. Αναγνωρίζει
αυτό το µοντέλο ανάπτυξης τον κοινωνικό χαρακτήρα της ερευ-
νητικής εργασίας. Η χρηµατοδότηση είναι δηµόσια και εξασφα-
λισµένη. Οι ερευνητές εργάζονται για µια κοινή υπόθεση και όχι
για να κυνηγάνε χρηµατοδοτήσεις. Αυτή είναι η πραγµατική ελευ-
θερία. Η στρατηγική ανάπτυξης χαράσσεται σε ανοιχτό διάλογο
µε την παραγωγική βάση της κοινωνίας. 

Στη δική µας πρόταση για παράδειγµα ένα ινστιτούτο σαν το
ΙΔΕΑ θα υποστήριζε µε καινοτόµα προϊόντα την κρατική βιοµη-
χανία φαρµάκου ώστε να εξασφαλίζεται ισότιµη πρόσβαση όλων
στο φάρµακο και όχι να ακούµε Υπουργούς να λένε ότι η έρευνα
για νέα φάρµακα κοστίζει και κάποιος πρέπει να πληρώσει τις
εταιρείες για να τα φτιάξουν, δηλαδή για να πάρουν τον κόπο
των ερευνητών και να τον κάνουν τζίρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τοποθετούµαστε λοιπόν µε κριτήριο το κατά πόσο µέσα από

αυτό το νοµοσχέδιο υποστηρίζεται ο κοινωνικός χαρακτήρας της
ερευνητικής εργασίας και του παραγόµενου έργου. Η κουλτούρα
αυτονοµίας σε συνδυασµό µε τον κατακερµατισµένο ερευνητικό
χώρο, φαίνεται να καταδυναστεύει και τον νέο οργανισµό. Γι’
αυτό και λέµε ότι αν και απαραίτητος, αποτελεί ένα µετέωρο
βήµα και τοποθετούµαστε στο παρόν.

Και επιτρέψτε µου µια κουβέντα για την τροπολογία. Έχουµε
το γνωστό πρόβληµα ότι έρχονται τροπολογίες που αφορούν
διαφορετικούς κλάδους ως µια τροπολογία. 

Ωστόσο, θα σταθώ λίγο τώρα στο θέµα των οργανικών θέσεων
στην πρωτοβάθµια. Φυσικά είναι πολύ θετικό το ότι έχουµε θέ-
σπιση νέων οργανικών θέσεων. Το θέµα είναι κατά πόσο είναι
πραγµατικές ή πλασµατικές. Και γιατί αυτό πρέπει να σηµαίνει
κατάργηση άλλων θέσεων; Για παράδειγµα στη δευτεροβάθµια
καταργούνται θέσεις µουσικής και πληροφορικής. Ξέρετε, λέτε
για την ψηφιακή µετάβαση και καταργείτε θέσεις πληροφορικής.
Δεν είναι κατανοητό. Επίσης δεν χρειάζονται ψυχολόγοι, δεν
χρειάζονται επαγγελµατικοί σύµβουλοι, κοινωνικοί λειτουργοί
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση; Δεν µπορείτε, εάν βλέπετε ότι
δεν είναι σωστή η κατανοµή  -γιατί µόνο εσείς έχετε τα στοιχεία-
αντί να καταργήσετε θέσεις να θεσπίσετε νέες θέσεις σε ειδικό-
τητες που έχουν πραγµατικά ανάγκη τα γυµνάσια και τα λύκεια,
αντί να µιλάµε µόνο για κουµπιά και πλατφόρµες όταν ας πούµε
έχουµε να κάνουµε µε σοβαρά προβλήµατα όπως το µπούλινγκ;
Και βέβαια είναι σαφές από τον τρόπο που έρχεται αυτή η τρο-
πολογία ότι βασικός στόχος είναι η περιστολή δαπανών άλλη µια
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φορά για την παιδεία, ενώ διατηρείται η υποστελέχωση. 
Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα την ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση,
την κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου. 

ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού στοχεύει στον εκσυγχρονισµό του
θεσµικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της Ακαδηµίας Αθη-
νών, του κορυφαίου πνευµατικού ιδρύµατος της χώρας, ενώ ταυ-
τόχρονα προσδιορίζει τον εθνικό χαρακτήρα της. Η Ακαδηµία
Αθηνών ιδρύθηκε µε τη συντακτική απόφαση της 18ης Μαρτίου
του 1926 ως Ακαδηµία των Επιστηµών των Γραµµάτων και των
Καλών Τεχνών. Με την ίδια απόφαση διορίστηκαν και τα πρώτα
µέλη της τα οποία ήταν διακεκριµένοι εκπρόσωποι της επιστήµης
και της πνευµατικής και καλλιτεχνικής δηµιουργίας της εποχής. 

Λειτουργεί ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, που επο-
πτεύεται από το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων. Σύµ-
φωνα µε την αιτιολογική έκθεση του παρόντος αντιµετωπίζεται
το ζήτηµα του εκσυγχρονισµού του πλαισίου οργάνωσης και λει-
τουργίας της Ακαδηµίας Αθηνών σχετικά µε τις εξελίξεις στον
ακαδηµαϊκό χώρο στην Ελλάδα και το εξωτερικό, προκειµένου
το κορυφαίο ίδρυµα των επιστηµών, των γραµµάτων και των
καλών τεχνών της χώρας να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες εξε-
λίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο και στις προκλήσεις που θέτουν η
ραγδαία επιστηµονική και τεχνολογική πρόοδος και η µετάβαση
στην ψηφιακή εποχή. Τι βλέπουµε σήµερα; Ανταποκρίνονται σε
αυτό το χρέος τους οι πνευµατικοί άνθρωποι; Ανταποκρίνεται στο
χρέος της η πνευµατική ηγεσία;

Ελπίζουµε µε αυτές τις αλλαγές και τον εκσυγχρονισµό που
προωθείται να δούµε και την πραγµατική αλλαγή στην Ακαδηµία,
ώστε να διαδραµατίσει στο µέλλον τον ρόλο που της αναλογεί
µε ακαδηµαϊκούς που να δρουν διαφωτιστικά και να αφιερώνο-
νται πρόθυµα και ανιδιοτελώς στην εξυπηρέτηση του συλλογικά
επωφελούς, να αναδεικνύουν ταυτόχρονα τις πραγµατικές αξίες
και τα ιδανικά που θα πρέπει να διαπνέουν τη δράση των πολιτών,
να λειτουργούν µε γνώµονα το συλλογικό συµφέρον και την
ηθική, να µάχονται ενάντια στην έκπτωση των συλλογικών ορα-
µάτων και αξιών. Να ανάψουν το φως της συνείδησης, αλλά και
να βοηθούν στη διάχυση της γνώσης που κατέχουν, γιατί µόνο
έτσι εξασφαλίζεται η βελτίωση και η εξέλιξη της κοινωνίας στην
οποία και οι ίδιοι ζουν και την οποία έχουν δεσµευτεί να υπηρε-
τούν. 

Έτσι µε την πολύτιµη συνδροµή τους, διότι το χρέος τους είναι
πραγµατικά βαρύ, να γίνει ένα ακόµα βήµα για τη βελτίωση της
κοινωνίας σε αυτό το ρευστό περιβάλλον και την εύρυθµη λει-
τουργία της σε όλα τα επίπεδα, πάντα µέσα από τη δύναµη του
διαλόγου και της απαλλαγµένης από σκοπιµότητες λογικής.

Αξίζει δε να αναφερθεί ότι σύµφωνα και µε την επίσηµη ιστο-
σελίδα της Ακαδηµίας Αθηνών η επωνυµία της απηχεί την Ακα-
δηµία του Πλάτωνος και την πνευµατική αίγλη της αρχαίας
Αθήνας που ο Θουκυδίδης αποκαλεί «πόλη της Ελλάδος παίδευ-
σιν» και αποτέλεσε το επιστέγασµα µακρών και άοκνων προσπα-
θειών για την ίδρυση ελληνικής ακαδηµίας στο διάστηµα µιας
εκατονταετίας από την Ελληνική Επανάσταση µέχρι τις διαρκείς
και επίµονες προσπάθειες του Αλέξανδρου Ρίζου Ραγκαβή από
τα µέσα του δέκατου ένατου αιώνα και τις ενέργειες που έγιναν
στις αρχές του εικοστού.

Στόχευση της εποχής εκείνης ήταν η σύνδεση της εθνικής ανε-
ξαρτησίας µε το ιστορικό παρελθόν και την ανάπτυξη της παι-
δείας. Ας µην ξεχνάµε ότι εκτός από την παροχή γνώσεων, η
παιδεία αποσκοπεί στη µόρφωση του ανθρώπου καθώς και στη
διάπλασή του, δηλαδή στη διαµόρφωση της προσωπικότητάς
του και στην ανάπτυξη του ήθους του. Αναλαµβάνει αρχικά να
αφυπνίσει και να αξιοποιήσει τις πνευµατικές δυνάµεις του αν-
θρώπου. Γι’ αυτό και ο πρώτος ρόλος που καλείται να παίξει
αυτή, είναι η πνευµατική καλλιέργεια. 

Στις µέρες µας όµως δυστυχώς αποθαρρύνεται η κριτική
σκέψη, η καλλιέργεια του νου και της ψυχής και η απόκτηση ευ-

ρείας µόρφωσης. Στο υπό ψήφιση λοιπόν νοµοσχέδιο περιγρά-
φεται µεταξύ άλλων ο σκοπός του, ο οποίος είναι κυρίως η καλ-
λιέργεια και διάδοση της ελληνικής γλώσσας και κληρονοµιάς, η
διενέργεια ερευνών και η επικοινωνία µε ακαδηµίες, φορείς,
ερευνητικά κέντρα και εκπαιδευτικά ιδρύµατα τόσο του εσωτε-
ρικού όσο και του εξωτερικού. 

Σύµφωνα µε τον νοµπελίστα Έλληνα ποιητή Οδυσσέα Ελύτη
η γλώσσα αποτελεί εργαλείο µαγείας και φορέα ηθικών αξιών,
ενώ για εµάς τους Έλληνες είναι η ταυτότητά µας, το σπουδαι-
ότερο χαρακτηριστικό του µακραίωνου πολιτισµού µας, η πα-
τρίδα µας. Ο πολιτισµός µιας χώρας εκφράζεται σε απόλυτο
βαθµό από τη γλώσσα. Όπως τονίσαµε και κατά τη συνεδρίαση
των επιτροπών, πιστεύουµε ότι παράλληλα µε τις προσπάθειες
της Ακαδηµίας Αθηνών και όχι µόνο για τη διάδοση της ελληνικής
γλώσσας και της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς, που προ-
φανώς η συµβολή της είναι καθοριστική, η πολιτεία πρέπει να
στηρίξει έµπρακτα τα τµήµατα ελληνικής γλώσσας και πολιτι-
σµού όπου αυτά υπάρχουν.

Η µε όλα τα θεµιτά µέσα διάχυση της ελληνικής παιδείας στο
εξωτερικό στους απανταχού Έλληνες και όχι µόνο αποτελεί ση-
µαντικότατο πλεονέκτηµα και µέσο για την επίτευξη του στόχου
της διατήρησης, ισχυροποίησης και περαιτέρω διάδοσης του ελ-
ληνικού πολιτισµού και της ελληνικότητας. Η Ακαδηµία αποτελεί-
ται από τρεις τάξεις που είναι οι εξής: Η Α’ τάξη των Θετικών
Επιστηµών, η Β’ τάξη των Γραµµάτων και των Καλών Τεχνών και
η Γ’ τάξη των Ηθικών και Κοινωνικών Επιστηµών. Ο αριθµός των
τακτικών µελών της είναι εβδοµήντα πέντε εκ των οποίων είκοσι
πέντε αντιστοιχούν σε κάθε τάξη, ενώ ταυτόχρονα έχει σαράντα
πέντε θέσεις ξένων εταίρων εκ των οποίων δεκαπέντε αντιστοι-
χούν σε κάθε τάξη, τριακόσιες θέσεις αντεπιστελλόντων µελών
εκ των οποίων εκατό αντιστοιχούν σε κάθε τάξη και θέσεις επίτι-
µων µελών χωρίς όριο σε αριθµό και τάξη. 

Ενώ αν υπάρχει µερική επικάλυψη γνωστικών αντικειµένων από
περισσότερες τάξεις και προκύπτει διαφωνία περί της αρµοδιό-
τητας, η διαφωνία αυτή επιλύεται αρχικά µε κοινή απόφαση των
τάξεων που εµπλέκονται και, αν δεν καταστεί δυνατή η λήψη από-
φασης, τότε µε απόφαση της ολοµέλειας. Κατά τα λοιπά, η φα-
νερή ψηφοφορία που προωθείται µε το παρόν, θα µπορούσε να
ειπωθεί ότι µπορεί να συµβάλει στην περαιτέρω απαιτούµενη δια-
φάνεια. 

Μεταξύ των πτωχεύσεων είναι και η προώθηση της επιστηµο-
νικής έρευνας και της αριστείας και προαγωγή της επιστηµονι-
κής, πολιτιστικής, οικονοµικής και κοινωνικής προόδου της
χώρας. Η έρευνα, βάσει τεκµηρίων, είναι µια συστηµατική και
αντικειµενική προσέγγιση για την εξεύρεση, αξιολόγηση και
χρήση επιστηµονικών στοιχείων, για την ενηµέρωση της λήψης
αποφάσεων και της πρακτικής σε διάφορους τοµείς. Η προσέγ-
γιση αυτή είναι ζωτικής σηµασίας για την προώθηση βέλτιστων
πρακτικών, τη βελτίωση των αποτελεσµάτων και τη µεγιστοποί-
ηση του αντίκτυπου των παρεµβάσεων και των πολιτικών σε διά-
φορους τοµείς.

Η χώρα µας τα τελευταία χρόνια έχει κλονιστεί συθέµελα από
την οικονοµική, την ηθική, τη θεσµική και προπάντων την πνευ-
µατική κρίση αξιών. Στη σηµερινή ιδιαίτερα προβληµατική εποχή
οι πνευµατικοί άνθρωποι και ιδιαίτερα οι πνευµατικοί ηγέτες είναι
οι µεγάλοι απόντες. Οι πνευµατικοί άνθρωποι δεν πρέπει να σιω-
πούν και να αδιαφορούν. Θα πρέπει να είναι ουσιαστικός ο ρόλος
τους στην ελληνική κοινωνία, αλλά και στη βελτίωση του κοινω-
νικού γίγνεσθαι, µε τρόπο αντικειµενικό και µε καθαρές προθέ-
σεις. Και ας µην ξεχνάµε ότι το χρέος τους είναι διαρκές, δεν έχει
ηµεροµηνία λήξης, έτσι ώστε εκείνοι µε τους ευρείς πνευµατι-
κούς ορίζοντες, τη γόνιµη αµφισβήτηση και την καλλιεργηµένη
και οξεία κριτική σκέψη να αναγνωρίζουν τις ανάγκες της ενερ-
γοποίησης, επισηµαίνοντας βέβαια και τις πιθανές αρνητικές
προεκτάσεις, και να βρίσκονται σε διαρκή εποικοδοµητική επαφή
µε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, να κρατούν αναµµένη τη
φλόγα του πνεύµατος, να βοηθούν στη διαµόρφωση ατόµων, όχι
µόνο µε κριτική, αλλά και µε πολιτική συνείδηση, ώστε να είναι
πραγµατικά ενεργοί και να µην δέχονται άκριτα οτιδήποτε τους
προβάλλεται. 

Οι συµπολίτες µας δέχονται µια πρωτοφανή υπονόµευση του
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βιοτικού τους επιπέδου και µια οικονοµική ασφυξία άνευ προ-
ηγουµένου. Η ακρίβεια µαστίζει τις ελληνικές οικογένειες, µέσα
σε ένα κλίµα διαρκούς ανασφάλειας. Και οι πνευµατικοί άνθρω-
ποι οφείλουν να λαµβάνουν θέση σε κάθε σηµαντικό πρόβληµα
που ταλανίζει την κοινωνία, µε αυτό να είναι ένα από τα µεγαλύ-
τερα, διότι αφορά την αξιοπρεπή τους διαβίωση. Αλλά και συγ-
χρόνως οι πνευµατικοί άνθρωποι οφείλουν να µετέχουν στη
διαφάνεια και ταυτόχρονα να καταγγέλλουν τις τακτικές όσων
επιχειρούν να εξυπηρετήσουν προσωπικά συµφέροντα. 

Το πρώτο προεδρείο της Ακαδηµίας είχε την ακόλουθη σύν-
θεση: Πρόεδρος, ο Φωκίων Νέγρης. Αντιπρόεδρος ο Γιώργος Χα-
τζιδάκις, Γενικός Γραµµατεύς ο Σίµος Μενάρδος, Γραµµατέως
επί των πρακτικών ο Κωστής Παλαµάς, Γραµµατέας επί των δη-
µοσιευµάτων ο Γιώργος Δροσίνης. Πού είναι εκείνοι οι παλιοί
ακαδηµαϊκοί; Εκείνοι οι αξιοπρεπείς άνθρωποι που διακρίνονται
για την ευαισθησία τους απέναντι στα κοινωνικά ζητήµατα, που
προβληµατίζονται και λαµβάνουν θέση πάνω σε θέµατα πολιτι-
σµού, ηθικής και πολιτικής, πάντοτε µε γνώµονα το όφελος των
πολιτών και όχι κάποια ιδιοτελή επιδίωξη; Πού είναι εκείνοι µε την
αυξηµένη κοινωνική συνείδηση και σαφή επίγνωση του ιδιαίτερου
ρόλου που οφείλουν να επιτελέσουν προς όφελος των συµπολι-
τών τους; Διότι Ακαδηµία µε Παπαδήµο δεν µπορεί να υπάρξει. 

Η νέα γενιά µε την υφιστάµενη κατάσταση στη χώρα δεν βλέ-
πει κανένα µέλλον στον τόπο της, δεν βλέπει προοπτική, έχει
πάψει να έχει προσδοκίες και να ονειρεύεται. Οι νέοι φαίνεται να
παραιτούνται από κάθε προσπάθεια. Και αυτό δεν το λέµε εµείς,
το λένε οι επίσηµες µελέτες και οι αριθµοί, που θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά. Το ποσοστό των νέων Ελλήνων που ούτε εργάζε-
ται ούτε παρακολουθεί κάποιο εκπαιδευτικό πρόγραµµα, αυξή-
θηκε πέρυσι, πηγαίνοντας αντίθετα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπου το αντίστοιχο µερίδιο των νέων µειώθηκε. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT, σχεδόν δύο στους
δέκα νέους Έλληνες από δεκαπέντε έως είκοσι εννέα ετών ανή-
κουν σε αυτή την κατηγορία. Συγκεκριµένα, το ποσοστό ανέ-
καµψε στο 18% το 2023, αφότου είχε υποχωρήσει στα 17,4% το
2022, µε αποτέλεσµα η χώρα να καταγράψει το δεύτερο υψηλό-
τερο ποσοστό στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µαζί µε την Ιταλία, ακο-
λουθώντας µόνο τη Ρουµάνια µε 20,6%. Το ποσοστό των άεργων
νέων γυναικών στην Ελλάδα είναι υψηλότερο από των αντρών για
το 2023. Η χώρα µας είναι πρώτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο
ποσοστό των νέων ανδρών που ούτε εργάζονται ούτε είναι στην
εκπαίδευση µε ποσοστό 15,1%, ενώ είναι τέταρτη σε ό,τι αφορά
το µερίδιο των άεργων νέων γυναικών µε ποσοστό 21,1% µετά
τη Ρουµανία µε 27,9%, την Ιταλία µε 21,8% και την Τσεχία µε
21,6%. Από την άλλη, στην αντίθετη κατεύθυνση µε την Ελλάδα,
κινήθηκε πέρυσι η Ευρωπαϊκή Ένωση. Το 2023 το 11,2% των
νέων Ευρωπαίων από δεκαπέντε έως είκοσι εννέα ετών ανήκει σε
αυτή την κατηγορία, καταγράφοντας πτώση 0,5 ποσοστιαίων µο-
νάδων σε σύγκριση µε το 2022.

Για αυτούς τους θλιβερούς αριθµούς δεν ευθύνονται µόνο οι
κρίσεις. Όταν ένα µεγάλο µέρος του πληθυσµού σε ηλικία εργα-
σίας παραµένει σταθερά άνεργο, ευθύνονται διαρθρωτικοί πα-
ράγοντες. Και δεν ξεχνάµε φυσικά και τους εκατοντάδες χιλιάδες
Ελληνίδες και Έλληνες που οδηγήθηκαν στο εξωτερικό τα προ-
ηγούµενα χρόνια, που αντί να τους δοθούν κίνητρα επιστροφής,
βλέπουµε να γίνεται το ακριβώς αντίθετο. Η φυγή στο εξωτερικό
ενός σηµαντικού τµήµατος του ανθρώπινου δυναµικού µε υψηλό
επίπεδο εκπαίδευσης και επαγγελµατικά προσόντα, brain drain,
εκτός από τις συνέπειες που έχει στην οικονοµική ανάπτυξη, έχει
ταυτόχρονα εξαιρετικά δυσµενείς επιπτώσεις στις παραγωγικές
δυνατότητες της χώρας. Εσείς, όµως, αδιαφορείτε διαχρονικά
για τον αντίκτυπο που έχουν οι αποφάσεις σας για τους νέους
της πατρίδας µας, οι οποίοι δεν βλέπουν ίχνος ευηµερίας για το
µέλλον τους στην Ελλάδα. Η υποβάθµιση της παιδείας και η αδυ-
ναµία των πολιτών να σταθµίσουν τις προτεραιότητές τους στε-
ρούν από αυτούς τη δυνατότητα να επικοινωνήσουν ουσιαστικά
µε τους πνευµατικούς ηγέτες τους. 

Η παρέµβαση, εποµένως, των ανθρώπων του πνεύµατος σε
αυτό το περιβάλλον αβεβαιότητας κρίνεται αναγκαία, ίσως πιο
αναγκαία από ποτέ. Το χρέος αυτό στις µέρες µας γίνεται επιτα-
κτική ανάγκη και ηθικό καθήκον. Θα είναι βαρύτατη η ευθύνη της

πνευµατικής ηγεσίας αν δεν συµβάλει και δεν βοηθήσει για τον
σωστό εθνικό προσανατολισµό. Το παράδειγµά τους µπορεί να
αποτελέσει έναν φωτεινό φάρο για τους νέους και όχι µόνο.

Εµείς στην Ελληνική Λύση θέλουµε επιτέλους µια Ακαδηµία µε
φωνή, µια Ακαδηµία που θα υψώσει τη φωνή της, τη φωνή της
συνείδησης, εκείνη που είναι ταγµένη να υπηρετεί την αλήθεια,
µια Ακαδηµία κορωνίδα του ήθους και της αγωγής, που θα προ-
άγει ταυτόχρονα τον ελληνισµό και θα προασπίζεται τα ιδιαίτερα
εθνικά µας γνωρίσµατα, µε σεβασµό στην παράδοση και στην
εθνική µας ταυτότητα. Ελπίζουµε, όπως ξαναείπαµε, µε αυτή την
προσπάθεια για εκσυγχρονισµό, η Ακαδηµία Αθηνών να διαδρα-
µατίσει τον ρόλο που της αναλογεί, τον ρόλο του πνευµατικού
οδηγού. Η δραστηριοποίηση των πνευµατικών ανθρώπων στη
σύγχρονη ελληνική κοινωνία, που βιώνει τη δική της κρίση πολι-
τισµού και αξιών, είναι και θα είναι κοµβικής σηµασίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο βήµα την κ. Μερόπη Τζούφη, ειδική αγορήτρια από τη
Νέα Αριστερά. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τάµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για τις αλ-
λαγές στην Ακαδηµία Αθηνών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όµως, πριν περάσουµε στο σχέδιο νόµου, το οποίο αναλυτικά
συζητήθηκε στις επιτροπές, θα µιλήσω για δύο ζητήµατα που
αφορούν άµεσα την εκπαιδευτική και επιστηµονική κοινότητα και
την επικαιρότητα -το πρώτο, η εξαγγελία της Κυβέρνησης για
τους µόνιµους διορισµούς των εκπαιδευτικών, και το δεύτερο οι
πανελλαδικές εξετάσεις και η ελάχιστη βάση εισαγωγής που δη-
µοσιεύθηκε χθες- και ως οφειλόµενη απάντηση στην Υπουργό
και την καταληκτική της τοποθέτηση στην τελευταία επιτροπή
επεξεργασίας του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα και φυ-
σικά στην εκπρόθεσµη κατάθεση της σηµερινής τροπολογίας. 

Ξεκινώ, λοιπόν, µε τους διορισµούς, λέγοντας, όπως είπα και
στις επιτροπές, βεβαίως ότι είναι ένα απαραίτητο βήµα για τη
βελτίωση της στελέχωσης των σχολείων. Θα υπενθυµίσω, όµως,
ότι είναι µια διαδικασία που είχε ξεκινήσει το 2018. Τότε είχε προ-
ετοιµαστεί το νέο πλαίσιο διορισµών, που παραµένει ενεργό σή-
µερα. Τότε προϋπολογίστηκαν και οι πρώτοι δέκα χιλιάδες
µόνιµοι διορισµοί, µάλιστα µε προτεραιότητα, στον πολύπαθο
τοµέα της ειδικής αγωγής, όπου δεν είχαν γίνει ποτέ µόνιµες
προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ. 

Τότε και για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια κρίσης, αδιο-
ριστίας, ελλείψεων και λειτουργικών κενών, είχε ξεκινήσει η προ-
σπάθεια ανασύνταξης των δηµοσίων σχολείων και η στελέχωσή
τους µε µόνιµο προσωπικό. Αναφέροµαι σε όλα αυτά, γιατί κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να υπάρξει ένα όριο στη διαστρέβλωση
της πραγµατικότητας. Η κυβερνητική πλειοψηφία µας κουνάει το
δάχτυλο, επειδή δεν προλάβαµε να ολοκληρώσουµε τους διορι-
σµούς και µας λέει λίγο ως πολύ, πως δεν έχουµε δικαίωµα να
µιλάµε για το ζήτηµα. 

Ας θυµηθούµε, όµως, πως τους πρώτους µόνιµους διορισµούς
στη µετά µνηµόνιο εποχή, τους παρέλαβε η πρώτη Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, η κ. Κεραµέως και τους καθυστέρησε για έναν ολό-
κληρο χρόνο. Για έναν ολόκληρο χρόνο δεν υπέγραφε, παίζοντας
πολιτικά παιχνίδια στην πλάτη των εκπαιδευτικών, των µαθητών
και των οικογενειών τους και αφού τελικά τους υπέγραψε, τους
διαφήµιζε σαν έργο της Κυβέρνησής σας. Κι όλα αυτά, από µια
Κυβέρνηση που χρεοκόπησε τη χώρα µε τα δύο πρώτα µνηµόνια,
που πάγωσε τους διορισµούς και προχώρησε σε απολύσεις δυο
χιλιάδων εκπαιδευτικών της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µάλι-
στα, µε την υπογραφή του κ. Μητσοτάκη, τότε ως Υπουργού Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης.  

Έρχοµαι, όµως, στο τώρα, στις τωρινές εξαγγελίες για τους
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δέκα χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια. Όπως είπα, ας δούµε τους αριθµούς. Οι συντα-
ξιοδοτήσεις, σύµφωνα και µε δική σας δήλωση, είναι περίπου
πέντε χιλιάδες. Άρα, η πραγµατική αύξηση του στελεχιακού δυ-
ναµικού στη δηµόσια εκπαίδευση, θα είναι πέντε χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί. Και αυτό, όταν µόνο πέρυσι διορίστηκαν σαράντα
χιλιάδες αναπληρωτές µε καθυστέρηση και µάλιστα, χωρίς να
συµπληρωθούν και όλα τα κενά. 

Το επισηµαίνω αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί
κυβερνάτε εδώ και πέντε χρόνια, σε συνθήκες δηµοσιονοµικής
χαλαρότητας και αυξηµένων πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης.
Άρα, ποιο είναι το επιχείρηµά σας; Όπως και τι θα κάνετε, επιτέ-
λους, µε τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς, οι οποίοι ολοένα και
χειρότερα βρίσκονται αντιµέτωποι µε το πρόβληµα της στέγης,
της ακρίβειας και της συνολικής επιβίωσης, ειδικά στις τουριστι-
κές περιοχές και τα νησιά; 

Είναι εξαιρετικά ανησυχητικό, να παρατηρεί κανείς ότι σχεδόν
έξι δεκαετίες µετά τη σύσταση της Διεθνούς Οργάνωσης Εργα-
σίας, οι συνθήκες εργασίας των εκπαιδευτικών µας είναι απογοη-
τευτικές. Η οικονοµική τους αναβάθµιση και η αύξηση των
αποδοχών τους επείγει, ειδικά στο πλαίσιο που περιέγραψα και
µε δεδοµένο το κύµα ακρίβειας που σαρώνει την αγορά. 

Επανέρχοµαι, όµως, στους διορισµούς και στα ερωτήµατα που
έθεσα, χωρίς να πάρω απάντηση. Έστω οι δέκα χιλιάδες διορι-
σµοί που εξαγγείλατε, θα γίνουν µε τίµηµα τη συγχώνευση τά-
ξεων και σχολείων; Θα αυξήσετε τον αριθµό των µαθητών ανά
τάξη, πράγµα που τολµήσατε να κάνετε µέσα στην πανδηµία; 

Αυτά µας µεταφέρουν οι εκπαιδευτικοί, που αγωνιούν για την
επόµενη µέρα στα σχολεία και όπως µαθαίνουµε το Υπουργείο
σε συναντήσεις µε διευθυντές εκπαίδευσης ανά την Ελλάδα, πιέ-
ζει για σκληρή και ασφυκτική διαχείριση του ανθρώπινου δυνα-
µικού. 

Εποµένως, στην κατεύθυνση αυτή, κινείται και η τροπολογία
την οποία µας φέρατε και οι ερωτήσεις είναι πολύ συγκεκριµένες,
τις έθεσαν και άλλοι συνάδελφοι, τις θέτω ξανά και εγώ. Με ποια
κριτήρια καταργήθηκαν οι οργανικές θέσεις στη δευτεροβάθµια,
πεντακόσιες θέσεις φιλολόγων, τριακόσιες θέσεις µαθηµατικών,
τριακόσιες θέσεις φυσικών, διακόσιες πενήντα πέντε θέσεις φυ-
σικής αγωγής και διακόσιες θέσεις θεολόγων; Για ποιον λόγο το
Υπουργείο Παιδείας κατέθεσε τώρα την τροπολογία, εν όψει της
νέας σχολικής χρονιάς και µε τις εξαγγελίες για τους δέκα χιλιά-
δες µόνιµους διορισµούς, να παραµένουν σκοπίµως ασαφείς, µε
δεδοµένα που µόνο εσείς γνωρίζετε; Τι µήνυµα στέλνετε στους
υποψηφίους των πανελλαδικών, που ετοιµάζονται να καταθέσουν
το µηχανογραφικό τους και σκέφτονται να επιλέξουν τµήµατα φι-
λολογίας, φυσικής, µαθηµατικών, φυσικής αγωγής και θεολογίας
στα δηµόσια πανεπιστήµια; Γιατί η απαραίτητη ενίσχυση της
πρωτοβάθµιας, πρέπει να γίνει µε αποδυνάµωση της δευτερο-
βάθµιας και µάλιστα, µε κατάργηση ειδικοτήτων πάρα πολύ κρί-
σιµων για την αντιµετώπιση του µπούλινγκ που λέµε στα σχολεία,
της ψηφιακής επιµόρφωσης κ.λπ.; Γιατί; Το Υπουργείο πρέπει να
δώσει σαφείς απαντήσεις για τις άµεσες ενέργειες που αφορούν
τους διορισµούς, τις µεταθέσεις και τις µετατάξεις. Πώς θα γίνει
η κατανοµή των θέσεων ανά περιοχή, ανά κλάδο και ειδικότητα; 

Είναι κρίσιµες απαντήσεις, τις οποίες δεν τις έχουµε πάρει και
ελπίζουµε σήµερα ότι θα πάρουµε κάποιες από αυτές. Βεβαίως,
δεν ευελπιστούµε πολλά, διότι στην έκθεση δαπανών λέει ότι θα
εξοικονοµηθούν δύο εκατοµµύρια. Άρα, είναι δυνατόν να µιλάει
κανείς για στελέχωση ενός πολύπαθου κλάδου και ταυτόχρονα,
ο στόχος του να είναι η µείωση των δαπανών; Μήπως είναι πρό-
θεση του Υπουργείου να αντικαταστήσετε τους εκπαιδευτικούς
στις αποµακρυσµένες, ορεινές και νησιωτικές περιοχές µε τηλεκ-
παίδευση; Στις περιοχές αυτές, θα λειτουργήσει το ολοήµερο και
η παράλληλη στήριξη ή τα σχολεία θα υποβαθµιστούν, δίνοντας
σήµα στις οικογένειες µε παιδιά να µετακινηθούν προς τα αστικά
κέντρα που τους προσφέρουν καλύτερες ευκαιρίες; Στην Ήπειρο
και τα Γιάννενα ήδη το βλέπουµε µε µετακινήσεις στην Κόνιτσα,
το Πωγώνι, τα Πράµαντα.

Κι έρχοµαι στο θέµα της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι οι ανισότητες
και οι αποκλεισµοί στην εκπαίδευση εντείνονται διαρκώς και στη

διάρκεια της πανδηµίας, τα πράγµατα έγιναν πολύ χειρότερα,
ενώ διαρκώς αυξάνονται οι οικογενειακές δαπάνες, για να καλυ-
φθούν οι εκπαιδευτικές ανάγκες. 

Το δηµόσιο σχολείο, όπως και το δηµόσιο πανεπιστήµιο, δέχο-
νται σκληρή επίθεση από τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές και η
υποχρηµατοδότηση του δηµόσιου τοµέα προς όφελος του ιδιω-
τικού καλπάζει, όσο η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται στην Κυβέρ-
νηση. Το αποδεικνύουν όλα τα στοιχεία και οι µελέτες µε τη χώρα
µας να παραµένει προκλητικά πιο κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο στη δηµόσια χρηµατοδότηση και φυσικά, στις αποδοχές των
εκπαιδευτικών. Η υποχρηµατοδότηση συνοδεύεται άλλωστε και
από απαξίωση. Πρόσφατα η Κυβέρνηση κύρωσε την περιβόητη
Συνθήκη της Λισσαβόνας, είκοσι πέντε χρόνια µετά την αρχική
της διατύπωση, µε σκοπό την εξίσωση των τριετών προγραµµά-
των σπουδών του εξωτερικού µε τετραετή και πενταετή πτυχία
των ελληνικών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Παράλληλα, νοµιµοποιεί την εγγραφή αποφοίτων δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης στα ιδιωτικά σχολεία, χωρίς εξετάσεις. Δη-
λαδή, η πρόσβαση στα δηµόσια πανεπιστήµια θα εξασφαλίζεται
µε πανελλαδικές, ενώ στα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα αρκούν τα
δίδακτρα. Εχθές, µε την ανακοίνωση των ελάχιστων βάσεων ει-
σαγωγής επαναλήφθηκε για µια ακόµη χρονιά η τραγωδία του
δηµόσιου σχολείου και πανεπιστηµίου µε τον αποκλεισµό χιλιά-
δων υποψηφίων από διαθέσιµες θέσεις στα δηµόσια ΑΕΙ. Πιο συ-
γκεκριµένα, και σύµφωνα µε εκτιµήσεις, φέτος θα µείνουν κενές
οκτώ µε δέκα χιλιάδες θέσεις. Το 2020 και το 2021 έµειναν δε-
καεπτά χιλιάδες, το 2022 και το 2023 περίπου δέκα χιλιάδες και
µάλιστα, σύµφωνα µε ανακοίνωση της ΟΙΕΛΕ από αυτούς τους
είκοσι χιλιάδες φοιτητές που κόπηκαν από την ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής, οι δεκαέξι χιλιάδες κατευθύνθηκαν στην αγκάλη των
ιδιωτικών ΙΕΚ. 

Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων από το οποίο προέρχοµαι, τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για το 2020-2023 είναι συντριπτικά. Μείωση
του αριθµού των εισακτέων 30%, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το
πανεπιστήµιο, τα τµήµατα, την πόλη και την ευρύτερη κοινότητα.
Και βεβαίως, υπολογίζουµε ότι και φέτος θα παραµείνουν κενές
τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες θέσεις, σε συνδυασµό µε την από-
σταση, το αυξηµένο κόστος ζωής, αλλά και την απουσία ουσια-
στικής φοιτητικής µέριµνας, αφού µια θέση στη φοιτητική εστία
σπανίζει. 

Έτσι, λοιπόν, µετά από τέσσερις χρονιές εφαρµογής της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής, αλλά και των νόµων που ψηφίστηκαν
στο διάστηµα αυτό υπέρ της ιδιωτικής εκπαίδευσης, δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι η Κυβέρνηση είναι αρωγός των ιδιωτικών
συµφερόντων και φτιάχνει πελατολόγιο, αποδυναµώνοντας τα
δηµόσια πανεπιστήµια. Η ιδιωτική ιατρική του Πανεπιστηµίου Κύ-
πρου στο Ελληνικό είναι η πιο τρανταχτή απόδειξη. Μια ιατρική
που θα µπαίνει κανείς µε εννιά, δέκα, όταν η εισαγωγή στις δη-
µόσιες ιατρικές χρειάζεται, τουλάχιστον, δεκαεννιά! Με τη δια-
φορά, πως στην ιδιωτική θα πληρώνει κανείς αδρά, εφόσον
διαθέτει τόση αξιοκρατία, τόση αριστεία! Γι’ αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε να λέτε και να ξα-
ναλέτε το ψέµα πως την ΕΒΕ τη ζήτησαν τα δηµόσια πανεπιστή-
µια. Τα εξαναγκάσατε και τα απειλήσατε µε στραγγαλισµό, όσον
αφορά το προσωπικό και τους πόρους. Γι’ αυτό τα πανεπιστήµια
αποδέχθηκαν να ελαττώσουν τους εισακτέους, γιατί δεν τους
αφήσατε καµµία επιλογή. 

Να µην λέτε ψέµατα ότι βάλατε ΕΒΕ στα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια. Είπα το παράδειγµα και το ξαναλέω: Στην ιδιωτική ιατρική
µε εννιά, στη δηµόσια µε δεκαεννιά! Και βεβαίως, θέλουµε απα-
ντήσεις επί της ουσίας και όχι ιδέες µεγαλείου ότι κάνετε µεταρ-
ρυθµίσεις που θα µείνουν στην ιστορία. Κάνετε απορρυθµίσεις
του όποιου κοινωνικού κράτους έχει αποµείνει και των κοινωνικών
κατακτήσεων της Μεταπολίτευσης, για να εξυπηρετήσετε συγκε-
κριµένες οµάδες συµφερόντων. 

Έχει ο καιρός γυρίσµατα και η κοινωνία µας κρίνει όλες και
όλους. Ακόµη και ο Μακρόν έχασε. Όχι απλώς έχασε, αλλά ήταν
παντελώς ανήµπορος να αποτρέψει την άνοδο της Ακροδεξιάς
και του φασισµού. Η Αριστερά, για µια ακόµη φορά, έσωσε την
πατρίδα. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο και την Ακαδηµία Αθηνών.
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Όπως ανέφερα, και στη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτι-
κών, η αναβάθµιση και ο εκσυγχρονισµός του θεσµού έχει ήδη
καθυστερήσει, µε κάθε σεβασµό στην ιστορία και τη συµβολή της
ακαδηµίας. 

Η πλειοψηφία των διατάξεων είναι σε θετική κατεύθυνση, αφού
επικαιροποιούν το πλαίσιο λειτουργίας και ρυθµίζουν µια σειρά
από λειτουργίες και δραστηριότητες. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία πως τον ένα σχεδόν αιώνα λειτουργίας
η Ακαδηµία έχει καταγράψει πλούσιο έργο στις επιστήµες, την
εκπαίδευση, την έρευνα, τις τέχνες και τον πολιτισµό. Έχει όµως
καταγράψει και σοβαρά προβλήµατα και ελλείψεις που ελπίζουµε
ότι θα βελτιωθούν από εδώ και στο εξής. Αναφέροµαι στα γρα-
φειοκρατικά εµπόδια και τις αδιαφανείς πρακτικές που κατά και-
ρούς έχουν δει το φως της δηµοσιότητας, στους αποκλεισµούς
σπουδαίων Ελλήνων ακαδηµαϊκών και ανθρώπων των τεχνών,
όπως πρόσφατα ο Κωνσταντίνος Τσουκαλάς και ο Τίτος Πατρί-
κιος που δεν έγιναν δεκτοί ως µέλη της Ακαδηµίας. Αναφέροµαι
σε φαινόµενα συντηρητισµού που εµποδίζουν την ενσωµάτωση
σύγχρονων επιστηµονικών και κοινωνικών εξελίξεων. Επίσης,
αναφέροµαι στην ανάγκη να γίνει η Ακαδηµία περισσότερο εξω-
στρεφής πιο διασυνδεδεµένη µε την επιστηµονική κοινότητα και
συνολικά την κοινωνία. Την ανάγκη να υπάρξει µεγαλύτερη και
περισσότερη συνεργασία µε φορείς της έρευνας, την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα και συνολικά την κοινωνία. Την ανάγκη να υπάρ-
ξει µεγαλύτερη και περισσότερη συνεργασία µε τους άλλους
φορείς της έρευνας, της εκπαίδευσης και του πολιτισµού. 

Όπως ανέφερα και στην επιτροπή όπου ψηφίσαµε το νοµοσχέ-
διο επί της αρχής, είναι ιδιαίτερα κρίσιµο να ενσωµατωθούν σε
συγκεκριµένα άρθρα του νοµοσχεδίου διατυπώσεις και προσθή-
κες που είναι ουσιαστικές και αντανακλούν τη διάθεση αλλαγής
του οργανισµού και συµπλέουν µε το νοµικό πλαίσιο που διέπει
την έρευνα και τα ερευνητικά κέντρα στη χώρα µας. Για παρά-
δειγµα, ως προς το άρθρο 18 για την εκλογή τακτικού µέλους
χωρίς προκήρυξη, αν και κατανοούµε το πνεύµα της διάταξης,
θεωρούµε πως πρέπει να υπάρχουν σαφώς καθορισµένα κριτή-
ρια επιλογής µε βάση διεθνείς πρακτικές. Είναι µια συµπλήρωση
που ζητάµε και σήµερα να κάνετε, που πρόκειται να αυξήσει το
κύρος της Ακαδηµίας. 

Στη συζήτηση µε τους φορείς ακούσαµε προσεκτικά τις θέσεις
του συλλόγου ερευνητικού προσωπικού της Ακαδηµίας. Είναι θέ-
σεις που µας βρίσκουν σύµφωνους και συνυπογράφουµε τις προ-
τεινόµενες αλλαγές. Αυτές έχουν να κάνουν µε τη συµµετοχή των
ερευνητών στη λήψη αποφάσεων στην ολοµέλεια, όπως περιγρά-
φεται στο άρθρο 25 και στις συνεδρίες της Συγκλήτου και το
άρθρο 44. Παρόµοια, το άρθρο 67 για τα ερευνητικά κέντρα και
το άρθρο 69 για το προσωπικό των ερευνητικών κέντρων σας ζη-
τήσαµε να κάνετε τροποποιήσεις και προσθήκες, ώστε το θε-
σµικό πλαίσιο της Aκαδηµίας να συµπλέει µε τον νόµο 4310/2014
που διέπει το ερευνητικό οικοσύστηµα της χώρας µας. Χωρίς
αυτές τις αλλαγές και µε το Υπουργείο Παιδείας να µην υιοθετεί
αναλογικά ψηφισµένη τις διατάξεις για την Ακαδηµία, δυσκο-
λευόµαστε να υπερψηφίσουµε τα συγκεκριµένα άρθρα, όπως και
να αδιαφορήσουµε για τα εύλογα αιτήµατα του Συλλόγου Ερευ-
νητικού Προσωπικού της Ακαδηµίας, των ανθρώπων δηλαδή που
στηρίζουν έµπρακτα το έργο του θεσµού. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επαναλάβω πως
ο εκσυγχρονισµός της Ακαδηµίας είναι απαραίτητος και ως Νέα
Αριστερά τοποθετούµαστε θετικά για τις περισσότερες διατά-
ξεις. Όπως ανέφερα όµως η ενδυνάµωση της ερευνητικής διά-
στασης είναι απολύτως αναγκαία ώστε η Ακαδηµία να µπορέσει
να ανταπεξέλθει στις σύγχρονες επιστηµονικές, ερευνητικές και
κοινωνικές προκλήσεις. Και αυτό σηµαίνει σεβασµό, συµµετοχή
και αντιπροσώπευση των ανθρώπων που πραγµατοποιούν την
έρευνα. Γι’ αυτό και ζητάµε από το Υπουργείο Παιδείας να κάνει
δεκτές τις παρατηρήσεις και να προχωρήσει στις αναγκαίες τρο-
ποποιήσεις και προσθήκες, ώστε η αναβάθµιση του θεσµού να
είναι ολοκληρωµένη και ουσιαστική σε όλα τα επίπεδα. Να απο-
τελεί, δηλαδή, η Ακαδηµία ένα επιτελικό κέντρο ερευνών, να στε-
λεχωθεί µε εξαιρετικούς και πρωτοπόρους επιστήµονες από την
Ελλάδα και το εξωτερικό και να γίνει κυρίως ερευνητικό κέντρο
που θα προκηρύσσει έρευνες, θα δέχεται προτάσεις, θα παρέχει

υποτροφίες, θα συγκεντρώνει πόρους, εθνικούς και ευρωπαϊ-
κούς, δηµόσιους και ιδιωτικούς όπου όλοι, κρίνοντες και κρινό-
µενοι, θα κρίνονται µε βάση τα πεπραγµένα τους, τις προτάσεις
τους και τα αποτελέσµατά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Τσιρώνης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια

διαβούλευση για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας µε
τίτλο «Οργανισµός της Ακαδηµίας Αθηνών» είχε ξεκινήσει στις
23 Ιανουαρίου 2024 και είχε ολοκληρωθεί στις 6 Φεβρουαρίου
του ίδιου έτους. Έρχεται προς ψήφιση πέντε ολόκληρους µήνες
µετά από τη διαβούλευση µε ανεπαίσθητες αλλαγές, που σε καµ-
µία περίπτωση δεν δικαιολογούν το τόσο µεγάλο χρονικό διά-
στηµα καθυστέρησής του από την Κυβέρνηση. 

Η Κυβέρνηση ευαγγελίζεται ότι µε τις νέες ρυθµίσεις η ακαδη-
µία θα περάσει στη νέα εποχή. Αναφέρει ότι µε το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου επιχειρείται ενίσχυση της διαφάνειας και της εξω-
στρέφειας της Ακαδηµίας Αθηνών και η αξιοποίηση της επιστη-
µονικής γνώσης και της τεχνογνωσίας της µε σκοπό την προώ-
θηση της έρευνας και της αριστείας. Σηµειώνει επιπροσθέτως ότι
εκσυγχρονίζεται σηµαντικά η λειτουργία της ακαδηµίας µε την
κατάργηση αναχρονιστικών διατάξεων, την αποκέντρωση αρµο-
διοτήτων σε όργανα και εποπτευόµενους οργανισµούς και την
απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών εκλογής και επιλο-
γής µελών της ακαδηµίας. Εδώ τίθεται το ερώτηµα ποιος θα υπο-
δείξει τα πρόσωπα, ιδιαίτερα εγνωσµένου κύρους, µε γενική
αναγνώριση στο επιστηµονικό τους πεδίο οι οποίοι θα γίνουν
ακαδηµαϊκοί. 

Η ακαδηµαϊκή κοινότητα διατείνεται ότι η απλοποίηση αυτή
ανοίγει τον δρόµο για την προώθηση νέων µελών στο ίδρυµα
αρεστά στην εκάστοτε εξουσία. Ηµέτεροι και ίσως δευτεροκλα-
σάτοι θα µπορούν πλέον να εκλέγονται µέλη στις τρεις τάξεις
ακαδηµίας µε συνοπτικές διαδικασίες, µαζί µε τα απαραίτητα πο-
λιτικά ραβασάκια προτίµησης. Κοινώς επιχειρείται η εισαγωγή
προσώπων µη κατεχόντων τα απαραίτητα πνευµατικά προσόντα.
Προβάλλεται ως επίτευγµα και εκσυγχρονισµός ότι µε τον νέο
οργανισµό η ακαδηµία θα εµπλουτιστεί µε νέα γνωστικά αντικεί-
µενα και σκοπούς. 

Όµως η ακαδηµία δεν είναι πανεπιστήµιο ούτε ΤΕΙ που παράγει
επαγγελµατίες. Η ακαδηµία εκλέγει πρόσωπα αρετής ένεκα και
επιστήµης. Με την ανακατανοµή των θέσεων των τάξεων είναι βέ-
βαιο ότι θα έχουµε ποσοτική αύξηση των µελών της ακαδηµίας.
Βεβαίως γνωρίζετε πολύ καλά ότι η ποσοτική αύξηση δεν συνε-
πάγεται και ποιοτική αύξηση. Αλλά εδώ µιλάµε για ένα πανεπι-
στήµιο ή µία σχολή. Μιλάµε για το ανώτατο πνευµατικό ίδρυµα
της χώρας. Στην προχθεσινή συνεδρίαση της επιτροπής η Υφυ-
πουργός ανέφερε επί λέξει «διατυπώθηκε από κάποιους συνα-
δέλφους εισηγητές και ειδικούς αγορητές, το αν και κατά πόσον
είναι δεσµευτικά τα κείµενα της Ακαδηµίας και γιατί διαφώνησε
σε κάποια σηµεία ο Υπουργός». Η αλήθεια είναι ότι όπως γνωρί-
ζουµε όλοι τη νοµοθετική πρωτοβουλία και αρµοδιότητα την έχει
ο Υπουργός την οποία στη συγκεκριµένη περίπτωση την άσκησε
µε φειδώ λόγω και του κύρους της Ακαδηµίας και των µελών της. 

Πολύ πριν όµως από τη δηµοσιοποίηση των διατάξεων του νο-
µοσχεδίου οι ακαδηµαϊκοί της πρώτης τάξης συνέταξαν οµό-
φωνη επιστολή την οποία υπέβαλαν στο Υπουργείο Παιδείας
προκειµένου να ληφθούν υπ’ όψιν σοβαρότατες επισηµάνσεις κυ-
ρίως στο λειτουργικό µέρος που αφορούν στο νέο σχέδιο του
οργανισµού. Στην ανωτέρω επιστολή οι ακαδηµαϊκοί επιµένουν
ότι το νέο κείµενο είναι αδύναµο, στεγνό και πρόχειρο χωρίς ανα-
φορές στη νοµολογία κατά τρόπο που να µην µπορεί να εφαρ-
µοστεί ούτε από τους νοµικούς οι οποίοι θα διαφωνούν ως προς
την ερµηνεία των διατάξεων. Μπορείτε, κύριε Υπουργέ, να µας
απαντήσετε πόσες από αυτές τις παρατηρήσεις λήφθηκαν υπ’
όψιν στο τροποποιηµένο σχέδιο νόµου που ήρθε προς ψήφιση;
Στο αρχικό σχέδιο νόµου οι εν λόγω παρατηρήσεις που λήφθη-
καν υπ’ όψιν ήταν µηδέν. Αυτή είναι η φειδώ µε την οποία ασκή-
σατε τη νοµοθετική πρωτοβουλία; Αυτός είναι ο σεβασµός στο
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κύρος ακαδηµίας και των µελών της. 
Θα επιµείνουµε ιδιαίτερα στο θέµα του τρόπου εκλογής των

τακτικών µελών της ακαδηµίας. Στο άρθρο 17 και στα σχετικά µε
τη διαδικασία εκλογής τακτικού µέλους, στην παράγραφο 3 δια-
πιστώνεται παράκαµψη της κυρίαρχης αρµοδιότητας των τάξεων
η οποία είναι θεσµοθετηµένη και µεταβάλλει τη συγκρότησή της
ακαδηµίας. Η εν λόγω παράγραφος πρέπει να διαγραφεί διότι
καταργεί δέσµια αρµοδιότητα της τάξεως δεδοµένου ότι επιτρέ-
πει οι απορριφθείσες προτάσεις από την τάξη να ψηφιστούν και
να εγκριθούν από την ολοµέλεια. 

Στην παράγραφο 4 του ίδιου άρθρου για τόσο µεγάλης σηµα-
σίας θέµατα, όπως η εκλογή τακτικών µελών και προκειµένου να
εξασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία της ακαδηµίας και η ανε-
µπόδιστη έκφραση της ελεύθερης βούλησης των εκλεκτόρων, οι
ψηφοφορίες πρέπει να παραµείνουν µυστικές, όπως ήταν και
στον ισχύοντα οργανισµό χωρίς να υπάρχουν µέχρι σήµερα προ-
βλήµατα. Με τον τρόπο αυτόν διασφαλίζεται το ανεπηρέαστο της
ψήφου η οποία σύµφωνα µε την υπάρχουσα εµπειρία επηρεάζε-
ται από το προεδρείο της ακαδηµίας εάν οι ψηφοφορίες είναι φα-
νερές. 

Ένας πρόσθετος λόγος είναι ότι η θέσπιση της φανερής ψη-
φοφορίας απαιτεί αιτιολόγηση της ψήφου των υπερηλίκων στην
πλειοψηφία τους ακαδηµαϊκών, πράγµα το οποίο µπορεί να οδη-
γήσει σε πληθώρα προσφυγών στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
λαµβανοµένου υπ’ όψιν του γεγονότος ότι αν και υπάρχει τούτη
τη στιγµή µυστική ψηφοφορία, υπάρχουν προσφυγές στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Πόσω µάλλον όταν θα γίνει φανερή και
χρειάζεται αιτιολόγηση.

Στην παράγραφο 6 του ίδιου άρθρου περιγράφεται µια ανα-
ξιοκρατική ρύθµιση αφού σύµφωνα µε αυτή δεν αποκλείεται να
εκλεγούν µέλη της τριµελούς εισηγητικής επιτροπής για την
εκλογή ακαδηµαϊκών µε γνωστικό αντικείµενο διάφορο εκείνου
της προκήρυξης υποβολής υποψηφιοτήτων. Θα πρέπει να προ-
στεθεί ότι τα µέλη της τριµελούς εισηγητικής επιτροπής κατέ-
χουν έδρες συγγενείς προς το γνωστικό αντικείµενο της προ-
κήρυξης. 

Το άρθρο 18 θα πρέπει να διαγραφεί, διότι προδήλως η ρύθ-
µιση αυτή δεν είναι σύννοµη, δεδοµένου ότι καταργεί δέσµια αρ-
µοδιότητα της τάξεως για τον ορισµό των διοικητικών επιτροπών
εκλογής µελών, την οποία αναθέτει σε αναρµόδιο όργανο. Όµως,
συγχρόνως είναι και χαριστική διάταξη η οποία πρέπει να διαγρα-
φεί ή άλλως δραστικά να τροποποιηθεί, ώστε η εκλογή αυτή να
γίνει µε µυστική ψηφοφορία εφόσον, µάλιστα, πρόκειται για
εκλογή προσώπων. Η φανερή ψηφοφορία δεν παρέχει εγγυήσεις
διαφάνειας και αξιοκρατίας, ενώ µε τη µυστική αποτυπώνεται
ελεύθερα και ανεπηρέαστα η βούληση των µελών. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, ο αριθµός των προτεινόντων µελών κατά το 1/3,
πρέπει να αυξηθεί, τουλάχιστον, στο µισό δηλαδή 1/2, διότι αλ-
λιώς µπορεί να υπάρξει και δεύτερη πρόταση µε τις ίδιες προ-
ϋποθέσεις, γεγονός που θα οδηγήσει σε αδιέξοδο. 

Επίσης, στο άρθρο 18 παράγραφος 2, σύµφωνα µε το οποίο
το προεδρείο της ακαδηµίας ορίζει -µε ποια διαδικασία;- τα µέλη
της τριµελούς εισηγητικής επιτροπής, συρρικνώνει και αυτό την
αρµοδιότητα της οικείας τάξεως. 

Κυρία Υφυπουργέ, αναφερόµενη σε τοποθέτησή µου σχετικά
µε την αναγκαιότητα διενέργειας φανερής ψηφοφορίας, είπατε
κατά την προχθεσινή συνεδρίαση της επιτροπής και διαβάζω: «Η
µυστική ψηφοφορία είναι ψηφοφορία η οποία ζητήθηκε κατά τη
διάρκεια της εκλογής των µελών και όχι κατά τη διάρκεια των
προκηρύξεων και λόγος προφανής -µε µια και µοναδική εξαί-
ρεση- ζήτησαν οι ακαδηµαϊκοί µας φανερή ψηφοφορία όταν επι-
λέγεται ακαδηµαϊκός χωρίς να υπάρχει προηγούµενη προκή-
ρυξη, θεωρώντας ότι αυτό εξασφαλίζει περαιτέρω τη διαφάνεια». 

Όµως, κυρία Υφυπουργέ, σύµφωνα µε το άρθρο 17 παράγρα-
φος 4, το οποίο αναφέρει ότι «οι ψηφοφορίες στην τάξη και την
Ολοµέλεια σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 έως 3 είναι φανε-
ρές». Εποµένως, η φανερή ψηφοφορία δεν αφορά στην εκλογή
µέλους άνευ προκήρυξης, αλλά επεκτείνεται σε όλες τις εκλογές
τακτικών µελών είτε µε προκήρυξη είτε άνευ προκηρύξεως.

Εύλογα, λοιπόν, επαναλαµβάνω το ερώτηµα: Ποια η αναγκαιό-
τητα διενέργειας φανερής ψηφοφορίας για την εκλογή τακτικών

µελών της ακαδηµίας; Σε τι αναβαθµίζει τον τρόπο λειτουργίας
της ακαδηµίας, σε σχέση µε τη µυστική ψηφοφορία που υπήρχε
µέχρι τώρα; 

Είναι γεγονός ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση είχε
µια χρυσή ευκαιρία να επιτύχει µια οµόφωνη αποδοχή των αλλα-
γών που ευαγγελίζεται σχετικά µε το καθεστώς λειτουργίας του
ανώτατου πνευµατικού ιδρύµατος της χώρας, που όπως σηµεί-
ωσα και στην κατ’ άρθρον τοποθέτησή µου, παρά τις ατέλειές
του, παρά την εκκωφαντική του σε πολλά θέµατα σιωπή, στέκει
ακόµα ψηλά στη συνείδηση του µέσου Έλληνα και µάλιστα χωρίς
καµµία διαφήµιση ή προβολή. Παρ’ όλα αυτά και πάλι αποτυγχά-
νετε και τούτο, διότι τελικά η προσέγγισή σας παραµένει µονο-
µερής, ατελής, µε µόνο όριο την ικανοποίηση κοντόφθαλµων
επιλογών και στόχων. 

Είναι έντονη, δυστυχώς, η πεποίθηση πως αυτοί που εκπόνη-
σαν τον νέο οργανισµό λειτουργίας της ακαδηµίας ανταποδίδουν
χάρες και εξοφλούν πολιτικά γραµµάτια στην κατεύθυνση µιας
αριστερόστροφης πορείας του ανώτατου πνευµατικού ιδρύµα-
τος της χώρας. 

Παραµένει ερωτηµατικό, επίσης, το κατά πόσον µε τον νέο κα-
νονισµό της ακαδηµίας διασφαλίζεται η ανεξαρτησία λειτουργίας
της και µάλιστα από τις εκάστοτε πιθανές κυβερνητικές παρεµ-
βάσεις. Από την στιγµή που µετά από τόσα χρόνια σας δόθηκε η
ευκαιρία να αλλάξετε και να εκσυγχρονίσετε όντως τον κανονι-
σµό της Ακαδηµίας Αθηνών και εσείς δεν συµπεριλάβατε τις τρο-
ποποιήσεις που υπέδειξαν οι φορείς, κυρίως των ερευνητών, η
Νίκη θα καταψηφίσει και για την προχειρότητα της νοµοθετικής
σας παρέµβασης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της  Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον
λόγο θα πάρει ο κ. Χαλκιάς και θα κλείσει η Πρόεδρος κ. Κων-
σταντοπούλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την

σηµερινή µου τοποθέτηση από τον σχολιασµό της τροπολογίας
195/13 που κατατέθηκε προχθές. Τα δύο πρώτα άρθρα της τρο-
πολογίας στοχεύουν στην αύξηση των οργανικών θέσεων στην
πρωτοβάθµια εκπαίδευση και στην ειδική αγωγή. Ωστόσο, η δια-
τύπωση χρήζει ιδιαίτερης προσοχής. Εκ πρώτης όψεως, φαίνεται
ότι οι οργανικές θέσεις αυξάνονται, αλλά εάν δώσουµε τη δέ-
ουσα προσοχή, θα διαπιστώσουµε ότι αναγράφεται ξεκάθαρα ότι
η αύξηση των θέσεων σε αυτές τις κατηγορίες έρχεται µε ταυτό-
χρονη κατάργηση ισάριθµων θέσεων από τη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση. Δεν πρόκειται δηλαδή για αύξηση, αλλά για ανα-
κατανοµή. 

Στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης, που συνοδεύει την τροπο-
λογία, η απόφαση αυτή της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
αιτιολογείται µερικώς, λέγοντας ότι δεν υπάρχουν πλέον τόσες
µεγάλες ανάγκες στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, οπότε κρίνεται
απαραίτητη η ανακατανοµή των θέσεων για να καλυφθούν τα
κενά στην πρωτοβάθµια και στην ειδική αγωγή. 

Η αλήθεια είναι ότι θα ήθελα να δω και µερικά ποσοτικά στοι-
χεία στην αιτιολόγηση, όπως για παράδειγµα πόσες είναι οι θέ-
σεις που δεν έχουν λόγο ύπαρξης στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Παραδείγµατος χάριν, λόγω έλλειψης µαθητών; Σε ποιες
περιοχές εντοπίζεται το πρόβληµα; Από πού θα πάρουµε τις θέ-
σεις και προς τα πού θα τις κατευθύνουµε; Και το βασικότερο
όλων, πώς διασφαλίζουµε ότι οι µαθητές µας σε ακριτικές και δυ-
σπρόσιτες περιοχές της χώρας δεν θα πληγούν από αυτή την
ανακατανοµή των θέσεων; 

Εάν υπάρξει ρητή δέσµευση από πλευράς του Υπουργείου
Παιδείας ότι δεν θα δούµε καµµία έλλειψη στα σχολεία της περι-
φέρειας, ότι οι µαθητές της ελληνικής επαρχίας δεν θα εκπέσουν
ως µαθητές δεύτερης κατηγορίας, τότε θα στηρίξουµε και εµείς
την απόφαση. Είναι ζωτικής σηµασίας να λαµβάνουν όλα τα ελ-
ληνόπουλα την ίδια ποιότητα εκπαίδευσης, ανεξάρτητα µε το εάν
διαµένουν σε αστικά κέντρα ή σε ορεινές περιοχές και νησιά. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, θεωρώ ότι έχουµε ήδη καλύψει το
σύνολο των θέσεων µας κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επι-
τροπή, ωστόσο, για λόγους διαφάνειας προς το σύνολο του Σώ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18201



µατος, κρίνω δόκιµο να επαναλάβω ορισµένα σχόλια. 
Για αρχή, καταθέσαµε οι Σπαρτιάτες εγγράφως πρόταση βελ-

τίωσης του νοµοσχεδίου ως προς το άρθρο 4 η οποία, προφα-
νώς, δεν έγινε αποδεκτή, αλλά εξακολουθεί να αποτελεί αίτηµα
της ελληνικής επιστηµονικής κοινότητας. Ζητήσαµε να προστεθεί
η µετάφραση στα νέα ελληνικά των διασωθέντων έργων αρχαίων
Ελλήνων φιλοσόφων και συγγραφέων ως µέσο επίτευξης του
σκοπού της Ακαδηµίας Αθηνών, κάτι που προβλεπόταν στον αρ-
χικό οργανισµό αλλά διεγράφη από τον νέο. Και για να είµαι ξε-
κάθαρος, δεν λέω ότι δεν υπάρχουν µεταφράσεις. Υπάρχουν και
κάποιες από αυτές είναι πολύ αξιόλογες, αλλά δεν υπάρχει ένα
συλλογικό έργο ανά συγγραφέα ή φιλόσοφο. 

Η Ακαδηµία Αθηνών έχει ήδη εκπονήσει ένα τέτοιο έργο συλ-
λέγοντας, µεταφράζοντας και ερµηνεύοντας τα έργα του αρ-
χαίου φιλοσόφου Πλωτίνου, ένα έργο κόσµηµα απεριόριστης
χρησιµότητας και προβολής του ελληνικού πολιτισµού. Γιατί, λοι-
πόν, να µη γίνει το ίδιο και για τα έργα όλων των υπόλοιπων φι-
λοσόφων; Δεν είναι µόνο η µετάφραση, αλλά και η ερµηνεία των
αρχαίων αυτών κειµένων. Αν δεν το κάνουν οι έγκριτοι διεθνούς
κύρους ακαδηµαϊκοί, τότε ποιος; 

Δεύτερον, έθιξα το ζήτηµα διαφάνειας, η οποία είναι πλήρως
απούσα στις διαδικασίες που προβλέπονται στο άρθρο 18 περί
εκλογής τακτικών µελών της ακαδηµίας χωρίς προκήρυξη. Όσο
επείγουσες και να είναι οι συνθήκες, όσο λογική και αν φαίνεται
µία τέτοια ρύθµιση, δεν εξασφαλίζεται το αµερόληπτο της διαδι-
κασίας, αλλά ούτε και η ορθή χρήση αυτού στο µέλλον. 

Πέρασε σχεδόν ένας αιώνας για να µεταρρυθµιστεί η Ακαδη-
µία Αθηνών. Ποιος µας εγγυάται ότι σε τριάντα, πενήντα ή ογδό-
ντα χρόνια από σήµερα το συγκεκριµένο άρθρο δεν θα καταχ-
ράται; Πιστέψτε µε, µετά από δεκαετίες κανένας δεν θα θυµάται
το πνεύµα του νοµοθέτη, παρά θα βλέπει µία διάταξη και θα την
ερµηνεύει κατά γράµµα, αφήνοντας στο περιθώριο να εκλέγονται
τακτικά µέλη στην ακαδηµία στη βάση του νεποτισµού και της
ευνοιοκρατίας. Δεν επήλθε καµµία αλλαγή σε αυτό το άρθρο,
παρά τα σχόλια τα δικά µου, αλλά και άλλων συναδέλφων. 

Τρίτον, και κλείνω µε αυτό, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο πα-
ρουσιάζει αρκετές δοµικές ελλείψεις, αυτό τουλάχιστον επεσή-
µαναν οι προσκεκληµένοι φορείς κατά την ακρόασή τους στην
δεύτερη συνεδρίαση της επιτροπής, ελλείψεις που κατά τον πρό-
εδρο της ακαδηµίας θα καλυφθούν σε δεύτερο χρόνο µε χρήση
τροπολογιών. Όπως όλοι γνωρίζετε, οι τροπολογίες δεν συζη-
τούνται στις επιτροπές, δεν προσκαλούνται φορείς, δεν ψηφίζο-
νται κατ’ άρθρο. Ο µόνος λόγος που βρίσκω για να έρθουν
τέτοιες ρυθµίσεις είναι ότι δεν θέλει κανείς, ούτε η Κυβέρνηση,
αλλά ούτε και η ίδια η Ακαδηµία, οι φωνές των επιστηµόνων που
την απαρτίζουν να ακουστούν. 

Δεν υπήρχε λόγος να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο προς ψήφιση
τη δεδοµένη χρονική στιγµή. Θα µπορούσαν να έχουν πρώτα
ολοκληρωθεί οι εσωτερικές διαβουλεύσεις της Ακαδηµίας και να
έχουν συµπεριληφθεί όλα τα στοιχεία που µεταρρυθµίζονται στο
νοµοσχέδιο. Αντίθετα, η Κυβέρνηση επέλεξε να το φέρει ανολο-
κλήρωτο προς συζήτηση και ψήφιση, υποθάλποντας τυχόν ελιτί-
στικες πρακτικές στο εγγύς µέλλον. 

Μακάρι να µη συµβούν τα όσα αναφέρω. Μακάρι όσα θα έρθουν
µελλοντικά να έχουν αποφασιστεί σε συνεργατική βάση. Τα µέχρι
τώρα πεπραγµένα, όµως, αφήνουν λίγο χώρο για τέτοιες ελπίδες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ. 
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω αποτίοντας φόρο τιµής και

µνήµης σε έναν δικό µας άνθρωπο, έναν άνθρωπο που έδωσε
µάχη και αγώνες για την Πλεύση Ελευθερίας στην Καστοριά, τον
Παναγιώτη Ουσταµπασίδη, έναν άνθρωπο απλό, αστείρευτο, µά-
χιµο, αγωνιστικό, άοκνο, που έφυγε από κοντά µας εντελώς ξα-
φνικά και τον αποχαιρετούµε σήµερα. Αυτήν την στιγµή γίνεται
η κηδεία του στο Μελάνθιο  Καστοριάς, το µαρτυρικό χωριό, και
η Πλεύση Ελευθερίας, τιµώντας έναν άνθρωπο που αγωνίστηκε
στις τάξεις της και την εκπροσώπησε επάξια και αντάξια, τον
αποχαιρετά. 

Έρχοµαι στο θέµα και ξεκινώ την οµιλία µου σήµερα απαντώ-
ντας σε ένα ερώτηµα: Γιατί κάνει την εισήγηση για την Πλεύση
Ελευθερίας η επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας; Θα έκανε σί-
γουρα την ίδια εισήγηση ο εισηγητής µας, που δυστυχώς λόγω
χειρουργείου δεν βρίσκεται εδώ, ο Διαµαντής Καραναστάσης.
Θα έκανε την ίδια εισήγηση, όπως έκανε και στις 5 Ιουλίου, την
Παρασκευή, στη συνεδρίαση της επιτροπής. Ο καθένας µας και
η καθεµιά µας και εγώ ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας,
θα κάναµε σήµερα την ίδια εισήγηση για λόγους αρχής, για λό-
γους τιµής, για λόγους ιστορίας. 

Σαν σήµερα το 2015, από τη θέση της Προέδρου της Βουλής,
υπερασπίστηκα το 62% των πολιτών, το 62% του ελληνικού λαού
που ψήφισε «όχι» στους εκβιασµούς, «όχι»  στην επιβολή πολιτι-
κών που κατέστρεψαν τη χώρα µας. Στις 5 Ιουλίου του 2015 ο ελ-
ληνικός λαός ψήφισε «όχι», κόντρα στην προπαγάνδα των µέσων
ενηµέρωσης, κόντρα στις προβλέψεις των δηµοσκοπικών εται-
ρειών, κόντρα στην επίµονη τροµοκρατία που αρθρωνόταν από
πολιτικά πρόσωπα, από επιτελικά πρόσωπα, από κυβερνήσεις,
από «θεσµούς» της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο ελληνικός λαός, το
62% των πολιτών, ψήφισε «όχι».  Και αυτό το «όχι» µας, αυτή την
ιστορική καταγραφή θα την υπερασπιστούµε µέχρι να δικαιωθεί.
Θα την υπερασπιστούµε µε όλη τη δύναµη της ύπαρξής µας γιατί
είναι η ιστορική αλήθεια, είναι η κοινωνική πραγµατικότητα, είναι
το βίωµά µας, είναι οι αγώνες µας. 

Στις 5 Ιουλίου του 2024 έγινε µια συντονισµένη προσπάθεια,
που ξεκίνησε από τον κ. Μητσοτάκη και έφτασε στον εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
να λοιδορηθεί το «όχι» των πολιτών, να ξαναγραφτεί η ιστορία
και να απαξιωθεί η εντολή εκείνων οι οποίοι αναµετρήθηκαν µε
τη συνείδησή τους και είπαν «όχι». Ο Πρωθυπουργός της χώρας
ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε στις 5 Ιουλίου του 2024 να επισκεφθεί
για πρώτη φορά µετά τις ευρωεκλογές την Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας για να της πει ότι το δηµοψήφισµα, η εντολή του ελληνι-
κού λαού, η δηµοκρατική εντολή των πολιτών ήταν ένας τραγέ-
λαφος.

Είπε επί λέξει ο Πρωθυπουργός της χώρας: «Η χώρα έχει πε-
ράσει πολλά. Η εµπιστοσύνη των πολιτών προς τους πολιτικούς
έχει τραυµατιστεί. Θυµίζω ενδεικτικά ότι σήµερα συµπληρώνο-
νται εννέα χρόνια από το τραγελαφικό…» -αυτό είπε ο Πρωθυ-
πουργός- «…δηµοψήφισµα του 2015, το οποίο ίσως αποτέλεσε
την κορωνίδα, το κρεσέντο του λαϊκισµού…» -είπε ο κ. Μητσοτά-
κης- «…και της αναξιοπιστίας που τόσο ταλαιπώρησε τη χώρα.
Γι’ αυτό και θα επιµείνω προσωπικά πολύ…» -είπε ο κ. Μητσοτά-
κης στην κ. Σακελλαροπούλου- «…σε θέµατα ήθους και ύφους
της πολιτικής συµπεριφοράς». 

Τι προσβολή στους πολίτες, τι προσβολή στη δηµοκρατία, τι
έλλειψη ανάληψης ευθύνης από έναν πολιτικό, που µαζί µε τον
κ. Τσίπρα τότε παραβίασε και αγνόησε και καταπάτησε την
εντολή των πολιτών. Και γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας έχει πάρει
µία απόφαση αρχής για το σηµερινό νοµοσχέδιο και τη σηµερινή
συνεδρίαση. Τη σκυτάλη πήρε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων για την Ακαδηµία
Αθηνών, ενώ γίνονταν συζητήσεις σε επίπεδο εµβάθυνσης και
εξέτασης των θεµάτων παιδείας και πολιτισµού -ενώ η Πλεύση
Ελευθερίας µε τον εισηγητή µας, τον κ. Καραναστάση, που είναι
καταγεγραµµένη η συµβολή του στα θέµατα αυτά και η επιµονή
του στα θέµατα αυτά και µε επιµονή του έγινε ειδική αναφορά
στα θέµατα πολιτισµού και τέχνης, γιατί η Ακαδηµία Αθηνών δεν
είναι µόνο ακαδηµία γραµµάτων, είναι ακαδηµία και τεχνών-, σε
αυτή, λοιπόν, τη συζήτηση για τον πολιτισµό και το πνεύµα µε τη
γνωστή µέθοδο της σκαλέτας και της εντολής και της κοµµατικής
γραµµής, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ήλθε να πει στις 5
Ιουλίου: «Δεν µπορώ να µην ξεκινήσω τη σηµερινή µου τοποθέ-
τηση µε αναφορά στην ένατη επέτειο από το δηµοψήφισµα του
2015, ένα αχρείαστο δηµοψήφισµα που έφτασε τη χώρα ένα
βήµα εκτός του ευρώ. Δηλητηρίασε την κοινωνία και δίχασε τον
ελληνικό λαό, ενώ ταυτόχρονα διέσυρε τη χώρα µας παγκοσµίως
κάνοντας γνωστή ακόµη και τη λέξη κωλοτούµπα. Αισθάνοµαι την
ανάγκη να το κάνω, γιατί µόνο αν κρατήσουµε ζωντανή τη µνήµη,
θα αποφύγουµε πάλι φαινόµενα ακραίου λαϊκισµού στο µέλλον». 

Αυτές σας οι επιλογές, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε
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Μητσοτάκη, κύριε εισηγητή, κύριοι που χειροκροτάτε τις τοπο-
θετήσεις λοιδορίας στη δηµοκρατική εντολή, αυτές σας οι τοπο-
θετήσεις καθόρισαν τη δική µας στάση σε αυτό το νοµοσχέδιο
που είναι στάση αρχής και υπεράσπισης των αρχών και των αξιών
της δηµοκρατίας, στάση αρχής και υπεράσπισης της εντολής
των Ελλήνων πολιτών. Το 62% του ελληνικού λαού που ψήφισε
«όχι» και δεν ήταν, κύριοι, ακραίοι λαϊκιστές ούτε αυτοί που αγω-
νίστηκαν για να µην επιβληθούν στη χώρα οι πολιτικές που κατέ-
στρεψαν τη χώρα µας, δεν ήταν ακραίοι λαϊκιστές εκείνοι που
πάλεψαν κατά της ιδιωτικοποίησης δηµοσίων οργανισµών και επι-
χειρήσεων, όπως τα τρένα και είδατε που φτάσαµε, δεν ήταν
ακραίοι λαϊκιστές εκείνοι που διαδήλωσαν και έφαγαν χηµικά και
ξύλο γιατί ζητούσαν παιδεία, υγεία, κοινωνική ασφάλιση, κοινω-
νικά δικαιώµατα, σεβασµό στην αξιοπρέπεια, δεν ήταν ακραίοι
λαϊκιστές, δεν ήµασταν ούτε είµαστε ακραίοι λαϊκιστές εκείνοι
που πιστεύουµε βαθιά -και ανήκω σε εκείνους που πιστεύουµε
βαθιά- ότι οι λαοί είναι εκείνοι που καθορίζουν τη µοίρα τους, οι
λαοί είναι εκείνοι και οι κοινωνίες είναι εκείνες που ορίζουν το
µέλλον τους και όταν οι κοινωνίες, όταν οι πολίτες διεκδικούν τα
πάντα µπορούν να συµβούν και οι πιο ακραίες µεθοδεύσεις µπο-
ρούν να ανατραπούν. Αυτό είπε και ο εισηγητής µας στις 5 Ιου-
λίου και αποχώρησε από την επιτροπή σε ένδειξη διαµαρτυρίας
υπερασπιζόµενος το «όχι» των Ελλήνων πολιτών, υπερασπιζόµε-
νος την αλήθεια και την ιστορία µας, αυτό που η Πλεύση Ελευ-
θερίας έχει την ευθύνη να κάνει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα γιατί
δεν θα το κάνει κανείς άλλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Δεν θα το κάνουν εκείνοι που καταπάτησαν την εντολή του ελ-

ληνικού λαού και κάθισαν, παρακάθισαν σε υπουργικές καρέ-
κλες, δεν θα το κάνει ο κ. Τσίπρας που είναι ωσεί παρών,
Βουλευτής παρ’ όλα αυτά του ελληνικού Κοινοβουλίου, που σή-
µερα προσπαθεί να αναβαπτιστεί µε ιδρύµατα και να επανέλθει
στην πολιτική σκηνή, ενώ θα έπρεπε να κρύβεται ως εκείνος ο
Πρωθυπουργός που είχε την ισχυρότερη εντολή και την παρα-
βίασε, δεν θα το κάνει η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ που τότε
συνέπραξαν µε εκείνον τον Πρωθυπουργό και τον στήριξαν για
να παραβιάσει τη λαϊκή ετυµηγορία, δεν θα το κάνουν εκείνοι που
έψαχναν προσχήµατα για να µην στηρίξουν το δηµοψήφισµα και
τη δηµοκρατική εντολή, δεν θα το κάνει κανείς άλλος παρά µόνον
εµείς.

Αν έχετε θέµατα προσωπικού, καλό είναι να έρθει ο κ. Μητσο-
τάκης να απαντήσει, γιατί σε εκείνον απευθύνοµαι πρωτίστως και
στην κοµµατική εντολή που πήρατε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Δέκα φορές αναφερθήκατε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Στην κοµµατική εντολή που πήρατε, στη γραµµή την
κοµµατική που πήρατε, να λοιδορήσετε και να συκοφαντήσετε
και να δυσφηµήσετε…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Εντολές εσείς δίνετε. Εµείς δεν δίνουµε
εντολές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …και να λασπώσετε τους ανθρώπους αυτούς, το 62%
των Ελλήνων πολιτών…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Εκλεγµένους Βουλευτές από τα ψηφο-
δέλτια, εσείς βγάζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
κύριε συνάδελφε. Αφήστε να τελειώσει και αν έχετε επί προσω-
πικού ζήτηµα, θα ζητήσετε τον λόγο. Απλό είναι.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Για να λασπώσετε εκείνους που εµείς υπερασπιζόµαστε
και κυρίως τη δηµοκρατία. 

Τραγελαφικό δηµοψήφισµα δεν υπάρχει, κύριε Μητσοτάκη. Το
δηµοψήφισµα ήταν µια κορυφαία στιγµή της δηµοκρατίας. Τα δη-
µοψηφίσµατα είναι κορυφαίες εκφράσεις της δηµοκρατίας. Είχα
την τιµή ως Πρόεδρος της Βουλής να προεδρεύσω της συνεδρία-
σης που αποφάσισε το πρώτο και µόνο δηµοψήφισµα που έγινε
µετά το 1974 και έχω την τιµή ως Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας να υπερασπίζοµαι και σήµερα τους πολίτες που περή-
φανα, µε θάρρος, µε τόλµη, όχι χωρίς φόβο απέναντι στην
τροµοκρατία όρθωσαν το φρόνηµα και το ανάστηµά τους και

είπαν «όχι». Αυτό το «όχι» εάν είχε εφαρµοστεί θα γνωρίζαµε τι
θα είχε συµβεί. Σήµερα δεν το γνωρίζουµε. Δικαιούµαστε όµως
να λέµε και να πιστεύουµε βαθιά ότι θα ήταν η απαρχή για µια
µεγάλη, τεράστια πολιτική και κοινωνική αλλαγή. Δεν λοιδορή-
θηκε, κύριοι, ο ελληνικός λαός από την κωλοτούµπα. Από την κω-
λοτούµπα ουσιαστικά κατέρρευσαν εκείνοι που την διέπραξαν
και εκείνοι που τους στήριξαν. Ο ελληνικός λαός κατέγραψε άλλη
µια λαµπρή σελίδα στην ιστορία του, κατέγραψε άλλη µια λα-
µπερή παρακαταθήκη δηµοκρατίας και ενέπνευσε τότε και ενέ-
πνεε για καιρό και συνέχιζε να εµπνέει τους ανθρώπους που
αγωνίζονται και αντιστέκονται.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι και θα είναι εδώ δίπλα στους αν-
θρώπους που αγωνίζονται και σήµερα ξέρουµε τι έγινε µε το
«ναι» που επιβλήθηκε, ξέρουµε ότι η χώρα µας, όχι απλώς δεν
ανατάχθηκε, όχι απλώς δεν αναστήθηκε, όχι απλώς δεν βοηθή-
θηκε, αλλά είµαστε σε ένα τραγικό σηµείο οικονοµικής κρίσης,
µεγάλης διαφθοράς που σοβεί σε όλα τα επίπεδα, µεγάλης εντο-
νότατης ανασφάλειας στους πολίτες για την καθηµερινότητά
τους, για την επιβίωσή τους, για το µέλλον των παιδιών τους. Εί-
µαστε σε ένα σηµείο αδικαιολόγητο µε βάση την προπαγάνδα µε
την οποία επιβάλλατε το «ναι» σε έναν λαό που ψήφισε και διεκ-
δίκησε το «όχι». Είµαστε σε ένα σηµείο που αποδεικνύει όχι
απλώς την παραβίαση της δηµοκρατίας, αλλά και την ακραία πε-
ριφρόνηση του κοινωνικού συµφέροντος.

Η Πλεύση Ελευθερίας µε σεβασµό και προσήλωση στην ιστο-
ρική πραγµατικότητα, στη δηµοκρατία και στο 62% των ανθρώ-
πων που ψήφισαν περήφανα «όχι», µε σεβασµό στη δηµοκρατική
λειτουργία και στην κορυφαία εκδήλωσή της που είναι η αµεσο-
δηµοκρατική λαϊκή εντολή, µε την παρουσία της σε αυτή τη συ-
ζήτηση σήµερα θέλει να δώσει ένα µήνυµα ότι δεν θα περάσει
ούτε η παραποίηση της ιστορίας, ούτε η προσβολή και η διαστρέ-
βλωση της κορυφαίας λαϊκής εντολής, της πιο ισχυρής που δό-
θηκε ποτέ µετά το 1974, της πιο ισχυρής εντολής που είχε ποτέ
κυβέρνηση από το 1974, της πιο ισχυρής εντολής που παραβιά-
στηκε και αγνοήθηκε.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο ξεκινήσαµε µε τη διάθεση να συµβά-
λουµε θετικά, όπως κάνουµε πάντα, στα θέµατα παιδείας, στα
θέµατα πολιτισµού. Ξεκινήσαµε µε τη διάθεση να στηρίξουµε δια-
δικασίες που αφορούν την παιδεία και τον πολιτισµό και προσέ-
κρουσαν στην επιχείρηση ακόµη και µια επιτροπή µορφωτικών
υποθέσεων να καταστεί όµηρος πολιτικής πειρατείας και αντιποί-
ησης της λαϊκής ετυµηγορίας.

Για λόγους, λοιπόν, συνέπειας, για λόγους δηµοκρατίας και για
λόγους κατανόησης του τι σηµαίνει «όχι», του τι σηµαίνει το 62%
των πολιτών να λέει «όχι», η Πλεύση Ελευθερίας ψηφίζει «όχι»
στο νοµοσχέδιο αυτό και θα υπερασπιστεί το «όχι» των πολιτών
χωρίς καµµία υποχώρηση και υπαναχώρηση. Γιατί το «όχι» των
πολιτών είναι η δική µας εντολή κι εµείς τουλάχιστον θα την τι-
µήσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µια παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ! Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ για µια παρέµβαση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πολύ. Ζήτησα να κάνω την παρέµβασή µου προς τον κύριο
Υπουργό αναφερόµενος στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 194
και ειδικό 12 της 8ης Ιουλίου του 2024, την οποία κατέθεσε η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, φρονούµε ότι σε ένα σχέ-
διο νόµου το οποίο ορθώς κατευθύνεται στην ενίσχυση τελικά
της έρευνας µέσα από την Ακαδηµία Αθηνών, σε αυτό το σχέδιο
νόµου είναι η κατάλληλη στιγµή να συζητήσουµε και εν τέλει να
ψηφίσουµε και να ικανοποιήσουµε ως Βουλή, ως Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, ένα δίκαιο αίτηµα προσωπικού λειτουργών της ανώτατης
εκπαίδευσης στην πατρίδα µας που αυτήν την στιγµή υποστηρί-
ζουν εκπαιδευτικά, ερευνητικά και επιστηµονικά τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα.

Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στα µέλη ΕΔΙΠ και ΕΕΠ που είναι
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κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος, επιτελούν διδακτικό έργο, κα-
λύπτουν πάγιες ανάγκες σε συγκεκριµένα γνωστικά αντικείµενα
στα ερευνητικά και επιστηµονικά µας ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, πολλοί από αυτούς έχουν διεθνώς αναγνωρισµένο εκπαι-
δευτικό έργο, εργάζονται αδιάκοπα στα ελληνικά πανεπιστήµια
την τελευταία εικοσιπενταετία και τα ελληνικά πανεπιστήµια ακρι-
βώς εκµεταλλεύονται και αξιοποιούν στο έπακρο τα προσόντα
τους και την πολυετή ακαδηµαϊκή προσφορά τους, ενισχύοντας
το εκπαιδευτικό τους έργο προς τους Έλληνες φοιτητές.

Παρά τις όποιες ρυθµίσεις έχουν υπάρξει στο παρελθόν για
ειδικές κατηγορίες αυτού του προσωπικού, ένας πολύ µεγάλος
αριθµός των επιστηµόνων µε πλεονασµό προσόντων, όπως προ-
σπαθώ να περιγράψω σε αυτήν την κατηγορία των ΕΔΙΠ και των
ΕΕΠ -κάτοχοι διδακτορικού µε διεθνώς αναγνωρισµένο επιστη-
µονικό και ερευνητικό έργο- παρά το γεγονός, επαναλαµβάνω,
ότι έχουν προσφέρει τα µέγιστα στο ελληνικό πανεπιστήµιο,
αυτήν την στιγµή, σε αυτές τις δύσκολες περιόδους της οικονο-
µικής και της υγειονοµικής κρίσης που πέρασε η χώρα µας και η
ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα µας, αυτοί οι άνθρωποι παραµέ-
νουν σε εκκρεµότητα, δεν καλύπτουν συγκεκριµένες θέσεις και
δεν αναγνωρίζονται ως διδακτικό και ερευνητικό προσωπικό. 

Εµείς, λοιπόν, µε την τροπολογία µας -για την οποία χαίροµαι
γιατί ήδη και άλλοι συνάδελφοι, από άλλες πτέρυγες της Βουλής,
φαίνονται θετικοί και διατεθειµένοι να την υποστηρίξουν- ζητούµε
να µετατραπεί σε οργανική θέση επί θητεία, σύµφωνα µε τον
ν.4957/2022, οι θέσεις των ΕΔΙΠ και των ΕΕΠ και οι πιστώσεις
των επί θητεία θέσεων να προέρχονται από τις υφιστάµενες θέ-
σεις των µελών ΕΔΙΠ και ΕΕΠ, χωρίς να επιβαρυνθεί ο κρατικός
προϋπολογισµός. Δηλαδή τα µέλη των ΕΔΙΠ και ΕΕΠ που ήδη µι-
σθοδοτούνται θα µεταφέρουν απλώς τη µισθοδοσία τους σε βαθ-
µίδα ΔΕΠ.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, µε αυτήν την απλή ρύθµιση, χωρίς δη-
µοσιονοµική δαπάνη, επαναλαµβάνω, αλλά απολύτως δίκαιη, αυ-
ξάνουµε το διδακτικό και ερευνητικό προσωπικό των ΑΕΙ χωρίς
να µειώνουµε τις ήδη αιτηθείσες νέες θέσεις ΔΕΠ, δίνουµε κίνη-
τρα για εξέλιξη σε µέλη του διδακτικού προσωπικού των πανεπι-
στηµίων, καταργούµε το ιδιότυπο καθεστώς διδασκόντων δύο
ταχυτήτων και αυξάνουµε την ανταγωνιστικότητα των τµηµάτων.

Εφόσον όλοι, η Κυβέρνηση και η Βουλή, σε αυτό ακριβώς το
σχέδιο νόµου συµφωνούµε ότι προέχει η έρευνα, η καινοτοµία
και η εξωστρέφεια και θέλουµε όλοι το ίδιο να στηρίξουµε την
ανώτατη δηµόσια εκπαίδευση στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστή-
µια, ιδού η Ρόδος, κύριε Υπουργέ, να κάνετε δεκτή την τροπολο-
γία µας και να τη θέσετε σε ψηφοφορία κυρίως από το Σώµα της
Εθνικής µας Αντιπροσωπείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να ξεκινή-

σουµε τώρα µε τους συναδέλφους Βουλευτές.
Τον λόγο έχει η κ. Δεληκάρη από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέ-

σως µετά η κ. Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Μιχαηλίδης από το
ΠΑΣΟΚ.

Κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ακαδηµία

Αθηνών αποτελεί από τη θεσµοθέτησή της, το 1929, το ανώτατο
πνευµατικό κέντρο της χώρας το οποίο απαρτίζεται από ανθρώ-
πους εγνωσµένου κύρους στα επιστηµονικά πεδία που θερα-
πεύουν, αδιαµφισβήτητου ήθους και επιτελεί µια πολυεπίπεδη,
σηµαντικότατη αποστολή, σε ένα διαρκώς εξελισσόµενο περι-
βάλλον.

Η Ακαδηµία Αθηνών συµπληρώνει σύντοµα εκατό χρόνια
ζωής, εκατό χρόνια διαρκούς παρουσίας στα πνευµατικά και επι-
στηµονικά τεκταινόµενα του τόπου.

Την έχουν τιµήσει µε τη συµµετοχή τους στις Τάξεις της προ-
σωπικότητες, όπως ο Κωστής Παλαµάς, ο Κωνσταντίνος Άµα-
ντος, ο Κωνσταντίνος Τσάτσος και άλλοι πολλοί. Είναι ένας ζω-
ντανός οργανισµός, ο οποίος πρέπει να παρακολουθεί τις εξελί-
ξεις της εποχής και όχι ένα απολίθωµα προσκολληµένο σε αντι-
λήψεις και πρακτικές του περασµένου αιώνα. 

Ως εκ τούτου, χαιρετίζω τη νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Παιδείας, µε την οποία ο Οργανισµός της Ακαδηµίας

εναρµονίζεται µε την εποχή µας, εισάγοντας ορισµένες καινοτο-
µίες που θα την καταστήσουν ακόµη πιο λειτουργική, ώστε να
επιτελεί αποτελεσµατικότερα την αποστολή της. 

Παρακολούθησα µε ενδιαφέρον τη συζήτηση που προηγήθηκε
κατά την επεξεργασία του σχεδίου νόµου στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων. Ήταν  πολύ χρήσιµες και εξαιρετικά εµπε-
ριστατωµένες οι τοποθετήσεις του Εισηγητή της Πλειοψηφίας,
του συναδέλφου Ευάγγελου Λιάκου. Θα ήθελα να σταθώ σε ορι-
σµένα µόνο σηµεία, τα οποία θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικά. 

Με το άρθρο 8, ορίζονται µε σαφήνεια οι τρεις Τάξεις από τις
οποίες αποτελείται η Ακαδηµία, καθώς και τα επιστηµονικά αντι-
κείµενά τους. Οι σύγχρονες επιστηµονικές εξελίξεις κατέστησαν
από καιρό επιβεβληµένο τον εµπλουτισµό των τάξεων µε νέα
αντικείµενα. Θα αναφέρω ενδεικτικά για την πρώτη Τάξη τη Μη-
χανική, την Αστροσωµατιδιακή και την Κοσµολογία, καθώς και
την επιστήµη των Υπολογιστών, για τη δεύτερη Τάξη τη Γλωσσο-
λογία, τη Λαογραφία, την Επιγραφική, την Αρχιτεκτονική και τις
Εικαστικές Τέχνες. 

Με το άρθρο 17, καθορίζεται ο τρόπος εκλογής τακτικού µέ-
λους έπειτα από προκήρυξη. Η διαδικασία µε την τελευταία ψη-
φοφορία να διεξάγεται µεταξύ των δύο επικρατέστερων υποψη-
φίων θα οδηγεί στην πλήρωση των κενών εδρών, δίχως να παρα-
τηρούνται οι σηµερινές δυσλειτουργίες µε εκλογές που καταλή-
γουν άγονες. 

Το άρθρο 18, συνιστά µια ουσιαστική καινοτοµία, αφορά στην
εκλογή τακτικού µέλους δίχως προκήρυξη σχετικής θέσης. Προ-
βλέπεται, δηλαδή, η διαδικασία επιλογής τακτικού µέλους χωρίς
προκήρυξη -αυτή ρυθµίζεται µε το άρθρο 17, στο οποίο ήδη ανα-
φέρθηκα- στις περιπτώσεις που κρίνεται ότι ο εκλεγόµενος αφε-
νός έχει αποκτήσει µε τα έργα και τα προσόντα του γενική ανα-
γνώριση στον κλάδο του και αφετέρου διακρίνεται προδήλως µε-
ταξύ των οµοτέχνων του. 

Με το άρθρο 23, καθορίζεται µε µεγαλύτερη σαφήνεια το πώς
ένα µέλος της Ακαδηµίας καθίσταται µη ενεργό. Στα άρθρα 31
και 35, ρυθµίζονται και οι αρµοδιότητες των µονοµελών οργάνων
της Ακαδηµίας και ιδρύεται νέο µονοµελές όργανο, ο Έφορος.
Ο Έφορος συνεπικουρεί τον Γενικό Γραµµατέα, το Προεδρείο
και τη Σύγκλητο, ενώ συντονίζει και ελέγχει, υπό την επίβλεψη
του Γενικού Γραµµατέα, τις διοικητικές και οικονοµικές υπηρε-
σίες. Είναι µια αναγκαία προσθήκη στο οργανόγραµµα της Ακα-
δηµίας, κατά τη γνώµη µου, καθώς ο ρόλος του θα είναι κοµβικός
για την αποτελεσµατικότερη διεκπεραίωση των διαφόρων εκκρε-
µοτήτων που συνεπάγεται η καθηµερινή λειτουργία της Ακαδη-
µίας, αναλαµβάνοντας ένα σηµαντικό µέρος του φόρτου που ως
τώρα αναλογούσε σε άλλα πρόσωπα. 

Θα ήθελα να τονίσω ως µια γενική παρατήρηση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι στον νέο Οργανισµό της Ακαδηµίας Αθηνών
είναι εµφανής η προσπάθεια ενίσχυσης της διαφάνειας µε περισ-
σότερες φανερές ψηφοφορίες. Είναι πολύ θετικό και νοµίζω ότι
όλοι συµφωνούµε σε αυτό το σηµείο. Η Ακαδηµία είναι ένας ορ-
γανισµός που οφείλει να λειτουργεί σε άµεση διασύνδεση µε το
κοινό. Γι’ αυτό και είναι χρήσιµη η ρύθµιση ζητηµάτων που αφο-
ρούν στα δηµοσιεύµατα της Ακαδηµίας, ενώ για πρώτη φορά
ρυθµίζονται τα ζητήµατα που αφορούν στη βιβλιοθήκη και τα αρ-
χεία της ακαδηµίας, µε ρητή πρόβλεψη ότι αµφότερα είναι προ-
σιτά όχι µόνο στα µέλη, στους ερευνητές και το διοικητικό
προσωπικό της ακαδηµίας, αλλά και στο ευρύ κοινό. Επιπλέον, η
ακαδηµία έχει και συγκεκριµένη ερευνητική αποστολή µέσω των
ερευνητικών κέντρων, τα οποία βρίσκονται υπό την εποπτεία της.

Με το κεφάλαιο 16 και τα άρθρα 61 έως 70, ρυθµίζονται µε
πληρότητα και συνεκτικότητα η ίδρυση, η οργάνωση και η λει-
τουργία των ερευνητικών κέντρων και των γραφείων έρευνας της
ακαδηµίας και ειδικότερα διευκρινίζεται ρητά ότι οι µονάδες
αυτές εντάσσονται στο νοµικό πρόσωπο της ακαδηµίας και εξει-
δικεύεται η άσκηση εποπτείας επ’ αυτών από επιτροπές ακαδη-
µαϊκών ή από µέλη της ακαδηµίας. Η νέα αυτή ρύθµιση θα
αποτελέσει τη βάση για την προώθηση και περαιτέρω ανάπτυξη
του ερευνητικού έργου των ερευνητικών κέντρων και των γρα-
φείων έρευνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις συνεδριάσεις της Επιτρο-
πής Μορφωτικών Υποθέσεων κυριάρχησε µια εικόνα εξαιρετικά
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πολιτισµένου διαλόγου µε επιχειρήµατα από τους συναδέλφους
όλων των κοµµάτων και η εντύπωση που αποκόµισα ήταν πως
σχεδόν όλοι µας κρίνουµε επιβεβληµένη τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Παιδείας, µια πρωτοβουλία που ενισχύει,
προωθεί και διευκολύνει το έργο της ακαδηµίας, ενός οργανι-
σµού που προάγει την αριστεία, που λειτουργεί ως φάρος πνευ-
µατικός ακόµη και στις πιο δύσκολες περιόδους. Ο οργανισµός
αυτός οφείλει να εξελίσσεται διαρκώς, ακολουθώντας τις επιτα-
γές της εποχής µε σεβασµό στην ιστορία και την αποστολή του.
Κάνουµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό βήµα προς αυτήν την κα-
τεύθυνση και γι’ αυτό σας καλώ να στηρίξετε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Βέττα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, H συζήτηση για το σηµερινό νοµο-

σχέδιο είναι µια εξαιρετική αφορµή για να τοποθετηθούµε συνο-
λικά για τα ζητήµατα της παιδείας και της έρευνας στη χώρα µας.
Μπορούµε να συζητήσουµε ευρύτερα, καθώς σε πολύ µεγάλο
βαθµό υπάρχει µια συναντίληψη για την αναγκαιότητα αλλαγής
του Οργανισµού της Ακαδηµίας Αθηνών, όπως εξάλλου εκφρά-
στηκε και στις Επιτροπές Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Η Ακαδηµία Αθηνών µε συλλογικές διαδικασίες και µακρό-
χρονη διαβούλευση κατέθεσε τις προτάσεις της µε αποτέλεσµα
σήµερα να έχουµε ένα σχέδιο νόµου µε τις προτεινόµενες δια-
τάξεις για τον εκσυγχρονισµό και την λειτουργία του ιδρύµατος.
Ωστόσο, στις επιτροπές συζητήθηκαν θέµατα και διατάξεις που
πρέπει να λυθούν ή να διευκρινιστούν ακόµη και σήµερα για να
µην υπάρξει κανένα ερωτηµατικό.

Ειδικότερα υπήρξαν αναφορές τόσο από τον εισηγητή µας όσο
και από φορείς πρώτα απ’ όλα για τις υποτροφίες και τα κριτήρια
παροχής τους, για το καθεστώς συνεργασίας της ακαδηµίας µε
ιδιωτικά κέντρα και ινστιτούτα και τις δικλείδες προστασίας του
δηµοσίου συµφέροντος, για τον κλειστό αριθµό των τακτικών
µελών των τάξεων της ακαδηµίας, καθώς, όπως αναφέρθηκε, ο
µεγαλύτερος αριθµός των µελών θα ευνοούσε ένα άνοιγµα σε
νέα επιστηµονικά αντικείµενα και κλάδους. 

Επίσης, στην ίδια θεµατική τέθηκε το ζήτηµα της εκπροσώπη-
σης των γυναικών, καθώς έχουµε ελάχιστες, µόνο τρεις ακαδη-
µαϊκούς, µια συνθήκη που δεν ανταποκρίνεται στα επιστηµονικά
και ερευνητικά άλµατα που έχουν γίνει τις τελευταίες δεκαετίες
από γυναίκες. 

Παράλληλα, για την εκλογή των ακαδηµαϊκών υπήρξε πρόταση
από τον εισηγητή µας να συνεκτιµάται και η κοινωνική προσφορά
πέραν της διάκρισης στις επιστήµες, τα γράµµατα και τις τέχνες,
γιατί ο διανοούµενος, ο επιστήµονας, ο καλλιτέχνης που λειτουρ-
γεί ερήµην ή αποκοµµένος από την κοινωνία δεν εκπληρώνει τον
αναγκαίο στόχο της ώσµωσης, της αλληλεπίδρασης και της προ-
σφοράς. 

Τέλος, υπήρξαν ευρύτερες συζητήσεις και τοποθετήσεις για
το άρθρο 25 µε τίτλο «Ολοµέλεια και Αρµοδιότητες» σχετικά µε
το δικαίωµα των ερευνητών να µετέχουν µε δικαίωµα γνώµης
στην ολοµέλεια. Πρόκειται για µια πρόταση που υπηρετεί τη δια-
φάνεια αλλά και τα δικαιώµατα των ερευνητών και, ευτυχώς, φαί-
νεται ότι υπάρχει µία σύµπνοια από την πλευρά της Ακαδηµίας
για τις τροποποιήσεις, κάτι, βέβαια, που µένει να αποδειχτεί. 

Το συµπέρασµα που βγαίνει από τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου για τον Οργανισµό της Ακαδηµίας Αθηνών είναι ότι ακόµη
και ένας θεσµός µε µακρόχρονη ιστορία και εδραιωµένες αντι-
λήψεις αντιλαµβάνεται την ανάγκη για εκσυγχρονισµό, προσαρ-
µογή στις νέες συνθήκες, δηµοκρατική νοµιµοποίηση και
µεταρρυθµίσεις µε θετικό κοινωνικό πρόσηµο.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση ακριβώς γιατί έχει συγκεκριµένη ιδε-
ολογική στόχευση και επιχειρηµατική αναφορά, δεν αντιλαµβά-
νεται τις απαιτήσεις της εποχής και ναρκοθετεί το ύψιστο αγαθό
της παιδείας. 

Πριν προχωρήσω µε τη γενικότερη επιχειρηµατολογία, θέλω
να κάνω µια ειδικότερη τοποθέτηση για την τροπολογία σχετικά
µε τις ρυθµίσεις οργανικών θέσεων για τα άρθρα 1 και 2. Εκεί
διαπιστώνουµε ότι καταργούνται εκατοντάδες οργανικές θέσεις,

επτακόσιες σαράντα πέντε θέσεις καλλιτεχνικών, τετρακόσιες
εξήντα δύο θεατρικών σπουδών και σαράντα έξι δραµατικής τέ-
χνης, σαράντα έξι θέσεις µουσικής επιστήµης, τριακόσιες πενή-
ντα τρεις θέσεις πληροφορικής, σαράντα οκτώ αγγλικής,
δεκατέσσερις γερµανικής και εννέα γαλλικής γλώσσας. 

Η Κυβέρνηση επιβεβαιώνει τη δυσανεξία της σε ό,τι έχει να
κάνει µε τον πολιτισµό και την ολιστική προσέγγιση της παιδείας,
µειώνοντας δραστικά θέσεις και προοπτικές για αποφοίτους τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης, λέγοντας ότι δεν υπάρχουν οι εν λόγω
ανάγκες στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Το όραµα της Κυβέρ-
νησης για πλήρη αποδόµηση του πολύπλευρα µορφωµένου και
σκεπτόµενου πολίτη βρίσκεται –το βλέπουµε και εδώ- σε πλήρη
εξέλιξη.

Συνεχίζω στο ίδιο σκεπτικό µε την κατακρήµνιση της δηµόσιας
παιδείας. Αρχικά αναµένουµε την ανακοίνωση των βάσεων εισα-
γωγής στα πανεπιστήµια, που για µία ακόµη φορά η ελάχιστη
βάση εισαγωγής λειτουργεί ως λαιµητόµος για τους υποψηφίους
για είσοδο στα δηµόσια πανεπιστήµια. Γιατί για τα ιδιωτικά µιας
και προβλέπεται συντελεστής 0,8 στο πεδίο και όχι στο έκαστο
τµήµα, η είσοδος είναι ευχερής µε µόνο κριτήριο την οικονοµική
επιφάνεια των ενδιαφεροµένων.

Σαφώς, επίσης, µιας και αναφέρθηκα στην ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής δεν γίνεται να µην αναδείξω τη µεγάλη επίθεση που
επέφερε στα περιφερειακά πανεπιστήµια µε τις µειώσεις των φοι-
τητών και το αναπόδραστο κλείσιµο τµηµάτων. Ενδεικτικά µόνο
τον πρώτο χρόνο εφαρµογής της, στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Μα-
κεδονίας µειώθηκαν κατά 42% οι εισακτέοι µε ότι αυτό συνεπά-
γεται για το πανεπιστήµιο, την παιδεία αλλά και για την περιοχή.

Και, βέβαια, µιας και στο παρόν νοµοσχέδιο συζητάµε προνο-
µιακά για την έρευνα, οι ιδιωτικές σχολές δεν ενδιαφέρονται να
ασχοληθούν µε µακροπρόθεσµες λύσεις, έρευνα πεδίου και και-
νοτοµίες, αλλά µόνο για το κέρδος των µετόχων τους. Συνεχίζε-
ται, δηλαδή, ο δρόµος πρώτα απ’ όλα µε τη µείωση των εισα-
κτέων, την απόδοση επαγγελµατικών δικαιωµάτων σε αποφοί-
τους κολεγίων και την κατάργηση των διετών προγραµµάτων
σπουδών. Απορρυθµίσεις που εντείνουν τις κοινωνικές ανισότη-
τες και δηµιουργούν νέα πεδία εξυπηρετήσεων και επώασης συµ-
φερόντων. 

Και, βέβαια, στους σχεδιασµούς του Υπουργείου Παιδείας και
του αρµόδιου Υπουργείου Τουρισµού, δεν υπάρχει, κυρία Υπουρ-
γέ, καµµία ειδική µνεία στο ζήτηµα της τουριστικής εκπαίδευσης,
µιας και τα δύο Υπουργεία αδιαφορούν για την επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση των νέων ανθρώπων που θέλουν µέσω
των σπουδών αφ’ ενός να βελτιώσουν τις γνώσεις και τη ζωή
τους και αφ’ ετέρου να συνεισφέρουν στη δυναµική της ελληνι-
κής οικονοµίας. 

Τι ακούµε µόνο τις τελευταίες µέρες από την Κυβέρνηση;
Θριαµβολογία για τον διορισµό δέκα χιλιάδων εκπαιδευτικών.
Εµείς, αλλά και η εκπαιδευτική κοινότητα, είµαστε πάντοτε υπέρ-
µαχοι της προσπάθειας κάλυψης των δεκάδων χιλιάδων οργανι-
κών κενών θέσεων, έστω και αν είναι δειλές και ατελέσφορες. Τι
συµβαίνει σήµερα; θα καλυφθούν τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες
πενήντα µια θέσεις από αποχωρήσεις και συνταξιοδοτήσεις εκ-
παιδευτικών χάρη στον κανόνα µία αποχώρηση, µία πρόσληψη
που επιτεύχθηκε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Να θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ είχαν ως επί-
τευγµα, λόγω της χρεοκοπίας της χώρας -για την οποία ήταν
απόλυτα συνυπεύθυνοι-, τον κανόνα «µία πρόσληψη για πέντε
αποχωρήσεις». να το θυµόµαστε αυτό. Οι υπόλοιπες πέντε χιλιά-
δες πεντακόσιες σαράντα εννέα θέσεις θα καλυφθούν από µία
δεξαµενή άνω των σαράντα χιλιάδων εκπαιδευτικών που ως ανα-
πληρωτές ζουν σε µια διαρκή οµηρία µετακινούµενοι διαρκώς
ανά την επικράτεια σε δυσχερέστατες συνθήκες. 

Αυτή είναι η µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης µε συνολική δα-
πάνη για τις νέες προσλήψεις περί τα 110 εκατοµµύρια ευρώ, την
ώρα που η ανησυχία για µεγάλες περικοπές τµηµάτων και φέτος
εντείνεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτε-
λεί µια καλή συνθήκη συνεργασίας όπου οι ειδικές συγκεκριµένες
ανάγκες εκσυγχρονισµού της λειτουργίας της Ακαδηµίας Αθηνών
βρίσκουν κοινό βηµατισµό µε τις κοινωνικές και πολιτικές προσ-
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λαµβάνουσες. Η παιδεία, η έρευνα, οι επιστήµες της χώρας, οι
νέες και οι νέοι µε ικανότητες και όραµα, θέλουν οµοίως ένα υπο-
στηρικτικό περιβάλλον, µια ασφαλή δίοδο για την προσωπική και
συλλογική ανάπτυξη. 

Δυστυχώς, όπως έχει αποδειχθεί από το 2019 και µετά, η παι-
δεία είναι παρακολούθηµα οικονοµικών συµφερόντων και αντί-
στοιχων παρωχηµένων ιδεοληψιών. Είναι στο χέρι των προοδευτι-
κών και δηµοκρατικών κοµµάτων να απαντήσουµε στο αίτηµα της
κοινωνίας για µια παιδεία ως καθολικό κοινωνικό δικαίωµα. Για
την παιδεία ως µηχανισµό άρσης των ανισοτήτων και πεδίο δια-
µόρφωσης των κοινωνικών και πολιτικών όρων, για ένα ουσια-
στικό µετασχηµατισµό της κοινωνίας µας. Αυτή είναι η στόχευσή
µας και αυτός είναι ο διηνεκής πάγιος στόχος µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σειρά έχει

τώρα ο κ. Μιχαηλίδης και αµέσως µετά η κ. Κουρουπάκη, που
έχει ζητήσει τον λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην παρέµ-

βασή µου θα αναφερθώ µόνο σε ένα θέµα που έχει σχέση µε τον
ισχύοντα για λίγες ακόµη ηµέρες νόµο, τον ν.4398/1929 περί κυ-
ρώσεως και τροποποιήσεως της από 18 Μαρτίου 1926 συντακτι-
κής αποφάσεως περί Οργανισµού της Ακαδηµίας Αθηνών και τις
διαφορές που προκύπτουν από τη σύγκρισή του µε το σηµερινό
κείµενο που έχουµε µπροστά µας. 

Η συντακτική απόφαση της 18ης Μαρτίου του 1926, µε την
οποία ουσιαστικά ιδρύθηκε η Ακαδηµία Αθηνών συντάχτηκε από
την δικτατορική τότε κυβέρνηση του Θεόδωρου Πάγκαλου, λίγες
µέρες πριν εγκαταλείψει, και κυρώθηκε το 1929 από την κυβέρ-
νηση του Ελευθερίου Βενιζέλου. Ποια ήταν η Ελλάδα του 1926;
Ήταν η Ελλάδα που είχε βγει από τους νικηφόρους Βαλκανικούς
Πολέµους. Ήταν η µεταπολεµική Ελλάδα του Πρώτου Παγκο-
σµίου Πολέµου. Ήταν η Ελλάδα που µόλις είχε υποστεί τη φο-
βερή ήττα της Μικρασιατικής Εκστρατείας, που είχε υποστεί τη
µεγαλύτερη εθνική καταστροφή, αυτή της απώλειας της Μικράς
Ασίας. 

Εντούτοις, η χώρα αισθάνθηκε τότε την ανάγκη ίδρυσης ενός
επιστηµονικού οργανισµού, ενός ιδρύµατος πνευµατικού για την
καλλιέργεια και προαγωγή των επιστηµών, των γραµµάτων και
των τεχνών και µέσω αυτών στην ενίσχυση των κυρίαρχων κλά-
δων της παραγωγής, δηλαδή της γεωργίας, της βιοµηχανίας και
της ναυτιλίας. Με άλλα λόγια, ουσιαστικό κίνητρο τότε για την
ίδρυση του ανώτατου πνευµατικού µας ιδρύµατος, της Ακαδη-
µίας Αθηνών, ήταν και η στήριξη και η προαγωγή της εθνικής µας
οικονοµίας. 

Στο πρώτο άρθρο του ιδρυτικού νόµου για τους σκοπούς της
Ακαδηµίας αναφέρει: «Ιδρύεται εν Αθήναις Ακαδηµία των επιστη-
µών, των γραµµάτων και των τεχνών…µε σκοπόν: α) την καλλιέρ-
γεια και την προαγωγή των επιστηµών, των γραµµάτων και των
καλών τεχνών, β) την επιστηµονική υποστήριξη και ενίσχυση της
γεωργίας, της βιοµηχανίας και της ναυτιλίας και των λοιπών
πλουτοπαραγωγικών κλάδων και δυνάµεων του τόπου και εν
γένει την προαγωγή της εθνικής οικονοµίας». 

Πέραν της γλωσσικής διαφοράς, το γεγονός δηλαδή ότι ο
νόµος του 29 είναι γραµµένος στην καθαρεύουσα, ενώ το νοµο-
σχέδιο που έχουµε µπροστά µας σήµερα είναι στη δηµοτική, ου-
σιαστικά οι διαφορές είναι λίγες µεταξύ των δύο αυτών κειµένων. 

Πέραν αυτού που θα πω στη συνέχεια και του γεγονότος ότι
στο άρθρο 8 του υπό εξέταση νοµοσχεδίου, περιγράφονται εξαι-
ρετικά αναλυτικά οι επιστήµες για τις οποίες θα έχει ευθύνη η
Ακαδηµία Αθηνών για την στήριξη και την προαγωγή τους. Πρέ-
πει να ασκήσει κάποιος ενδελεχή έλεγχο για να βρει κάποια
σχολή, κάποια ειδικότητα πανεπιστηµιακή που δεν συµπεριλαµ-
βάνεται στο όγδοο άρθρο του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Το µόνο που απουσιάζει από το σηµερινό νοµοσχέδιο και έχει
παντελώς εξαλειφθεί από τον ιδρυτικό νόµο του 1929 είναι η ανα-
φορά στην ευθύνη για την υποστήριξη επιστηµών τριών κλάδων
της παραγωγής στη χώρα µας, της γεωργίας, της βιοµηχανίας
και της ναυτιλίας.

Καµµία αναφορά πια για την προαγωγή των επιστηµών που
στηρίζουν τον πρωτογενή τοµέα, τη βιοµηχανία και τη ναυτιλία,
δηλαδή τους κλάδους της οικονοµίας που αποτελούν και τους
σηµερινούς πυλώνες της παραγωγής πλούτου στην Ελλάδα. Η
διαγραφή των τριών αυτών επιστηµονικών πεδίων, γεωργίας, βιο-
µηχανίας και ναυτιλίας, αποτελεί ουσιαστικά και τη µοναδική πα-
ράλειψη του καταργούµενου νόµου, του 4038, µε τον σηµερινό.
Ό,τι αλλάζει είναι η απλούστευση στη γλώσσα του κειµένου και
η φωτογραφική –θα έλεγε κανείς λεπτοµερής- αναφορά επιστη-
µών που εντάσσονται στις τρεις τάξεις της Ακαδηµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποχρέωση της Ακαδηµίας Αθη-
νών στα εκατό χρόνια που πέρασαν, έναν αιώνα, ήταν και το κα-
θήκον προαγωγής της ναυτιλίας. Έχω προσπαθήσει να εντοπίσω
κάποια πρωτοβουλία αυτού του ιδρύµατος προς αυτή την κατεύ-
θυνση, δεν το έχω όµως καταφέρει. 

Και όχι µόνο η Ακαδηµία Αθηνών τα εκατό χρόνια που πέρασαν
δεν αισθάνθηκε την ανάγκη να εντάξει στις τάξεις της κάποια
προσωπικότητα διεθνούς κύρους από το µεγαλύτερο ίσως κλάδο
της οικονοµίας µας, την ναυτιλία, αντιθέτως φρόντισε να απαλεί-
ψει από τον νέο οργανισµό ακόµα και τη λέξη ναυτιλία. 

Όταν πριν έναν αιώνα η Ελλάδα αισθάνθηκε την ανάγκη να συ-
µπεριλάβει στον οργανισµό της Ακαδηµίας την προαγωγή της
ναυτιλίας, το µέγεθος της οποίας τότε δεν ξεπερνούσε πενήντα
µικρά πλοία µεγέθους πεντακοσίων περίπου χιλιάδων τόνων, το
έκανε, κυρίως, αφ’ ενός για να προσδώσει τη δέουσα τιµή σε
έναν κλάδο, σε µία τάξη που συνέβαλε τα µέγιστα στην ανεξαρ-
τησία της χώρας αλλά και στη συµβολή της στους απελευθερω-
τικούς αγώνες του ’12 – ’13, στη συνεισφορά της στον Α’ Πα-
γκόσµιο Πόλεµο και, βεβαίως, επειδή έβλεπε την εξέλιξη αυτού
του σπουδαίου πυλώνα της οικονοµίας µας στα χρόνια που έρ-
χονται, της ελληνικής ναυτιλίας των Ελλήνων ναυτικών όπου όταν
την περίοδο της µαύρης σκλαβιάς της κατοχής στον ιερό βράχο
της Ακρόπολης υψωνόταν η απεχθής σβάστικα των κατακτητών,
στις πρύµνες των ελληνικών πλοίων µας κυµάτιζε ελεύθερη και
περήφανη στα πέρατα του ελεύθερου κόσµου η γαλανόλευκη, η
σηµαία του γαλανού της θάλασσας και του λευκού των κυµάτων. 

Σήµερα η ελληνική πολιτεία δεν αισθάνεται ούτε ανάγκη ούτε
υποχρέωση να συµπεριλάβει σε µία από τις τάξεις της Ακαδηµίας
Αθηνών την επιστήµη της ναυτιλίας, της σηµερινής ελληνικής
ναυτιλίας που κυριαρχεί στις παγκόσµιες θάλασσες, που προσ-
δίδει µοναδικό κύρος στη χώρα µας, στην ελληνική ναυτιλία των
πέντε χιλιάδων πλοίων, των τετρακοσίων εκατοµµυρίων κόρων
ολικής χωρητικότητας, την ελληνική ναυτιλία που από αυτή συρ-
ρέουν στη χώρα µας πάνω από 20 δισεκατοµµύρια ευρώ κατ’
έτος.

Πάνω από δέκα χρόνια προσπαθούµε να πείσουµε τους ακα-
δηµαϊκούς να δουν µε ένα διαφορετικό µάτι την ελληνική ναυτιλία
για λόγους ουσιαστικούς και επιστηµονικούς αλλά και εθνικούς,
να συµπεριλάβει στις τάξεις της τη ναυτιλία, όπως έχει, παραδεί-
γµατος χάριν, συµπεριλάβει και έναν στρατηγό. Δεν πείστηκαν
ισχυριζόµενοι ότι η ναυτιλία δεν είναι επιστήµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, δεν πιστεύω ότι µπορεί να αγνοηθεί το γε-

γονός ότι για να χτιστεί σήµερα ένα πλοίο εκατοντάδων µέτρων,
τεράστιας ισχύος, να κυβερνηθεί, να χρηµατοδοτηθεί, να το δια-
χειριστούν, απαιτείται η σύµπραξη δεκάδων κορυφαίων επιστη-
µών και επιστηµόνων: ναυπηγοί, ηλεκτρολόγοι, ηλεκτρονικοί,
µηχανολόγοι, οικονοµολόγοι, νοµικοί, φυσικοί περιβαλλοντολό-
γοι, τραπεζίτες, χρηµατιστές και πόσες άλλες ειδικότητες. 

Είναι δυνατόν επί εκατό χρόνια από αυτόν το γίγαντα της διε-
θνούς οικονοµίας και δραστηριότητας που δηµιουργείται και
υποστηρίζεται από δεκάδες –να µην πω εκατοντάδες- επιστηµο-
νικούς κλάδους, για τον οποίο έχει δηµιουργηθεί από τον Οργα-
νισµό Ηνωµένων Εθνών ειδικός διεθνής οργανισµός, ο Interna-
tional Maritime Organization, να µην µπορεί να εντοπιστεί από την
Ακαδηµία Αθηνών µια επιστήµη της θάλασσας, µια επιστήµη της
ναυτιλίας, µια ελληνική προσωπικότητα διεθνούς κύρους να εντα-
χθεί στις τάξεις της;

Κυρία Υφυπουργέ, θεωρώ άστοχη και απαράδεκτη την παρά-
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λειψη από το παρόν νοµοσχέδιο, την πρόνοια να συµπεριλη-
φθούν ιδιαίτερα στην πρώτη τάξη της Ακαδηµίας Αθηνών οι επι-
στήµες της ναυτιλίας, οι επιστήµες της θάλασσας. 

Το ΠΑΣΟΚ, βεβαίως, θα ψηφίσει το νοµοσχέδιο. Θεωρώ όµως
υποχρέωση, καθήκον του Υπουργείου Παιδείας να διορθώσει σή-
µερα κιόλας αυτή την παράλειψη και για λόγους επιστηµονικής
τάξης αλλά και από σεβασµό στην ιστορική συµβολή της ναυτι-
λίας µας στο Έθνος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κυρία Κουρουπάκη, έχετε τον λόγο.

Αµέσως µετά έχει ζητήσει µια µικρή παρέµβαση ο κ. Ηλιόπου-
λος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος –παρέµβαση, όχι οµιλία. 

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες ηµέρες

κλείνουµε πενήντα έτη από την ηµέρα αποκατάστασης της δη-
µοκρατίας στη χώρα που επήλθε ως αποτέλεσµα της τουρκικής
εισβολής στην Κύπρο. Επιβάλλεται την περίοδο αυτή να κάνουµε
έναν απολογισµό για την πορεία που έχουν πάρει τα πράγµατα
στη χώρα τις τελευταίες δεκαετίες, χρειάζεται, δηλαδή, µια εν-
δοσκόπηση που δεν είναι άσχετη µε το παρόν νοµοσχέδιο για τον
Οργανισµό της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Η πατρίδα µας υπόκειται τις τελευταίες δεκαετίες σε µια συ-
νεχή διαδικασία φθοράς. Μετατρέπεται αργά αλλά σταθερά από
µία οµοιογενή χώρα σε έναν ουδέτερο χώρο αδύναµο να σταθεί
µε στοιχειώδη αυτοτέλεια στο διεθνές στερέωµα. Βασικό χαρα-
κτηριστικό αυτής της διαδικασίας είναι η αποδόµηση των θεσµών
και των παραδοσιακών αξιών. Η παρακµή εκδηλώνεται σε κάθε
φάσµα της δηµόσιας σφαίρας. Σύµφωνα µε τη σχετική ετήσια
έρευνα της «PUBLIC ISSUE» παρατηρείται καθολική υποχώρηση
της εµπιστοσύνης των πολιτών προς τους θεσµούς της χώρας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά. Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με την εξαίρεση της Πυροσβεστικής και των Ενόπλων Δυνά-
µεων, όλοι οι βασικοί θεσµοί της χώρας βρίσκονται σε πρωτο-
φανή κρίση νοµιµοποίησης. Μόνο ένας στους τρεις πολίτες
εµπιστεύονται τη δικαιοσύνη. Οι πολίτες θεωρούν ότι υπάρχει έλ-
λειψη λογοδοσίας και ατιµωρησία σε όλα τα επίπεδα. 

Ορίσατε πριν από λίγες µέρες την ηγεσία του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Πότε θα σταµατήσει αυτός ο εναγκαλισµός µε τη
δικαιοσύνη που υπονοµεύει την εµπιστοσύνη των πολιτών σε
αυτή; Κύριοι των κοµµάτων της εξουσίας, πόσες αναθεωρητικές
διαδικασίες αφήσατε να περάσουν άπρακτες χωρίς να αγγίξετε
αυτή την αµαρτωλή σχέση µεταξύ εκτελεστικής και δικαστικής
εξουσίας. Μην αναρωτιέστε, λοιπόν, γιατί στις ευρωεκλογές ο
λαός γύρισε την πλάτη σε όλους σας. 

Αυτή η Βουλή µπορεί να ξεκινήσει την αναθεωρητική διαδικα-
σία. Εποµένως καλούµαστε να κριθούµε όλοι όσοι πιστεύουµε,
πραγµατικά, στη διάκριση των εξουσιών. Ας συµφωνήσουµε όλες
οι πολιτικές δυνάµεις στην αναθεώρηση του άρθρου 90 του Συ-
ντάγµατος, ώστε να πάψει ο ορισµός της ηγεσίας των ανωτάτων
δικαστηρίων από την εκάστοτε κυβέρνηση. Η κρίση εµπιστοσύ-
νης, που αποτυπώνεται στη δηµοσκόπηση που προανέφερα,
αποτελεί µόνο την κορυφή του παγόβουνου. 

Στην Ελλάδα συντελείται επί δεκαετίες µία πολιτιστική γενο-
κτονία. Κύριο χαρακτηριστικό της είναι το ξερίζωµα της σχέσης
των νέων Ελλήνων από την πλούσια ιστορική και πολιτιστική τους
κληρονοµιά, µια διαδικασία που ξεκινά µε την άρνηση της σύν-
δεσης και της συνέχειας του νέου Έλληνα µε το ρωµαίικο παρελ-
θόν του και κορυφώνεται µε την αποδόµηση της ελληνικής
γλώσσας. 

Το κακό ξεκινάει από την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. Κορυφαίοι Έλληνες λογοτέχνες απουσιάζουν από
τα βιβλία γλώσσας του δηµοτικού και της νεοελληνικής γλώσσας
του γυµνασίου. Κλασικά κείµενα που κοσµούσαν τα παλαιότερα
σχολικά βιβλία, αντικαθίστανται από συνταγές µαγειρικής και
αστρολογικές προβλέψεις. Ξεκοβόµαστε από την πλούσια ελλη-
νική γραµµατεία όχι µόνο της αρχαιότητας αλλά και του κοντινού
παρελθόντος µας. 

Πόσοι, αλήθεια, δεν θα ήθελαν τα ιερά κείµενα της πίστης δι-
σεκατοµµυρίων ανθρώπων να είναι γραµµένα στη γλώσσα τους;
Κι εµείς που έχουµε σε µεγάλο βαθµό αυτό το προνόµιο, τι κά-
νουµε για να το διαφυλάξουµε; 

Οι πολιτικές των τελευταίων δεκαετιών φρόντισαν να αποξε-
νώσουν µε κάθε τρόπο τον λαό από τη γλώσσα των Ευαγγελίων,
της ιερής παράδοσής µας και της θύραθεν γραµµατείας. 

Πάµε, όµως, ακόµα παραπέρα. Η γλώσσα του Παπαδιαµάντη,
η λόγια γλώσσα του πολύ κοντινού µας παρελθόντος, φαντάζει
σήµερα ξένη και απόµακρη. Η γλώσσα µας, περιεκτική και πλού-
σια νοηµάτων, υποβαθµίζεται και φτωχαίνει στην καθηµερινή
χρήση της. Φτωχή γλώσσα σηµαίνει αδυναµία έκφρασης νοηµά-
των. Σηµαίνει σκέψη ακρωτηριασµένη. 

Νέα προγράµµατα και νέες παιδαγωγικές µέθοδοι εφαρµόστη-
καν τα τελευταία χρόνια. Και ποιο το αποτέλεσµα τους; 

Σύµφωνα µε τον τελευταίο διαγωνισµό του διεθνούς προγράµ-
µατος PISA του 2022, διαπιστώθηκε ότι οι επιδόσεις των Ελλήνων
µαθητών είναι οι χειρότερες της τελευταίας δεκαετίας και στις
τρεις δεξιότητες που αξιολογεί ο διαγωνισµός: Την κατανόηση
κειµένου, τα µαθηµατικά και τις φυσικές επιστήµες. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η χρεοκοπία της εκπαιδευτικής και γλωσσικής πολιτικής του
νέου ελληνικού κράτους συνοψίζεται στο άρθρο 2 του νοµοσχε-
δίου, όπου διακηρύσσεται ότι ο Οργανισµός της Ακαδηµίας Αθη-
νών επικαιροποιείται ώστε να είναι διατυπωµένος στη σύγχρονη
δηµοτική γλώσσα. 

Τι µήνυµα στέλνετε στον ελληνικό λαό; Ότι η Ακαδηµία που
είναι θεµατοφύλακας των ελληνικών γραµµάτων και εκδότρια του
ιστορικού λεξικού της νέας ελληνικής γλώσσας, δεν µπορεί να
λειτουργήσει µε ένα θεσµικό κείµενο διατυπωµένο σε γλώσσα
πιο λόγια από τη σηµερινή; Και το τελειότερο νοµοθέτηµα να µας
φέρνατε προς ψήφιση, µόνο και µόνο γι’ αυτόν τον λόγο αρµόζει
η µοµφή και η καταψήφιση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι θλιβερό να βλέπεις έναν λαό
να αποποιείται τον θησαυρό που έχει στα χέρια του, τη στιγµή
που κάποιος άλλος λαός αγωνίζεται και ανακτά µε επιτυχία τον
πλούτο που είχε απωλέσει στο παρελθόν. 

Η εβραϊκή γλώσσα ήταν για δεκαεπτά αιώνες µια µη οµιλού-
µενη γλώσσα, µια γλώσσα που επιβίωνε µόνο στα λειτουργικά
θρησκευτικά κείµενα. Χάρη στην ακούραστη προσπάθεια του
Συµβουλίου Εβραϊκής Γλώσσας και εν συνεχεία της Ακαδηµίας
της Εβραϊκής Γλώσσας, η εβραϊκή γλώσσα αναβίωσε µε κάποιες
αναγκαίες προσαρµογές και είναι σήµερα η οµιλούµενη και επί-
σηµη γλώσσα του Κράτους του Ισραήλ. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άλλες χώρες που δεν είχαν τη σκληρή ιστορική εµπειρία του
εβραϊκού λαού δείχνουν και αυτές ιδιαίτερη ευαισθησία στην
προστασία των εθνικών γραµµάτων. 

Η Γαλλική Ακαδηµία είναι η επίσηµη αρχή της Γαλλίας σχετικά
µε τις χρήσεις, το λεξιλόγιο και τη γραµµατική της γαλλικής
γλώσσας. Στην Ελλάδα ο θεσµικός ρόλος της Ακαδηµίας πάνω
στα θέµατα αυτά κατοχυρωνόταν στο άρθρο 94 του ν.4398/1929,
τόσο σε σχέση µε τη σύνταξη της γραµµατικής και του συντακτι-
κού της ελληνικής γλώσσας όσο και αναφορικά µε τη συγκέ-
ντρωση του γλωσσικού θησαυρού. Γιατί η ρύθµιση αυτή δεν
µεταφέρθηκε στον νέο οργανισµό; 

Στη χώρα µας δεν υπάρχει συνταγµατική κατοχύρωση της ελ-
ληνικής γλώσσας. Δεν υπάρχει όµως ούτε κάποια άλλη ουσια-
στική θεσµική κατοχύρωσή της. Εµείς θα θέσουµε επιτακτικά το
ζήτηµα αυτό στην επόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Το άρθρο 15 του Συντάγµατος ορίζει ότι τα ραδιοτηλεοπτικά
µέσα πρέπει να έχουν ποιοτικά προγράµµατα που να υπηρετούν
την κοινωνική τους αποστολή και την πολιτισµική ανάπτυξη της
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χώρας. Τι εισπράττουµε στην πραγµατικότητα; Τηλεοπτικά σκου-
πίδια, συστηµατική κακοποίηση της γλώσσας και χλεύη προς τον
πολιτισµό και τις παραδόσεις µας! 

Φτάσαµε στο σηµείο να θυσιάζουµε στοιχειώδεις κανόνες της
γλώσσας στον βωµό της woke προπαγάνδας, παρουσιαστές της
κρατικής τηλεόρασης της χώρας να αποκαλούν τον νικητή του
διαγωνισµού της EUROVISION µε τη χρήση του ουδέτερου γέ-
νους. 

Αύριο κάποιοι άλλοι παρουσιαστές θα είναι εκτεθειµένοι στις
διώξεις της αντιρατσιστικής νοµοθεσίας, εάν δεν ρωτούν ποιο
πραγµατικό γένος να χρησιµοποιούν -αρσενικό, θηλυκό, ουδέ-
τερο;- πριν απευθυνθούν σε έναν άνδρα ή µια γυναίκα. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτή τη γενικευµένη κατάσταση παρακµής
και παράνοιας, απαιτούµε οι βασικοί πυλώνες ισχύος και σταθε-
ρότητας της χώρας µας να παραµείνουν όρθιοι. Περιµένουµε η
Ακαδηµία Αθηνών να µη στέκει βουβή στο περιθώριο. Τη θέλουµε
ισχυρή και ανεξάρτητη από κοµµατικές επιρροές. Τη θέλουµε θε-
µατοφύλακα των επιστηµών, του ελληνικού πολιτισµού και των
γραµµάτων. Θέλουµε επιτέλους το σύνολο της ελληνικής γραµ-
µατείας της αρχαίας και της µέσης περιόδου να είναι ανοικτό και
προσβάσιµο σε όλους τους Έλληνες, µε ποιοτικές µεταφράσεις
και ερµηνευτικά σχόλια υπό την αιγίδα της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Είναι κρίµα διακόσια και πλέον χρόνια από την Ελληνική Επα-
νάσταση να µην έχει ολοκληρωθεί αυτό το φιλολογικό έργο που
ξεκίνησε από την Ακαδηµία, µε οµολογουµένως ποιοτικές εκδό-
σεις αρχαίων Ελλήνων συγγραφέων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν υπηρετεί τον σκοπό της ενίσχυσης
του ρόλου της Ακαδηµίας Αθηνών. Γνωρίζουµε ότι πολλές θέσεις
τακτικών µελών παραµένουν κενές. Η λύση όµως δεν είναι να
εκλέγονται τακτικά µέλη χωρίς προκήρυξη µε τη διαδικασία που
προδιαγράφεται στο άρθρο 18 του νοµοσχεδίου. 

Ανησυχούµε γιατί µπορεί κάποιος να εκλεγεί ακαδηµαϊκός παρά
την αντίθετη πλειοψηφία των µελών που ανήκουν στην ίδια τάξη.
Δηλαδή, να εκλέγει ένα τακτικό µέλος στις καλές τέχνες µε τις ψή-
φους αστροφυσικών ή µαθηµατικών. Εξασφαλίζουµε την αξιοκρα-
τική εκλογή και το κύρος των ακαδηµαϊκών µε αυτόν τον τρόπο; 

Τον ίδιο προβληµατισµό προκαλεί η συγκρότηση εισηγητικών
επιτροπών από µέλη που µπορεί να µην έχουν συγγενές γνωστικό
αντικείµενο µε το αντικείµενο της προς αναπλήρωση κενής
έδρας. Ανησυχούµε, γιατί επιβάλλεται η φανερή ψηφοφορία που
µπορεί να οδηγήσει σε επηρεασµό της βούλησης των µελών της
Ακαδηµίας ή σε αχρείαστες έριδες µεταξύ τους. Μας προβληµα-
τίζει η νοµοτεχνική ασάφεια του άρθρου 7 ως προς το είδος της
εποπτείας που ασκεί στην Ακαδηµία ο Υπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού. 

Καταγράφουµε τέλος τις παρατηρήσεις που διατυπώθηκαν
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων αναφορικά µε την ανε-
παρκή εναρµόνιση του πλαισίου που διέπει τα κέντρα έρευνας
της Ακαδηµίας µε τη νοµοθεσία που διέπει την έρευνα στην Ελ-
λάδα και ιδίως στον ν.4310/2014. 

Παρά τα θετικά βήµατα, η έρευνα στην Ελλάδα έχει µείνει
πίσω. Ο συντονισµός των ερευνητικών δραστηριοτήτων στο πλαί-
σιο µιας εθνικής ερευνητικής στρατηγικής και η διαφανής λει-
τουργία τους µε βάση ένα ενιαίο θεσµικό πλαίσιο αποτελούν
µονόδροµο για το µέλλον της έρευνας στη χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ. 
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µην

ξεχνάµε ότι τα µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών είναι ισόβια µε ιδιαί-
τερο κύρος και δυνατότητα εκφοράς του δηµόσιου λόγου. Δεν
πρέπει να ρίξουµε σκιές σε σχέση µε την αξιοκρατική και διαφανή
εκλογή τους. Δεν πρέπει η κρίση εµπιστοσύνης στους θεσµούς,
στην οποία αναφέρθηκα στην αρχή της τοποθέτησής µου, να αγ-
γίξει µε ευθύνη των κυβερνητικών επιλογών την Ακαδηµία Αθη-
νών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 

Ο κ. Ηλιόπουλος έχει ζητήσει µια παρέµβαση.
Από τη θέση σας, κύριε Ηλιόπουλε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πρόκειται για εξάλεπτη

παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μέχρι επτά

λεπτά από  εκεί είναι. Αν θέλετε να έρθετε εδώ, ελάτε. 
Έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

από την τροπολογία. Διαβάζουµε στο πρώτο άρθρο για χίλιες
επτακόσιες είκοσι τρεις θέσεις οι οποίες συστήνονται µε ταυτό-
χρονη κατάργηση ισάριθµων θέσεων από τη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση. Διαβάζουµε στο άρθρο 2 στην παράγραφο 3 την κα-
τάργηση άλλων χιλίων πεντακοσίων πενήντα πέντε θέσεων πάλι
στη δευτεροβάθµια. 

Και έρχεστε και στο τέλος στην αιτιολόγηση και λέτε ότι λόγω
της µετατροπής 566 θέσεων ΠΕ κατηγορίας διαφόρων κλάδων
εκπαιδευτικού προσωπικού της δευτεροβάθµιας σε θέσεις ΔΕ
κατηγορίας ειδικού βοηθητικού προσωπικού, προχωράτε σε εξοι-
κονόµηση δαπάνης η οποία ανέρχεται σε ποσό δύο εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Θα έπρεπε να συζητάµε αυτή τη στιγµή για την ουσιαστική ενί-
σχυση της εκπαίδευσης και έχετε βρει ένα µαγικό τρόπο ακόµα
και σε µια τροπολογία η οποία γίνεται, όπως λέτε, για να στηρί-
ξετε την εκπαίδευση, να µεταφέρετε ή να καταργείτε οργανικές
θέσεις στη δευτεροβάθµια, να µιλάτε ακόµα και εδώ µε τη λογική
της εξοικονόµησης πόρων σαν να είναι σπατάλη η δηµόσια δα-
πάνη για την εκπαίδευση που πρέπει να κάνουµε εξοικονόµηση,
να βάζετε, ακόµα χειρότερα κατά τη γνώµη µου, σε αντιπαρά-
θεση τον εκπαιδευτικό κόσµο, δηλαδή να πρέπει να τσακωθούν
οι εργαζόµενοι στην πρωτοβάθµια µε τους εργαζόµενους στη
δευτεροβάθµια για το ποιος θα έχει αυτές τις θέσεις, οι οποίες
θέσεις είναι αναγκαίες και στην πρωτοβάθµια και στη δευτερο-
βάθµια. Γιατί προφανώς µετά από όλα αυτά τα χρόνια η λογική
του 5 προς 1, πέντε αποχωρήσεις για µια πρόσληψη, είναι µέσα
στην ψυχή σας. Αυτή είναι η αντίληψή σας. Αν ήταν στο χέρι σας
δεν θα είχε αλλάξει ποτέ το πέντε αποχωρήσεις µία πρόσληψη.

Σας λέµε κάτι πάρα πολύ απλό. Αν θέλετε να ψηφίσουµε αυτή
την τροπολογία -που θέλουµε να ψηφίσουµε τις θέσεις για την
πρωτοβάθµια- φέρτε ξεχωριστές τροπολογίες. Έχετε κάνει µια
επιλογή να καταργήσετε θέσεις στη δευτεροβάθµια. Δικαίωµά
σας, εµείς διαφωνούµε. Μην τα φέρνετε, όµως, στην ίδια τροπο-
λογία. Μην το κάνετε αυτό. Είναι κακή πρακτική νοµοθέτησης.
Θέλουµε να στηρίξουµε τις θέσεις στην πρωτοβάθµια και εσείς
φέρνετε µια τροπολογία που βάζει –ξαναλέω- σε αντιπαράθεση
τον κόσµο στην πρωτοβάθµια µε τη δευτεροβάθµια. Δεν µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε έτσι. Δεν περισσεύουν αυτές οι θέσεις
στη δευτεροβάθµια.

Και αν είχατε στοιχειωδώς έγνοια για το δηµόσιο σχολείο, θα
το γνωρίζατε ότι δεν περισσεύουν αυτές οι θέσεις. Και ίσα ίσα
που το δηµόσιο σχολείο χρειάζεται και νέες ειδικότητες και άλλες
παραπάνω θέσεις και παραπάνω ενίσχυση, αν θέλετε να µιλή-
σουµε και για τα τεράστια προβλήµατα που υπάρχουν µε την
εφηβική βία σε δύσκολες λαϊκές γειτονιές και πώς πρέπει να αλ-
λάξουµε την εκπαίδευση µέσα στο σχολείο. Αυτή είναι η πρώτη
παρατήρηση.

Δεύτερη παρατήρηση. Θέλω να αναφερθώ ειδικά σε δύο αδι-
κίες που υπάρχουν. Η µία αδικία είναι για τους εκπαιδευτικούς
της µουσικής παιδείας. Ενώ δάσκαλοι διορίζονται µε δύο χρόνια
προϋπηρεσία, οι εκπαιδευτικοί της µουσικής παιδείας µπορεί να
έχουν πέντε και δέκα χρόνια προϋπηρεσία και ακόµη να είναι µα-
κριά από το διορισµό. Μιλάµε για πεντακόσια οργανικά κενά στην
πρωτοβάθµια και εσείς φέρνετε σαράντα έξι θέσεις για έναν
κλάδο ο οποίος είναι ιστορικά αδικηµένος και θα έπρεπε να ενι-
σχυθεί -και ξαναλέω- µε όλα αυτά τα οποία σηµαίνει η µουσική,
η καλλιτεχνική εκπαίδευση για τον ψυχισµό των παιδιών, για το
πώς βοηθάνε την ανάπτυξη και για το πώς µπορούν να στηρί-
ξουν. 

Η δεύτερη αδικία που µπορείτε να την διορθώσετε πολύ εύ-
κολα, αν θέλετε να την διορθώσετε, είναι ότι υπάρχουν εκπαιδευ-
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τικοί οι οποίοι λόγω της δικιάς σας καθυστέρησης να βγάλετε την
πρόσληψη χάνουν τη δυνατότητα του διορισµού. Το Σεπτέµβρη
του 2023, υπήρξε καθυστέρηση στις προσλήψεις. Βγάλατε την
ανακοίνωση των προσλήψεων στις 4-9-2023 και όχι 1η Σεπτεµ-
βρίου. Και γι’ αυτές τις τρεις µέρες υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι
δεν έπιασαν το όριο των ηµερών που έπρεπε να πιάσουν έτσι
ώστε να µπορούν να διοριστούν. 

Αυτοί οι άνθρωποι δεν έκαναν κάτι λάθος. Δεν ήταν ότι καθυ-
στέρησαν, αρνήθηκαν θέση ή δεν είχαν τα απαραίτητα χαρτιά.
Εσείς βγάλατε µε καθυστέρηση την υπουργική απόφαση της
πρόσληψης. Και λόγω της δικής σας καθυστέρησης αυτοί οι άν-
θρωποι τώρα τιµωρούνται για τρεις µέρες! Έπρεπε να το είχατε
βγάλει 1η Σεπτεµβρίου και το βγάλατε 4 Σεπτεµβρίου και γι’ αυτό
τον λόγο δεν πιάνουν το όριο των εννέα µηνών και είκοσι µιας
ηµερών στην πρωτοβάθµια. Αυτό είναι δικιά σας αδικία. Πρέπει
να διορθωθεί. Είναι αδιανόητο να µείνει εκπαιδευτικός έξω γιατί
καθυστερήσατε εσείς τρεις µέρες να βγάλετε µία απόφαση. Δη-
λαδή, πραγµατικά, πρέπει να το κάνετε αυτό. Δεν µπορώ να το
πω πιο απλά. Είναι τεράστια αδικία. Θέλω να ελπίζω ότι δεν είναι
σκοπιµότητα αλλά ότι ήταν απλά µία διοικητική αµέλεια. Δεν γί-
νεται όµως να αφήσετε ανθρώπους έξω επειδή εσείς καθυστε-
ρήσατε να βγάλετε την πρόσληψη. 

Και έρχοµαι τώρα στο τελευταίο θέµα και κλείνω αυτή τη σύ-
ντοµη παρέµβαση. Αυτές τις µέρες συζητάµε πάρα πολύ για το
καινούργιο κύκλωµα εκβιαστών που βγήκε στην επιφάνεια. Νο-
µίζω δεν έπεσε κανένας από τα σύννεφα µε αυτό το κύκλωµα.
Ίσως αυτό το οποίο έκανε αίσθηση είναι το βάθος του κυκλώµα-
τος, ο τζίρος, το πόσο πολύ δικτυωµένο ήταν κ.λπ.. 

Συζητήθηκε πάρα πολύ ειδικά για τους εργαζόµενους που
εµπλέκονται στο κύκλωµα από το Υπουργείο Πολιτισµού. Το
ΠΑΣΟΚ κατά τη γνώµη µου ορθώς τους διέγραψε τους συγκε-
κριµένους συνδικαλιστές του. Όπως θα εξηγήσω σε λίγο, θεωρώ
ότι θα έπρεπε να είχαν διαγραφεί εδώ και πολλά χρόνια και να
µην είχαν καµµία σχέση µε οποιονδήποτε χώρο αυτοπροσδιορί-
ζεται ότι είναι στο προοδευτικό ηµισφαίριο. Και θα πω γιατί και
θα εξηγήσω κιόλας γιατί είναι λίγο άδικο να µένουµε µόνο στην
κοµµατική τους ιδιότητα και να µη βλέπουµε τι έχουν κάνει αυτοί
οι άνθρωποι και µέσα στη συνδικαλιστική τους διαδροµή τα τε-
λευταία χρόνια.

Μιλάµε, λοιπόν, για συνδικαλιστές του ΠΑΣΟΚ στο Υπουργείο
Πολιτισµού, στενοί συνεργάτες του κ. Τσακοπιάκου, του γνωστού
Τσακοπιάκου από το σκάνδαλο του Ταµείου Αλληλοβοήθειας,
διορισµένους σε κρίσιµες επιτροπές από την κ. Μενδώνη. Εδώ
αρχίζουν τα όµορφα για την Κυβέρνηση γιατί όλος αυτός ο στρα-
τός στο Υπουργείο Πολιτισµού είναι στρατός της κ. Μενδώνη και
είναι στρατός της κ. Μενδώνη όλα αυτά τα χρόνια. Δεν ξέρω αν
τους πήρατε µετεγγραφή κατευθείαν από τον Σηµίτη όλους µαζί
ή ήρθαν λίγοι λίγοι, αλλά είναι στρατός της Υπουργού.

Είναι, λοιπόν, διορισµένοι σε κρίσιµες επιτροπές οι οποίες σχε-
τίζονται µε την παράνοµη δράση τους -και εδώ προκύπτει πολύ
συγκεκριµένο ερώτηµα για το τι θα κάνετε από δω και πέρα-
εµπλεκόµενοι και αυτοί στο σκάνδαλο του Ταµείου Αλληλοβοή-
θειας του Υπουργείου Πολιτισµού, ένα σκάνδαλο το οποίο και η
Κυβέρνηση και η κ. Μενδώνη έχει κάνει τα πάντα για να το θάψει.
Οι αρχαιολόγοι ξεθάβουν, η κ. Μενδώνη θάβει όσο πιο βαθιά µπο-
ρεί. Επίσης, σταθεροί κόλακες και υπερασπιστές της κ. Μενδώνη
και -προφανώς γιατί αυτά πάνε µαζί- και σταθεροί συκοφάντες
του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων, του συλλόγου που υπερα-
σπίζεται το τι σηµαίνει να είσαι υπάλληλος του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, υπερασπίζεται τι σηµαίνει να δουλεύεις για την
πολιτιστική κληρονοµιά και να µη σκύβεις το κεφάλι απέναντι σε
Υπουργούς και Υπουργεία που πηγαίνουν σε άλλη κατεύθυνση.

Και άρα κλείνοντας έχουµε ένα πάρα πολύ απλό ερώτηµα
προς την Κυβέρνηση, το οποίο µπορεί να το ξεφύγετε σήµερα
δεν θα το αποφεύγετε όµως για καιρό.

Θα προχωρήσει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο σε έλεγχο των
υποθέσεων στις οποίες εµπλέκονται οι συγκεκριµένοι από τις επι-
τροπές οι οποίοι είχαν διοριστεί από την κ. Μενδώνη; Θα το κά-
νετε αυτό, ναι ή όχι; Αν δεν το κάνετε, να ξέρετε ότι πολύ απλά
αποδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι είστε µια Κυβέρνηση η
οποία δεν έχει κανένα πρόβληµα όχι απλά να βάζει πλάτη σε µα-

φίες αλλά να µοιράζεται και τη λεία µε µαφίες. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να µπούµε

τώρα λίγο στους οµιλητές. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσιβαρδάς. Επόµενος είναι ο κ. Καππάτος

και µετά ο κ. Σπάνιας. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς -
όπως ελέχθη και στις επιτροπές- το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
βρίσκεται προς την σωστή κατεύθυνση. Εγώ συντάσσοµαι εκθύ-
µως ως προς αυτό. Και είναι γνωστό τοις πάσι ότι πλέον η Εθνική
Ακαδηµία µε το πρόσηµο της εθνικής και καθ’ ηµάς οικουµενικής
διάστασης αποτελούσε και θα αποτελεί έναν παµφαή φάρο, έναν
θεµατοφύλακα θεµελιωδών αρχών και αξιών. 

Πλην όµως αυτής της γενικής τοποθετήσεως είχα διατυπώσει
-και το επαναλαµβάνω ενώπιον της ηµετέρας ολοµέλειας- ορι-
σµένες ενστάσεις οι οποίες σχετίζονται ως προς το εξής, προ-
κειµένου να υιοθετηθούν επί τα βελτίω του συγκεκριµένου σχε-
δίου νόµου.

Το πρώτον είναι περί της γλώσσης. Αυτό το οποίο οφείλω να
πω είναι ότι η γλώσσα ουσιαστικά αποτελεί τον ακρογωνιαίο και
ακροτελεύτιο λίθο του ελληνικού πολιτισµού, της υπεράχρονης
ροής του ελληνικού πολιτισµού, καθότι ανεξαρτήτως των χρονι-
κών σηµείων όπως εξελίσσεται, πέραν ότι συνιστά την αφετηρία
απασών των επιστηµών, συν τοις άλλοις δοµεί και σφυρηλατεί
την ταυτότητά µας, του ελληνοχριστιανικού πολιτισµού, και συν
τοις άλλοις της ιλιαδορωµιοσύνης. Άρα εποµένως φρονώ ότι δεν
δυνάµεθα να δαιµονοποιούµε την ελληνική γλώσσα εις το σύνολό
της, διότι αυτή αποτελεί τη δοµή του πολιτισµού µας, των τραγι-
κών ποιητών µας, των επιστηµών µας και δεν περιχαρακώνεται
σε συγκεκριµένες περιόδους. 

Άρα, θα µπορούσε να υπάρξει. Ως προς αυτό, βεβαίως, έχουν
τοποθετηθεί πάρα πολλοί για την ιερότητα της ελληνικής γλώσ-
σας, για τη θεϊκή της διάσταση. Απλώς θα κάνω µια µνεία: Ο Κι-
κέρων, ο Νικηφόρος Βρεττάκος και ούτω καθεξής.

Εποµένως, υπάρχουν δύο συστατικά στοιχεία. Υπάρχει αφ’
ενός η έννοια ότι η γλώσσα υποδηλώνει την ταυτότητα του πολι-
τισµού, και αφ’ ετέρου υπάρχει και η επιστηµονική άποψη, διότι
µε το να θεοποιούµε εξ αντιδιαστολής τη δηµοτική γλώσσα και
να µην υπάρχει µια υποµνηµατική πραγµατεία επιστηµονικής τε-
κµηρίωσης για την αλληλουχία της ελληνικής γλώσσας, νοµίζω
ότι έτσι ακρωτηριάζουµε το παρελθόν µας, και κείµενα του ελλη-
νικού πολιτισµού θα είναι απροσπέλαστα για τις νέες γενιές,
πολλώ δε µάλλον αυτό το χρέος το έχει ουσιαστικά η ελίτ των
διανοουµένων που απαρτίζουν ανυπερθέτως την Ακαδηµία Αθη-
νών. Αυτή είναι η πρώτη ένσταση περί της γλώσσας. 

Από εκεί και πέρα εις επίρρωσιν αυτού µιας που µιλάµε για την
Ακαδηµία Αθηνών, και έκανα και µια µνεία, πολλοί έχουν τοποθε-
τηθεί, όπως και ο κ. Κακριδής, όπως ο κ. Μητσόπουλος και πάρα
πολλοί άλλοι, ο Στέλιος Ράνχος, ο Ζουράρις, σχετικά, δηλαδή, µε
την ενότητα της κοινής ελληνικής, το µεγαλείο της ελληνικής
γλώσσας. Πέραν όµως αυτού, µιας και µιλάµε για την Ακαδηµία
Αθηνών εις επίρρωσιν αυτών -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά-
συνέγραψε ο χρηµατίσας Πρόεδρος της Ακαδηµίας Αθηνών, ο
κ. Κουνάδης, κατά την αποχώρησή του µια πραγµατεία µε τίτλο:
«Η Καταγωγή της Ελληνικής Γλώσσης Προφορικής και Γραπτής».
Απλώς το καταθέτω, ουσιαστικά, προκειµένου να υπάρχει στην
ελληνική Βουλή ως µια παρακαταθήκη γενικότερα για το έθνος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα ευθύς αµέσως περνώ σε κάποιες επίµαχες διατάξεις, τις
οποίες θεωρώ ότι χρήζουν βελτίωσης επί τω λυσιτελέστερον. Η
πρώτη διάταξη είναι το άρθρο 7, το οποίο φέρει τίτλο: «Νοµική
µορφή - Εποπτεία» και διαλαµβάνει: «Η Ακαδηµία λειτουργεί ως
αυτοδιοικούµενο Νοµικό Πρόσωπο Δηµοσίου Δικαίου και επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού». Εδώ καλό θα ήταν να υπάρχει η προσθήκη, για να υπάρχει
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διευκρίνιση προκειµένου να αρθεί οποιαδήποτε µορφή κατά το
δοκούν ερµηνείας, δηλαδή ότι η Ακαδηµία ως αυτοδιοικούµενο
Νοµικό Πρόσωπο το οποίο µεταξύ άλλων ασκεί και τον έλεγχο
νοµιµότητας επί θεµάτων διοικητικής φύσεως. Αυτή η προσθήκη
θεωρώ, ουσιαστικά, ότι θα διασαφηνιστεί κατ’ ουσίαν τη νοµική
µορφή και την εποπτεία του αυτοδιοικούµενου προσώπου. Θα
καταστήσει έτι περαιτέρω πληρέστερη τη διάταξη.

Μετά από το άρθρο 7 πηγαίνουµε στο επίµαχο άρθρο 18 πα-
ράγραφος 4, που φέρει τον τίτλο: «Εκλογή τακτικού µέλους
χωρίς προκήρυξη», όπου αναφύεται εν τοιαύτη περιπτώσει το ζή-
τηµα της φανερής ή της µυστικής ψηφοφορίας. Εδώ είναι πλέον
αποτελεσµατικό, και υπηρετεί τις θεµελιώδεις αρχές της διαφά-
νειας και του αδιαβλήτου, επί τέτοιου είδους ζητηµάτων η ψηφο-
φορία να είναι µυστική, ούτως ώστε να µπορεί ανεπηρεάστως και
αµερολήπτως ο κάθε ακαδηµαϊκός να ασκεί το δικαίωµα της
ψήφου χωρίς να υπόκειται σε φατριασµούς είτε σε έριδες ή συν
τοις άλλοις να βρίσκεται στη βάσανο, στη δυσχερή θέση να αι-
τιολογεί και να έρχεται αντιµέτωπος µε την µη τρόπον τινά κρα-
τούσα διάχυτη άποψη. Άρα, θεωρώ ότι στη παράγραφο 4 του
άρθρου 18 πρέπει η ψηφοφορία να µετατραπεί σε µυστική.

Επίσης, µια άλλη παρατήρηση είναι στα άρθρα 32 -το οποίο
επισκοπείται και διαγιγνώσκεται συµπλεκτικώς- µε 35. Να υπάρ-
χει, δηλαδή, µια σαφής οριοθέτηση των αρµοδιοτήτων του γενι-
κού γραµµατέως µε τις αρµοδιότητες του εφόρου, διότι κατά την
υφιστάµενη τοιαύτη διατύπωση υπάρχει µια συσκότιση. Στο
άρθρο 32 παράγραφος β’ να προστεθεί εκεί που αναφέρει: «Συ-
νυπογράφει µε τον πρόεδρο και τον γραµµατέα επί των πρακτι-
κών τα πρακτικά των συνεδριών της ολοµέλειας και της συγκλή-
του, µετά την επικύρωσή τους», καθώς και να εκδίδει αποσπά-
σµατα πρακτικών. Εν συνδυασµώ µε το άρθρο 35 µε τίτλο: «Αρ-
µοδιότητες εφόρου», στο άρθρο 1 εδάφιο ε’ να διευκρινιστεί και
να γίνει προσθήκη εκεί που όπως αναγράφεται: «εκδίδει αντί-
γραφα ή αποσπάσµατα πρακτικών» να προστεθεί: «Εκδίδει αντί-
γραφα εγκεκριµένων πρακτικών και αντίγραφα αποσπασµάτων
πρακτικών της ολοµέλειας και της συγκλήτου».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό θα ολοκληρώσω, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε.
Είναι δηλαδή απαραίτητες αυτές οι δύο προσθήκες για να

υπάρχει δηλαδή, σαφήνεια και οριοθέτηση και µη υποκατάσταση
του θεσµικού ρόλου του γενικού γραµµατέα µε τον έφορο. Άλλο
είναι η επικύρωση εγκεκριµένων και άλλο είναι η υπογραφή-επι-
κύρωση. 

Επίσης, µια τελευταία διάταξη πάλι συµπλεκτικά, στο άρθρο
17 παράγραφος 8 και 9, όπως και στο άρθρο 53 παράγραφος 3,
που παραπέµπει η παράγραφος 8 του άρθρου 17, σε αυτού του
είδους την ψηφοφορία που αναδεικνύονται τα µέλη της Ακαδη-
µίας, καλό είναι να υπάρχει αναλογική εφαρµογή και να προστε-
θεί η ρήτρα που υπάρχει στην παράγραφο 6 του άρθρου 17.
Δηλαδή, όπως υπάρχει η δικλίδα ασφαλείας για τα δύο πέµπτα,
όπως ρητά διαλαµβάνεται στην παράγραφο 6 του άρθρου 17 κατ’
αναλογική εφαρµογή στην παράγραφο 8 και στην παράγραφο 9
του άρθρου 17, καθώς και στην παράγραφο 3 του άρθρου 53, να
προστεθεί ουσιαστικά η εξής ρήτρα -µε την οποία κατ’ αυτόν τον
τρόπο διασφαλίζεται στην ουσία το κύρος της διαδικασίας των
εκλογών, διότι υπάρχουν τα δύο πέµπτα ως µίνιµουµ ουσιαστικά
της απαρτίας και κατ’ αυτόν τον τρόπο δεν αναδεικνύεται κά-
ποιος ακαδηµαϊκός µε ελάχιστες ψήφους- και η διατύπωση είναι
η εξής: «Σε κάθε περίπτωση ο απαιτούµενος αριθµός ψήφων
προς εκλογή µέλους δεν µπορεί να είναι µικρότερος των δύο πέ-
µπτων του αρχικού συνόλου των εν ενεργεία µελών της Ακαδη-
µίας».

Θεωρώ ότι µε αυτές τις επίµαχες βελτιώσεις ουσιαστικά θα
εξυπηρετηθεί ο σκοπός της εύρυθµης λειτουργίας της Ακαδη-
µίας Αθηνών επί σκοπώ όπου προβλέπεται και η συγκεκριµένη εν
γένει τροποποίηση του νόµου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν κατακλείδι, θέλω να αναγνώσω για λόγους συνείδησης, µιας
και µιλάµε για την Ακαδηµία Αθηνών -και τελειώνω- µια φράση
του Κωνσταντίνου Τσάτσου, ο οποίος, πέραν από µεγάλος πολι-

τικός, έχει χρηµατίσει και Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, αλλά και
ακαδηµαϊκός. Είναι σχετικό µε το αίσθηµα του χρέους. Και το λέω
αυτό γιατί όλοι µας εδώ ως εντολοδόχοι του ελληνικού λαού,
αλλά και οι ακαδηµαϊκοί έχουµε ένα χρέος διαιώνιο. Η φράση του
Κωνσταντίνου Τσάτσου είναι η εξής: ««Φιάλη ριγµένη στο πέλαγο
είναι ό,τι γράφεις για τους συνανθρώπους σου, στους δύσκολους
τούτους καιρούς. Δεν πειράζει. Εσύ θα έχεις κάνει το χρέος σου.
Και αυτό είναι το µόνο βέβαιο µέσα στην αβεβαιότητα των πά-
ντων. Βέβαιο είναι τούτο: ότι εγώ κατέχοµαι από ένα αξερρίζωτο
αίσθηµα χρέους, ότι το χρέος αυτό είναι αγκιστρωµένο σε ακλό-
νητες αξίες, έξω ή υπερχρονικές. Να ζεις προγραµµατισµένα. Να
δίνεις στο άγνωστο µέλλον σου ένα σχήµα, µια γραµµή και
απάνω σε αυτήν να βαδίζεις, ακόµη και όταν είσαι γέρος και είναι
επί θύραις ο θάνατος». Είναι µια διδασκαλία, µια διδαχή ζωής,
µιας και µιλάµε για την πεµπτουσία της δεοντολογίας της πολιτι-
κής φιλοσοφίας, όπως έλεγε ο µεγάλος Κωνσταντίνος Τσάτσος.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Και ζητώ συγγνώµη για την κατά-
χρηση του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης
κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µια ολιγόλεπτη ανα-
φορά για τα εργασιακά. Και µετά θα περάσω στο θέµα που συ-
ζητούµε για την Ακαδηµία. Με τον εργασιακό νόµο του κ. Γεωρ-
γιάδη, τον ν.5053/2023, θεσπίστηκε η εξαήµερη εργασία από την
1η Ιουλίου, και συγκεκριµένα προβλέφθηκε πως µε απόφαση του
εργοδότη χιλιάδες εργαζόµενοι υποχρεώνονται να εργαστούν
και την έκτη µέρα της εβδοµάδας. Καταργείται δηλαδή το πεν-
θήµερο για χιλιάδες εργαζοµένους, θεσµός που έχει κατακτηθεί
εδώ και πολλές δεκαετίες. 

Οι διατάξεις αυτές, σε συνδυασµό µε το δεκατριών ωρών ηµε-
ρήσιο ωράριο, διαγράφουν ένα κλίµα εφιαλτικό για τις εργασια-
κές σχέσεις. Και όλα αυτά όταν οι Έλληνες εργάζονται ήδη
περισσότερες ώρες στην Ευρώπη, κατά µέσο όρο σαράντα µία
ώρες την εβδοµάδα, ενώ ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι τριάντα επτά ώρες και στη Γερµανία µόνο 34,7 ώρες.

Ακόµη, σύµφωνα µε τη Στατιστική Υπηρεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οι Έλληνες αµείβονται πολύ λιγότερο -γνωστά αυτά-
από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Η εφαρµογή της εξαήµερης ερ-
γασίας, σε συνδυασµό µε την ακραία ευελιξία που επιβάλλεται
στις εργασιακές σχέσεις, µε τη θεσµοθέτηση της ασταθούς και
µειωµένης απασχόλησης, διευρύνουν το χάσµα των κοινωνικοοι-
κονοµικών αντιθέσεων, µεταξύ Ελλάδος και της υπόλοιπης Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Την ίδια στιγµή που αρκετά µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
προωθούν την εβδοµάδα των τεσσάρων ηµερών εργασίας, χωρίς
βέβαια µείωση των αµοιβών των εργαζοµένων, την ίδια στιγµή
που η Ευρωπαϊκή Ένωση θεσπίζει την οδηγία 2022/2041, η οποία
σηµατοδοτεί µια αλλαγή παραδείγµατος στις πολιτικές απασχό-
λησης για την βελτίωση του κατώτατου µισθού, την επαναπρο-
ώθηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, τη σύνδεση του
µισθού µε ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης, την ιδέα της δι-
καιοσύνης και την αντιµετώπιση της φτώχειας στο πλαίσιο της
εργασίας ως µοχλούς ανοδικής κοινωνικής σύγκλισης και κοινω-
νικής προόδου, εσείς κάνετε άλµατα προς τα πίσω µε την εισα-
γωγή της εξαήµερης εργασίας.

Νοµοθετήσατε έναν εργασιακό µεσαίωνα για τους εργαζόµε-
νους της χώρας µας, ενώ την ίδια στιγµή δηλώνετε ότι το κόµµα
σας είναι αυτό που σταθερά φέρνει κάθε µέρα την πατρίδα µας
πιο κοντά, υποτίθεται, στην Ευρώπη. Στην πραγµατικότητα, ο βα-
σικός στόχος της πολιτικής σας, ήταν η αύξηση της ευελιξίας και
η αποδυνάµωση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Η Κυβέρ-
νησή σας αδιαφορεί για τις επιπτώσεις που θα έχει η εφαρµογή
της εξαήµερης εργασίας στις ζωές χιλιάδων εργαζοµένων, µε την
ανατροπή -που είναι πολύ βασικό αυτό σε µια χώρα που υφίστα-
ται τροµερό δηµογραφικό πρόβληµα- της οικογενειακής του
ζωής. 

Η Νίκη σεβόµενη πλήρως τα δικαιώµατα που υπάρχουν στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και το διεθνές νοµικό κεκτηµένο, είναι αντί-
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θετη στην εντατικοποίηση και την απορρύθµιση της εργασίας. Εί-
µαστε σταθερά προσανατολισµένοι σε µια πολιτική για τη βελ-
τίωση των φτωχών νοικοκυριών των εργαζοµένων, στην τρέχου-
σα κρίση του κόστους ζωής και αποδίδουµε µεγάλη έµφαση στη
διαµόρφωση δίκαιων και πρόσφορων συνθηκών εργασίας, για
µια αξιοπρεπή ζωή. 

Όσον αφορά τώρα για την Ακαδηµία Αθηνών, βρίσκοµαι, θα
έλεγα, σε πραγµατικά πολύ δύσκολη θέση. Ο λόγος είναι γιατί
πρέπει να µιλήσω για την Ακαδηµία Αθηνών και για τον εκσυγ-
χρονισµό του ισχύοντος νοµικού πλαισίου, που διέπει την ακαδη-
µία από το 1929. 

Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα για να έχουµε
όλοι µια εικόνα για το θέµα της συζητήσεώς µας, να σας θυµίσω
πως µιλάµε για την ίδια ακαδηµία που το 1930, για παράδειγµα,
Πρόεδρός της ήταν ο µεγάλος εθνικός µας ποιητής ο Κωστής
Παλαµάς, ένας από τους σηµαντικότερους ποιητές και θυµάµαι
έναν πολύ επίκαιρο στίχο στην αρχή του αριστουργήµατός του
για τη «Φλογέρα του βασιλιά», που έλεγε: «Σβησµένες όλες οι
φωτιές, οι πλάστρες µες στη χώρα». 

Ζούµε σε µια εποχή που είναι σβησµένες οι φωτιές, οι πλά-
στρες και βλέπουµε γύρω µας όχι µόνο υλικά αλλά και πνευµα-
τικά αποκαΐδια. Και θα ήθελα να αναρωτηθούµε όλοι µαζί, ως
έθνος θα έλεγα περισσότερο, τι ήταν αυτό που οδήγησε χιλιάδες
κόσµου να συρρεύσουν στην κηδεία του Κωστή Παλαµά το 1943,
αφήνοντας έκπληκτους και ενεούς τους Γερµανούς κατακτητές;
Τι έκανε ένα πλήθος ανθρώπων -χιλιάδων Ελλήνων τότε- να τρα-
γουδήσουν τον Εθνικό µας Ύµνο και τον άλλο µεγάλο Έλληνα
ποιητή, τον Άγγελο Σικελιανό, να απαγγείλει εκείνο το γνωστό -
σε όλους σας πιστεύω- ποίηµα που συνόδευε το ξόδι του ποιητή
Παλαµά: «Ηχήστε οι σάλπιγγες, καµπάνες βροντερές δονήστε
σύγκορµη τη χώρα πέρα ως πέρα».

Γι’ αυτή, λοιπόν, την Ακαδηµία Αθηνών θα µιλήσουµε σήµερα.
Μιλάµε για την ίδια Ακαδηµία Αθηνών που δεν έκανε µέλη της
τον Σεφέρη και τον Ελύτη, τους ποιητές, τους νοµπελίστες, ίσως
επειδή δεν έκαναν οι ίδιοι αίτηση. Αυτό που θα έπρεπε να συζη-
τούµε εδώ είναι, γιατί η Ακαδηµία Αθηνών αποκόπηκε και πότε
αποκόπηκε από την κοινωνία, πότε αποξενώθηκε; Ποια είναι τα
πραγµατικά προβλήµατα της Ακαδηµίας Αθηνών; Η ανάγκη της
για εκσυγχρονισµό, όπως ευαγγελίζεται το σχέδιο νόµου για την
ακαδηµία ή το γεγονός ότι αν ρωτήσει κανείς σήµερα εκατό Έλ-
ληνες για τα µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών, αν βρεθεί ένας που να
γνωρίζει έναν από αυτούς, ένα από αυτά τα µέλη! Αν ρωτήσουµε
εκατό νέους και νέες για τους Έλληνες ποιητές και ποιήτριες,
αλήθεια, τι θα µας απαντήσουν; Όταν οι ενενήντα εννιά στους
νέους σήµερα ξέρουν τους τράπερ, τους νεαρούς και τις νεαρές
influencers του διαδικτύου, όταν ξέρουν για τα gay pride, αλλά
δεν γνωρίζουν να απαγγείλουν απέξω ένα ποίηµα ενός σοβαρού
ποιητή, τότε αντιλαµβάνεστε πως κάτι δεν πάει καλά. 

Πολύ φοβάµαι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι
αξιότιµα µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών πως η βασική επιδίωξη της
ακαδηµίας θα ήταν πάλι να βρει τη θέση της, τη σύνδεσή της, µε
την ελληνική κοινωνία. Όσα µέλη και να µπουν στην Ακαδηµία
Αθηνών, αν η ακαδηµία παραµείνει ένα, όπως σήµερα τη βλέ-
πουµε, club κλειστό λίγο και δεν βρει πάλι τη θέση της δίπλα από
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, δεν καταφέρνει να εµπνεύσει,
δεν καταφέρει να αφυπνίσει, δεν καταφέρει να αποτελέσει απο-
κούµπι και παρηγοριά, θα έλεγα, για τον Έλληνα δεν θα έχει κα-
ταφέρει να ικανοποιήσει τον ρόλο της. 

Θυµίζω ότι στους σκοπούς της ίδρυσης της Ακαδηµίας είναι
αυτή µε τις γνωµοδοτήσεις και τις προτάσεις της να «προσφέρει
υπηρεσία στο κράτος, κυρίως για εθνικά ζητήµατα και για ζητή-
µατα παιδείας και οικονοµικής πολιτικής». Πότε, αλήθεια, η Ακα-
δηµία Αθηνών έκανε αισθητή την παρουσία της στα προβλήµατα
που ταλανίζουν και ταλαιπωρούν, εδώ και δεκαετίες τους Έλλη-
νες πολίτες και τις Ελληνίδες; Που ήταν οι Έλληνες διανοούµενοι
στα χρόνια της βαθύτατης κρίσης, στα χρόνια της ηθικής κρίσης
και της οικονοµικής κρίσης; 

Τα κλειστά club των λίγων και των εκλεκτών έχουν χάσει τη σύν-
δεσή τους µε την πραγµατική κοινωνία, µε το πραγµατικό εκεί
έξω. Ξέρετε, νιώθω πως η Ακαδηµία Αθηνών έχει γίνει µια µικρή
ελίτ του Κολωνακίου, όπως ο Πρωθυπουργός, όπως οι Υπουργοί,

όπως οι περισσότεροι κυβερνητικοί ή εν δυνάµει κυβερνητικοί
Βουλευτές. Μακριά από µένα η όποια κατηγορία για κοινωνικούς
αυτοµατισµούς. Αλήθεια, όµως, δεν σας απασχολεί πώς η πρό-
ταση της Κυβέρνησης είναι για τον εκσυγχρονισµό της Ακαδηµίας
Αθηνών, η οποία χαρακτηρίζει την κυβερνητική πρόταση ως προ-
σπάθεια άλωσης της Ακαδηµίας, αλλά ελάχιστα όλη αυτή η συ-
ζήτηση απασχολεί τους Έλληνες. Θυµίζω πάλι τον ίδιο λαό που
έσπευσε στην κηδεία ενός προέδρου της Ακαδηµίας του Κωστή
Παλαµά. Τι έπαθε σήµερα αυτός ο λαός; Ας γνωρίζουµε αγαπητοί
συνάδελφοι, πως πάντοτε µιας υλικής κατάρρευσης προηγείται
µια πνευµατική ήττα. Που ηττήθηκε ο ελληνισµός; Κατ’ εµέ, γιατί
έθεσε τα πνευµατικά του αντισώµατα, αυτά που κάποτε πρόσφε-
ραν κυρίως δύο θεσµοί, η οικογένεια και το σχολείο και παίρνο-
ντας αφορµή τις συλλήψεις που γίνονται αυτές τις ηµέρες για
κάποιους υπαλλήλους, θέλω να πω το εξής: Κάποτε αγαπητοί µου
υπήρχε ένα ηθικό δίληµµα: Να κλέψω ή να µην κλέψω; Ήταν η
κόκκινη γραµµή, θα έλεγα, της προσωπικής αξιοπρέπειας και ετοι-
µότητας. Τώρα αυτό, µεταλλάχθηκε πια επί τα χείρω. Το δίληµµα
είναι: Θα µε πιάσουν ή δε θα µε πιάσουν; Το θα κλέψω ή δεν θα
κλέψω έγινε θα µε πιάσουν ή δεν θα µε πιάσουν. 

Το ζήτηµα πλέον δεν είναι αν πρέπει κανείς να εξαπατήσει ή
να καταχραστεί, αλλά πώς να το κάνει επιτυχώς, χωρίς να πια-
στεί. Και όταν πιάνονται, ακούµε τις συνήθεις δικαιολογίες, τις
εκλογικεύσεις της παρανοµίας του τύπου «έτσι κάνουν όλοι, αν
δεν ήµουν εγώ θα ήταν κάποιος άλλος στη θέση µου». Τι φταίει,
λοιπόν και ετοιµάζονται µε τόσο εύκολο τρόπο οι άνθρωποι να
εγκληµατούν ανενδοίαστα πριν χωρίς τύψεις ή ντροπή µετά;

Ανέφερα πριν ποιοι θεσµοί αργούν και δεν βοηθούν. Και µια
και µιλάµε για Ακαδηµία και για πνευµατικά ζητήµατα θα κλείσω
αναφερόµενος σε ένα κείµενο παλαιό. Είναι της Βρετανίδας συγ-
γραφέως Ντόρις Λέσινγκ που πριν από χρόνια είχε δηµοσιευθεί
σε µια εφηµερίδα, στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ» συγκεκριµένα, µε
τίτλο «Μορφωµένοι βάρβαροι». Είναι θέµατα που πρέπει να απα-
σχολούν την Ακαδηµία και την παιδεία. Διαβάζω: «Οι απασχολη-
µένοι γονείς παρκάρουν τα παιδιά τους µπροστά στην τηλεόραση
και νοµίζουν ότι έτσι τους παρέχουν το µερίδιό τους σε ιστορίες.
Αλλά ακόµη κι αν αγνοήσουµε την ωµότητα της εικόνας, το να
βλέπει κανείς δεν είναι ίδιο µε το να ακούει. Οι άνθρωποι που δεν
τους διάβασαν ή δεν τους είπαν ιστορίες τείνουν να επιβάλουν
την ίδια στέρηση και στα παιδιά τους. Λίγο παλιότερα» προσθέτει
«δεν ήταν είδος εν ανεπάρκεια ο άνθρωπος που ονοµαζόταν καλ-
λιεργηµένος. Θεωρούσε τους Έλληνες και τους Ρωµαίους θεµέ-
λια της µόρφωσής του. Αυτός ο άνθρωπος είχε διαβάσει τους
κλασικούς συγγραφείς της χώρας του, τα σηµαντικότερα βιβλία
της Ευρώπης και µερικούς τίτλους από την Ανατολή». Και συνε-
χίζει η Αγγλίδα συγγραφέας «Για να µην αναφέρουµε τη Βίβλο
της οποίας ο υποβλητικός και βροντώδης λόγος ήταν µέρος της
εµπειρίας κάθε παιδιού. Σήµερα βέβαια έχει σωπάσει». Και σή-
µερα, κύριε Υπουργέ, τα παιδιά δεν διαβάζουν. Δεν µελετούν. Η
µελέτη πλέον είναι κάτι το οποίο στα σχολεία δεν το βλέπουµε.
Έχουν συνηθίσει τα παιδιά µε τις εικόνες. Μέχρι πρόσφατα που
άκουγα γονείς, δεν µπορούν να τους βάλουν στην ευλογηµένη
ανάγνωση βιβλίων. Ξέρουµε πολύ καλά ότι µόνο µέσω της µελέ-
της ο άνθρωπος καλλιεργείται και µορφώνεται. 

Κλείνω. Ένα νέο είδος ανθρώπου έχει αναδυθεί τον τελευταίο
καιρό: ο µορφωµένος βάρβαρος που έχει σπουδάσει πολλά χρό-
νια, έχει αποκατασταθεί θαυµάσια επαγγελµατικά αλλά δεν έχει
διαβάσει τίποτε. Δεν ξέρει ιστορία και αγνοεί οτιδήποτε βρίσκεται
εκτός της ειδικότητάς του. Μερικοί τυχαίνει να είναι και εκπαι-
δευτικοί. Δεν διαβάζουν τίποτε εκτός από τα βιβλία που πρέπει
να διδάξουν. Δεν έχουν νιώσει ποτέ την απόλαυση της ανάγνω-
σης και δεν µπορούν να µεταγγίσουν ενθουσιασµό, για να µην
πω αγάπη, για το αντικείµενό τους. 

Μία από τις αποστολές, θα έλεγα, της Ακαδηµίας αλλά και του
Υπουργείου είναι να ξαναφέρει στα παιδιά το καλό βιβλίο. Και
επιτέλους, πολλές φορές το έχω πει, ας ξεκινήσει η µελέτη των
παιδιών µε τα θαύµατα και τα αριστουργήµατα της ελληνικής λο-
γοτεχνίας. Να οραµατιστούν τα παιδιά από αυτήν και έτσι σιγά-
σιγά και µε τη µελέτη αλλά και µε τη βοήθεια της οικογένειας να
οπλιστούν µε αυτό που ανέφερα, µε τα πνευµατικά αντισώµατα
της ρωµιοσύνης. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε κι εµείς τον Πρόεδρο.
Ο κ. Καππάτος έχει τον λόγο. Και αµέσως µετά ο κ. Καπετάνος. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου για το σηµερινό νοµοσχέδιο θα ήθελα να κάνω κά-
ποιες επισηµάνσεις στην οµιλία του Προέδρου της Νίκης, του κ.
Νατσιού. Αναφέρθηκε στην αρχή στην εξαήµερη εργασία, ένα
νοµοσχέδιο που έχει ψηφιστεί εδώ και µήνες. Θεωρώ ότι παρου-
σιάστηκε χωρίς την αλήθεια. Και όταν κάνουµε οµιλία πολιτική
µπορούµε να κάνουµε κριτική αλλά πρέπει να µιλάµε πάντα µε
την αλήθεια και να µην διαστρεβλώνουµε την αλήθεια. Και θα
εξηγήσω τι εννοώ. 

Η εξαήµερη εργασία δεν είναι κανόνας στους εργασιακούς
όρους και νόµους όπως εµφανίστηκε από τον κ. Νατσιό, αλλά
είναι η εξαίρεση. Ο κανόνας είναι η πενθήµερη εργασία και οι σα-
ράντα ώρες. Εξαίρεση είναι η εξαήµερη εργασία και ο νόµος την
προβλέπει σε συγκεκριµένες επιχειρήσεις, αυτές που έχουν ει-
κοσιτετράωρη εργασία και όχι στις άλλες επιχειρήσεις. Επίσης,
ο κ. Νατσιός ξέχασε και του διέφυγε να πει στην Ολοµέλεια και
να ακούσει ο ελληνικός λαός -γιατί αυτό το Βήµα ακούει ο ελλη-
νικός λαός- ότι ο εργαζόµενος ο οποίος θα εργαστεί την έκτη
ηµέρα θα έχει 40% προσαύξηση στον µισθό του. Ο εργαζόµενος
ο οποίος θα κάνει την έκτη µέρα και θα είναι Κυριακή θα έχει
130% προσαύξηση στον µισθό του. Αυτά, λοιπόν, που ακούστη-
καν δείχνουν ότι δεν ήταν κριτική κατά του νοµοσχεδίου αλλά
ήταν παραπληροφόρηση, κατά την άποψή µου, όπως το άκουσα
εγώ από το έδρανο το οποίο καθόµουν εδώ σήµερα στην Ολο-
µέλεια. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού σχετικά µε τον Οργανισµό Ακα-
δηµίας Αθηνών. Η µεταρρύθµιση αυτή δεν είναι µόνο αναγκαία
αλλά και επιτακτική προκειµένου να διασφαλιστεί ότι η Ακαδηµία
Αθηνών θα συνεχίσει να εκπληρώνει τον ρόλο της ως το κορυφαίο
ίδρυµα επιστηµών, γραµµάτων και καλών τεχνών της χώρας µας. 

Με τις προτεινόµενες διατάξεις επιδιώκεται ο εκσυγχρονισµός
του πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Ακαδηµίας Αθηνών
µε βάση τις σύγχρονες εξελίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο τόσο
στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό. Οι ραγδαίες επιστηµονικές
και τεχνολογικές πρόοδοι καθώς και η µετάβαση στην ψηφιακή
εποχή καθιστούν επιτακτική την ανάγκη να προσαρµοστούµε και
να καινοτοµήσουµε. Το νοµοσχέδιο αυτό προωθεί την εξωστρέ-
φεια της Ακαδηµίας κάτι που είναι ουσιαστικό για τη διασύνδεση
του θεσµού µε τη διεθνή ακαδηµαϊκή κοινότητα. Με τη θέσπιση
σαφών κανόνων για την εξωστρέφεια ενισχύουµε την προβολή
και την αναγνώριση της Ακαδηµίας σε διεθνές επίπεδο. 

Παράλληλα το σχέδιο νόµου υπογραµµίζει τον εθνικό χαρα-
κτήρα της Ακαδηµίας. Αφαιρώντας τα Αθηνοκεντρικά χαρακτη-
ριστικά, επιδιώκουµε να καταστήσουµε την Ακαδηµία Αθηνών ένα
ίδρυµα πανελλαδικής εµβέλειας που εκπροσωπεί τη χώρα µας
σε κάθε ένωση ή σύµπραξη ακαδηµιών και επιστηµονικών ιδρυ-
µάτων. Αυτό σηµαίνει ότι η Ακαδηµία θα µπορεί να λειτουργεί πιο
αποτελεσµατικά και να αντιπροσωπεύει µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο τα συµφέροντα της Ελλάδας. 

Ένας από τους πιο σηµαντικούς στόχους του νοµοσχεδίου
είναι ο εκσυγχρονισµός των λειτουργιών της Ακαδηµίας. Με την
κατάργηση αναχρονιστικών διατάξεων και την αποκέντρωση των
αρµοδιοτήτων της διοίκησης επιτυγχάνεται µια σηµαντική µείωση
της γραφειοκρατίας και επιτάχυνση των διαδικασιών. Επιπροσθέ-
τως, η σαφέστερη και απλουστευµένη ρύθµιση των αρµοδιοτή-
των των οργάνων της Ακαδηµίας θα επιτρέψει µια πιο ευέλικτη
και αποτελεσµατική λειτουργία. Επιπλέον, το σχέδιο νόµου διευ-
ρύνει τους σκοπούς της Ακαδηµίας προσθέτοντας την καλλιέρ-
γεια, προαγωγή και διάδοση της ελληνικής γλώσσας και της
πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, την επικοινωνία µε την επιστηµο-
νική και την καλλιτεχνική κοινότητα, καθώς και την προώθηση και
επιβράβευση της αριστείας. Με αυτόν τον τρόπο η Ακαδηµία
Αθηνών αναβαθµίζεται και ενισχύεται η αποστολή της να προάγει
την επιστηµονική, πολιτιστική, οικονοµική και κοινωνική πρόοδο
της χώρας. 

Συν τοις άλλοις το νοµοσχέδιο εµπλουτίζει τα γνωστικά αντι-
κείµενα που θεραπεύει η Ακαδηµία. Στην Α’ τάξη των θετικών επι-
στηµών προστίθενται νέα αντικείµενα όπως η Μηχανική, η Αστ-
ροσωµατιδιακή και η Κοσµολογία καθώς και η Επιστήµη των Υπο-
λογιστών. Στην Β’ τάξη των γραµµάτων και των Καλών Τεχνών
προστίθενται αντικείµενα όπως η Γλωσσολογία, η Λαογραφία, η
Επιγραφική, η Αρχιτεκτονική και οι Εικαστικές Τέχνες. 

Ένα ακόµη σηµαντικό στοιχείο του νοµοσχεδίου είναι ο νέος
και απλούστερος τρόπος εκλογής των ακαδηµαϊκών χωρίς την
ανάγκη προκήρυξης, όπως ισχύει στις περισσότερες ευρωπαϊκές
ακαδηµίες. Διατηρείται όµως παράλληλα και ο παραδοσιακός
τρόπος εκλογής µε προκήρυξη και υποβολή υποψηφιοτήτων, µε
βελτιώσεις που ενισχύουν τη διαφάνεια και τη δικαιοσύνη. 

Η θέση του εφόρου της Ακαδηµίας ρυθµίζεται για πρώτη φορά
µε πληρότητα αποδίδοντας τις αρµοδιότητες πρακτικού περιε-
χοµένου γεγονός που βελτιώνει την αποτελεσµατικότητα της λει-
τουργίας της Ακαδηµίας. Επιπλέον, τα δηµοσιεύµατα της
Ακαδηµίας, η βιβλιοθήκη και τα αρχεία της ρυθµίζονται µε πλη-
ρέστερο τρόπο εξασφαλίζοντας ότι είναι προσιτά όχι µόνο στα
µέλη, τους ερευνητές και το διοικητικό προσωπικό της Ακαδη-
µίας αλλά και στο κοινό, σύµφωνα µε τον εσωτερικό κανονισµό
λειτουργίας της. Η δηµοτική γλώσσα υιοθετείται επίσηµα στις
προτεινόµενες διατάξεις αντί της καθαρεύουσας που χρησιµο-
ποιούνταν στο παρελθόν. 

Ένας ακόµη σηµαντικός πυλώνας της µεταρρύθµισης είναι ο
θεσµός των υποτροφιών που χορηγεί η Ακαδηµία, ο οποίος κα-
τοχυρώνεται ρητά και δεσµευτικά. Επίσης, η ίδρυση, οργάνωση
και λειτουργία των ερευνητικών κέντρων και των γραφείων έρευ-
νας της Ακαδηµίας ρυθµίζονται µε πληρότητα και συνεκτικότητα.
Οι µονάδες αυτές εντάσσονται στο νοµικό πρόσωπο της Ακαδη-
µίας και η εποπτεία τους ασκείται από επιτροπές ακαδηµαϊκών ή
από µέλη της Ακαδηµίας γεγονός που θα αποτελέσει τη βάση για
την προώθηση και περαιτέρω ανάπτυξη του ερευνητικού έργου.

Συνάδελφοι, ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου οργάνωσης και
λειτουργίας της Ακαδηµίας Αθηνών µετά από ενενήντα και πλέον
έτη λειτουργίας της είναι απαραίτητος. Ο ν.4398/1929 είναι ένας
από τους ελάχιστους νόµους που παραµένει διατυπωµένος στην
καθαρεύουσα, γεγονός που καθιστά αναγκαία την προσαρµογή
του στη σύγχρονη δηµοτική γλώσσα. Οι φιλελεύθερες δηµοκρα-
τικές αξίες που προωθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπό
την ηγεσία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη βρίσκουν
την έκφρασή τους σε αυτήν τη µεταρρύθµιση. Προωθούµε την
εξωστρέφεια, την αριστεία, τη διαφάνεια και την αποτελεσµατι-
κότητα, εξασφαλίζοντας ότι η Ακαδηµία Αθηνών θα συνεχίσει να
συµβάλλει στην επιστηµονική και πολιτιστική πρόοδο της χώρας.

Με την έγκριση αυτού του νοµοσχεδίου διασφαλίζουµε ότι η
Ακαδηµία Αθηνών θα παραµείνει ένα ζωντανό, ενεργό και εξελί-
ξιµο ίδρυµα που θα ανταποκρίνεται στις σύγχρονες προκλήσεις
και θα συνεχίσει να αποτελεί φάρο γνώσης και προόδου για την
Ελλάδα και τον κόσµο. 

Στο πλαίσιο αυτό επιτρέψτε µου να τονίσω ότι η συγκεκριµένη
µεταρρύθµιση δεν είναι απλώς µια τεχνοκρατική προσέγγιση,
αλλά αποτελεί µέρος µιας ευρύτερης στρατηγικής για την ανα-
βάθµιση των θεσµών µας. Η ενίσχυση της διαφάνειας µέσω της
φανερής ψηφοφορίας στις εκλογικές διαδικασίες της Ακαδηµίας
ενισχύει την εµπιστοσύνη των πολιτών στους θεσµούς µας και
προωθεί τη δικαιοσύνη. Επιπλέον, η φιλελεύθερη δηµοκρατία
µας δίνει έµφαση στην αριστεία. Η επιβράβευση της επιστηµονι-
κής, πολιτιστικής, οικονοµικής και κοινωνικής προόδου δεν είναι
απλώς ένα µέσο αναγνώρισης των επιτευγµάτων, αλλά αποτελεί
και κίνητρο για συνεχή βελτίωση και καινοτοµία. Η προώθηση της
αριστείας αποτελεί θεµέλιο λίθο για την ανάπτυξη µιας κοινωνίας
που προοδεύει και ευηµερεί. 

Τέλος, η έµφαση στην εξωστρέφεια της Ακαδηµίας Αθηνών
συνδέεται άµεσα µε τη στρατηγική µας για τη διεθνή προβολή
της χώρας. Η συµµετοχή και αντιπροσώπευση της Ελλάδας σε
διεθνείς ακαδηµαϊκές ενώσεις και συνεργασίες ενισχύει τη θέση
µας στον παγκόσµιο χάρτη της επιστήµης και του πολιτισµού. Η
Ελλάδα µε την πλούσια πολιτιστική και επιστηµονική κληρονοµιά
της αξίζει να βρίσκεται στο επίκεντρο των διεθνών εξελίξεων και
συνεργασιών. 
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Συνοψίζοντας, η µεταρρύθµιση του Οργανισµού της Ακαδη-
µίας Αθηνών είναι ένα αποφασιστικό βήµα προς τον εκσυγχρονι-
σµό και την ενίσχυση ενός από τους πιο σηµαντικούς πνευµατι-
κούς θεσµούς της χώρας µας. 

Σας καλώ όλους να στηρίξετε αυτό το νοµοσχέδιο που δεν
αφορά µόνο την Ακαδηµία Αθηνών, αλλά και το µέλλον της επι-
στηµονικής και πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Μαζί µπορούµε να
δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις για µια Ελλάδα που πρωτο-
πορεί, καινοτοµεί και προοδεύει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Να-
τσιός έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Σας προτρέπω, κύριε Καππάτο, να διαβάσετε αυτής της εβδο-
µάδας δηµοσιεύµατα στον «GUARDIAN», στο BBC, στο «BUSI-
NESS INSIDER» και στο «WASHINGTON POST» όπου στις σελί-
δες τους διαβάζουµε το εξής: «Η Ελλάδα γίνεται η πρώτη χώρα
στην Ευρώπη που εισάγει σήµερα την εξαήµερη εργασία». Πα-
ραπληροφορούν, λοιπόν, και ο «GUARDIAN» και το BBC και η
«WASHINGTON POST». 

Στην Ελλάδα της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη –και τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- γνωρίζουµε πως το τετράωρο γίνεται εξά-
ωρο ή ακόµη και οκτάωρο, αλλά και το πώς -ειδικά στα εργασια-
κά και τη στήριξη από εσάς των ιδιωτικών συµφερόντων- η εξαί-
ρεση γίνεται κανόνας. Με το νοµοσχέδιο του κ. Γεωργιάδη ήδη
διευρύνθηκε και σε άλλες κατηγορίες η δυνατότητα.

Επιµύθιο: Πόσο αλήθεια κοστίζει το να λείπει κάποιος από το
κυριακάτικο τραπέζι, ο γονιός συγκεκριµένα; Έχει τιµή και αυτό;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καπε-

τάνος, έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον

λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει προσωπικό ζήτηµα.
Ορίστε, κύριε Καπετάνο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρίες Υφυ-

πουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο νοµοσχέδιο
που συζητούµε σήµερα, επειδή ήµουν παρών στην κουβέντα που
έγινε πιο πριν, πρέπει να πω το εξής για το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εργασίας που συζητάµε. 

Ειρήσθω εν παρόδω, κύριε Νατσιέ, αυτά λέτε ότι λένε οι ξένες
εφηµερίδες. Ας διαβάσουµε, όµως, τι λέει το νοµοσχέδιο και ας
απαντήσουµε σε αυτό. Και γνωρίζουµε τι λέει το νοµοσχέδιο,
αρκεί να το διαβάσουµε. Και θα δούµε εάν είναι προς το συµφέ-
ρον του εργαζόµενου ή όχι και αν είναι κανόνας ή είναι εξαίρεση,
που µέχρι τώρα δηµιουργούσε αδικίες στους εργαζόµενους και
αυτό έρχεται αυτή η Κυβέρνηση να διορθώσει. 

Συζητούµε, όµως, σήµερα στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο που εκ
πρώτης όψεως φαίνεται, ίσως, να µην απασχολεί το σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας και είναι ο εκσυγχρονισµός του ισχύοντος
νοµοθετικού πλαισίου της Ακαδηµίας των Αθηνών. Γιατί όµως ει-
σάγεται; Γιατί ο σεβασµός σε θεσµούς της ελληνικής πολιτείας
δεικνύει και το επίπεδο της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου
σε µια χώρα. 

Η Ακαδηµία Αθηνών αποτελεί πυλώνα έρευνας, επιστήµης, τέ-
χνης και αφετηρία ηθικοπνευµατικών αναζητήσεων κάθε εποχής.
Η Ακαδηµία ιδρύθηκε µε τη συντακτική απόφαση της 18ης Μαρ-
τίου του 1926 ως Ακαδηµία των Επιστηµών, των Γραµµάτων και
των Καλών Τεχνών και µε την ίδια απόφαση -το είπαν και οι εκλε-
κτοί συνάδελφοι νωρίτερα- ήταν πρώτα της µέλη και πρώτο Διοι-
κητικό Συµβούλιο άνθρωποι που έχουν αφήσει τη δική τους
ιστορία στην πατρίδα µας, όπως ο Φωκίων Νέγρης, όπως ο Κω-
στής Παλαµάς, ο Γεώργιος Δροσίνης, αργότερα και άλλοι µεγά-
λοι σπουδαίοι Έλληνες, ο Κωνσταντίνος Τσάτσος, ο Μιχαήλ
Στασινόπουλος και πολλοί άλλοι. 

Καθοριστική για την προώθηση της ιδέας για την ίδρυση Ακα-
δηµίας υπήρξε κατά το 1856 η δωρεά του εθνικού ευεργέτη Σί-
µωνος Σίνα, χάρη στην οποία πραγµατοποιήθηκε η ανέγερση του

νεοκλασικού µεγάρου που σήµερα στεγάζει την Ακαδηµία των
Αθηνών. Η κατάθεση του θεµέλιου λίθου έγινε για την Ακαδηµία
τον Αύγουστο του 1859, ενώ τριάντα περίπου χρόνια αργότερα
το µέγαρο της Ακαδηµίας παραδόθηκε από τον τότε Πρωθυ-
πουργό Χαρίλαο Τρικούπη. Αυτή είναι µια σύντοµη ιστορία αυτού
του πολύ σπουδαίου θεσµού για την ελληνική πολιτεία, που είναι
η Ακαδηµία. 

Τι λέει, όµως, το νέο σχέδιο νόµου, αυτό που σήµερα ερχόµα-
στε να συζητήσουµε και αφορά τον εκσυγχρονισµό του ισχύο-
ντος νοµικού πλαισίου; Θέλω πραγµατικά να συγχαρώ και τον
Κυριάκο Πιερρακάκη που ενενήντα πέντε χρόνια µετά εκσυγχρο-
νίζεται αυτό το οποίο λέµε «το θεσµικό πλαίσιο της Ακαδηµίας». 

Το πρώτο σηµείο του είναι ότι η Ακαδηµία Αθηνών αναγνωρί-
ζεται ως αυτοδιοικούµενο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
εποπτευόµενο από το Υπουργείο Παιδείας. Διευκρινίζεται ότι ως
τακτικά µέλη της εκλέγονται Έλληνες πολίτες, κάθε τακτικό
µέλος έχει τη δυνατότητα να εκλεγεί πρόεδρος για µία µόνο θη-
τεία διάρκειας ενός έτους, κανόνας που τηρούνταν πριν αλλά τη-
ρούνταν µόνο εθνικά. Εισάγεται αυξηµένη απαρτία των τριών
πέµπτων (3/5) επί των ενεργών τακτικών µελών για την ανάδειξη
του προέδρου και του γενικού γραµµατέα. Ως προσόν εκλογιµό-
τητας, δε, για την ανάδειξη του προέδρου και του γενικού γραµ-
µατέα θεσπίζεται και η τουλάχιστον επταετής θητεία ως µέλους
της Ακαδηµίας των Αθηνών. 

Αναβαθµίζεται ο ρόλος του εφόρου, του γενικού διευθυντή,
του µονοµελούς οργάνου δηλαδή που συνεπικουρεί τον γενικό
γραµµατέα, το Προεδρείο και τη Σύγκλητο. Ενισχύεται η διαφά-
νεια κατά τις αποφάσεις των συλλογικών οργάνων µε την εισα-
γωγή ενός γενικού κανόνα φανερής ψηφοφορίας. Τα επίτιµα
µέλη εκλέγονται, πλέον, µε φανερή ψηφοφορία. 

Ενισχύεται, επίσης, ο ρόλος των ενεργών µελών επί του αριθ-
µού των οποίων υπολογίζεται, πλέον, η απαιτούµενη απαρτία σε
όλες τις σηµαντικές ψηφοφορίες. Παράλληλα, µειώνεται ο χρό-
νος απουσίας από τις συνεδριάσεις κατά τη συµπλήρωση του
οποίου το τακτικό µέλος θεωρείται ότι παραιτήθηκε και η έδρα
του λογίζεται ως κενή. 

Αναφορικά µε την εκλογή νέων τακτικών µελών, για πρώτη
φορά προβλέπεται µε το νοµικό πλαίσιο που ψηφίζουµε σήµερα
η εκλογή τακτικών µελών χωρίς προκήρυξη θέσης, έπειτα από
πρόταση της οικείας τάξης -υπάρχουν τρεις τάξεις- µε αυξηµένη
απαρτία πλειοψηφία τριών πέµπτων (3/5) και φανερή ψηφοφορία. 

Τέλος, πλέον, η Ακαδηµία Αθηνών θα µπορεί να προσφέρει
γνωµοδοτικές ή ερευνητικές υπηρεσίες και σε ιδιώτες και νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και εισάγονται νέα επιστηµονικά
πεδία, όπως η επιστήµη των Υπολογιστών και η Κοσµολογία, για
να έχει έσοδα ακόµα και από την εκµετάλλευση του µεγάρου. Το
έργο και οι θέσεις της Ακαδηµίας των Αθηνών είχαν και συνεχί-
ζουν να έχουν απήχηση στην ελληνική κοινωνία. Αυτό το δηλώ-
νουν εκτός άλλων και οι δωρεές και τα κληροδοτήµατα ιδιωτών
και φορέων προς αυτήν, από τη διαχείριση των οποίων η Ακαδη-
µία υπηρετεί τον σκοπό της, ενισχύει την επιστηµονική έρευνα,
χρηµατοδοτεί εκδόσεις, χορηγεί υποτροφίες, απονέµει βραβεία. 

Στους σκοπούς της Ακαδηµίας είναι επίσης η επιστηµονική
έρευνα και µελέτη στους τοµείς της γεωργίας, της βιοµηχανίας,
της ναυτιλίας, της εθνικής οικονοµίας, καθώς και η έκδοση γνω-
µοδοτήσεων προτάσεων, αποφάσεων, κρίσεων για τη διαφώτιση
και καθοδήγηση κρατικών οργάνων και αρχών. 

Στο πλαίσιο του σκοπού της η Ακαδηµία Αθηνών προβαίνει δια
των µελών της σε επιστηµονικές ανακοινώσεις και συµµετέχει σε
επιστηµονικά συνέδρια και διεθνή ερευνητικά προγράµµατα, ενώ
χορηγεί υποτροφίες και απονέµει βραβεία. Σήµερα λειτουργούν
στην Ακαδηµία δεκαεννιά ερευνητικά κέντρα και γραφεία. 

Υπάρχει, όµως, πέρα από το κλασικό στοιχείο και µοντέλο της
Ακαδηµίας Αθηνών και η ψηφιακή εποχή. Στο ψηφιακό αποθετή-
ριο της Ακαδηµίας Αθηνών επιτυγχάνεται µε τη χρήση των σύγ-
χρονων τεχνολογικών τεχνολογιών του παγκόσµιου ιστού η
ενοποιηµένη θεµατική παρουσίαση του πληροφοριακού υλικού
των ερευνητικών κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών. Άρα, λοιπόν,
η Ακαδηµία έχει µπει ήδη και σε µια ψηφιακή εποχή που εκσυγ-
χρονίζει το πλαίσιο λειτουργίας της.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πω ότι η Κυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18213



βέρνηση µετά από ενενήντα πέντε χρόνια φέρνει σήµερα προς
ψήφιση ένα σηµαντικό νόµο που εκσυγχρονίζει την οργάνωση και
τη λειτουργία της Ακαδηµίας µας, της Ακαδηµίας των Αθηνών,
της Ακαδηµίας της Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Σε κάθε δηµοκρατία οι κυβερνήσεις και οι ηγέτες τους κρίνο-
νται από τις µεταρρυθµίσεις που επιφέρουν. Έτσι και σήµερα.
Όταν βλέπουµε την Αντιπολίτευση να ασχολείται µε το «πόθεν
έσχες» ενός Αρχηγού ή µε την ικανότητα ενός άλλου να παρα-
γάγει πολιτική, η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης
κοιτούν πώς θα θέσουµε τη χώρα σε τροχιά ανάπτυξης, προόδου
και ευηµερίας, µε σεβασµό στις παραδόσεις και στις αξίες του
ελληνισµού και αυτή τη θεµελιώδη αξιολογική µας θέση δεν την
παραχωρούµε σε κανέναν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σπάνιας.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε τίτλο «Οργανισµός Ακαδηµίας Αθηνών». 

Οι παρεµβάσεις στο πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας της
Ακαδηµίας αποτελεί το βασικό σηµείο του σχεδίου νόµου έτσι
ώστε να µπορεί, ακολουθώντας τις σύγχρονες εξελίξεις στον
ακαδηµαϊκό χώρο, να ανταποκριθεί στις προκλήσεις στις προ-
κλήσεις στην τεχνολογική πρόοδο και ψηφιακή εποχή. Προχωρά,
λοιπόν, στην επικαιροποίηση του Οργανισµού της Ακαδηµίας
Αθηνών στη σύγχρονη δηµοτική γλώσσα, στην εισαγωγή νέων
σύγχρονων επιστηµονικών αντικειµένων, στον επιστηµονικό προ-
σανατολισµό, στην απλοποίηση των διαδικασιών, τη µείωση της
γραφειοκρατίας, την προβολή του έργου της. 

Η Ακαδηµία των Επιστηµών των Γραµµάτων και των Καλών Τε-
χνών από το 1926 αποτελεί οργανισµό µε τον τίτλο Ακαδηµία
Αθηνών που έχει ως σκοπό να προάγει κάθε επιστήµη, ενώνοντας
τους Έλληνες που διακρίθηκαν στον τοµέα τους, δίνοντας την
καλύτερη προοπτική για τη µετάδοση της ελληνικής πολιτιστικής
µας κληρονοµιάς. 

Η οργάνωση της έρευνας σε κάθε κατεύθυνση, η διατύπωση
γνωµών, προτάσεων, κρίσεων, η έκδοση αποφάσεων, µπορούν
να διαφωτίσουν και να συνδράµουν µε όσες αρχές ή ιδιωτικούς
κοινωφελείς φορείς µε σκοπό την εξυπηρέτηση των εθνικών ανα-
γκών, την προώθηση και επιβράβευση της αριστείας για την πρό-
οδο της χώρας, µε τη χορήγηση υποτροφιών ή άλλων ενισχύ-
σεων, συγκρότηση βιβλιοθηκών, αρχείων και συλλογών, οργά-
νωση επιστηµονικών και καλλιτεχνικών εκδηλώσεων, διοργάνωση
σεµιναρίων και άλλων συνεργασιών.

Η Ακαδηµία λειτουργεί ως αυτοδιοικούµενο νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου και εποπτεύεται από το Υπουργείο Παιδείας.
Αποτελείται πρώτα από την Τάξη των Θετικών Επιστηµών, συµπε-
ριλαµβανοµένων των πρακτικών εφαρµογών της, την Τάξη των
Γραµµάτων και των Καλών Τεχνών και την Τάξη των Ηθικών και
Κοινωνικών Επιστηµών. Τα τακτικά µέλη της Ακαδηµίας είναι
εβδοµήντα πέντε, σε κάθε Τάξη είκοσι πέντε . Η Ακαδηµία έχει
σαράντα πέντε θέσεις ξένων εταίρων, δεκαπέντε σε κάθε Τάξη,
τριακόσιες θέσεις αντεπιστελλόντων µελών, εκατό σε κάθε Τάξη.
Συλλογικά όργανα της Ακαδηµίας είναι η Ολοµέλεια, η Σύγκλη-
τος, το Προεδρείο και οι Τάξεις. Μονοµελή όργανα είναι ο πρό-
εδρος, ο γενικός γραµµατέας, οι πρόεδροι των Τάξεων και ο
έφορος. Τα όργανα της Ακαδηµίας επιτηρούνται από επιτροπές
και µπορούν να συνιστούν και οµάδες εργασίας. Οι επιτροπές
είναι µόνιµες και αναλαµβάνουν έργα µακράς χρονικής διάρκειας
και προσωρινές που αναλαµβάνουν έργα που απαιτούν ειδική έκ-
θεση ή εξέταση, διάφορες διεκπαιρεώσεις αιτήσεων ερευνών
σχετικών προς τις αρµοδιότητες της Ακαδηµίας. 

Το Προεδρείο της Ακαδηµίας παρακολουθεί την πορεία των
εργασιών των επιτροπών. Τα µέλη των µόνιµων επιτροπών ορί-
ζονται από τη Σύγκλητο και έχουν θητεία δύο ετών η οποία δύ-
ναται να ανανεώνεται. Τα µέλη των προσωρινών επιτροπών
ορίζονται από το Προεδρείο της Ακαδηµίας. Οι επιτροπές συ-

γκροτούνται από µέλη της Ακαδηµίας, τακτικά, αντεπιστέλλοντα
ή επίτιµα ή από ξένους εταίρους από την ίδια Τάξη ή αν η φύση
των σχετικών ζητηµάτων το απαιτεί από διαφορετικές τάξεις ή
από ερευνητές της Ακαδηµίας και από τρίτους. 

Στην Ακαδηµία λειτουργούν ως αυτοτελείς διοικητικές µονά-
δες η υπηρεσία της Βιβλιοθήκης και αυτή των αρχείων της. Επο-
πτεύονται από την Επιτροπή Βιβλιοθήκης και την Επιτροπή
Αρχείων, ενώ όλα ορίζονται στον εσωτερικό κανονισµό λειτουρ-
γίας τους. Η Σύγκλητος εγκρίνει τον κανονισµό λειτουργίας του
βιβλιοπωλείου και για τη διάδοση των εκδόσεων της Ακαδηµίας. 

Σηµαντικό ρόλο έχουν τα ερευνητικά κέντρα και γραφεία έρευ-
νας. Ως αυτοτελείς ερευνητικές µονάδες ελέγχονται από τριµελή
εφορευτική επιτροπή. Το έργο της είναι κυρίως η παρακολού-
θηση και η διεκπεραίωση των ερευνητικών τεχνολογικών αναπτυ-
ξιακών και άλλων προγραµµάτων. Η επιστηµονική εποπτεία των
γραφείων έρευνας ορίζεται από τη Σύγκλητο µε θητεία πέντε
ετών. Για τα οικονοµικά ζητήµατα των ερευνητικών κέντρων και
το γραφείο έρευνας αποφασίζει η Σύγκλητος ύστερα από εισή-
γηση της εφορευτικής επιτροπής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη η οργάνωση της εκπαίδευσης γενικότερα απο-
τελεί προτεραιότητα. Για τον λόγο αυτό προχωρά σε νοµοθετικές
παρεµβάσεις, σε βαθιές τοµές στο εκπαιδευτικό σύστηµα της
χώρας µας, έτσι ώστε να εκπαιδεύσει τις επόµενες γενιές επιστη-
µόνων από όλους τους κλάδους µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση το σχέδιο νόµου αναλύει τις
κινήσεις και τις παρεµβάσεις αυτές σε όλα τα επίπεδα οργάνω-
σης και λειτουργίας µιας δοµής που αποτελεί µια από τις ναυαρ-
χίδες του ελληνικού κράτους στη γνώση, στην έρευνα, στις
επιστήµες, στην εκπαίδευση και στον πολιτισµό, την Ακαδηµία
Αθηνών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Σπάνια.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Σταµάτη Γεώργιο από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να πω ότι χαίροµαι που βλέπω τον κ. Ζώρα εδώ

πέρα και θέλω να πω ότι µε τον κ. Ζώρα, όταν ήταν Πρόεδρος
στο ΕΑΠ και µετά γενικός γραµµατέας, κάναµε ένα πολύ ιδιαί-
τερο και πρωτότυπο πρόγραµµα υποτροφιών για συµπολίτες µας
που ανήκουν στις ειδικές κοινωνικές οµάδες, µιας και µιλάµε και
για υποτροφίες από την Ακαδηµία Αθηνών. Σε αυτές τις υποτρο-
φίες που δώσαµε, κύριε Ζώρα, υπάρχουν αυτή τη στιγµή άνθρω-
ποι που µένουν σε ξενώνα αστέγων κι έχουν µέχρι τώρα πέντε
δεκάρια. Αντίστοιχα, έχουµε συµπολίτες µας Ροµά που σπουδά-
ζουν. Και τι θέλουµε να πούµε µε αυτό; Όταν υπάρχει καλή συ-
νεργασία και όταν πραγµατικά -δεν είναι µόνο η αριστεία στη
ζωή, υπάρχουν κι άλλα πράγµατα στη ζωή- δίνεις ευκαιρίες σε
αυτούς τους ανθρώπους και τις αρπάζουν, νοµίζω είσαι πολύ ευ-
τυχισµένος που επιτελείς τον ρόλο σου. 

Δεύτερον, να πω καλή επιτυχία στη νέα Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Ευθυµίου, Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης.

Επιτρέψτε µου να πω λίγα λόγια για το νοµοσχέδιο. Έχουν πει
πάρα πολλά, αλλά νοµίζω ότι αυτό που έχει πολύ µεγάλη σηµα-
σία είναι ότι ευτυχώς επί της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
ακούµε ότι υπάρχει η Ακαδηµία Αθηνών. Υπάρχει η Ακαδηµία
Αθηνών, η οποία, δυστυχώς, ως πνευµατικός κόσµος, στα χρόνια
της κρίσης ή στα χρόνια που ταλανίζουν όχι µόνο τη χώρα, αλλά
και γενικότερα τον πλανήτη, δεν έχουµε ακούσει συχνά τις πα-
ρεµβάσεις τους και νοµίζω ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο, βοηθώ-
ντας τους σε έναν νέο οργανισµό, να καταλάβουν και οι ίδιοι την
ευθύνη που έχουν πρωτίστως προς τη χώρα.

Και βέβαια, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, γνωρίζω και τη
δική σας ευαισθησία, θα θέλαµε να διαβάσουµε από την Ακαδη-
µία Αθηνών µια ανακοίνωση την άλλη εβδοµάδα για τα πενήντα
χρόνια εισβολής και κατοχής στην Κύπρο. Γιατί ο πνευµατικός
κόσµος πρέπει να παρεµβαίνει και όχι µόνο να διαφωτίζει τη νε-
ολαία, αλλά να οδηγεί τη νεολαία και σε ένα άλλο µέλλον. 
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Σίγουρα είναι πολύ σηµαντικό στο νοµοσχέδιο ότι στοχεύει
στην προσαρµογή του Οργανισµού της Ακαδηµίας στη σύγχρονη
δηµοτική γλώσσα. Όλοι γνωρίζουµε τις µάχες που έγιναν στο πα-
ρελθόν περί δηµοτικής και µη και αφού το επιστηµονικό ερευνη-
τικό δυναµικό της Ακαδηµίας συνιστά ένα ιδιαίτερα ενεργό και
ζωντανό, όπως θέλουµε, κύτταρο της κοινωνίας, νοµίζω ότι ο ορ-
γανισµός που πλέον θα είναι γραµµένος στη σύγχρονη καθοµι-
λουµένη γλώσσα και θα είναι πλέον κατανοητή για όλους. 

Επιπλέον, στοχεύει στην εισαγωγή νέων θεµατικών αντικειµέ-
νων στον επιστηµονικό προσανατολισµό της Ακαδηµίας, όπως
είναι η µηχανική, η αστροφυσική, η κοσµολογία, η επιστήµη των
υπολογιστών, η γλωσσολογία, η λαογραφία, η επιγραφική αρχι-
τεκτονική και οι εικαστικές τέχνες. Επίσης, είναι σηµαντικό ότι
αποσκοπεί στη µείωση της γραφειοκρατίας και στην αποκέ-
ντρωση των αρµοδιοτήτων για καλύτερη λήψη των αποφάσεων
και πλέον δεν µιλάµε για Ακαδηµία Αθηνών, αλλά για µια πανε-
θνική, όπως τη λέµε, ώσµωση της επιστήµης, του πολιτισµού και
των γραµµάτων, αφού θα εξελιχθεί σε εθνική Ακαδηµία. Σίγουρα
οι σκοποί της Ακαδηµίας διευρύνονται µε την προσθήκη νέων,
όπως η διάδοση και η προαγωγή της ελληνικής γλώσσας και πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς, την επικοινωνία µε την επιστηµονική και
καλλιτεχνική κοινότητα και τους εταίρους και σίγουρα διαφαίνε-
ται, πάντα βέβαια θα πρέπει να το δούµε, ότι η Ακαδηµία ανήκει
πλέον και στην κοινωνία και στους φορείς της κοινωνίας των πο-
λιτών. 

Προσωπικά θα πρότεινα στο νοµοσχέδιο, στην πρόταση για
την απονοµή των αριστείων και βραβείων, αντί για φυσικά πρό-
σωπα ή φορείς που διακρίθηκαν ιδιαίτερα στο πεδίο της κοινω-
νικής αλληλεγγύης και ευποιίας, να προστεθεί και στους τοµείς
του εθελοντισµού, ανθρωπισµού και δηµοκρατίας. Γιατί η εθελο-
ντική και ανθρωπιστική δράση αναγνωρίζεται και τιµάται από την
Ακαδηµία Αθηνών και νοµίζω ότι πρέπει να δίνουµε έµφαση και
στη λεκτική αυτή διατύπωση. 

Ταυτόχρονα νοµίζω ότι η Βιβλιοθήκη της Ακαδηµίας γίνεται
πλέον προσβάσιµη στο ευρύ κοινό. Απλά θα πρέπει να δούµε
κατά πόσο θα είναι προσβάσιµη και για τα άτοµα µε αναπηρία και
όσον αφορά τους συµπολίτες µας, κωφούς και βαρήκοους, αλλά
και τους συµπολίτες µας µε προβλήµατα όρασης. 

Κάτι που εκφεύγει των ρυθµίσεων αυτού του νόµου και αποτε-
λεί, όµως, αντικείµενο ρύθµισης του εσωτερικού κανονισµού της
Ακαδηµίας. Αναγράφεται ότι η Ακαδηµία για τη χορήγηση υπο-
τροφιών λαµβάνει συνήθως υπ’ όψιν το ατοµικό και οικογενειακό
εισόδηµα των υποψηφίων, δίνοντας προβάδισµα στους οικονο-
µικά ασθενέστερους. Στο πλαίσιο αυτής της πολύ προφανώς σω-
στής πολιτικής θα µπορούσαν να δοθούν και κίνητρα σε φοιτητές
που ανήκουν σε αυτές ή σε άλλες κοινωνικές οµάδες, όπως είναι
τα άτοµα µε αναπηρία, όπως είναι οι Ροµά, όπως είναι συµπολί-
τες µας αποφυλακισµένοι, φοιτητές που διαβιούν ή που διαβιού-
σαν σε δοµές παιδικής προστασίας, έτσι ώστε να ενισχυθεί
ακόµα περισσότερο το κοινωνικό πρόσωπο της εθνικής Ακαδη-
µίας, µε καλύτερη ανθρωπιστική προσέγγιση. 

Ταυτόχρονα, και κλείνοντας, θα ήθελα να πω δυο λόγια για την
τροπολογία του Υπουργού Παιδείας, όσον αφορά τις θέσεις ει-
δικού προσωπικού. Νοµίζω ότι εδώ δίνει ακόµα µια έµφαση η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη όσον αφορά τα άτοµα µε
αναπηρία και νοµίζω δεν είναι τυχαίο ότι σήµερα που µιλάµε γι’
αυτό το νοµοσχέδιο είναι ήδη στη διαβούλευση ένα επόµενο νο-
µοσχέδιο. Και εκεί, µε το άρθρο 19, κατά παρέκκλιση δίνεται η
δυνατότητα σε άτοµα µε αναπηρία άνω του 80% να µπορούν να
είναι ειδικό και βοηθητικό εκπαιδευτικό προσωπικό στον τόπο
που διαµένουν. Αυτό ήταν ένα πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κι-
νήµατος. 

Νοµίζω ότι πλέον αντιλαµβανόµαστε όλοι τι σηµαίνει όταν κά-
ποιος είναι Υπουργός, που σηµαίνει ότι ακούει την κοινωνία, κα-
ταλαβαίνει τα προβλήµατα, όταν η κοινωνία δεν έχει καταφέρει
να λύσει άλλα προβλήµατα. Και γιατί το λέω αυτό, κύριε
Υπουργέ; Γιατί ακόµα δεν έχουµε καταφέρει να δηµιουργήσουµε
νέο θεσµό στην κινητικότητα των ατόµων µε οπτική αναπηρία, το
οποίο θα ήταν ένα βήµα προς τα εµπρός και ελπίζω να γίνει σύ-
ντοµα, ώστε τέτοιες διατάξεις να µη χρειάζονται να έρθουν, γιατί
θα υπήρχαν οι εκπαιδευτές κινητικότητας, οπότε ένας εκπαιδευ-

τικός από τη Θεσσαλονίκη µετατιθέµενος στη Ρόδο θα µπορούσε
κάλλιστα να εκπαιδευτεί στην κινητικότητα και να µην έχει τις δυ-
σκολίες που θα είχε εξαρχής πηγαίνοντας εκεί. Και νοµίζω ότι
όλη αυτή η διαδικασία βοηθάει όχι µόνο στο κοινωνικό πρόσωπο
που δείχνει η Κυβέρνηση, αλλά και στην εξωστρέφεια και πώς
αντιλαµβάνεται την επόµενη µέρα. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι περιµένουµε κάποια στιγµή, κύριε
Πρόεδρε, να καλεστεί η Ακαδηµία στην Ολοµέλεια, να γνωρί-
σουµε τους ακαδηµαϊκούς µας, µε όλες αυτές τις λαµπρές δά-
φνες που έχουν, να τοποθετηθούν σε κάποια Ολοµέλεια ή σε
κάποια επιτροπή, για να γνωρίσει και το νοµοθετικό σώµα την
Ακαδηµία Αθηνών και ταυτόχρονα µέσω αυτής της διαδικασίας
να τους γνωρίσει και η ελληνική κοινωνία. Στη σηµερινή εποχή
πρέπει να µιλάς, πρέπει να ακούς, πρέπει να αφουγκράζεσαι και
πρέπει να πρωτοπορείς και να οδηγείς την κοινωνία σε ένα κα-
λύτερο µέλλον. Και νοµίζω οι άνθρωποι της Ακαδηµίας Αθηνών
πρέπει να είναι µπροστάρηδες σε αυτόν τον αγώνα και σε αυτό
που θέλουµε σε µια κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σταµάτη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Βασίλειο Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα του νοµοσχεδίου τα έχει ανα-

πτύξει επαρκώς ο εισηγητής µας. Χθες η ευρωοµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία διά του Κώστα Αρβανίτη ζήτησε από την
Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου την κ. Μέτσολα, να εκ-
φράσει, εξ αφορµής και εν όψει της πεντηκοστής επετείου από
τη συνεχιζόµενη τουρκική κατοχή στην Κύπρο, την απερίφραστη
καταδίκη. 

Λίγες ηµέρες µετά τις ευρωεκλογές, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, φαίνεται ότι πρώτα από όλα η Κυβέρνηση δεν έχει λάβει
το µήνυµα. Δεν έχει λάβει το πρώτο και βασικό µήνυµα, που είναι
αυτό της αποχής. Είναι αυτό σύµφωνα µε το οποίο πάρα πολλοί
πολίτες γυρνάνε την πλάτη στην πολιτική, γυρνάνε την πλάτη
στους πολιτικούς, διότι έχει διαρραγεί πλέον αυτό το οποίο είχε
εξαγγείλει ο κ. Μητσοτάκης το 2019, η σχέση εµπιστοσύνης µε-
ταξύ κράτους και πολίτη. 

Και πώς να µην έχει άλλωστε διαρραγεί αυτή η σχέση, όταν
έχουµε τα φαινόµενα του ανεκδιήγητου κ. Αυγενάκη, ένας
Υπουργός ο οποίος κλήθηκε να χειριστεί και να διαχειριστεί το
θέµα των αποζηµιώσεων στη Θεσσαλία, εκβιάζοντας ψηφοφό-
ρους ότι αν δεν ψηφίσουν Αγοραστό δεν θα πάρουν γρήγορα
αποζηµιώσεις. Πώς να µην έχει διαρραγεί αυτή η σχέση εµπιστο-
σύνης πολίτη και πολιτείας, όταν το κράτος δικαίου στη χώρα
µας έχει υποστεί σοβαρά ρήγµατα. Δεν είναι µακριά και σύντοµα
θα έχουµε εξελίξεις για την υπόθεση του εγκλήµατος των Τε-
µπών. Όταν οι πολίτες βλέπουν ότι οι πολιτικοί είναι υπεράνω του
νόµου, είναι απολύτως λογικό και φυσιολογικό να γυρνάνε την
πλάτη στο πολιτικό σύστηµα. 

Γι’ αυτό και εµείς αµέσως µετά τις ευρωεκλογές καταθέσαµε
αίτηµα, όπως να υπάρχει διαφάνεια στους πολιτικούς, στα οικο-
νοµικά, διαφάνεια στα κόµµατα. Πρώτα εµείς και µετά οι πολίτες.
Αλλά απ’ ό,τι φαίνεται όµως δεν έχει ληφθεί και το µήνυµα των
ευρωεκλογών, όσον αφορά τις συνεχιζόµενες πολιτικές. Δυστυ-
χώς η πραγµατικότητα είναι τέτοια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για την οποία µάλλον όσο καλή επικοινωνία και να υπάρχει, όσο
καλό σύστηµα στο Μέγαρο Μαξίµου, δεν µπορεί να ωραιοποιήσει
µια κατάσταση. 

Πρέπει από 1η Ιουλίου και για κάθε µέρα όλοι µας τουλάχιστον
οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης να θυµίζουµε τα εξής: Από 1η

Ιουλίου πίνουµε τον πιο ακριβό καφέ. Από 1η Ιουλίου δεν ισχύει η
δέσµευση του Πρωθυπουργού και προφανώς ήταν ψέµα, προ-
φανώς ήταν ψέµα το επαναλαµβάνω, ότι οι φόροι επί Νέας Δη-
µοκρατίας θα είναι λιγότεροι. Από 1η Ιουλίου ισχύει η εξαήµερη
εργασία, παρόλο που από την Κυβέρνηση προσπαθούν να πουν
ότι και αυτό είναι µια τοξικότητα, είναι fake news. Από 1η Ιουλίου
θα ισχύει η εξαήµερη εργασία και όχι µόνο στις επιχειρήσεις συ-
νεχούς λειτουργίας, αλλά και στις υπόλοιπες επιχειρήσεις, αρκεί
να επικαλεστούν ιδιαίτερα αυξηµένο φόρτο εργασίας. Από 1η Ιου-
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λίου όµως, και όχι µόνο, οι πολίτες, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες
καλούνται ήδη να πληρώσουν τον φόρο σύµφωνα µε τον τε-
κµαρτό υπολογισµό των εισοδηµάτων. Ένα νοµοσχέδιο για το
οποίο και εσείς οι ίδιοι, οι Βουλευτές της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας είπατε ότι µας κόστισε, µας στοίχισε. Και τι είπε ο Πρω-
θυπουργός; Ότι πιθανόν να κάνουµε σηµειολογικές αλλαγές, όχι
όµως στον πυρήνα του νοµοσχεδίου. Από 1η Ιουλίου συνεπώς χά-
νονται όλα τα επιδόµατα για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
λόγω του τεκµαρτού υπολογισµού του φόρου εισοδήµατος. Χά-
νεται το επίδοµα τέκνου, χάνεται το επίδοµα βρεφονηπιακού
σταθµού. Συνεχίζεται όµως και η κερδοσκοπία και η αισχροκέρ-
δεια.

Μέχρι σήµερα που µιλάµε, βλέπουµε την Κυβέρνηση να είναι
ατάραχη, να είναι αµέτοχη, να αποστέλλει ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός τις σχετικές επιστολές στην κ. Φον ντερ Λάιεν, να συµφωνεί
η κ. Φον ντερ Λάιεν ότι πράγµατι εδώ κάτι υπάρχει.

Μέχρι όµως να συµφωνήσουν στο τι υπάρχει και αν υπάρχει
αισχροκέρδεια και αν υπάρχει αισχροκέρδεια από τις πολυεθνι-
κές, ας εφαρµόσουν τον νόµο, κάτι το οποίο δεν το κάνετε. Μέχρι
σήµερα που µιλάµε, δεν υπάρχει ούτε µία θεσµική παρέµβαση,
ούτε µία, η οποία δεν κοστίζει ούτε ένα ευρώ, για τον έλεγχο των
τιµών από το χωράφι στο ράφι. Περιορίζεται η Κυβέρνηση µόνο
στον τελευταίο κρίκο, στο σουπερµάρκετ, επιβάλλοντας όσα
πρόστιµα µπορεί και όσα πρόστιµα θέλει. Η επιβολή προστίµων
ρίχνει τις τιµές; Όχι, βέβαια. Καλοδεχούµενη είναι η επιβολή προ-
στίµων, αλλά δεν διορθώνει το πρόβληµα. Ούτε µία θεσµική πα-
ρέµβαση για να εξηγήσουν στους πολίτες, στους καταναλωτές,
γιατί το κεράσι, για παράδειγµα, έχει 50 λεπτά στον παραγωγό
και έχει 5 ευρώ στο σουπερµάρκετ. Ούτε µία θεσµική παρέµ-
βαση.

Ενοίκια: Το 2022, από το βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσα-
λονίκης ο κ. Μητσοτάκης εξήγγειλε συγκεκριµένα µέτρα αναχαί-
τισης του προβλήµατος της στέγασης, ένα πρόβληµα το οποίο
πλήττει ειδικά τους νέους και τις νέες, αλλά δυστυχώς µέχρι σή-
µερα δεν έχουµε δει ουσιαστικές λύσεις. Εξήγγειλε οκτώµισι χι-
λιάδες φοιτητικές εστίες. Είδατε εσείς έστω και µία; Όχι. Σεπ-
τέµβριος 2022. Πριν από µια βδοµάδα εξήγγειλε εκ νέου την ανέ-
γερση των κατοικιών.

Πρόγραµµα «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ». Οι δικαιούχοι για το συγκεκριµένο
πρόγραµµα ανήλθαν περίπου στις τέσσερις χιλιάδες. Και σηµει-
ωτέον ότι οι αιτούντες ήταν περίπου στις ογδόντα χιλιάδες. Κα-
ταλαβαίνετε ποια ήταν η περίµετρος του συγκεκριµένου µέτρου.
Μέχρι όµως να χτιστούν όλα αυτά τα σπίτια, τα οποία ακούµε και
βλέπουµε στις τηλεοράσεις από τους Υπουργούς που θέλουν να
καταπολεµήσουν το θέµα της στέγασης, τι κάνετε; Τι πρόκειται
να κάνετε, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, για να αντιµετωπί-
σετε το φλέγον θέµα των ενοικίων; Πώς και µε ποιον τρόπο θα
αναχαιτιστεί αυτό το κύµα αύξησης των ενοικίων, µε αποτέλεσµα
για πολλά νοικοκυριά να αποτελεί ίσως σήµερα, µετά από τα τρό-
φιµα, το νούµερο ένα πρόβληµα; Κανένα.

Συνεχίζω. Αποζηµιώσεις στη Θεσσαλία. Έχουν κλείσει δέκα
µήνες από τις φονικές πληµµύρες. Μετά από έναν µήνα είχαµε
τοποθετηθεί, και από τη Βουλή, και είπαµε πως ό,τι θετικό εξαγ-
γείλετε, αρκεί να το κάνετε βέβαια, ό,τι θετικό είναι για τον πρω-
τογενή τοµέα, εµείς θα είµαστε εδώ για να το στηρίξουµε. Όχι
όµως ψέµατα, όχι όµως λόγια.

Σήµερα ποια είναι η κατάσταση στη Θεσσαλία; Ούτε µία άδεια
οικοδοµής ούτε µία άδεια επισκευής σπιτιού από τις τέσσερις χι-
λιάδες που εκκρεµούν. Αυτό εσείς το λέτε κρατική αρωγή; Έτσι
λέτε ότι είστε δίπλα στον πολίτη; Έτσι λέτε ότι είστε κοντά στη
Θεσσαλία; Όχι, βέβαια.

Κτηνοτρόφοι. Ακούσαµε περί τις επτά φορές τον τελευταίο
χρόνο κυβερνητικά κλιµάκια να λένε ότι ο Πρωθυπουργός κ. Μη-
τσοτάκης είναι και θα είναι πάντα δίπλα στους κτηνοτρόφους.
Ωραία, ότι ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης κατ’ εντολή του
εξήγγειλαν το µέτρο αντικατάστασης του ζωικού κεφαλαίου και:
«Μην ανησυχείτε κτηνοτρόφοι, όλοι θα έχετε τον καινούργιο στά-
βλο». Ούτε ένας µέχρι στιγµής δεν έχει υπαχθεί, όχι να έχει ευ-
δοκιµήσει η αίτησή του, όχι να έχει κατασκευαστεί ο στάβλος,
ούτε ένας στο µέτρο αντικατάστασης του ζωικού κεφαλαίου.

Τα λέγαµε τότε, ότι αυτό το µέτρο µπορεί να είναι φιλόδοξο,

αλλά θα αποτύχει όπως το σχεδιάσατε. Τοξικούς µάς ανέβασε ο
κ. Αυγενάκης, τοξικούς µάς κατέβαζε και έβγαζε κοµµατικά λο-
γύδρια, νοµίζοντας ότι είναι σε κάποια κοµµατική συνεστίαση. 

Αγρότες. Κόστος παραγωγής. Στις 30 Ιουνίου ήταν η ρητή υπό-
σχεση τουλάχιστον πέντε Υπουργών, η ρητή υπόσχεση επανα-
λαµβάνω πέντε Υπουργών, ότι θα υπάρχει εξόφληση. Είδατε
κάποια εξόφληση; Είδαµε κάποιοι εξόφληση; Όχι. Πιθανότατα
µετά από δέκα ή δεκαπέντε ηµέρες. 

Κρατική αρωγή, διαφάνεια. Για ποιον λόγο να µην υπάρχει δια-
φάνεια στην κρατική αρωγή; Υπάρχουν παράπονα, τα οποία λένε
ότι έχουν αποζηµιωθεί  πολίτες οι οποίοι δεν έχουν υποστεί ζηµιά.
Για ποιον λόγο να µην υπάρχει και η πλατφόρµα όπως στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ; Τι ζηµιά έχει πάθει ο καθένας και τι ποσό έχει δοθεί. Είναι
χρήµατα του ελληνικού λαού, είναι χρήµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και οφείλετε να τα σέβεστε. 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την τροπολογία που έχει να κάνει
µε την πρόσληψη εκπαιδευτικών, θέλω να µεταφέρω στο Σώµα
τη φωνή διαµαρτυρίας, τη φωνή απόγνωσης εκπαιδευτικών και
ειδικά των δασκάλων, εκπαιδευτικών της κατηγορίας ΠΕ70, οι
οποίοι τι λένε προς την Κυβέρνηση; Ότι τα τελευταία χρόνια οι
προκλήσεις που αντιµετωπίζει ο τοµέας της δηµοτικής εκπαίδευ-
σης έχουν ενταθεί και είναι πλέον προφανές ότι υπάρχει επεί-
γουσα ανάγκη για ενίσχυση του εκπαιδευτικού προσωπικού. Η
αδικία των διορισµών του έτους 2021, που είχε ως αποτέλεσµα
να χαθούν πολλές θέσεις, δεν θέλουν, λένε οι εκπαιδευτικοί της
κατηγορίας ΠΕ70, να συµβεί ξανά. 

Συγκεκριµένα, η πρωτοβάθµια εκπαίδευση έχασε χίλιες εξήντα
εννέα θέσεις, µε τους δασκάλους να χάνουν τις περισσότερες,
εξακόσιες εξήντα επτά. Επιπλέον, ο αριθµός των διορισµών που
πραγµατοποιήθηκαν το 2023 δεν ήταν αρκετός για να καλύψει
τις ανάγκες και τα κενά που υπάρχουν στις σχολικές µονάδες.
Ως εκ τούτου ο κλάδος ΠΕ70 κρίνει αναγκαίο οι διορισµοί για το
2024 να είναι όχι µόνο πολύ µεγαλύτεροι σε ποσοστό σε σχέση
µε τα περσινά επίπεδα, αλλά να καλυφθούν οι οργανικές θέσεις
100%. 

Είναι µια φωνή διαµαρτυρίας, κύριε Υπουργέ, των συγκεκριµέ-
νων εκπαιδευτικών, που ελπίζουµε και θέλουµε και θεωρούµε ότι
θα την ακούσετε και θα κάνετε δεκτό το αίτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας κ. Πιερρακάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι ιδιαίτερη η χαρά και η τιµή που µου δίνεται η
ευκαιρία σήµερα να παρουσιάσω στο Σώµα τις προτεινόµενες
αλλαγές στη λειτουργία της Ακαδηµίας Αθηνών, έναν από τους
πιο εµβληµατικούς, σεβαστούς και ιστορικούς θεσµούς της χώ-
ρας µας. Και νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι η Ακα-
δηµία συνιστά κάτι περισσότερο από ένα απλό ίδρυµα. Είναι
ακρογωνιαίος λίθος της εθνικής µας ταυτότητας. Εµπλουτίζει την
πνευµατική και δηµόσια ζωή µας, προωθεί την πρόοδο και την
καινοτοµία και διασφαλίζει τη διατήρηση της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς. 

Υπ’ αυτή την έννοια είναι απολύτως γνωστή η έµφαση που απο-
δίδουµε στο Υπουργείο Παιδείας στο γεγονός ότι η Ελλάδα που
οραµατιζόµαστε δεν µπορεί παρά να προέλθει µέσα από την ολό-
πλευρη επένδυση στη γνώση σε όλα τα πεδία των θετικών και θε-
ωρητικών επιστηµών. Ιστορικά, άλλωστε, όλοι οι πολιτισµοί και
οι χώρες που άκµασαν δεν το έπραξαν µόνο οικονοµικά. Το έπρα-
ξαν και πνευµατικά και πολιτιστικά. Αν θέλουµε, συνεπώς, µια Ελ-
λάδα γενικώς ισχυρή στο µέλλον, θα πρέπει ο καθένας από εµάς
και όλοι µαζί συνολικά να αναλογιστούµε τι µπορούµε να κάνουµε
για να προάγουµε τη γνώση και την καινοτοµία.

Στο πλαίσιο αυτό η Ακαδηµία οφείλει να ανήκει στην πρωτο-
πορία αυτής της µεγάλης επιστηµονικής προσπάθειας, όχι µόνο
στα προηγούµενα εκατό χρόνια, όπως ήταν και το θεσµικό πλαί-
σιο λειτουργίας, το οποίο ερχόµαστε να αλλάξουµε σήµερα,
αλλά και στα επόµενα εκατό και στα αµέσως επόµενα, να εµπνεύ-
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σει, να συµβάλει καθοδηγητικά στον νέο αιώνα, που χαρακτηρί-
ζεται από την αδήριτη αναγκαιότητα για την κατάκτηση ολοένα
και µεγαλύτερης γνώσης σε όλους τους τοµείς και φυσικά µε τον
νέο νόµο, ο οποίος, για να ξεκινήσω να απαντώ σε κάποια από
τα σχόλια τα οποία ακούστηκαν νωρίτερα, συνιστά αποτέλεσµα
διαβούλευσης -επαναλαµβάνω- µε τα θεσµικά όργανα της Ακα-
δηµίας, µε διακεκριµένους ακαδηµαϊκούς. Η Ακαδηµία µπορεί να
απελευθερώσει αυτές τις δυνατότητες και να πετύχει στη δηµό-
σια σφαίρα το αποτέλεσµα που όλοι γνωρίζουµε ότι µπορεί. 

Και θέλω να υπογραµµίσω τη διάσταση της διαβούλευσης και
να ευχαριστήσω και τον πρώην και τον νυν Πρόεδρο της Ακαδη-
µίας Αθηνών, γιατί σε όλη αυτή την προσπάθεια, πραγµατικά, εί-
χαµε µια πάρα πολύ αποτελεσµατική ώσµωση, για να µπορέ-
σουµε να διαµορφώσουµε ένα κείµενο το οποίο έρχεται ως το
επόµενο βήµα ενός θεσµικού πλαισίου, το οποίο είχε αρκετές
αδυναµίες και αρκετά κενά. 

Θέλω απλώς να αναφέρω ένα, το οποίο είναι πάρα πολύ χα-
ρακτηριστικό. Το θεσµικό πλαίσιο, το οποίο αλλάζουµε σήµερα -
του ’26, αν θέλετε, τυπικά του ’29- προέβλεπε ότι πρέπει οι ακα-
δηµαϊκοί να µένουν στην Αθήνα, το οποίο, όπως αντιλαµβάνεστε,
είχε καταστρατηγηθεί εν τοις πράγµασι, διότι δεν µπορούν να µέ-
νουν όλοι οι ακαδηµαϊκοί στην Αθήνα. 

Χρειαζόταν, λοιπόν, µια σειρά από αλλαγές. Θέλω να αναφέρω
και άλλη µία πριν γυρίσω λίγο στην ιστορία της Ακαδηµίας Αθη-
νών. Και µόνο το γεγονός ότι προβλέπεται να έχουµε εβδοµήντα
πέντε ακαδηµαϊκούς, αλλά πρακτικά είχαµε πενήντα, γιατί το θε-
σµικό πλαίσιο το οποίο υπήρχε ήταν ασφυκτικό, τώρα έχουµε πε-
νήντα έναν ακαδηµαϊκούς, δείχνει από µόνο του πως έπρεπε
κάποια πράγµατα να αλλάξουν και να µεταβληθούν οι κανόνες
απαρτίας και οι κανόνες εκλογής που υπήρχαν. 

Και έτσι στην πραγµατικότητα, αν πρέπει να πούµε ποια ακρι-
βώς είναι η θεσµική αλλαγή που ερχόµαστε να κάνουµε εδώ,
είναι µια θεσµική αλλαγή η οποία αυξάνει τη διαφάνεια. Πολλές
ψηφοφορίες, οι οποίες ήταν µυστικές, πλέον γίνονται φανερές.
Νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε όλοι να συµφωνήσουµε. Σίγουρα
σε ό,τι αφορά τη νέα -και θα έλεγα τη µεγαλύτερη- θεσµική πρω-
τοβουλία, θεσµική καινοτοµία αυτού του νοµοσχεδίου, τη δυνα-
τότητα να απονείµει η ίδια η Ακαδηµία τον τίτλο του ακαδηµαϊκού
χωρίς προκήρυξη, ειδικά εκεί είναι απολύτως προφανές για ποιον
λόγο πρέπει να υπάρχει πλήρης διαφάνεια σε όλα τα επίπεδα στη
διαδικασία αυτής της επιλογής. 

Και για να απαντήσω και στον κ. Νατσιό, δεν υπάρχει αποτελε-
σµατικότερος τρόπος για να µπορέσει η Ακαδηµία να ενσωµατώ-
σει και να καταστήσει ακαδηµαϊκούς, τα επόµενα Νόµπελ τα
οποία ελπίζουµε να έχουµε σε αυτή τη χώρα, από ακριβώς αυτή
τη θεσµική διαδικασία, η οποία προβλέπεται σε αυτό το σχέδιο
νόµου. Και από κει και πέρα, φυσικά, είναι απολύτως δεδοµένο
ότι θα στηρίξουµε το έργο της Ακαδηµίας περαιτέρω. 

Τιµούµε την τεράστια ιστορία της, από τον Σίµωνα Σίνα, τον
Τσίλλερ, τον Χάνσεν, το πώς παραδόθηκε το κτήριο στον Χαρί-
λαο Τρικούπη, τον ρόλο και το ανάστηµα το οποίο η Ακαδηµία
ύψωσε επί γερµανικής κατοχής, επί δικτατορίας αποτέλεσε έναν
ηθικό φάρο. Αυτό το τιµούµε πολυεπίπεδα και θέλουµε να µπο-
ρέσουµε να θεµελιώσουµε ένα θεσµικό πλαίσιο, όπως αυτό το
οποίο παρουσιάζουµε σήµερα, το οποίο θα της επιτρέψει να επι-
τελέσει πιο αποτελεσµατικά και πιο παραγωγικά τη θεµελιώδη
αποστολή της. 

Και αυτό ερχόµαστε να το στηρίξουµε και ερχόµαστε να το
υποστηρίξουµε µαζί της και ακριβώς και γι’ αυτό διαβουλευτή-
καµε αυτό το σχέδιο νόµου εκτενώς. Μας εµπνέει τροµακτικά και
το κτήριο και το έργο της και η ιστορία της. Οι εικόνες από τον
Προµηθέα Δεσµώτη, οι οποίες βρίσκονται µέσα στο κτήριο, είναι
κάτι που κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας θα πρέπει να δει. 

Χαρακτηριστικά υπάρχει µια ιστορία στο site της Ακαδηµίας,
στην οποία σας παραπέµπω, που µου έκανε πολλή εντύπωση
όταν τη διάβασα, που την περιγράφει ο Βλαχογιάννης, ο τότε δι-
ευθυντής των Γενικών Αρχείων του Κράτους: «Όταν µπήκαµε µε
τον Παλαµά και τον Δροσίνη στο κτήριο έσταζε η οροφή…» και
λέει ότι «…το µόνο πράγµα το οποίο φώτιζε το κτήριο ήταν η ζω-
γραφική η οποία υπήρχε µέσα και πραγµατικά η φλόγα που
υπήρχε στην τοιχογραφία του Προµηθέα». 

Πρέπει, λοιπόν, να µπορούµε πολυεπίπεδα, σαν πολιτεία να
στηρίζουµε αυτό το έργο και στις υποδοµές και στους ανθρώ-
πους και στους θεσµούς. Και εµείς, αυτό το οποίο ερχόµαστε να
κάνουµε σήµερα πρακτικά είναι να υπογραµµίσουµε και να θεµε-
λιώσουµε ακριβώς αυτό. 

Επιτρέψτε µου να χαιρετίσω το γεγονός ότι σ’ αυτό το σχέδιο
νόµου φαίνεται να υπάρχει ένα πλαίσιο σύγκλισης και συµφωνίας
ανάµεσα σε πολλά πολιτικά κόµµατα στην κατ’ αρχήν υπερψή-
φιση του νόµου και ένα πνεύµα συναίνεσης. Νοµίζω ότι έτσι πρα-
κτικά όλοι µαζί τιµούµε αυτόν τον θεσµό και την ιστορία του και
αναγνωρίζουµε την τεράστια προοπτική που µπορεί να έχει.

Και να κλείσω αυτή τη σύντοµη εισήγηση, γιατί εκ των πραγµά-
των όλες οι πτυχές του σχεδίου νόµου έχουν παρουσιαστεί εκτε-
νώς από την κ. Μακρή στις επιτροπές, λέγοντας κάποια σχόλια
σε σχέση µε όσα ακούστηκαν πριν για τις τροπολογίες. 

Αφ’ ενός σε ό,τι αφορά τους διορισµούς φέτος έχουµε έναν
πάρα πολύ µεγάλο αριθµό µόνιµων διορισµών στην εκπαίδευση,
αυτό απετέλεσε ιστορικά αίτηµα από όλες τις πτέρυγες του Κοι-
νοβουλίου. Έχουµε κάτι στο οποίο, επίσης, νοµίζω ότι συµφω-
νούµε ότι πρέπει να το θεραπεύσουµε, πολύ µεγάλο αριθµό
αναπληρωτών εκπαιδευτικών. Εάν δει κανείς τα στατιστικά στοι-
χεία, δεν είναι ορθολογικό να λειτουργούµε µε µία συνθήκη πε-
ρίπου ένας στους τέσσερις εκπαιδευτικούς να είναι αναπληρω-
τής. Είναι πάρα πολύ µεγάλος, λοιπόν, αυτός ο αριθµός. Άρα
πρέπει αυτός ο αριθµός να µειωθεί υπέρ των µόνιµων διορισµών
στην εκπαίδευση. Σε αυτό συµφωνούµε όλοι. 

Για πολλά χρόνια, λόγω της οικονοµικής κρίσης και επί διακυ-
βέρνησης κοµµάτων της αντιπολίτευσης, υµών και ηµών, δεν
πραγµατοποιήθηκαν διορισµοί στην εκπαίδευση, γιατί υπήρχε µε-
γάλη δυσκολία στα χρόνια των µνηµονίων αυτό να πραγµατοποι-
ηθεί, επίσης θεµιτό. Την τελευταία τετραετία πραγµατοποιήθη-
καν πάνω από είκοσι οκτώ χιλιάδες µόνιµοι διορισµοί. Αυτή είναι
µια κατάκτηση.

Ερχόµαστε τώρα εµείς να αναγνωρίσουµε ότι πρέπει να υπάρ-
ξει µείωση του αριθµού των αναπληρωτών υπέρ των µόνιµων διο-
ρισµών και αυτό είναι και κάτι που αποτελεί αίτηµα και των ίδιων
των αναπληρωτών. Εάν διαβάσετε τα εκπαιδευτικά sites για το τι
λέγεται από ειδικούς της εκπαίδευσης, η προσδοκία για φέτος
ήταν ότι θα έχουµε πολύ µικρότερο αριθµό µόνιµων διορισµών,
τρεις µε τέσσερις χιλιάδες. Πραγµατοποιούµε έναν αριθµό της
τάξεως των δέκα χιλιάδων. Αυτό είναι σίγουρα κάτι µεγάλο. 

Λέω από Βήµατος ότι η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι αυτό
να είναι κάτι που θα επαναληφθεί και του χρόνου, να µπορέσουµε
δηλαδή να µειώσουµε -το έγραψε και ο Πρωθυπουργός στην
ανάρτηση που έκανε την περασµένη Κυριακή- τον αριθµό των
αναπληρωτών υπέρ των µόνιµων διορισµών και για να γίνει αυτό
χρειάστηκε να κάνουµε µια άσκηση. 

Ποια ήταν η άσκηση, που αποτελεί και αυτό αν θέλετε ένα κοµ-
µάτι της συζήτησης στο χώρο της εκπαιδευτικής πολιτικής; Η
άσκηση ήταν να µπορέσουµε πραγµατικά να διαγνώσουµε πόσες
από τις ανάγκες που έχουµε στα σχολεία µας σε σχέση µε τις ορ-
γανικές θέσεις πόσες είναι µόνιµες ανάγκες, τακτικής φύσεως
ανάγκες, οργανικές ανάγκες και πόσες είναι λειτουργικής φύ-
σεως ανάγκες, κάποιος ή κάποια δηλαδή που πρέπει να καλύπτει
περισσότερα του ενός σχολεία. 

Υπάρχει µια κριτική που ασκείται παγίως προς το Υπουργείο
Παιδείας. Αντιµετωπίζετε, λέει η κριτική, µόνιµες ανάγκες ως λει-
τουργικές ανάγκες σε πάρα πολλές περιπτώσεις. Η εντολή που
έδωσε η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, εµείς, στις
υπηρεσίες ποια ήταν; Διαγνώστε ποιες πραγµατικά από αυτές τις
ανάγκες είναι µόνιµες, πού δηλαδή έχουµε πληθώρα κάλυψης
κενών µε λειτουργικούς όρους, ενώ θα πρέπει τα χρήµατα, τα
οποία υπό κανονικές συνθήκες δαπανά το ελληνικό δηµόσιο από
αυτό που τυπικά λέµε Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ή ΕΠΑ
τώρα, τι επί της ουσίας είναι τακτικός προϋπολογισµός και πώς
θα πρέπει αυτό να επανεξεταστεί. 

Αυτό µάς οδήγησε στο να κάνουµε µία αποτύπωση αναγκών
των οργανικών θέσεων, οι υπηρεσίες του Υπουργείου δηλαδή, οι
οποίες να τονίσω σε πολύ µεγάλο βαθµό από την κριτική που
ακούστηκε από την Αντιπολίτευση είναι οι ίδιες, ήταν οι ίδιες όταν
κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ, ήταν οι ίδιες όταν κυβέρνησε το ΠΑΣΟΚ,
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είναι οι ίδιες όταν κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία, αλλάζουν χρόνο
µε τον χρόνο οι άνθρωποι, αλλά είναι του Υπουργείου Παιδείας,
το οποίο όλες και όλοι ξέρετε που περάσατε από εκεί. Άρα δεν
υπάρχει κάποια παράµετρος µη διαφάνειας. Άλλωστε, όπως γνω-
ρίζετε, στην Ελλάδα ζούµε, όλα τα πράγµατα είναι από την ίδια
τους τη φύση διαφανή σε πάρα πολλές περιπτώσεις.

Θα τόνιζα, λοιπόν, ότι έκαναν µία αποτύπωση αναγκών των ορ-
γανικών θέσεων, η οποία είναι πληρέστατη και αυτό µάς επέ-
τρεψε -και θέλω από Βήµατος να ευχαριστήσω τον κ. Λιβάνιο, την
κ. Χαραλαµπογιάννη, τον κ. Παπαθανάση, τον κ. Πετραλιά- να κά-
νουµε µία συνεργασία τα τρία Υπουργεία, για να µπορέσουµε
χρήµατα τα οποία υπό κανονικές συνθήκες δινόντουσαν µέχρι
σήµερα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για αναπλη-
ρωτές, να µοχλεύσουµε ένα µεγάλο κοµµάτι αυτού του ποσού,
για να πραγµατοποιήσουµε µόνιµους διορισµούς στην εκπαί-
δευση. Αυτή είναι η φιλοσοφία. 

Αυτό συνιστά, εάν θέλετε, και τη µετάφραση του πάγιου αιτή-
µατος να έχουµε ολοένα και περισσότερους µόνιµους και να µην
έχουµε τέτοιον µεγάλο αριθµό από αναπληρωτές. Κοιτάξτε οποι-
αδήποτε άλλη χώρα, ανεξάρτητα από το ποια είναι η παράταξη
που την κυβερνά, ποιο είναι το ποσοστό των αναπληρωτών; Εδώ,
λοιπόν, συµφωνούµε και είναι κριτική που µας κάνετε αυτή
ενίοτε. 

Πρέπει, λοιπόν, να γίνει αυτό το pivot, θα λέγαµε, της διάθεσης
των οικονοµικών κονδυλίων, αλλά και µε µία λογική αποτύπωσης
πραγµατικών αναγκών. 

Τώρα, έρχοµαι να απαντήσω λίγο στην κριτική του ΠΑΣΟΚ.
Όταν κυβερνήσατε κάποτε, επί προεδρίας της κ. Διαµαντοπού-
λου -συγγνώµη, επί υπουργίας της κ. Διαµαντοπούλου, δεν προ-
διαγράφω κάτι- τότε υπήρχε το σύνθηµα από µεριάς σας «Πρώτα
ο µαθητής». Συνεχίζετε να έχετε αυτό το σύνθηµα σε σχέση µε
την εκπαιδευτική σας πολιτική; 

Γιατί ήρθατε σήµερα, κύριε Παραστατίδη, και είπατε να δε-
σµευτεί το Υπουργείο Παιδείας ότι ο αριθµός των αναπληρωτών
θα είναι και του χρόνου ο ίδιος. Συνιστά αυτό τη θέση σας ως
κόµµα; Θέλετε να µένει ο ίδιος αριθµός των αναπληρωτών καθη-
γητών; Θέλετε να είναι ο ίδιος αριθµός στο άθροισµα; Γιατί εµείς
πρέπει να αντιµετωπίσουµε τον αριθµό των αναπληρωτών καθη-
γητών σε συνάρτηση µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες που είναι λει-
τουργικές, οι οποίες βρίσκονται στο πεδίο. Δηλαδή, πρέπει να
έρθουν οι υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και να πουν ότι
φέτος αποτυπώνονται αυτές οι λειτουργικές ανάγκες.

Να πω ένα παράδειγµα: παράλληλη στήριξη. Στην παράλληλη
στήριξη, έρχεται η απονοµή της παράλληλης στήριξης σε συνάρ-
τηση µε το αν τα ΚΕΔΑΣΥ έρχονται να πουν ότι ένα παιδί έχει ανά-
γκη από έναν εκπαιδευτικό ή µία εκπαιδευτικό δίπλα του. Το
ιδεατό είναι το παιδί αυτό στην πορεία να µη χρειάζεται παράλ-
ληλη στήριξη, να µπορεί, δηλαδή, µετά από κάποια φάση, στη Β’
ή στη Γ’ Δηµοτικού, να µπορεί µόνο του να βρίσκεται στην τάξη.
Άρα το ποιες είναι οι ανάγκες, παραδείγµατος χάριν, ως προς
την παράλληλη στήριξη πρέπει σε πολύ µεγάλο βαθµό να είναι
συνάρτηση του τι αποτυπώνεται από τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου µε έναν δυναµικό τρόπο. 

Γιατί να πρέπει να έρθει το Υπουργείο Παιδείας, υπό οποι-
αδήποτε κυβέρνηση, και να δεσµευτεί ως προς τον αριθµό;
Εµένα αυτό µού ακούγεται ελαφρώς σαν κλαδικός λαϊκισµός.
Είναι έτσι ή όχι; Γιατί εµείς ερχόµαστε να στηρίξουµε τους εκπαι-
δευτικούς. Έχουµε κάνει, µε αυτόν τον αριθµό, έναν από τους
µεγαλύτερους αριθµούς µόνιµων διορισµών στην εκπαίδευση.
Αλλά δεν θα αντιµετωπίσουµε ποτέ το Υπουργείο σαν µηχανισµό
διορισµών. 

Αυτό γίνεται γιατί βάζουµε πρώτα τις ανάγκες της κάθε οικο-
γένειας και του κάθε µαθητή, έχοντας αποτυπώσει το ποιες είναι
οι οργανικές θέσεις και ποιες είναι οι ανάγκες που αντιλαµβανό-
µαστε εµείς σε συνεργασία µε τις υπηρεσίες. Αυτό που οφεί-
λουµε, δηλαδή, να κάνουµε. Δεν έχει νόηµα να βγαίνουµε και να
φωνάζουµε κλαδικά αιτήµατα. Πρέπει αυτά να έρχονται και να
επικουρούν συγκεκριµένο πλαίσιο και επίπεδο και ποιότητα ανα-
γκών που αντιµετωπίζουµε στο πεδίο. 

Η Ελλάδα έχει δώδεκα χιλιάδες οκτακόσια δώδεκα σχολεία.
Αυτά είναι συνάρτηση του πληθυσµού της, είναι συνάρτηση της

δηµογραφικής της καµπύλης και είναι και συνάρτηση των ανα-
γκών που βλέπουµε στο πεδίο. Αυτά θα ορίσουν τις ανάγκες. Οτι-
δήποτε άλλο νοµίζω ότι είναι πολιτικάντικο και νοµίζω ότι θα είναι
λάθος να το αντιµετωπίζουµε ως τέτοιο. 

Και απαντώ και στο θέµα της τροπολογίας που καταθέσατε.
Εδώ πέρα δεν µπορεί, κατά τη γνώµη µου, να υπάρχουν δύο
µέτρα και δύο σταθµά. Έχω κάνει, όπως ξέρετε, δεκτή τροπολο-
γία του ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν µε ειλικρίνεια, λέγοντας ότι είναι
πολύ σωστή θέση σε κάτι, στην επαγγελµατική εκπαίδευση. Θα
ήταν άδικο, όταν κάνετε µία κριτική για τροπολογίες που κατα-
θέτουµε εµείς ότι είναι αιφνιδιαστικές, να ζητάτε σε θέµα της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης να υπάρξει µεταστροφή της πολιτικής
του Υπουργείου Παιδείας µε έναν εικοσιτετράωρο αιφνιδιασµό,
κύριε Μάντζο. Δεν µπορείτε να έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Γνωρίζετε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Φυσικά και γνωρίζουµε, αλλά αυτό απαι-
τεί και το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονοµικών
και το Υπουργείο Παιδείας να καθίσουν κάτω και να αποφασίσουν
κάτι. Αντιλαµβάνοµαι το πολιτικό παιχνίδι, αλλά το πολιτικό παι-
χνίδι πρέπει να το παίζετε µε τους ίδιους κανόνες.

Κι επειδή µου αναφέρατε, κύριε Παραστατίδη, τον Μάικ Λα-
µάρ, τον οποίον λάτρευα µικρός, θα κλείσω µε αυτό και θα πω
ότι ούτε ο Μάικ Λαµάρ θα µπορούσε να βρει τη θέση του ΠΑΣΟΚ
για τα µη κρατικά πανεπιστήµια. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κύριο Υπουργό. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Λινού Αθηνά από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, είναι

πραγµατικά τιµή για όλους µας να µιλάµε σήµερα για τον σηµα-
ντικότερο ίσως επιστηµονικό φορέα της χώρας, την Ακαδηµία
Αθηνών. Δυνητικά η Ακαδηµία αποτελεί φάρο και επιστηµονικό
και πολιτισµικό και κοινωνικό και ηθικό και νοµικό, θα έλεγα. Αυτό
δηλώνουν οι τρεις βασικές οµάδες ακαδηµαϊκών. Όµως, όταν
λέµε ότι προσπαθούµε να την ανανεώσουµε και να την ενισχύ-
σουµε, πρέπει να κοιτάξουµε και τι κάνουν οι άλλες ακαδηµίες,
σε τι διαφέρουν αυτές που ιστορικά θεωρούνται πιο προηγµένες
ή ανήκουν σε πιο προηγµένες χώρες. 

Για να το κάνω αυτό, κοίταξα µια δήλωση που έκανε ο Βίκτορ
Τζάου, που είναι ο Πρόεδρος επί χρόνια τώρα της Εθνικής Ακα-
δηµίας των ΗΠΑ για την υγεία. Αυτό που έκανε πρόσφατα είναι
ότι παρουσίασε ένα κείµενο που είπε πώς η Αµερικανική Ακαδη-
µία για την Υγεία ονειρεύεται τα επόµενα πενήντα χρόνια για την
υγεία του αµερικανικού λαού. Κάτι τέτοιο περιµένουµε και από
τη δική µας Ακαδηµία.

Θα ήθελα να εξετάσω τις διαφορές µας από άλλες ακαδηµίες
ως προς τον αριθµό των ακαδηµαϊκών, τα κριτήρια µε τα οποία
επιλέγονται, τις διοικητικές υπηρεσίες και πώς λειτουργούν και
πώς επιλέγονται, για να δούµε αν υπάρχουν επίπεδα εκσυγχρο-
νισµού για τη χώρα µας. Οι βασικές διοικητικές υπηρεσίες στις
οποίες ηγούνται οι ακαδηµαϊκοί είναι το Προεδρείο και η Σύγκλη-
τος. Το παρόν νοµοσχέδιο προτείνει αλλαγές ως προς αυτό,
αλλά ελάχιστες αλλαγές, παρ’ ότι, τουλάχιστον εγώ, αλλά και
άλλοι συνάδελφοι, το εντοπίσαµε, ως προς τον τρόπο που εκλέ-
γονται και ως προς τη διάρκεια της θητείας. 

Η διάρκεια της θητείας προέδρων άλλων ακαδηµιών είναι από
τρία µέχρι έξι χρόνια. Ο δικός µας κανονισµός λέει έναν χρόνο.
Δεν υπήρξε παρέµβαση σε αυτό. Υπήρξε απλώς µια µικρή πα-
ρέµβαση µε µείωση του χρόνου θητείας στη θητεία του Γενικού
Γραµµατέα της Ακαδηµίας. Νοµίζω ότι είναι πολύ ξεκάθαρο ότι
σε έναν χρόνο, µέχρι να εκλεγεί, να ορκιστεί και να λειτουργήσει
ένας ακαδηµαϊκός σε τόσο σοβαρά θέµατα δεν µπορεί να κάνει
πολλά πράγµατα. Θα κάνει ελάχιστα. 

Εποµένως εκεί θα χρειαζόµασταν και ίσως την τελευταία στι-
γµή, αλλά θα έπρεπε να υπάρξει µια αλλαγή. Όπως, επίσης, θα
έπρεπε να υπάρξει και αλλαγή στον αριθµό των ακαδηµαϊκών. Ο
Υπουργός θεώρησε ότι ίσως επαρκεί ο αριθµός των εβδοµήντα
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πέντε µελών που έχουµε -λόγω του τρόπου λειτουργίας- µειώσει
σε πενήντα, αλλά θα ήθελα να κάνω µια σύγκριση. 

Η Επιστηµονική Ακαδηµία της Γερµανίας πόσα µέλη; Έχει χίλια
πεντακόσια πενήντα τέσσερα. Η Ιαπωνία έχει παραπάνω από δύο
χιλιάδες, το Μεξικό δυόµισι χιλιάδες, η Αυστρία σχεδόν οκτακό-
σιους, η Γαλλία πεντακόσιους, η Αµερική διακόσιους. Πώς εµείς
τα καταφέρνουµε όλα και θα καταφέρουµε να φροντίσουµε το
µέλλον της χώρας µας µόνο µε εβδοµήντα πέντε από τους οποί-
ους υπηρετούν οι πενήντα, µεταξύ των οποίων θα υπάρχουν και
µερικοί, λόγω ηλικίας, που δεν καταφέρνουν να υπηρετήσουν; 

Εποµένως εκεί λυπόµαστε πάρα πολύ και χρειάζεται µια αλ-
λαγή. Ήδη το κόµµα µας το πρότεινε και το παρουσίασε ο εκ-
πρόσωπός µας το πρωί, αλλά νοµίζω χρειάζεται πολλή σκέψη. 

Το δεύτερο είναι να δούµε ανάµεσα σε αυτές τις χιλιάδες ακα-
δηµαϊκών ανά τον κόσµο πόσες είναι γυναίκες και πόσες είναι στη
χώρα µας οι γυναίκες. Στην Τσεχία, που δεν είναι και καµµιά πολύ
αποµακρυσµένη χώρα, το 24% είναι γυναίκες. Στην Αµερική, που
είναι οι πιο συντηρητικοί ίσως, το 13%. Στη Σουηδία το 17%. Στην
Ελλάδα τέσσερις ακαδηµαϊκοί, δύο που εκλέχτηκαν το 2010 και
το 2011 και άλλες δύο που εκλέχθηκαν µετά από περισσότερο
από δέκα χρόνια, το 2022 και το 2023.

Ξέρετε ποιοι είναι σε χειρότερη µοίρα ή σε σχετικά ίδια µοίρα
µε εµάς στον αριθµό γυναικών στην Ακαδηµία; Η Πολωνία -θα
µου πείτε, οκ, ευρωπαϊκή χώρα- και οι επόµενες είναι η Μογγολία
και η Τανζανία. Εκεί τοποθετούµαστε σε επίπεδο ακαδηµαϊκό. 

Η Ακαδηµία, θέλουµε-δεν θέλουµε, είναι ο ακρογωνιαίος λίθος
ανάπτυξης και πρωτοπορίας στη χώρα µας. Είναι το µέλλον της
χώρας µας, αν θέλουµε να είµαστε ξεκάθαροι. Υπάρχει χρόνος
για αλλαγές. Από τον Πρόεδρο της Ακαδηµίας, ο οποίος είναι
εξαίρετος, ακούσαµε ότι όλα αυτά θα γίνουν µετά την ψήφιση
του νόµου µε τροπολογίες. Τουλάχιστον ως πολιτεία ας έχουµε
ευήκοον ους, ας ακούσουµε καλά όταν θα µας ζητήσουν τροπο-
λογίες και ας χρησιµοποιήσουµε τους ακαδηµαϊκούς και την Ακα-
δηµία µας έτσι όπως οφείλουν να τη χρησιµοποιούν όλα τα
κράτη, δηλαδή να είναι σύµβουλοι της κυβέρνησης για την πρό-
οδο και την εξέλιξη, να είναι σύµβουλοι της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, να τους καλούµε πού και πού και εδώ να µας λένε πράγ-
µατα και ουσιαστικά να προετοιµάσουν την κοινωνία, όπως και οι
αµερικανικές αντίστοιχες υπηρεσίες, για τα επόµενα πενήντα
χρόνια. 

Πολλά από αυτά που είπα υπάρχουν δηµοσιευµένα. Θα τα κα-
ταθέσω στη Βουλή για κάποιον που έχει περισσότερο χρόνο να
δει τις λεπτοµέρειες. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Λινού. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο για µια παρέµβαση τριών λεπτών
στον κ. Ηλιόπουλο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήρθε
ο Υπουργός, τα είπε, έφυγε. Δεν δώσατε τις παρεµβάσεις των
Κοινοβουλευτικών, όπως έπρεπε, αµέσως µετά τον Υπουργό. Δεν
ξέρω, δεν είδατε; Θα τα πούµε τώρα για τη διαδικασία. Απ’ ό,τι
φαίνεται, δεν θα πάρουµε απάντηση. Γιατί αυτός είναι ο τρόπος
που καταλαβαίνουν οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρέ-
πει να λειτουργήσουν. 

Αναγκαστικά θα πω πράγµατα που είπα και πριν που θέλαµε
να ακούσουµε και από τον Υπουργό µια απάντηση, ο οποίος επέ-
λεξε να µην απαντήσει. Ξεκινάω µε την τροπολογία. Φέρνετε -και
ορθώς- σύσταση οργανικών θέσεων στην πρωτοβάθµια -ορθώς-
και την ίδια στιγµή καταργείτε χιλιάδες οργανικές θέσεις από τη
δευτεροβάθµια και µάλιστα έχετε και πίσω την αιτιολογική έκ-
θεση, που λέτε ότι µε τον τρόπο που το κάνετε κάνετε και εξοι-
κονόµηση 2 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Συγχαρητήρια, µπράβο! Από την εκπαίδευση αυτή τη στιγµή
έπρεπε να εξοικονοµήσετε 2 εκατοµµύρια ευρώ! Από αλλού

έπρεπε να εξοικονοµήσετε 2 εκατοµµύρια ευρώ! Από τις εκατο-
ντάδες χιλιάδες µετακλητούς που έχετε, από τις χιλιάδες απευ-
θείας αναθέσεις, από εκεί έπρεπε να εξοικονοµήσετε 2
εκατοµµύρια ευρώ και όχι από οργανικές θέσεις στη δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση. 

Το λέµε ξανά. Δεν γίνεται να φέρνετε τροπολογίες µε αυτή τη
µορφή. Φέρτε ξεχωριστά τις τροπολογίες. Είναι πολιτική σας επι-
λογή να καταργήσετε οργανικές θέσεις; Φέρτε το ξεχωριστά, για
να µπορούµε να ψηφίσουµε, να στηρίξουµε τη θέσπιση των θέ-
σεων στην πρωτοβάθµια. 

Δεύτερο ζήτηµα. Αναφέρθηκα και πριν στην αδιανόητη αδικία,
ότι οι εκπαιδευτικοί στην πρωτοβάθµια χάνουν το δικαίωµα διο-
ρισµού, επειδή το Υπουργείο πέρσι τον Σεπτέµβρη έβγαλε την
απόφαση προσλήψεων 4 Σεπτεµβρίου αντί για 1η Σεπτεµβρίου
και γι’ αυτές τις τρεις µέρες υπάρχουν εκπαιδευτικοί που χάνουν
το δικαίωµα του διορισµού. 

Διορθώστε αυτή την αδικία! Ούτε καν αυτό δεν µπορείτε να
κάνετε; Ούτε καν αυτό δεν µπορείτε να ακούσετε; Δηλαδή πόσο
δύσκολο είναι να µπείτε στοιχειωδώς σε έναν κοινοβουλευτικό
διάλογο; Σας λέµε ότι πετάτε ανθρώπους έξω για τρεις µέρες µε
δικιά σας υπευθυνότητα και τίποτα, σιωπή. Σιωπή από τον
Υπουργό, σιωπή από τα κυβερνητικά έδρανα. Δεν απαντάτε σε
µας. Απαντάτε στους ανθρώπους που πετάτε έξω από το σχο-
λείο. Μπορείτε να πείτε κάτι. Έτσι λίγο την τσίπα, την αξιοπρέ-
πεια, έχετε να πείτε κάτι γι’ αυτό;

Και µια τελευταία φράση. Ακούσαµε µε χαρά τον Υπουργό, που
φαντάζεται ότι οικοδοµούν µια ισχυρή Ελλάδα. Αυτά µάς είπε και
για το τι κάνετε για την εκπαίδευση. Η ισχυρή Ελλάδα που οικο-
δοµείτε -για να το ξέρετε, να έχουµε µια εικόνα πού βρισκόµα-
στε- αυτή τη στιγµή συναγωνίζεται τη Βουλγαρία στο εισόδηµα
και απ’ ό,τι φαίνεται γρήγορα θα τα καταφέρετε να χάσουµε και
από τη Βουλγαρία. Η ισχυρή Ελλάδα που οικοδοµείτε είναι µία
χώρα όπου το 2019-2023 ήµασταν πρωταθλητές στη µείωση του
εισοδήµατος από µισθό, µείον 8,3, άρα «πάει κουβά» και αυτό το
κυβερνητικό αφήγηµα ότι βελτιώνετε τους µισθούς. Η ισχυρή Ελ-
λάδα που οικοδοµείτε είναι µια χώρα η οποία έχει καταφέρει
ακόµα και το καλοκαίρι να το κάνει ένα βαθιά ταξικό ζήτηµα µε
έναν στους δύο να µην µπορεί να πάει διακοπές, µε τους τουρι-
στικούς προορισµούς να βουλιάζουν και να λεηλατούνται οι φυ-
σικοί πόροι και µε τους εργαζόµενους στην εστίαση και στον
τουρισµό να εργάζονται µε συνθήκες ζούγκλας. Αυτή είναι
ισχυρή Ελλάδα που οικοδοµείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ηλιόπουλο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Θρασκιά και εν συνέχεια είναι
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κων-
σταντίνος Χήτας. 

Παρακαλώ, κυρία Θρασκιά. 
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ακαδηµία Αθηνών οφείλει να

αποτελεί πνευµατικό φάρο όχι µόνο της Ελλάδας αλλά και της
διεθνούς κοινότητας. Πρέπει να έχει καθοριστικό ρόλο στη δια-
τήρηση και προβολή της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς,
της επιστήµης και της ιστορίας και να ακολουθεί τις σύγχρονες
εξελίξεις, συµβάλλοντας µε αυτό τον τρόπο στην αναζήτηση της
γνώσης για τις επόµενες γενιές. Ο εισηγητής µας, ο κ. Καλαµα-
τιανός, εµπλούτισε τη συζήτησή µας µε τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ
προς την παραπάνω κατεύθυνση.

Για µία ακόµη φορά, όµως, δυσχεραίνετε τη συναίνεση και τη
συνεργασία σε ένα νοµοσχέδιο, που εισηγηθήκαµε και ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία την ψήφισή του, γιατί πράγµατι η
Ακαδηµία Αθηνών χρειάζεται εκσυγχρονισµό, αλλά φέρνοντας
µία τροπολογία που αφορά σε πολύ σοβαρά ζητήµατα. Θα µας
πείτε: Μα έχετε αντίρρηση για τη σύσταση οργανικών θέσεων
στην εκπαίδευση; Διότι µετά τους διθυράµβους σας για δέκα χι-
λιάδες µόνιµους διορισµούς, µιλάτε τώρα για σύσταση τριών χι-
λιάδων διακοσίων εβδοµήντα οκτώ θέσεων στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση.

Είναι όµως όντως έτσι; Συστήνονται µε το άρθρο 1 της εν λόγω
τροπολογίας χίλιες επτακόσιες είκοσι τρεις οργανικές θέσεις εκ-
παιδευτικού προσωπικού πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, αλλά πα-
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ράλληλα καταργούνται ισάριθµες θέσεις από τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, γιατί όπως λέτε στην αιτιολογική έκθεση «για ορι-
σµένους κλάδους και ειδικότητες υφίστανται οργανικές θέσεις
άνω των αναγκών στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση».

Και ρωτάµε λοιπόν: Ποιες συγκεκριµένα είναι αυτές οι θέσεις
που καταργούνται; Ποιους κλάδους αφορούν; Κάνατε διαβού-
λευση; Με ποιους; Γιατί προφανώς κατανοούµε, και σας έχουµε
θέσει εµφατικά µε πολλαπλές παρεµβάσεις, µας την ανάγκη µό-
νιµων διορισµών σε κλάδους ειδικοτήτων, όπως των ξένων γλωσ-
σών, της πληροφορικής και φυσικά της καλλιτεχνικής εκπαίδευ-
σης, αλλά πραγµατικά δεν κατανοούµε ποιες είναι οι οργανικές
θέσεις άνω των αναγκών.

Με το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας αντίστοιχα συστήνο-
νται χίλιες πεντακόσιες πενήντα πέντε οργανικές θέσεις στην ει-
δική αγωγή, πάλι µε ταυτόχρονη κατάργηση ισάριθµων θέσεων
από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Και µάλιστα µετά από διά-
φορα πίσω - µπρος. Γιατί θυµίζω ότι για τις εν λόγω θέσεις είχε
ετοιµαστεί και σχετική ρύθµιση και στο νοµοσχέδιο για τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια και αφαιρέθηκε λίγο πριν τεθεί σε διαβού-
λευση. Κι αυτό αποδεικνυόταν από το ότι είχε παραµείνει εκ
παραδροµής στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης και η αιτιολό-
γηση της διάταξης.

Τότε το είχα θέσει και δεν µου είχατε δώσει, ούτε στις επιτρο-
πές, µια σαφή απάντηση για ποιο λόγο είχε συµβεί αυτό. Όµως
είχατε δεσµευτεί ότι θα φέρετε νοµοθετική ρύθµιση που θα
αφορά συνολικά στην ειδική αγωγή. Ακόµα περιµένουµε…

Φέρνετε, λοιπόν, τώρα τη σύσταση αυτών των θέσεων ειδικού
εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού
στις σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας, που βεβαίως και χρειάζονται.
Όµως γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει
η ειδική αγωγή είναι πολύ σοβαρά και υπάρχει εξαιρετική ανάγκη
να καλυφθούν οι πάγιες και διαρκείς ανάγκες των ειδικών σχο-
λείων και των ΚΕΔΑΣΥ συνολικά και όχι µε αποσπασµατικές ρυθ-
µίσεις.

Ποια είναι εποµένως η πραγµατική εικόνα; Δεν συστήνετε νέες
οργανικές θέσεις πλέον των υφιστάµενων, γιατί όσες συστήνετε
τόσες καταργείτε. Άρα τι κάνετε; Επανακατανέµετε τις θέσεις,
ανακατεύετε δηλαδή την τράπουλα, προκειµένου να «µπαλώσει»
τα τεράστια κενά.

Και φυσικά αυτό επιβεβαιώνεται και από την έκθεση του Γενι-
κού Λογιστηρίου του Κράτους, όπου γράφεται αυτολεξεί: «Από
τις προτεινόµενες διατάξεις επέρχεται επί του κρατικού προϋπο-
λογισµού εξοικονόµηση δαπάνης από τη µείωση του µισθολογι-
κού κόστους λόγω της µετατροπής πεντακοσίων ενενήντα έξι
θέσεων ΠΕ κατηγορίας διαφόρων κλάδων εκπαιδευτικού προσω-
πικού δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε θέσεις ΔΕ κατηγορίας ει-
δικού βοηθητικού προσωπικού των σχολικών µονάδων ειδικής
αγωγής και εκπαίδευσης και η εν λόγω εξοικονόµηση δαπάνης
ανέρχεται συνολικά στα 2 εκατοµµύρια ευρώ περίπου κατ’ έτος».
Δηλαδή όχι απλά δεν δηµιουργείτε νέες θέσεις, όχι απλά δεν δί-
νετε χρήµατα επιπλέον για τη δηµόσια παιδεία, αλλά τα περικό-
πτετε κιόλας.

Ενώ εµείς µιλάµε για την ανάγκη µιας γενναίας αύξησης της
χρηµατοδότησης της παιδείας ενάντια στην υποχρηµατοδότησή
της, καθώς οι δηµόσιες δαπάνες ανέρχονται στο 2,8 του ΑΕΠ, τη
στιγµή που ο µέσος ευρωπαϊκός όρος κυµαίνεται πάνω στο από
το 5,5%,εσείς πάτε να γλιτώσετε και 2 εκατοµµύρια ευρώ, στε-
ρώντας τα από την εκπαίδευση από την παιδεία.

Πάµε και στο άρθρο 3 της τροπολογίας, το οποίο έρχεται να
επικυρώσει κι αυτό µε τη σειρά του την υποβάθµιση της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Σε συνέχεια, λοιπόν, του σχετικού νόµου που ψηφίσατε, που
αποµακρύνει την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση από
τις µορφωτικές ανάγκες των µαθητών και της κοινωνίας, συντε-
λώντας στην εµπορευµατοποίησή της και την ειδικότερη ρύθµιση
για τα αναβαπτισµένα πια ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ, προχωρείτε σε επιπλέον
υποβάθµιση.

Αφού, λοιπόν, εξασφαλίσατε ότι τα ΣΑΕΚ θα παρέχουν απολυ-
τήριο τίτλο που είναι προσόν διορισµού στην εκπαιδευτική κατη-
γορία ΔΕ, δηλαδή µε απλά λόγια οι απόφοιτοί τους θα αντιµετω-

πίζονται ως απόφοιτοι λυκείου για τον διορισµό τους στο δηµό-
σιο, ανεξάρτητα από τα δυόµισι και τρία χρόνια που κάνουν
σπουδές και πρακτική άσκηση, έρχεστε τώρα να περιορίσετε και
τα κριτήρια που απαιτούνται για την επιλογή διευθυντών των δη-
µοσίων ΣΑΕΚ.

Πλέον παρέχετε τη δυνατότητα υποβολής υποψηφιότητας για
τη θέση του διευθυντή των ΣΑΕΚ, όχι µόνο σε όσους έχουν πτυ-
χίο ανώτατης εκπαίδευσης, αλλά και σε όσους έχουν δίπλωµα
τµήµατος ή σχολής πανεπιστηµιακού τοµέα της ανώτατης εκπαί-
δευσης, της ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο
αντίστοιχης ειδικότητας σχολών.

Λέτε πως µε τον τρόπο αυτό διευρύνεται η δεξαµενή των υπο-
ψηφίων για κάλυψη θέσης προς τον σκοπό της διασφάλισης των
βέλτιστων δυνατών επιλογών.

Στέρεψε ποτέ αυτή η δεξαµενή; Δεν αλλάξατε τη θέση ούτε
των ΙΕΚ, παρά τη γραµµατική αναδιατύπωση της µετονοµασίας
τους. Δεν κάνατε τίποτα για την αξία των πτυχίων. Δεν κάνατε τί-
ποτε για την αποδεδειγµένη έλλειψη χρηµατοδότησής τους και
τις άθλιες συνθήκες στις περισσότερες περιπτώσεις των κτηρια-
κών υποδοµών. Αλλά, θέλετε να φέρετε µη εκπαιδευτικούς στη
διεύθυνση των σχολών, κι άρα µάνατζερς στις θέσεις των διευ-
θυντών µε το οποίο διαφωνούµε κάθετα. 

Δυστυχώς όλα αυτά επιβεβαιώνουν µέρα µε τη µέρα όλο και
περισσότερο την αντίληψη που έχετε για την παιδεία. Που υπο-
νοµεύετε µε κάθε ευκαιρία τον δηµόσιο χαρακτήρα της σε όλες
τις εκπαιδευτικές βαθµίδες, που αφήνετε την ειδική αγωγή στην
τύχη της, που αντί να στοχεύετε σε ένα δηµόσιο και ποιοτικό για
όλους σχολείο, καταργείτε σχολεία και συγχωνεύετε τάξεις, που
υποβαθµίζετε την επαγγελµατική εκπαίδευση που κατάρτιση και
πλήττετε τα δηµόσια πανεπιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα,
ανοίγοντας τον δρόµο για την ανωτατοποίηση των κολλεγίων, νο-
µιµοποιώντας τις τριετείς σπουδές, αλλά και την εισαγωγή στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια χωρίς πανελλαδικές, εντείνοντας ακόµα
περισσότερο τις ανισότητες. Κυρίως, είναι όλα αυτά που δεν κά-
νατε ως Κυβέρνηση για την ενίσχυση της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Θρασκιά.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι ότι δεν έχω να πω πολλά για το νοµοσχέδιο,

γιατί τα έχει πει η Σοφία Ασηµακοπούλου όλα νωρίς το πρωί σή-
µερα. Έχει τοποθετηθεί η εισηγήτριά µας και στις επιτροπές και
σήµερα. Κι έτσι, σε λίγο θα µάθετε και την ετυµηγορία µας, δη-
λαδή τι θα ψηφίσουµε στο νοµοσχέδιο αυτό.

Απλά, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω χρήση του
δικαιώµατος που µου δίνει ο Κανονισµός ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και να κάνω µια αναφορά σε κάποια θέµατα απευ-
θυνόµενος στην Κυβέρνηση, στους Υπουργούς και τους Υφυ-
πουργούς που είναι αυτή τη στιγµή εδώ, και φυσικά στους
κυβερνητικούς Βουλευτές και την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας για µια σειρά πραγµάτων που στα δικά
µας τα µάτια και τα αυτιά ηχούν παράλογα έως και τρελά.

Ήδη τις τελευταίες µέρες έχει αρχίσει µία συζήτηση, και σε
ανεπίσηµο αλλά και σε προσωπικό επίπεδο, δηλαδή προσπάθειες
ενηµέρωσης της Κυβέρνησης προς τα κόµµατα για µία αλλαγή
που σκέφτεστε ως Κυβέρνηση στον εκλογικό νόµο. Συζητάτε στο
Μαξίµου κάποιες αλλαγές που θέλετε να κάνετε στον εκλογικό
νόµο.

Έγινε µία άτυπη ενηµέρωση και σε εµάς, στο κόµµα µας, για
κάποιες δικές σας πρώτες σκέψεις, για το τι θέλετε να κάνετε.
Θέλετε να πάτε δηλαδή το όριο εισόδου στη Βουλή στο 5%. Θέ-
λετε µε το 34% ή το 35% το πρώτο κόµµα να µπορεί να σχηµατίζει
Κυβέρνηση, δηλαδή µε λίγα λόγια να ρίξετε ακόµη πιο χαµηλά
το όριο για να µπορέσετε να πετύχετε τον στόχο σας, ο οποίος
στόχος είναι ένας και µοναδικός, να µη χάσετε τα ηνία της
χώρας. Δηλαδή, όσο και να πέφτετε ή να ροκανίζεστε κ.λπ., εσείς
θέλετε µε κάθε τρόπο να µείνετε στην Κυβέρνηση. Δηλαδή, κά-
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νετε κάποιες αλχηµείες.
Εµείς αυτά θα τα καταψηφίσουµε. Θεωρούµε ότι έχουν δι-

καίωµα να συµµετέχουν όλοι στις εκλογές, όσοι τηρούν τις προ-
ϋποθέσεις. Πιστεύουµε στη δηµοκρατία. Πιστεύουµε στην
επιλογή των Ελλήνων πολιτών. Και από κει και πέρα, τα υπόλοιπα
είναι αλχηµείες και θα καταψηφιστούν στην ώρα τους.

Την ίδια ώρα εµείς όµως, µε αφορµή και την έναρξη της συζή-
τησης που κάνατε εσείς ως Κυβέρνηση για τις αλλαγές στον
εκλογικό νόµο που σκέφτεστε, θα καταθέσουµε µια πρόταση
νόµου, η οποία νοµίζω ότι θα βρει σύµφωνη όλη την ελληνική κοι-
νωνία και ελπίζουµε να βρει και σύµφωνους όλους εσάς, όλα τα
υπόλοιπα κόµµατα δηλαδή. Και την Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Μια πρόταση νόµου που θα καταθέσουµε θα είναι για τον απο-
κλεισµό κόµµατος από βουλευτικές εκλογές και τις εκλογές του
ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Με λίγα λόγια –για να µην µπω σε νο-
µικούς όρους και έννοιες-, όποιος χρωστά να µην µπορεί να κα-
τέβει στις εκλογές.

Τι εννοούµε; Αυτό θα αφορά σε κόµµατα τα οποία είναι κοινο-
βουλευτικά, δηλαδή κόµµατα τα οποία εισπράττουν την κρατική
επιχορήγηση. Αν, λοιπόν, ένα κόµµα της Βουλής το οποίο ει-
σπράττει κρατική επιχορήγηση έχει χρέος µεγαλύτερο από την
κρατική επιχορήγηση και δεν µπορεί η κρατική επιχορήγηση να
καλύψει το χρέος του, να µην έχει δικαίωµα να κατέβει στις εκλο-
γές. Γιατί δεν µπορείτε εσείς να κάνετε προτάσεις τέτοιες να κα-
τέβει το όριο στο 34% ή το 35% για να µπορείτε να κάνετε την
κυβέρνηση εσείς και να µη χάσετε την εξουσία από τα χέρια σας,
την ίδια ώρα, για παράδειγµα, που χρωστάτε 500 εκατοµµύρια.
Και άλλα 500 χρωστάει το ΠΑΣΟΚ.

Εσχάτως και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όχι τέτοιο ποσό. Κλείνουν οι εφηµερί-
δες σας, δεν µπορείτε να πληρώσετε το προσωπικό -µιλάµε για
τις κοµµατικές εφηµερίδες-, δεν βγαίνετε. Έχετε κάποια οικονο-
µικά προβλήµατα. Δεν σας συγκρίνω µε αυτούς που χρωστάνε
500. Έχετε, όµως, κι εσείς κάποια οικονοµικά προβλήµατα. Λέτε
ότι δεν σας φτάνει πλέον, γιατί έχετε πιο µικρή κρατική επιχορή-
γηση, ότι τα λεφτά είναι λιγότερα, ότι «δεν µπορούµε να ανταπο-
κριθούµε» κ.λπ..

Το ερώτηµα που τίθεται είναι το έξης. Πώς µπορεί να εµπιστευ-
θεί ο κόσµος ένα κόµµα ή κόµµατα, τα οποία δεν µπορούν να δια-
χειριστούν τα δικά τους για να διαχειριστούν τα οικονοµικά της
χώρας µας; Ιδού το ερώτηµα.

Άρα, εµείς η πρόταση που θα καταθέσουµε θα είναι αυτή, να
µην µπορούν να κατέβουν στις εκλογές. Γιατί στις δικές σας αλ-
χηµείες εµείς απαντάµε µε προτάσεις νόµου σοβαρές όσον
αφορά τον εκλογικό νόµο που θέλετε να φέρετε σιγά - σιγά και
να τον αλλάξετε. Να µην µπορεί να κατέβει ένα κόµµα το οποίο
χρωστάει, ρε αδερφέ, 500 εκατοµµύρια ευρώ.

Αυτό γιατί υπάρχει και αθέµιτος ανταγωνισµός. Εµείς πώς δεν
χρωστάµε δεκάρα τσακιστή; Άρα, κάναµε συνετή διαχείριση. Θα
µπορούσαµε κι εµείς προεκλογικά να τα δώσουµε όλα σε διαφή-
µιση στο διαδίκτυο, στο Facebook, στο Instagram, στα κανάλια,
να πληρώσουµε 500 χιλιάρικα και να χρωστάµε κι εµείς. Εµείς,
όµως, πληρώσαµε τόσα όσα, για να µη χρωστάµε, για να είµαστε
εντάξει στις υποχρεώσεις µας ως κόµµα, ως οργανισµός, ως πα-
ράταξη. Ενώ εσείς και από αυτούς που ξοδεύουν τα περισσότερα
είστε και χρωστάτε τα περισσότερα και αθέµιτο ανταγωνισµό
έχουµε. Δεν κατάλαβα γιατί να χαλάτε πολλά εσείς και εµείς λίγα.
Γιατί να µην είµαστε και εµείς όλη µέρα στα κανάλια να παίζουµε;
Δεν είναι άδικο αυτό; Δεν είναι αθέµιτο; Θα τα συζητήσουµε.

Να δείτε τις ανωµαλίες που προκαλούνται από τους εκλογι-
κούς νόµους και να δείτε την οµερτά.

Το συνδυάζω µε τον εκλογικό νόµο που υπάρχει σε µια άλλη
χώρα τώρα. Πάµε στη Γαλλία. Δεν θα µείνω στην εικόνα όπου πα-
νηγύριζαν στην πλατεία, που µας θύµισε εποχές Τσίπρα, που πα-
νηγύριζαν στις πλατείες και δεν ήξεραν γιατί πανηγυρίζουν. Δεν
θα µείνω στο ότι δεν είδα ούτε µια γαλλική σηµαία εκείνη τη µέρα
που πανηγύριζαν. Είδα όλες τις υπόλοιπες σηµαίες, ΛΟΑΤΚΙ, Πα-
λαιστίνης, χίλιες δύο. Τη γαλλική δεν είδα. Αυτά είναι δικά τους
θέµατα. Η Γαλλία µπαίνει σε µια περιδίνηση. Ας τα λύσουν µόνοι
τους.

Θα µπω σε ένα άλλο θέµα, όµως, που µου έκανε εντύπωση.

Βλέπαµε όλο το βράδυ δελτία ειδήσεων στην Ελλάδα και έλεγε
«ο Μελανσόν, ο Μακρόν, η Λεπέν». Και λέµε, ρε παιδιά, τι έγινε,
τι ανατροπή είναι αυτή; Ούτε ένας δεν είπε την αλήθεια. Ποια
είναι η αλήθεια; Μόνο αυτή είναι η αλήθεια, που την έγραψε η
«ΕΣΤΙΑ». Δεν υπάρχει άλλη αλήθεια. Η αλήθεια είναι αυτή, ότι η
Λεπέν έλαβε δέκα εκατοµµύρια ψήφους –πρώτο κόµµα-, αύξησε
το ποσοστό της από τον πρώτο γύρο από το 33% στο 37,1%.

Αυτή είναι η αλήθεια. Δεύτερο κόµµα o Mελανσόν, ο οποίος
πήρε επτά εκατοµµύρια ψήφους. Δείτε τώρα, η Λεπέν, που πα-
νηγυρίζουν οι άλλοι, πήρε δέκα εκατοµµύρια ψήφους µε 37,1%.
Ο δεύτερος, ο Μελανσόν πήρε επτά εκατοµµύρια ψήφους και ο
Μακρόν πήρε έξι κόµµα τρία εκατοµµύρια ψήφους µε 24,7%. Η
Λεπέν 37,1%, ο Μελανσόν 26,3%, Μακρόν 24,7%.

Ναι, αλλά επειδή υπάρχουν οι µονοεδρικές, επειδή συνασπί-
στηκαν, ξέρετε πώς είναι, επειδή παραιτήθηκαν οι υπόλοιποι,
πήραν τις έδρες αυτοί. Κι έτσι έµεινε έξω η Λεπέν. Όµως, ο Γάλ-
λος πολίτης ψήφισε έτσι. Κανένα κανάλι δεν είπε πόσες ψήφους
έλαβαν. Απλά λένε τι έδρες πήρε ο καθένας. Κι, όµως, ο Γάλλος
ψήφισε έτσι. Δέκα εκατοµµύρια Γάλλοι ψήφισαν την Λεπέν, επτά
εκατοµµύρια ψήφισαν τον Μελανσόν και έξι κόµµα τρία εκατοµ-
µύρια ψήφισαν τον Μακρόν. Αυτή είναι η αλήθεια για τη λαίλαπα
της ακροδεξιάς που έρχεται. Θα τα πω.

Άλλο τρελό. Όλα τα τρελά σήµερα. Δηλαδή αυτή τη στιγµή
έχουµε σαράντα βαθµούς έξω, µε ανέµους ισχυρούς. Φοβόµαστε
για τις φωτιές και τα λοιπά. Τρέλα. Μιλάµε για ένα κράτος τρέλα.
Πραγµατικά, δείτε τώρα εδώ τι γίνεται. Ελεύθερος µε περιοριστι-
κούς όρους εικοσιοκτάχρονος Πακιστανός παράνοµα εισελθών
στην Ελλάδα µε πλαστά χαρτιά, ελεύθερος για απόπειρα εµπρη-
σµού. Να τρελαίνεσαι. Ακούστε τι έχει γίνει τώρα εδώ. Ακούτε
εδώ, κυρία Μακρή; Κυρία Μακρή, µπήκε ένας Πακιστανός παρά-
νοµα. Φωνάζω γιατί το νιώθω, το ζω. Δεν ακούτε γιατί µιλάτε.
Ελεύθερος µε περιοριστικούς όρους αφέθηκε ο Πακιστανός πα-
ράνοµα εισελθών στη χώρα µας. Μπήκε ένας Πακιστανός µου-
σουλµάνος -θα έλεγα χριστιανός, δεν είναι χριστιανός- στη χώρα
µας παράνοµα. Όλα παράνοµα, τα χαρτιά όλα. Συνελήφθη για
εµπρησµό, κατηγορείται για εµπρησµό. Αφέθηκε ελεύθερος.
Προσέξτε τώρα, εδώ. Μιλάµε για δικαστική απόφαση. Και του
επιβλήθηκαν περιοριστικοί όροι και απαγόρευση από τη χώρα.
Δηλαδή, αυτός που µπήκε παράνοµα στη χώρα, στην Ελλάδα,
του απαγορεύουµε την έξοδο από την Ελλάδα. Είναι να γελάει
κανείς. Αντί να τον στείλουµε στο σπίτι του, τον παράνοµο κατευ-
θείαν, εµείς του επιβάλαµε απαγόρευση εξόδου από τη χώρα.
Θεέ µου τι ζούµε! Καταλαβαίνετε τι ζούµε;

Ο άνθρωπος αυτός έβαλε φωτιά, κατηγορείται ότι είναι εµπρη-
στής. Μπήκε -δείτε εδώ- µε παράνοµα χαρτιά. Είναι πλαστό -από
το 2023 από το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, όπως
προέκυψε- το δελτίο ασύλου που είχε και του έβαλαν περιοριστι-
κούς όρους αποχώρησης από τη χώρα. Εντάξει, ζούµε στη χώρα
της παράνοιας. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, γελάω, αλλά είναι για
κλάµατα. Αντί να τον διώξουµε δηλαδή από τη χώρα, του λέµε
όχι δεν θα πας πουθενά, έχεις απαγόρευση εξόδου από τη χώρα.
Μνήσθητί µου, Κύριε, και θαυµαστά τα έργα σου.

Άλλο τρελό και παράλογο, κυρία Υπουργέ. Εσείς είστε σήµερα
εδώ, εσείς θα τα ακούσετε. Είναι δυνατόν -και το λέω και στον
Πρόεδρο της Βουλής και σε όλα τα όργανα τα κοινοβουλευτικά
στη λειτουργία της Βουλής- να ετοιµάζει η Βουλή επιτροπή και
επίσκεψη φιλίας στο Αζερµπαϊτζάν, την ώρα που εσχάτως το
Αζερµπαϊτζάν συνεργάζεται µε την Τουρκία για να αναγνωριστεί
το ψευδοκράτος στην Κύπρο; Και εµείς ετοιµάζουµε οµάδα φι-
λίας να πάµε µε το Αζερµπαϊτζάν να τους δούµε, να τους πούµε:
«Τι κάνετε ρε παιδιά καλά είστε; Κάναµε ένα ταξιδάκι, τι ωραία
περάσαµε, γυρνάµε πίσω.». Γίνονται αυτά τα πράγµατα; Αντί να
έχετε καλέσει τον πρέσβη, αντί η Ελλάδα να εκδώσει διάβηµα
διαµαρτυρίας, αντί να έχουµε, ήδη, επιβάλει εµπάργκο και να ζη-
τάµε κυρώσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση για αυτή την αισχρή,
για την παράνοµη αυτή ενέργεια του Αζερµπαϊτζάν που συνερ-
γάζεται µε την Τουρκία και είναι έτοιµο να αναγνωρίσει το ψευ-
δοκράτος στην Κύπρο µας, εµείς τους δίνουµε συγχαρητήρια και
τους νοµιµοποιούµε µε αυτές τις πολύ ωραίες επισκέψεις. Δεν
είναι και αυτό παράλογο και τρελό; Δηλαδή όλα τα τρελά εδώ.

Άλλο τρελό, κυρία Μακρή µου. Είδατε πόσα έχω αριθµήσει
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µέχρι στιγµής; Εδώ απαγορεύσαµε την έξοδο από τη χώρα σε
παράνοµο, δηλαδή απίστευτα πράγµατα. Πήγε στην Αµερική ο
Πρωθυπουργός. Μάλιστα. Για το ΝΑΤΟ. Θα πάει εκεί λέει να τρύ-
ξει τα δόντια στους Σκοπιανούς -τους βορειοµακεδόνες λέτε
εσείς. Από την Αµερική –λοιπόν- λέει ο κ. Μητσοτάκης ότι οι Σκο-
πιανοί παραβιάζουν τη Συµφωνία των Πρεσπών και ότι ο ίδιος,
λέει, έχει σοβαρές ανησυχίες για την ευρωπαϊκή τους προοπτική.
Τι να τις κάνουµε, κύριε Πρωθυπουργέ τις σοβαρές ανησυχίες;

Τι µας νοιάζει εµάς η ευρωπαϊκή προοπτική των Σκοπιανών;
Όταν αυτούς τους ίδιους δεν τους νοιάζει η ευρωπαϊκή τους προ-
οπτική. Η Πρόεδρός τους και ο Πρωθυπουργός των Σκοπίων ανα-
φέρονται στη «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Μιλάνε για «Μακε-
δόνες του Αιγαίου» κι εµείς λέµε ότι ανησυχούµε; Όλοι οι επίση-
µοι κρατικοί οργανισµοί των Σκοπίων µιλούν για µια «Δηµοκρατία
της Μακεδονίας», παραβιάζοντας στην πράξη τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Εµείς τι κάνουµε; Έφθασε στο έσχατο σηµείο ο κ. Μη-
τσοτάκης να εκλιπαρεί και να ζητά µετ’ επιτάσεως στους Σκοπια-
νούς να εφαρµόσουν την προδοτική επαίσχυντη Συµφωνία των
Πρεσπών. Εκεί «σας παρακαλούµε εφαρµόστε τη συµφωνία».
Ποια συµφωνία; Αυτή τη συµφωνία, που πριν από λίγο καιρό δεν
τη θέλατε ούτε εσείς. Είναι κατάντια. Αντί να ζητήσουµε να φύ-
γουν από το ΝΑΤΟ, εµείς ανησυχούµε και τους εκλιπαρούσε να
εφαρµόσουν τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει και αύριο Ολοµέλεια κι επειδή σέ-
βοµαι τη διαδικασία, θα τηρήσω ακριβώς το χρόνο, σεβόµενος
και το Κοινοβούλιο. Δεν θα προχωρήσω σε άλλα θέµατα εξίσου
παράλογα που αφορούν στην οικονοµία, αλλά θα ανανεώσουµε
το ραντεβού µας για αύριο, όπου έχουµε και αύριο νοµοσχέδιο
για να συνεχίσουµε το ρεσιτάλ του παραλογισµού της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χήτα. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μιχαήλ Χουρδάκη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκινήσω από το βασικό και το προφανές, γιατί συζη-

τάµε σήµερα για το νοµοσχέδιο το οποίο αφορά την Ακαδηµία
Αθηνών.

Χαίροµαι πάρα πολύ που ένα σηµαντικό µέρος, όσων περιλαµ-
βάνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι τέτοιας φύσης που µε βρί-
σκει σύµφωνο. Χαίροµαι, επίσης, και για το ότι αυτό που αναφέ-
ρεται στο άρθρο 5, ότι η Ακαδηµία Αθηνών αποτελεί Εθνική Ακα-
δηµία. Ταυτόχρονα, όµως, προβληµατίζοµαι πόσα µέλη της Ακα-
δηµίας Αθηνών και συντόµως της Εθνικής Ακαδηµίας κατοι-
κοεδρεύουν εκτός Αθηνών. Και αυτό είναι κάτι το οποίο θα πρέπει
να το λάβουµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν αν τυχόν τεθεί θέµα αύξη-
σης του αριθµού των θέσεων. Όπως πρέπει να ληφθεί πολύ σο-
βαρά υπ’ όψιν και αυτό που είπε η κ. Λινού για την ποσόστωση
ανδρών - γυναικών στις τάξεις της Ακαδηµίας.

Από την άλλη τα νούµερα που ανέφερε η κ. Λινού για το τι
ισχύει σε άλλες χώρες, σαφώς τα εβδοµήντα πέντε άτοµα για την
Ακαδηµία Αθηνών, την Εθνική Ακαδηµία είναι ένας αριθµός µάλ-
λον χαµηλός, εν τούτοις τα χίλια πεντακόσια της Γερµανίας ή τα
οκτακόσια της Αυστρίας θα έλεγε κανείς ότι είναι εκτός πραγµα-
τικότητας, ακόµα και αν το δούµε µε πληθυσµιακή αντιστοίχιση,
διότι δεν έχουµε σε καµµία περίπτωση -και το λέω και µε την ακα-
δηµαϊκή µου ιδιότητα, δεν θίγω δηλαδή κάποιον- αριθµητικά και
ποσοτικά βραβεία Νόµπελ ή την αντίστοιχη παγκόσµια ακαδη-
µαϊκή αναγνώριση µε αυτές τις χώρες που αναφέρθηκαν, την Ια-
πωνία κι ούτω καθ’ εξής.

Σε ό,τι αφορά το σκέλος του πώς, όµως, θα µπορέσουµε κά-
ποια στιγµή εκτός από Νόµπελ Λογοτεχνίας να έχουµε και Νό-
µπελ Φυσικής, Ιατρικής, Φυσιολογίας, δηλαδή και των υπολοί-
πων, αυτό χρειάζεται αύξηση της χρηµατοδότησης για την
έρευνα.

Και σε άλλες περιστάσεις είχα τη δυνατότητα να πω ότι µε τα
νούµερα ως ποσοστό του ΑΕΠ που επενδύουµε σε αυτόν τον
τοµέα δεν µπορούµε να περιµένουµε κάτι καλύτερο από αυτό
που ήδη υπάρχει. Και µάλιστα τα νούµερα σε ό,τι αφορά τους
δείκτες στην Ελλάδα και την κατάταξη των πανεπιστηµίων είναι

δυσανάλογα καλά σε σχέση µε την υποχρηµατοδότηση. 
Είχα την τύχη εχθές να συναντηθώ µε τη διοίκηση του Εθνικού

Κέντρου Έρευνας και Τεχνολογικής Ανάπτυξης, του ΕΚΕΤΑ, στη
Θεσσαλονίκη. Και µου µετέφεραν ότι οι εκατόν δεκαεννιά ερευ-
νητές που µισθοδοτούνται από το ελληνικό κράτος καταφέρνουν
και φέρνουν περίπου 60.000.000 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως, για
το τελευταίο έτος, µέσω ερευνητικών προγραµµάτων. Και έχουν
ζητήσει εδώ και δέκα περίπου χρόνια να αυξηθούν κατά τι οι θέ-
σεις. Υπήρχε µια αρχική θετική διάθεση για να αυξηθούν κατά
εξήντα, αλλά µετά οι εξήντα έγιναν σαράντα και οι σαράντα έγι-
ναν είκοσι. Τελικώς, ακόµα είναι εκατόν δεκαεννιά και φθίνουν.

Μάλιστα -και ακούστε το παράδοξο- ο Πρόεδρος του ΕΚΕΤΑ
είναι διατεθειµένος να πληρώσει για αυτές τις θέσεις, αλλά δεν
υπάρχει το νοµικό πλαίσιο στα χρήµατα του ΕΚΕΤΑ, ώστε να µπο-
ρέσουν να κατευθυνθούν, όχι µε µπλοκάκι, αλλά µε κανονική
πρόσληψη σε καινούργιους ερευνητές. Μπορείτε να σκεφτείτε
δηλαδή µε την πρόσληψη -δεν λέω να πάρουµε άλλους εκατόν
δεκαεννιά- είκοσι ή τριάντα ατόµων πόσο θα αυξανόταν ενδεχο-
µένως το τελικό αποτέλεσµα. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
Διότι όταν µιλάµε για την Ακαδηµία Αθηνών και τα τεχνολογικά,
επίσης, ιδρύµατα ή τα υπόλοιπα χαρακτηριστικά που αυτή έχει -
και αναφέροµαι και στις υποτροφίες και στα κέντρα έρευνας- θέ-
λουµε οπωσδήποτε να βελτιώσουµε την υφιστάµενη κατάσταση.

Η υφιστάµενη κατάσταση δεν θα βελτιωθεί, όµως, όσο τα πα-
νεπιστήµια βρίσκονται σε αυτό το πολύ χαµηλό κοµµάτι χρηµα-
τοδότησης. Και βλέπω ότι οι ίδιοι σήµερα στην Ολοµέλεια που
αντιτάσσονται σε κάθε προσπάθεια παρέµβασης στα πανεπιστή-
µια, και άρα προτάσσουν την αυτονοµία τους, σχεδόν οι ίδιοι
αντιτάσσονται και στην ελάχιστη βάση εισαγωγής, η οποία προ-
έρχεται από τα πανεπιστήµια. Η ελάχιστη βάση εισαγωγής δεν
είναι κάτι απαραίτητα κακό. Δεν θέλουµε πάντα να πληρούνται
όλες οι θέσεις επειδή απλώς υπάρχουν θέσεις. Και το πρόβληµα
είναι ότι τα πανεπιστήµια και τα τµήµατα, όταν ζητείται να προ-
τείνουν πόσες θέσεις µπορούν να διαθέσουν, δηλώνουν έναν
αριθµό και στην πράξη στο µηχανογραφικό ο αριθµός αυτός από
το Υπουργείο πολλαπλασιάζεται, προφανώς για πολιτικούς λό-
γους και όχι για λόγους ουσίας. Διότι θα πρέπει να αποφασί-
σουµε και να δώσουµε να καταλάβει και ο κόσµος ότι θέλουµε
καλύτερη δηµόσια εκπαίδευση, θέλουµε καλύτερα δηµόσια σχο-
λεία.

Είχαµε και το πρωί µία συζήτηση µε την κ. Μακρή για το πώς
πρέπει, µε τον τρόπο που λειτουργούν τώρα τα πρότυπα σχολεία,
σιγά σιγά όλα να είναι ένα βήµα µπροστά και τα πρότυπα να είναι
ακόµα πιο πειραµατικά και πιλοτικά. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι
όλοι πρέπει να κατευθυνθούν προς τριτοβάθµιες σπουδές. Και
άρα πρέπει να αλλάξει, κατά τη γνώµη µου, και το παραγωγικό
µοντέλο της χώρας και το εκπαιδευτικό µοντέλο της χώρας.

Στο άρθρο 18 παράγραφος 4 και εγώ θεωρώ επιβεβληµένη την
αλλαγή της ψηφοφορίας σε µυστική για προφανείς λόγους, που
ήδη αναφέρθηκαν και για την οικονοµία του χρόνου δεν θα ανα-
φέρω εκ νέου. Υπάρχει µια τροπολογία από το ΠΑΣΟΚ, η οποία
ταιριάζει και είναι σχεδόν παρόµοια µε µια τροπολογία που είχα
καταθέσει στο προηγούµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας τον Μάρτιο του 2024, την οποία πιστεύω ότι δεν θα υπο-
στηρίξει το Σώµα σήµερα. Θέλω, όµως, να ζητήσω από το
Υπουργείο στο επόµενο νοµοσχέδιο να την ενσωµατώσει µε αλ-
λαγές οι οποίες να έχουν την προσωποπαγή θέση για το ειδικό
εκπαιδευτικό προσωπικό και τα µέλη ΕΒΠ. Να µπορεί µόνο µία
φορά να γίνει νέα αίτηση εξέλιξης και να µην επιτρέπεται αυτά
τα µέλη να έρχονται προς τα µεγάλα αστικά κέντρα Αθήνας και
Θεσσαλονίκης. Έχει νόηµα τα ΕΕΠ και ΕΒΠ να ενσωµατωθούν
όχι όµως άκριτα.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία για τη µεταφορά των χιλίων πε-
ντακοσίων περίπου θέσεων από τη µια τσέπη στην άλλη, είναι
εντυπωσιακό το ποιες θέσεις κόβονται. Συζητούσαµε το πρωί για
την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού συστήµατος και πόσο δεν τα
πηγαίνουµε καλά, ας πούµε, στο µάθηµα των µαθηµατικών. Θα
κοπούν τριακόσιες θέσεις µαθηµατικών. Βρέθηκα µε την κ. Αγα-
πηδάκη πριν από δύο εβδοµάδες και, λόγω και της ιδιότητάς µου,
συζητάµε για το κοµµάτι του εθνικού προγράµµατος για την πα-
χυσαρκία και πόσο αυτό είναι διασυνδεδεµένο και µε τα µαθή-
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µατα φυσικής αγωγής. Και διακόσιες πενήντα πέντε θέσεις ορ-
γανικές φυσικής αγωγής θα κοπούν. Για τις διακόσιες θέσεις των
θεολόγων που θα κοπούν εποµένως και λίγες είναι αν µε ρωτάτε,
ίσως θα έπρεπε να κοπούν από εκεί πέρα ακόµη περισσότερες
για να βοηθήσουµε τα παιδιά να µην έχουν παχυσαρκία και να
µην έχουν ελλείµµατα στα µαθηµατικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να τελειώσω, λέγοντας το εξής: Δεν µπορούµε να συζη-
τάµε για αύξηση πραγµατικών θέσεων, όταν απλώς µεταφέρουµε
τις θέσεις από τον ένα κλάδο στον άλλον. Αν δει κάποιος αναλυ-
τικά και όσα περιλαµβάνονται στην ανάλυση του νόµου, προκύ-
πτει εξοικονόµηση δύο εκατοµµυρίων ευρώ. Το είδατε αυτό
κυρία Μακρή. Αυτά τα δισεκατοµµύρια ευρώ µε απλούς υπολο-
γισµούς που έκανα, αντιστοιχούν περίπου σε πενήντα έξτρα θέ-
σεις. Γιατί δεν τις δίνετε; Γιατί βάζετε αυτά τα δύο εκατοµµύρια
ευρώ στην άκρη, αντί να κάνετε τις χίλιες πεντακόσιες πενήντα
θέσεις, χίλιες εξακόσιες πέντε; Και αν θέλετε τη γνώµη µου,
χωρίς να κόψετε από τους µαθηµατικούς και τους καθηγητές Φυ-
σικής Αγωγής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χουρδάκη.
Θα ολοκληρώσουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε την κ.

Μαρία Συρεγγέλα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε

ένα ρητό του Πυθαγόρα, που µοιάζει πιο επίκαιρο από ποτέ. «Θε-
µέλιο κάθε πολιτείας είναι η ανατροφή των νέων». Σ’ έναν κόσµο,
λοιπόν, που διαρκώς µεταβάλλεται, που τα πολιτικά άκρα προ-
σπαθούν να σκαρφαλώσουν στην εξουσία, που ο λαϊκισµός και η
δηµαγωγία, αλλά και τα fake news προσπαθούν να χειραγωγή-
σουν τον λαό, η αναβάθµιση και η οχύρωση της παιδείας πρέπει
να βρίσκεται στην ατζέντα όλων των κοµµάτων, αλλά πάντα µε
υλοποιήσιµες προτάσεις που δεν βασίζονται σε ψηφοθηρικούς
υποσχέσεις ή στην στείρα αντιπολίτευση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 ενισχύει τη
δηµόσια δωρεάν παιδεία µε κάθε δυνατό µέσο, ώστε και να ανα-
βαθµιστεί η ποιότητα της εκπαίδευσης στη χώρα µας, να εκσυγ-
χρονιστεί το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα και να συνδεθεί το
εκπαιδευτικό σύστηµα µε την αγορά εργασίας. Ενδεικτικά µέσα
σε πέντε χρόνια ορίστηκε καθολική δίχρονη προσχολική εκπαί-
δευση µε αγγλικά, από τα νήπια εντάχθηκαν εκατόν εξήντα έξι
νέα προγράµµατα σπουδών στα σχολεία, ώστε να διευρύνουµε
τους πνευµατικούς ορίζοντες των παιδιών, αλλά και να οξύνουµε
την κριτική τους σκέψη. Διπλασιάστηκε ο αριθµός των πρότυπων
και των πειραµατικών σχολείων. Πραγµατοποιήθηκαν τέσσερις
χιλιάδες επτακόσιοι διορισµοί µόνιµων εκπαιδευτικών. Αυξήθη-
καν οι κρατικές δαπάνες για την παιδεία κατά 13%. Ιδρύθηκαν εί-
κοσι πέντε πρότυπα ΕΠΑΛ και δεκαπέντε πειραµατικά δηµόσια
ΙΕΚ. Θεσπίστηκε νόµος-πλαίσιο για τα ΑΕΙ, που µεταξύ άλλων,
προάγει την εξωστρέφεια και την καινοτοµία. Τέθηκε ελάχιστη
βάση εισαγωγής και ανώτατο όριο φοίτησης στα πανεπιστήµια.
Επεκτάθηκε το ωράριο στο ολοήµερο σχολείο -αυτό είναι πολύ
σηµαντικό για τους εργαζόµενους και τις εργαζόµενες- και σε
αυτά προστέθηκαν η ριζική µεταρρύθµιση των µη κρατικών ΑΕΙ
και της ενίσχυσης του δηµόσιου πανεπιστηµίου, που έβαλε την
Ελλάδα για πρώτη φορά πολύ δυνατά στο διεθνή εκπαιδευτικό
χάρτη.

Έγινε ολιστική -και γίνεται ολιστική- αντιµετώπιση της ενδο-
σχολικής βίας και του εκφοβισµού. Έγινε απλούστευση της ανα-
γνώρισης των ακαδηµαϊκών προσόντων µέσω ΔΟΑΤΑΠ και
βέβαια, οι δέκα χιλιάδες νέοι διορισµοί όλων των ειδικοτήτων σε
όλες τις βαθµίδες σχολικής εκπαίδευσης, πριν την έναρξη του
σχολικού έτους ’24-’25, που ανακοινώθηκαν από το Υπουργείο
πρόσφατα.

Με γνώµονα, λοιπόν, την ακόµα µεγαλύτερη αναβάθµιση της
παιδείας προχωρήσαµε και στο παρόν νοµοσχέδιο. Οφείλουµε
ως σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος να διασφαλίσουµε η Ακαδηµία
Αθηνών, που είναι το κορυφαίο ίδρυµα των επιστηµών, των γραµ-
µάτων και των καλών τεχνών της χώρας, να ανταποκρίνεται στο
σήµερα, να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες εξελίξεις στον ακα-
δηµαϊκό χώρο στις προκλήσεις που θέτουν η ραγδαία επιστηµο-
νική και τεχνολογική πρόοδος, αλλά και η µετάβαση στην
ψηφιακή εποχή.

Σχεδόν εκατό χρόνια από την ίδρυσή της, η συµβολή της Ακα-
δηµίας στους θεσµούς, στην παιδεία, στην έρευνα και στον πο-
λιτισµό της χώρας µας είναι κοµβικής σηµασίας. Η Ακαδηµία
Αθηνών διάδοχος της Ακαδηµίας του Πλάτωνα συνδέει τον αρ-
χαίο ελληνικό πολιτισµό που γέννησε τη δηµοκρατία µε τη σηµε-
ρινή Ελλάδα που ακµάζει µετά από µια δεκαετή οικονοµική κρίση
και όπως έχει αποδείξει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
ο εκσυγχρονισµός δεν τροµάζει το κράτος, αλλά το ενισχύει.

Έτσι και τώρα, λοιπόν, και φυσικά και µετά από την επιθυµία
των µελών του κορυφαίου πνευµατικού ιδρύµατος της χώρας, ει-
σάγονται βασικές καινοτοµίες που αφορούν την εξωστρέφεια της
ακαδηµίας, την ενίσχυση του ερευνητικού της έργου και την κα-
λύτερη οργάνωση και λειτουργία της.

Όπως τόνισα και νωρίτερα, η παιδεία εξελίσσεται όπως ένας
ζωντανός οργανισµός και το παρόν νοµοσχέδιο το αποδεικνύει,
εισάγοντας µε µια τροπολογία αναγκαίες ανακατατάξεις που βελ-
τιώνουν την ποιότητα της δηµόσιας δωρεάν παιδείας. Χίλιες
επτακόσιες είκοσι τρεις οργανικές θέσεις εκπαιδευτικού προσω-
πικού µεταφέρονται από τη δευτεροβάθµια στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση, µε το σύστηµα να προσαρµόζεται πλήρως στις ανά-
γκες των µαθητών και των µαθητριών και δίνοντας µεγαλύτερη
έµφαση στις τέχνες, στον πολιτισµό, στις ξένες γλώσσες. Και για
να προλάβω τους καλοθελητές, δεν καταργείται καµµία θέση,
αλλά προσαρµόζεται το σύστηµα στις πραγµατικές ανάγκες των
µαθητριών και των µαθητών, αφού για ορισµένους κλάδους και
ειδικότητες υφίστανται οργανικές θέσεις άνω των αναγκών στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και κάτω των αναγκών στην πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση. 

Παράλληλα χίλιες πεντακόσιες πενήντα πέντε οργανικές θέ-
σεις ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθητικού
προσωπικού ανακατανέµονται σε σχολικές µονάδες ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης τόσο στην πρωτοβάθµια όσο και στη δευ-
τεροβάθµια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε κάνει τα πάντα για την
παιδεία; Σαφώς και όχι. Κάνουµε, όµως, όσα περισσότερα µπο-
ρούµε βήµα-βήµα µε κοστολογηµένο πρόγραµµα και σχεδιασµό.
Στόχος πάντα είναι να αναβαθµίσουµε τη δωρεάν δηµόσια παι-
δεία, να βελτιώσουµε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, να ενισχύ-
σουµε τα σχολεία και τα πανεπιστήµια και να στηρίξουµε τις και
τους εκπαιδευτικούς. Έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε και θα
τα κάνουµε χωρίς να φοβόµαστε ότι θα «χαλάσουµε» κατεστη-
µένα. Άλλωστε το οφείλουµε στα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Συρεγγέλα.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός για την κατάθεση

κάποιων νοµοθετικών βελτιώσεων.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτουµε µία σειρά από περιορισµένες νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις, πέντε στον αριθµό, πάνω στο κείµενο του σχεδίου νόµου.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να διανε-
µηθούν.

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και αυτή η συζήτηση, η σηµερινή

συζήτηση διεξάγεται, όπως έχουµε συνηθίσει να λέµε, σε ένα τα-
ραχώδες διεθνές περιβάλλον. Κι, όµως, όσο κλισέ κι αν ακούγεται
αυτή η φράση είναι τελικά δυστυχώς πλήρης νοηµάτων µε δεδο-
µένη την πολυπολικότητα του σηµερινού κόσµου, µε δεδοµένους
τους πολέµους στην ευρύτερη περιοχή της Ευρασίας, µε δεδο-
µένους τους οικονοµικούς ανταγωνισµούς άνευ προηγουµένου
µεταξύ των νέων υπερδυνάµεων αυτού του πλανήτη.

Τίποτε δεν είναι βέβαιο. Τίποτε δεν είναι τελικά δεδοµένο. Και
οι θιασώτες του τέλους της ιστορίας και του τέλους των ιδεών
έχουν, ήδη, αποσυρθεί οριστικά από το προσκήνιο. Οι ιδέες όχι
απλώς υπάρχουν, αλλά δοκιµάζονται καθηµερινά στην πράξη, όχι
µόνο όσον αφορά στην ανθεκτικότητα τους αλλά κυρίως πόσο
επίκαιρες και ωφέλιµες αυτές οι ιδέες είναι. Και το αποτέλεσµα
των βουλευτικών εκλογών στη Γαλλία πριν από λίγες µόνο ηµέ-
ρες αποτελεί την τελευταία πιστοποίηση αυτής ακριβώς της δια-
πίστωσης.

Η νίκη των προοδευτικών δυνάµεων στη Γαλλία και η απο-
τροπή έλευσης της ακροδεξιάς στην εξουσία αποτελεί µια ιστο-
ρικών διαστάσεων νίκη της δηµοκρατίας απέναντι στις δυνάµεις
του µίσους, των ελευθεριών απέναντι στις διακρίσεις. Είναι το
επιστέγασµα µιας ευρείας συµµαχίας που έχει από τη Δευτέρα
να αποδείξει πως δεν είναι απλώς το προϊόν της συγκυρίας και
της ανάγκης, ότι δεν είναι µια συγκυριακή συνάθροιση αλλά ου-
σιώδης συνεργασία στη βάση προγραµµατικών συγκλίσεων µε
κυβερνητική πλέον προοπτική. Το πιο σπουδαίο µήνυµα, όµως,
της Γαλλίας είναι πως δεν υπάρχει κανένα περιθώριο στον εφη-
συχασµό. Η αναµέτρηση και η επικράτηση τελικά επί των ιδεών
του µίσους είναι ζήτηµα καθηµερινής πολιτικής πρακτικής, καθη-
µερινής άσκησης πολιτικής. Κι αυτό προϋποθέτει ένα άλλο πολι-
τικό παράδειγµα, ανοικτό συµµετοχικό. 

Με άλλα λόγια για να επικρατήσει η δηµοκρατία µε τις ιδέες
της θα χρειαστεί τον «δήµο» στο πλευρό της, ολοένα και περισ-
σότερους πολίτες να συµµετέχουν ενεργητικά στην πολιτική ζωή.
Απαιτείται πράγµατι καθηµερινή εµβάθυνση της δηµοκρατίας όχι,
όµως, ως µια θεωρητική άσκηση µιας πεφωτισµένης πολιτικής
ελίτ αλλά ως χειροπιαστή πραγµατικότητα, ως ζώσα πραγµατι-
κότητα βιωµένη από όλους τους πολίτες στο εδώ και στο τώρα,
ιδίως στους πλέον αδύναµους. Με δηµόσιες πολιτικές για υγεία,
για παιδεία, για εργασία, για ασφάλεια, για ανάπτυξη δίκαιη που
θα δηµιουργεί καλές δουλειές, θα προστατεύει το περιβάλλον
για την κοινωνική δικαιοσύνη που δεν µπορεί να είναι απλώς σύν-
θηµα ή ευχή αλλά συλλογικό κεκτηµένο. Η πιο πειστική απόδειξη
προς όλους τους πολίτες ότι η δηµοκρατία µπορεί πράγµατι να
τους προσφέρει όχι µόνο την ελευθερία τους -που ούτε αυτή
είναι δεδοµένη στον σηµερινό κόσµο- αλλά και πραγµατική ισό-
τητα, µια καλύτερη ζωή µε λιγότερες αδικίες και ανισότητες.

Και είναι ακριβώς αυτές οι απρόσωπες πολιτικές του απολιτι-
κού κέντρου χωρίς κοινωνικές αναφορές, χωρίς κοινωνικό απο-
τύπωµα, που αποξενώνουν τους πολίτες. 

Είναι η διαχειριστική προσέγγιση, είναι η διοίκηση ενός κρά-
τους ωσάν να είναι ανώνυµη εταιρεία που απονευρώνει την πολι-
τική και τη δηµοκρατία. Δεν είναι κερδοσκοπικός οργανισµός το
κράτος. Δεν διαχειρίζεται επενδυτικά κεφάλαια ούτε διανέµει µε-
ρίσµατα σε µετόχους και φίλους. Τις ζωές των ανθρώπων ορίζει. 

Και το µάθηµα της Γαλλίας προσφέρεται σε όλους µας και
εδώ. Οι λαϊκές µάζες που ψήφιζαν ακροδεξιά στη Γαλλία, στην
Ευρώπη, στην Ελλάδα, δεν εµφορούνται γενικώς και αορίστως
από τις ιδέες της ακροδεξιάς, δεν είναι συλλήβδην ακροδεξιοί.
Είναι άνθρωποι που απογοητεύονται από την αποτυχία των κυ-
βερνητικών πολιτικών. Γι’ αυτό και είναι λάθος, είναι επικίνδυνη
η αποτίµηση του αποτελέσµατος των ευρωπαϊκών εκλογών που
κάνουν κάποιοι στην Ελλάδα και προτείνουν τη συντηρητική
στροφή προς τα δεξιά στο άµεσο µέλλον. 

Το µήνυµα των ευρωπαϊκών εκλογών δεν είναι ακόµη περισσό-
τερη αντίδραση, δεν είναι ακόµα λιγότερα δικαιώµατα, ακόµα λι-
γότερες ελευθερίες, δεν είναι ακόµη περισσότερο δηλητήριο στη

ζωή µας. Δεν µπορεί να είναι το µήνυµα των ευρωπαϊκών εκλογών
µία κατάσταση στην οποία θα µονοπωλεί τον δηµόσιο διάλογο το
γεγονός ότι ένας Έλληνας αθλητής, ο Γιάννης Αντετοκούνµπο,
θα φέρει τη σηµαία της Ελλάδας στους Ολυµπιακούς Αγώνες
στο Παρίσι και να ενοχλούνται κάποιοι από το χρώµα του δέρµα-
τος και από την καταγωγή των γονιών του. Ο αθλητής που κά-
ποιοι Υπουργοί, που σήµερα υποδύονται τους φιλελεύθερους
µεταρρυθµιστές, πριν από λίγα µόλις χρόνια τραύλιζαν το όνοµά
του επιδεικνύοντας την αφρικανική του καταγωγή. Και προφανώς
ήταν και αυτοί ανάµεσα σε εκείνους που άκουσαν το όνοµά του
καθαρά να το προφέρουν και να το τραγουδούν οι συµπατριώτες
του στο Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας πριν από λίγα εικοσιτετράωρα. 

Το µήνυµα των εκλογών είναι πως χρειαζόµαστε βαθύτερη και
καλύτερη δηµοκρατία. Είναι οι δηµόσιες πολιτικές που µπορούν
να νικήσουν τα άκρα, τα άκρα που σπρώχνουν βίαια την Ευρώπη
προς µια κατεύθυνση επικίνδυνη, προς ένα µονοπάτι επικίνδυνο,
της ξενοφοβίας, της µισαλλοδοξίας, της διάδρασης µε απολυ-
ταρχικά και ανελεύθερα καθεστώτα και κράτη, ανελεύθερες δη-
µοκρατίες. Για παράδειγµα τη Ρωσία του κ. Πούτιν, που δεν
διστάζει όχι απλώς να συνεχίζει, αλλά και να εντείνει σε βία τη
βάρβαρη εισβολή στην Ουκρανία. Μόλις προχθές βοµβάρδισε
νοσοκοµείο παίδων. Την ανοχή στη γενοκτονία που συντελείται
στη Γάζα, µε οµήρους να κρατούνται από τη Χαµάς εδώ και
µήνες και άµαχους Παλαιστινίους, γυναίκες και παιδιά, δεκάδες
χιλιάδες να πεθαίνουν καθηµερινά από τους ισραηλινούς βοµ-
βαρδισµούς είτε από την ασιτία που προκαλείται από τον πόλεµο
στη Λωρίδα της Γάζας. 

Η ειρήνη και η σταθερότητα οφείλει να είναι στόχος όλων και
το Διεθνές Δίκαιο το εφόδιο για την επέλευση και την επίτευξη
αυτών των στόχων, απέναντι στις αναθεωρητικές δυνάµεις και σε
όσους προσπαθούν να ξανασχεδιάσουν τα σύνορα και τον
κόσµο. 

Το λέµε αυτό πενήντα χρόνια, σε λίγες µέρες, µετά την παρά-
νοµη τουρκική εισβολή και έναρξη της στρατιωτικής κατοχής της
Βόρειας Κύπρου µε τη γειτονική Τουρκία, µια γνήσια αναθεωρη-
τική, εντέλει, δύναµη να προωθεί τη λύση των δύο κρατών στη
Μεγαλόνησο και δυστυχώς, την ελληνική Κυβέρνηση να εµφανί-
ζεται διατεθειµένη να δεχθεί, να ανεχτεί, την αποσύνδεση της
λύσης του Κυπριακού ζητήµατος από την εξοµάλυνση των ελλη-
νοτουρκικών σχέσεων. 

Το λέµε αυτό, την ώρα που και εδώ στη γειτονιά µας, στα Βαλ-
κάνια, το κράτος δικαίου, τα δικαιώµατα των µειονοτήτων ή
ακόµη και οι ίδιες οι διεθνείς συνθήκες αµφισβητούνται. Αυτό
που ζήσαµε στην υπόθεση Μπελέρη, που αξιοποιήθηκε δυστυ-
χώς από την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό, όχι ως Πρωθυ-
πουργό αλλά ως Αρχηγό κόµµατος, ως κοµµατάρχη, ακριβέστε-
ρα, για εσωτερική χρήση και κατανάλωση, µε απώλεια τελικά
ενός δηµοκρατικά εκλεγµένου δηµάρχου, µε τα περιουσιακά δι-
καιώµατα της ελληνικής µειονότητας να αµφισβητούνται και τις
εξελίξεις στη Βόρεια Μακεδονία, µε τις προκλητικές δηλώσεις
της νέας ηγεσίας της γειτονικής χώρας, που δεν πρέπει να µέ-
νουν αναπάντητες. Και η ευκαιρία είναι τώρα, είναι σήµερα, στο
ΝΑΤΟ, στα εβδοµήντα πέντε χρόνια του οργανισµού στην Ουά-
σινγκτον. 

Δεν είναι απλώς µη εποικοδοµητική και προβληµατική η δή-
λωση από την πλευρά της Βόρειας Μακεδονίας, όπως είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός. Δεν χωρούν άλλες αναιµικές αντιδράσεις.
Η χώρα πρέπει να διατηρήσει ισχυρά, έστω και ως έσχατα όπλα,
όλα τα διπλωµατικά της µέσα για την ευρωπαϊκή προοπτική της
γειτονικής χώρας, ώστε οι διεθνείς συνθήκες και οι ανειληµµένες
διεθνείς δεσµεύσεις όλων των χωρών της βαλκανικής χερσονή-
σου να γίνουν σεβαστές.

Κι αυτό πρέπει να γίνει σήµερα, πριν οι προεδρικές εκλογές
στις Ηνωµένες Πολιτείες αλλάξουν, ενδεχοµένως -και απευκταίο
το σενάριο αυτό- τον βορειοατλαντικό σχεδιασµό της Ουάσιν-
γκτον.

Εδώ ακριβώς στη µάχη την οποία προσπαθούµε να περιγρά-
ψουµε απέναντι στον ανορθολογισµό και στα άκρα, εντοπίζεται
η ανάγκη που ακουµπά και στη σηµερινή συνεδρίαση, την επέν-
δυση στη γνώση και την έρευνα. Η γνώση, η έρευνα, η καινοτοµία
είναι βασικό εφόδιο της δηµοκρατίας για την αντιµετώπιση αυτών
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των συστηµικών παγκόσµιων κινδύνων, για την απόκρουση των
fake news, για την αποδόµηση των θεωριών συνωµοσίας και των
υβριδικών επιθέσεων. 

Η έρευνα δεν µπορεί, όµως, να είναι πεδίο και αντικείµενο µιας
κλειστής πνευµατικής ελίτ, µιας µορφωτικής αριστοκρατίας,
αλλά κτήµα κοινό, πλούτος όλων. Ο γνωστικός και ερευνητικός
αυτός πλούτος να διαµορφώνεται µε βάση τις ανάγκες της κοι-
νωνίας και να διαχέεται σε αυτήν, προς όφελος αυτής. Αυτή είναι
η νέα διανόηση που έχει τόση ανάγκη ο τόπος σε αυτόν τον
κόσµο των πολλαπλών και των αλληλοδιαδεχοµένων κρίσεων, µια
διανόηση µε εξωστρέφεια, µε διαρκή διάδραση µε την κοινωνία,
µε τη ζώσα πραγµατικότητα. 

Έτσι πρέπει να δούµε και το σηµερινό σχέδιο νόµου, όπως σας
εξήγησε και στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια ο ειδικός
αγορητής µας ο συνάδελφος Βουλευτής Στέφανος Παραστατί-
δης. Έτσι είδαµε και βλέπουµε και την Ακαδηµία Αθηνών στην
ιστορική της διαδροµή και στη θέση της στο ερευνητικό σύµπαν,
µε κριτήριο τον εκδηµοκρατισµό της γνώσης ιδίως σε πεδία κρί-
σιµα, όπως κλιµατική κρίση, πράσινη µετάβαση, ενεργειακή δη-
µοκρατία, δηµόσια υγεία την επαύριο µιας τόσο σοβαρής παν-
δηµίας, κράτος δικαίου, ψηφιακός µετασχηµατισµός και τεχνητή
νοηµοσύνη και τόσα ακόµη πεδία. 

Με αυτό το κριτήριο αναγνωρίζουµε, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής, τον ρόλο της Ακαδηµίας ως κορυφαίου ιδρύµατος της
χώρας, µε τις γνωµοδοτήσεις και τις προτάσεις της. Έχει προ-
σφέρει υπηρεσίες στο κράτος σε εθνικά ζητήµατα, ζητήµατα παι-
δείας και οικονοµικής πολιτικής. Αναγνωρίζουµε δε το επιτακτικό
χρέος της πολιτείας µας για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της Ακαδηµίας ως σύγχρονου
πνευµατικού φάρου, ανάλογα µε όσα ισχύουν και σε άλλα ιδρύ-
µατα του εξωτερικού, για µια Ακαδηµία σύγχρονη, εξωστρεφή,
µε πραγµατική περιφερειακή αποκέντρωση, όχι συµβολική. 

Γι’ αυτό επιµείναµε και επιµένουµε να ζητούµε κάτι περισσό-
τερο από απλές δηλώσεις για άτεχνη ως όρο, θα µου επιτρέψετε,
αποαθηναιοποίηση της Ακαδηµίας. Χρειαζόµαστε περισσότερες
δεσµεύσεις µέσα στον οργανισµό για την περιφερειακή αποκέ-
ντρωση της Ακαδηµίας. 

Γι’ αυτό, µε αυτά τα κριτήρια ζητούµε να προσεχθούν ιδιαιτέ-
ρως οι διατάξεις που αφορούν στα ερευνητικά κέντρα. Να υπάρ-
ξει ένας συντονισµός του οργανισµού της Ακαδηµίας µε τον
ν.4310/2014 που αφορά στην έρευνα. Να υπάρξει ένας ενιαίος
χώρος ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας. 

Γι’ αυτό, µε αυτά τα κριτήρια ζητήσαµε να διατηρηθεί η σηµε-
ρινή ισχύουσα αναφορά του οργανισµού στα µέσα και στους κλά-
δους της παραγωγής, αγροτική παραγωγή, βιοµηχανία και
κυρίως ναυτιλία για τους λόγους που ειδικά ανέπτυξε ο Βουλευ-
τής Χίου Σταύρος Μιχαηλίδης. Διότι πολύ απλά αυτοί οι παραγω-
γικοί τοµείς δεν είναι στείρες οικονοµικές έννοιες, αλλά συνδέ-
ονται µε τις σύγχρονες επιστήµες.

Αν µιλάµε -και οφείλουµε να µιλάµε- και να συµφωνούµε στην
ανάγκη για δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη, σε ένα νέο παραγωγικό
µοντέλο που θα δηµιουργεί προστιθέµενη αξία για τον τόπο, πρέ-
πει πράγµατι να στηριχτούµε στις επιστήµες και στην ακαδηµαϊκή
έρευνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 
Γι’ αυτό ακριβώς, µε αφορµή το σχέδιο νόµου που αφορά στην

έρευνα και στην ακαδηµαϊκή τελικά διδασκαλία και καινοτοµία,
µιλήσαµε για την έρευνα στα δηµόσια ελληνικά πανεπιστήµια µε
την τροπολογία µας, την οποία ζητήσαµε να κάνετε δεκτή ως Κυ-
βέρνηση. Άκουσα τον κύριο Υπουργό να απαντά σκωπτικά. Ξέ-
ρετε, ο κύριος Υπουργός µας έχει συνηθίσει σε µαγικά τύπου
Χουντίνι. Στο Μάικ Λαµάρ θα κολλήσει, αν θέλει να κάνει δεκτή
αυτή την τροπολογία;

Εγώ τη δήλωση του Υπουργού -ο κύριος Υπουργός λείπει αυτή
τη στιγµή, αλλά απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση- πριν από λίγο από
αυτό εδώ το Βήµα, την εκλαµβάνω ως δέσµευση ότι θα συνοµι-
λήσει µε τα συναρµόδια Υπουργεία και ότι θα φέρει τη διάταξη
στο επόµενο ερανιστικό σχέδιο νόµου το οποίο είναι ήδη σε δη-
µόσια διαβούλευση και το οποίο καλό είναι να έρθει µέσα στον

Ιούλιο και να ψηφιστεί µε αυτές ακριβώς τις ρυθµίσεις, τις απο-
λύτως δίκαιες και αναγκαίες για την ενίσχυση του διδακτικού
ερευνητικού προσωπικού, για την κατάργηση τελικά των δύο τα-
χυτήτων του ερευνητικού προσωπικού, µε µηδενικό δηµοσιονο-
µικό κόστος. 

Ολοκληρώνοντας, η παιδεία, η έρευνα, η καινοτοµία είναι θε-
µέλια ενός ισχυρού κοινωνικού κράτους, µιας πολιτείας που θα
στηρίζει τους πολίτες ιδίως τους νέους, για µια κοινωνία που δεν
θα καταδικάζεται σε χαµηλές προσδοκίες, που θα αποκτά ισχυρά
ανακλαστικά στον ανορθολογισµό και στα πολιτικά άκρα. Μια κοι-
νωνία, που τελικά θα εγγυάται την πνευµατική πρόοδο όλων,
χωρίς διακρίσεις και αποκλεισµούς. Όπως έλεγε ένας Βρετανός
φιλόσοφος, η γνώση είναι δύναµη, αλλά αυτή η δύναµη πρέπει
να ανήκει τελικά σε όλους, για να είναι ωφέλιµη για όλους, για
να είναι ωφέλιµη για την κοινωνία µας, για µια κοινωνία υψηλών
προσδοκιών, για το κοινό µας µέλλον, για την αληθινή και πρα-
γµατική πρόοδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μάντζο. Θα δώσω τον λόγο στον κ. Κόντη, Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο των Σπαρτιατών και στη συνέχεια στην κ. Άννα Ευθυ-
µίου Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο

αυτό θα είµαι σύντοµος. Δεν έχω να πω πάρα πολλά, τα είπε ο
εισηγητής µας σε αυτήν την µικρή παρέµβαση που έκανε. Σί-
γουρα η Ακαδηµία Αθηνών, η βάση και η πρέπουσα αρχή που
πρέπει να έχει κάθε χώρα και να την έχει γνώµονα στην επιστη-
µονική προσφορά, αξιολόγηση, έρευνα και συνέχιση του πολιτι-
σµού µιας κοινωνίας, πιστεύουµε ότι τόσα χρόνια προσέφερε
πάρα πολλά στον ελληνικό πολιτισµό, στην τέχνη, στις επιστήµες.
Άνθρωποι λαµπροί την κόσµησαν και συµµετείχαν. Τα τελευταία
χρόνια ίσως έχει υποβαθµιστεί ο ρόλος της. Θα έπρεπε να είναι
σε ακόµα υψηλότερα επίπεδα. Παρ’ όλα αυτά υπάρχουν τοµείς
στους οποίους δεν έχουν ασχοληθεί, ενώ θα µπορούσαν να βοη-
θήσουν. Ένας από τους βασικούς τοµείς της προσφοράς που
µπορεί να έχει και στη χώρα µας η ναυτιλία, όπως είπε και ένας
συνάδελφος προηγουµένως, έµενε πάντα έξω από τις επιλογές
της Ακαδηµίας για αξιολόγηση, για τεχνική ή επιστηµονική υπο-
στήριξη. Και νοµίζω ότι µε τις νέες τεχνικές που σήµερα χρησι-
µοποιούν τα πλοία, οι µεταφορές µας και όλος γενικά ο εµπο-
ρικός κόσµος, γύρω από αυτά που είναι σε άκρως υψηλά επίπεδα
τεχνικά και µπορώ να πω φτάνουν τα επίπεδα της πλήρους επι-
στηµονικής γνώσης, θα πρέπει να είναι ένα αντικείµενο προσπά-
θειας, υποβοήθησης της Ακαδηµίας στις εµπορικές µας σχολές,
σχολές εµπορικού ναυτικού, στην έρευνα. Δεν µπορούµε να µεί-
νουµε στην παλαιά εποχή των γυροπυξίδων και πηδαλίων, υπάρ-
χουν πλέον νέες προοπτικές, µεταφέρουν τα πλοία µας εκατο-
ντάδες χιλιάδες τόνους LNG τώρα που κάποτε ήταν δυσεύρετο
και τώρα τα περισσότερα πλοία έχουν γυρίσει εκεί µε την έλευση
πετρελαίου. Και όσοι δεν γνωρίζουν για να µεταφέρεις αυτό το
προϊόν πρέπει να είσαι άκρως εξειδικευµένος. Και δεν αρκούν
µόνο οι σχολές µας. Περνάς πολλά επιστηµονικά σεµινάρια. Ένα
LNG µπορεί να γίνει πυρηνική βόµβα αν εκραγεί και είναι πολύ
εύκολο να αλλάξουν πέντε θερµοκρασίες κατά τη µεταφορά του
µέσα αν δεν πρόσεξε ένα ασχολούµενος ναυτικός είτε είναι κα-
πετάνιος είτε µηχανικός. Αυτό, µια µικρή παρένθεση για την Ακα-
δηµία. 

Σίγουρα εµείς θέλουµε να συνεχίσει να υπάρχει η µελέτη των
αρχαίων ελληνικών συγγραµµάτων ή µάλλον να αυξηθεί και να
υπάρχει και επεξήγησή τους από την Ακαδηµία. Είναι βασικός ο
ρόλος σε αυτό και αποστολή της. Πιστεύουµε ότι τόσα χρόνια
δεν έγινε στον βαθµό που θα έπρεπε. Θα πρέπει να δώσουµε τον
πολιτισµό µέσα από τα σχολεία και µέσα από τις προσπάθειες
που κάνει το Υπουργείο να τους βοηθήσει η Ακαδηµία µε πολ-
λούς τρόπους που µόνο αυτή γνωρίζει. Υπάρχουν λαµπρά µυαλά
µέσα και θα υπάρξουν στην πορεία. Και νοµίζουµε ότι πρέπει να
την βοηθήσουµε και εµείς εµπιστευόµενοι το έργο της το οποίο
όµως πρέπει να αναδειχθεί περισσότερο γιατί τελευταία δεν
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ακούγεται σχεδόν καθόλου.
Κάποτε το να είσαι µέλος της Ακαδηµίας είχε τη σηµασία του

να είσαι Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Ήταν δηλαδή πολύ δύ-
σκολο να είσαι ακαδηµαϊκός. Έχουν θητεύσει εκεί άτοµα όπως ο
Τσάτσος και όπως πάρα πολλοί λαµπροί άνθρωποι της χώρας.
Νοµίζουµε ότι θα πρέπει να δοθεί πάλι η σηµασία που είχε όλο
και παλαιότερα.

Στα άλλα θέµατα νοµίζω ότι δεν έχουµε να πούµε κάτι. Πι-
στεύω ότι θα το δείξει αυτό το µέλλον της ίδιας της Ακαδηµίας
µε τον τρόπο που θα λειτουργήσει, µε τον τρόπο που θα δεχθεί
η ίδια να εξελιχθεί µέσα από την εποχή µας, διατηρώντας όµως
την κλασική παιδεία, το κλασικό περιτύλιγµά της στον τρόπο που
λειτουργούσαν όλα αυτά τα χρόνια και στον τρόπο που επέλεγε
ανθρώπους να είναι δίπλα της η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε
κοµµατικές επιλογές ή οτιδήποτε άλλο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Άννα Ευθυµίου, Κοινοβουλευτική Εκ-

πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, από το πρωί άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή τη
σηµερινή συζήτηση. Σε κάποια θέµατα έχει απαντήσει για το νο-
µοσχέδιο ο κύριος Υπουργός.

Κυρίως θα επικεντρωθώ σε θέµατα που έθεσαν οι συνάδελφοί
µου, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Νοµίζω ότι ένα βασικό ζή-
τηµα που τέθηκε είναι η εξαήµερη εργασία. Θα ήθελα να το ξε-
καθαρίσω και να αποκαταστήσω την αλήθεια. Το νόµιµο ωράριο
εργασίας στη χώρα µας είναι πενθήµερο, οκτάωρο, σαραντάωρο.
Αυτό είναι το νόµιµο ωράριο. Και σε κάθε περίπτωση, η ρύθµιση
για την εξαήµερη εργασία αφορά µια εξαίρεση που καταλαµβά-
νει τις επιχειρήσεις που λειτουργούν σε εικοσιτετράωρη βάση,
δηλαδή µε τρεις βάρδιες και επί επτά ηµέρες εργασίας. Επίσης,
καταλαµβάνει και τις επιχειρήσεις που πάλι λειτουργούν µε εικο-
σιτετράωρη βάρδια είτε επί πέντε, είτε επί έξι µέρες, αλλά αυτές
θα πρέπει να αποδεικνύουν και να δηλώνουν στην «ΕΡΓΑΝΗ» τον
ιδιαίτερο φόρτο εργασίας. Αυτά προς αποκατάσταση λοιπόν του
τι πραγµατικά συµβαίνει, διότι –ξέρετε- το πιο βασικό µεταξύ ερ-
γοδότη και εργαζοµένων είναι οι σχέσεις ασφάλειας, να υπάρχει
εργασιακή ειρήνη. Όταν λοιπόν ερχόµαστε και λέµε τα άκρως
αντίθετα εδώ, τότε αυτό που δηµιουργούµε είναι µια τεράστια
επισφάλεια και µια τεράστια αναστάτωση στις εργασιακές σχέ-
σεις και στην αγορά εργασίας. 

Το δεύτερο θέµα που θα ήθελα να εστιάσω είναι αυτό της ακρί-
βειας, γιατί το έθεσε και ο κ. Κόκκαλης ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. Κοιτάξτε, η µάχη για την ακρίβεια που δίνει η Κυβέρ-
νηση είναι διαρκής. Προφανώς σκύβουµε πάνω από κάθε νοικο-
κυριό, µε συνεχή µέτρα που παίρνουµε και φαίνεται ότι αυτά απο-
τυπώνονται σε αποτελέσµατα, µετρήσιµα αποτελέσµατα, όπως
είναι ο πληθωρισµός για τον Ιούνιο που µειώθηκε από το 2,4%
που ήταν τον Μάιο στο 2,1% και φυσικά στον πληθωρισµό τρο-
φίµων που επίσης φαίνεται ότι υποχωρεί σε ό,τι αφορά τον ρυθµό
αύξησης των τιµών στο 2,1% από το 3,1% που ήταν τον Μάιο. 

Άρα, για εµάς παραµένει ύψιστη προτεραιότητα µε συγκεκρι-
µένα µέτρα που λαµβάνουµε είτε µόνιµα µέτρα αύξησης του ει-
σοδήµατος, είτε µε συγκεκριµένες, στοχευµένες νοµοθετικές
ρυθµίσεις για τη ρύθµιση της αγοράς, είτε µε αύξηση και στο-
χευµένους ελέγχους. 

Θα ήθελα τώρα να θέσω ένα ζήτηµα που νοµίζω ότι πλήττει
την Αντιπολίτευση και κυρίαρχα τη Μείζονα Αντιπολίτευση και
αυτό αποτελεί την απάντησή µου στην τοποθέτηση του κ. Κόκ-
καλη. Το ζήτηµα αυτό είναι το έλλειµµα αξιοπιστίας που έχει ο
ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα, αυτό το έλλειµµα αξιοπιστίας συνεχίζει και σή-
µερα, αυτές τις µέρες να το ενισχύει.

Θα φέρω τρία παραδείγµατα:
Το πρώτο παράδειγµα αφορά τον ν.3090/2002 περί απαγόρευ-

σης τηλεοπτικής ή ραδιοφωνικής µετάδοσης των δικών. Υπήρχε
λοιπόν αυτή η ρύθµιση. Ερχόµαστε ως Κυβέρνηση λόγω της ρα-
γδαίας αύξησης των νέων τεχνολογικών µέσων, ήρθε και προ-
στέθηκε η απαγόρευση της µετάδοσης µέσω διαδικτύου. Δεν
αλλάξαµε τη διατύπωση, κάναµε µια προσθήκη για να µπορέ-

σουµε να εκσυγχρονιστούµε µε αυτό που επιτάσσει η καινοτοµία
και τα πραγµατικά δεδοµένα.

Τι ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ να µας πει αυτές τις µέρες; Ότι είναι αυταρ-
χική η ρύθµιση αυτή. Για να δούµε, την ψήφισε; Ο ΣΥΡΙΖΑ την
ψήφισε τη ρύθµιση αυτή και έρχεται και λέει ότι είναι αυταρχική.
Άρα, δεν υπάρχει εδώ ένα έλλειµµα αξιοπιστίας; 

Δεύτερο παράδειγµα. Η τιµή του καφέ. Είδα την ανάρτηση του
κ. Κασσελάκη για τον καφέ, παρακολούθησα και την τοποθέτηση
του κ. Κόκκαλη. Πραγµατικά, αλήθεια τώρα; Δηλαδή, πιστεύετε
ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα, όπως τα παρουσιάσατε; 

Η Κυβέρνηση ήταν σαφής, σαφέστατη. Η µείωση του ΦΠΑ
στον καφέ αφορούσε µόνο το take away και το delivery και αυτό
το κάναµε για συγκεκριµένους λόγους, για να µπορέσει αυτό να
έλθει επ’ ωφελεία των εργαζόµενων και των νέων. 

Και αυτό, έχει προφανώς αναδειχθεί από όλα τα µέσα ενηµέ-
ρωσης, από πλείστα ρεπορτάζ, που είδα τουλάχιστον εγώ στα
τηλεοπτικά κανάλια και έρχεστε τώρα και λέτε αυτό; Αυτό δεν
είναι µια απόλυτη διαστρέβλωση της αλήθειας, αλλά δεν κατα-
τείνει σε ένα έλλειµµα αξιοπιστίας σε αυτό που διαχρονικά δεί-
χνετε;

Τρίτο παράδειγµα, νοµίζω το πιο κραυγαλέο. Πραγµατικά εκ-
πλήττοµαι πόσο ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κασσελάκης, πέφτει
τόσο έξω στις εκτιµήσεις του για το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, πως
δεν µπορεί να διαβάσει τις ευρωπαϊκές εξελίξεις. Πραγµατικά εκ-
πλήττοµαι και µιλάω για τις εκλογές στη Γαλλία όταν, µία µέρα
πριν, ήρθε και -προέβλεψε να πω, προεξόφλησε να πω- την ήττα
του συνασπισµού των κοµµάτων της Αριστεράς. 

Είναι πραγµατικά καταπληκτικό πως δεν µπορεί να διαβάσει
και να δει τον φυσικό του χώρο, γιατί αυτός ο φυσικός του
χώρος, αλλά δεν µπορεί να τον δει, έτσι φαίνεται. Άρα αυτό ενι-
σχύει το έλλειµµα αξιοπιστίας.

Και εδώ θα µου επιτρέψετε να κάνω δύο γενικές παρατηρή-
σεις. Η πρώτη είναι ότι η πολιτική δοκιµασία των γαλλικών εκλο-
γών επιβεβαιώνει ότι το πιο ατράνταχτο διακύβευµα είναι αυτό
που υποστηρίζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, το δια-
κύβευµα της σταθερότητας. Είναι πολύ ουσιώδες, γιατί είδαµε τι
έγινε και πόσο ταλανίστηκε η χώρα, η Γαλλία µέσα από αυτές τις
εξελίξεις τις πολιτικές. Άρα, ουσιαστικό διακύβευµα είναι η στα-
θερότητα.

Δεύτερη παρατήρηση. Δεν είναι σώφρον να ερµηνεύουµε την
ενίσχυση των ακροδεξιών κοµµάτων σε όλες τις χώρες της Ευ-
ρώπης, την καθεµιά µε τα δικά της ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, µε
βάση το ιδεολογικό πλαίσιο, διότι αυτή οφείλεται σε συγκυριακά
φαινόµενα ή καταστάσεις, όπως και σε εξάρσεις λαϊκισµού. 

Και εδώ θα απαντήσω στον κ. Χήτα. Σε εξάρσεις λαϊκισµού,
όπως έκανε και τώρα, θέτοντας ένα θέµα για τον εκλογικό νόµο
πολύ πρωθύστερα, χρησιµοποιώντας το ως επικοινωνιακό όχηµα
για να επιδοθεί στη γνωστή τακτική του λαϊκισµού, προφανώς για
να εξυπηρετήσει τις µικροπολιτικές ανάγκες της παράταξής του.
Αυτό, όµως, δεν ευνοεί, δεν είναι επ’ ωφελεία της δηµοκρατίας
και των πολιτών. 

Η απάντηση στον λαϊκισµό είναι οι εφαρµοσµένες πολιτικές -
αυτή είναι η µόνη απάντηση στον λαϊκισµό- που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας προσπαθεί πραγµατικά µέσα από µεταρρυθ-
µίσεις να τις φέρει έµπρακτα κοντά στον πολίτη και στην καθη-
µερινότητά του. 

Και σε ό,τι αφορά την συµφωνία των Πρεσπών, επειδή τέθηκε
και ακούστηκε σήµερα εδώ, εµείς ως παράταξη είχαµε σαφέ-
στατη θέση ότι δεν ήταν καλή συµφωνία αυτή, ήταν µια κακή συµ-
φωνία. Από τη στιγµή που ψηφίστηκε, όµως, αποτελεί µια διεθνή
υποχρέωση της χώρας µας. Πτυχή της συµφωνίας αυτής είναι
το «Βόρεια Μακεδονία» να ισχύει erga omnes και ο Πρωθυπουρ-
γός το έχει διατυµπανίσει, το έχει ξεκαθαρίσει αυτό σε όλα τα
fora και σε όλους τους τόνους και φυσικά αυτό βλέπουµε κάθε
φορά, όπως κλιµακώνεται, ότι δεν είναι διαπραγµατεύσιµο.

Τώρα θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα βασικά
χαρακτηριστικά του. Έχει γίνει ουσιαστική διαβούλευση µε τα
µέλη και µε τα εξέχοντα µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών και φυσικά
απ’ ό,τι παρακολούθησα έγινε και µια ουσιαστική επεξεργασία
στην επιτροπή και µπορούµε να διακρίνουµε και τη θετική διά-
θεση της κυρίας Υφυπουργού, της κ. Μακρή, να ακούσει προτά-
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σεις της Αντιπολίτευσης και των φορέων. 
Kαι να σηµειώσουµε εδώ ότι το νοµοθέτηµα αυτό κατέληξε

ύστερα από ως επί το πλείστον οµόφωνη εισήγηση της ολοµέ-
λειας της Ακαδηµίας. Άρα είναι κάτι που το θέλει και η ίδια η Ακα-
δηµία. Φυσικά και οι φορείς εκφράστηκαν θετικά, µε τις όποιες
παρατηρήσεις τους, οι οποίες κάθε φορά εξετάζονται και κρίνο-
νται. Επίσης, ακούσαµε και από τον Γενικό Γραµµατέα της Ακα-
δηµίας Αθηνών κ. Ζερεφό, ότι είναι παρόντες για να γίνουν
διορθώσεις στην πλοήγηση της Ακαδηµίας. Άρα υπάρχουν τα
ευήκοα ώτα για τις τυχόν παρατηρήσεις που έχετε κάνει, αλλά
είναι ένα νοµοθέτηµα που κατ’ εξοχήν προήλθε µέσα από την ει-
σήγηση της ολοµέλειας της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Έρχοµαι στις δύο τροπολογίες. 
Για την τροπολογία που έχουµε φέρει εµείς, απάντησε ο

Υπουργός σε ό,τι αφορά τη φιλοσοφία των διορισµών στην εκ-
παίδευση. Η δική µας φιλοσοφία είναι η προτεραιότητα για την
κάλυψη µόνιµων αναγκών, άρα µε µόνιµους διορισµούς. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ, κύριε
Μάντζο, ορθώς καταλάβατε. Προφανώς ο Υπουργός θα συνοµι-
λήσει µε τα συναρµόδια Υπουργεία, αλλά την απάντηση θα τη
δώσει αυτός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Η οποία θα είναι θετική φαντάζοµαι.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Την απάντηση θα τη δώσει αυτός. Προφα-

νώς υπάρχει µια συνοµιλία. Δεν µπορούµε εµείς να βγάλουµε µια
απάντηση πρωθύστερα. Είναι κάτι που θα το συνεκτιµήσει στο
πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής και θα τη δώσει αυτός.

Μπαίνοντας στην ουσία του νοµοσχεδίου, να πω ότι προφανώς
το νοµοσχέδιο αυτό στοχεύει στην αναβάθµιση του κορυφαίου
πνευµατικού ιδρύµατος στη χώρα µας µέσα σε µία περιρρέουσα
ατµόσφαιρα, όπου υπάρχει η καινοτοµία, η έρευνα, η τεχνολογία
και προφανώς ο στόχος του είναι διττός: Ο ένας είναι η εξωστρέ-
φεια και ο άλλος είναι ο εκσυγχρονισµός. Αυτός υπηρετείται και
επιδιώκεται µε νέα σύγχρονα επιστηµονικά αντικείµενα, µε την
αντιµετώπιση των λειτουργικών ζητηµάτων, µε τη µείωση της
γραφειοκρατίας και µε τη διευκόλυνση των συνεργασιών. Παράλ-
ληλα διευρύνονται και οι σκοποί της Ακαδηµίας. Εισάγονται η
καλλιέργεια, η προαγωγή και η διάδοση της ελληνικής γλώσσας
και της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς. Ενισχύεται η επικοι-
νωνία µε την επιστηµονική και καλλιτεχνική κοινότητα και µε αντι-
προσωπευτικούς κοινωνικούς φορείς, καθώς και η προώθηση και
επιβράβευση της αριστείας, της επιστηµονικής, πολιτιστικής οι-
κονοµικής και κοινωνικής προόδου της χώρας.

Όπως τόνισε και ενδελεχώς ο εισηγητής µας κ. Λιάκος, µία από
τις βασικές καινοτοµίες είναι η εξωστρέφεια. Αυτό διασφαλίζεται
µε συγκεκριµένους κανόνες. Ενδεικτικά, νοµοθετούνται συνερ-
γασίες µε τα αντίστοιχα ακαδηµαϊκά ιδρύµατα άλλων χωρών, µε
ερευνητικά κέντρα, µε το δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. Επίσης,
για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα πρόσβασης στη βιβλιο-
θήκη και στα αρχεία της Ακαδηµίας σε ερευνητές, φοιτητές και
το κοινό, ενώ η Ακαδηµία µετατρέπεται σε Εθνική Ακαδηµία της
Ελλάδος. Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι ότι κατοχυρώνεται ο θεσµός
των υποτροφιών που χορηγεί η Ακαδηµία και για πρώτη φορά
ρυθµίζονται η ίδρυση, η οργάνωση και η λειτουργία των ερευνη-
τικών κέντρων και των γραφείων έρευνας της Ακαδηµίας. 

Καταλήγοντας, να πω ότι η αναβάθµιση της Ακαδηµίας Αθηνών
είναι αναγκαία. Ας συµβάλουµε, λοιπόν, όλοι στη στήριξη αυτού
του σηµαντικού εγχειρήµατος για να διατηρήσουµε την Ακαδηµία
στην κορυφή των πνευµατικών ιδρυµάτων του κόσµου.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Ευθυµίου.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Υγείας για την τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 195 και ειδικό 13 και συγκεκριµένα για
το άρθρο 4. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
«Κάλυψη συνολικών δαπανών µετακινήσεων εκτός έδρας

υπαλλήλων του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας για τα έτη
2024-2025». «Στο άρθρο 100 του ν.4270/2014 (Α’ 143) περί της

έννοιας, των προϋποθέσεων και της διαδικασίας έκδοσης χρη-
µατικών ενταλµάτων προπληρωµής προστίθεται παράγραφος 2Β
ως εξής: 2.Β. Ειδικά για τα έτη 2024 και 2025 επιτρέπεται η έκ-
δοση ΧΕΠ, µε έναν υπόλογο, χωρίς να απαιτείται αιτιολογηµένη
απόφαση, για την κάλυψη των συνολικών δαπανών µετακινήσεων
εκτός έδρας, σύµφωνα µε την παρ. 1, περί του ορισµού των δα-
πανών µετακίνησης, του άρθρου 1 της υποπαρ. Δ.9 του άρθρου
2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), υπαλλήλων του κλάδου ΔΕ Πληρωµά-
των Ασθενοφόρων, ειδικότητας ΔΕ Πληρωµάτων Ασθενοφόρων
του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (ΕΚΑΒ), προκειµένου να
αντιµετωπιστούν έκτακτες ή αυξηµένες υπηρεσιακές ανάγκες και
να ενισχυθεί η επιχειρησιακή δράση τοµέων του ΕΚΑΒ κατά το
διάστηµα από 1η Μαΐου έως 30 Σεπτεµβρίου των προαναφερό-
µενων ετών».

Πρόκειται για τις συνολικές δαπάνες µετακίνησης, διανυκτέ-
ρευσης, διαµονής για διασώστες ΕΚΑΒ, που µετακινούνται κατά
την τουριστική περίοδο στις διάφορες περιοχές της χώρας, προ-
κειµένου να καλυφθούν επείγουσες αυξηµένες επιχειρησιακές
ανάγκες. Ο λόγος νοµίζω είναι προφανής. Οι προβλεπόµενες δα-
πάνες µετακίνησης δεν καλύπτουν τις πραγµατικές ανάγκες δια-
σωστών του ΕΚΑΒ που χρειαζόµαστε επειγόντως να µετακινή-
σουµε τους καλοκαιρινούς µήνες για να αυξήσουµε τη διαθεσι-
µότητα ασθενοφόρων σε τουριστικές περιοχές. Έτσι περνάµε σε
συµφωνία µε το Υπουργείο Οικονοµικών αυτήν την έκτακτη ρύθ-
µιση, για να µπορούµε να πληρώνουµε το σύνολο των εξόδων
τους, ώστε να µην έχουν αντικίνητρο να µην δέχονται τη µετακί-
νηση.

Αν θέλει κάποιος συνάδελφος να ρωτήσει, πολύ ευχαρίστως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Ηλιόπουλος.
Παρακαλώ, κύριε Ηλιόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δύο παρατηρήσεις γι’ αυτά που ακούσαµε πριν λίγο από την

εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. 
Παρατήρηση πρώτη σε σχέση µε τις γαλλικές εκλογές: Είναι

εύκολο να κάνετε κριτική σε κόµµατα της Αντιπολίτευσης κ.λπ..
Καλό θα ήταν να µπορούσατε να απαντήσετε αν τα µισά σας κυ-
βερνητικά ή κοινοβουλευτικά στελέχη βρίσκονταν στη Γαλλία τι
θα ψήφιζαν, γιατί µε αυτά που έχουµε ακούσει εδώ, µάλλον θα
είχατε µεγάλες διαρροές προς την κ. Λεπέν. Το λέω αυτό για να
γνωριζόµαστε, να ξέρουµε πού βρισκόµαστε και τι λέει ο καθέ-
νας. 

Επίσης, είναι τουλάχιστον τροµακτικό ότι από όλο αυτό που
συνέβη στη Γαλλία, αυτό που κατανοήσατε εσείς είναι ότι το ερώ-
τηµα είναι η σταθερότητα. Περίπου αυτή ήταν και η ρητορική
µιας σειράς οικονοµικών κύκλων, που έλεγαν πόσο επικίνδυνο
είναι το Λαϊκό Μέτωπο και το Μέτωπο της Αριστεράς και πόσο
καλό είναι το οικονοµικό πρόγραµµα της κ. Λεπέν για τη σταθε-
ρότητα. Άρα όταν σας λέµε εδώ ότι αποτελείτε και στην Ελλάδα
τον καλύτερο χορηγό της άκρας δεξιάς δεν είναι σχήµα λόγου,
δεν είναι τραβηγµένο, δεν είναι λαϊκισµός, δεν είναι συνδικαλι-
σµός, είναι κάτι το οποίο τεκµηριώνεται και µόλις το τεκµηριώ-
σατε και λίγο πριν εσείς εδώ. Από τον κίνδυνο να αναλάβει η
Λεπέν και ό,τι εκπροσωπεί η Λεπέν και κοινωνικά και πολιτικά και
µε όρους εξωτερικής πολιτικής, εσείς είδατε ότι το ζήτηµα είναι
η σταθερότητα στις γαλλικές εκλογές και σας ευχαριστούµε
πολύ! Δεν µπορούσα να φανταστώ καλύτερη οµολογία από αυτή
που κάνατε πριν λίγο εσείς για το πού βρίσκεστε.

Δεύτερη παρατήρηση: Σήµερα στο εφετείο υπήρχαν δύο
δίκες. Η µία δίκη ήταν για τη Χρυσή Αυγή και η άλλη δίκη για τη
δολοφονία του Ζακ Κωστόπουλου. Στη δίκη για τη Χρυσή Αυγή
το Παρατηρητήριο για τη δίκη της Χρυσής Αυγής, το οποίο το
συναποτελούν δηµοσιογράφοι και πολίτες οι οποίοι έχουν συνει-
σφέρει πάρα πολλά για τη δηµοσιότητα της δίκης όλο αυτό το
διάστηµα, λειτούργησε κανονικά. Στη δίκη για τη δολοφονία του
Ζακ Κωστόπουλου η έδρα δεν επέτρεψε τη λειτουργία του Πα-
ρατηρητηρίου µε βάση την τροπολογία που εσείς φέρατε. Το ίδιο
έγινε και σε δίκη που διεξάγεται για βιαιοπραγίες ακροδεξιών στη
Μυτιλήνη πριν από µερικά χρόνια. Στη βάση της τροπολογίας
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που εσείς φέρατε η έδρα του δικαστηρίου απαγόρευσε τη λει-
τουργία του Παρατηρητηρίου. 

Να ξεκινήσουµε από τα εύκολα. Όλοι συµφωνούµε ότι η ποι-
νική δίκη δεν µπορεί να γίνεται θέαµα. Δεν µπορείς να µεταδίδεις
πράγµατα, δεν µπορείς να έχεις εικόνα, δεν µπορείς να έχεις…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να µεταδίδεται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σας διέκοψα, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

Λέω ότι αυτό είναι κατανοητό και είναι κατανοητό να υπάρχουν
και ρυθµίσεις για τεχνολογίες, λογισµικά, το text to speech κ.λπ..
Υπάρχει ένα πολύ απλό ερώτηµα όµως και γι’ αυτό φέρατε τη
διάταξη µε τον τρόπο που τη φέραµε και είδαµε αυτά τα αποτε-
λέσµατα: δύο δίκες στο ίδιο κτήριο, διαφορετική λειτουργία. Θα
απαγορεύσετε τα Παρατηρητήρια, ναι ή όχι; Θα επιτραπεί η λει-
τουργία των Παρατηρητηρίων; Θα διορθωθεί αυτή η διάταξη,
έτσι ώστε να είναι καθαρό ότι τα Παρατηρητήρια µπορούν να λει-
τουργήσουν;

Αυτά είναι κάποια πολύ απλά ερωτήµατα τα οποία αφορούν
και τις προθέσεις σας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Ηλιόπουλο.
Αν δεν υπάρχει κάποια ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό, προ-

τείνω να συνεχίσουµε µε τις δευτερολογίες των εισηγητών και
των ειδικών αγορητών. Προτείνω χρόνο οµιλίας πέντε λεπτά µε
τη σχετική ανοχή, όπως πάντα.

Ξεκινάµε µε τον κ. Τσιρώνη από την Νίκη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε

την τροπολογία της Κυβέρνησης. Δεν µίλησα γι’ αυτήν στην πρω-
τολογία µου, γιατί περίµενα να απαντήσει η Υπουργός στα ερω-
τήµατα που έθεσε η Αντιπολίτευση.

Θα ήθελα να πω ότι εµείς προφανώς και θέλουµε να συναινέ-
σουµε στις προσλήψεις για την παιδεία, αλλά δεν γίνεται στην
ίδια τροπολογία να φέρνετε ανακατανοµή οργανικών θέσεων ή
και καταργήσεις ειδικοτήτων µεταξύ πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, µε γνώµονα µόνο το οικονοµικό όφελος
και την περιστολή δαπανών.

Γιατί, εάν στην πρώτη περίπτωση συζητήσατε µε τους φορείς,
όπως είπε ο κύριος Υπουργός, για το πόσες θέσεις πρέπει να
είναι των αναπληρωτών, στην προκειµένη περίπτωση τώρα, συµ-
φωνήσατε µε τους φορείς ποιες θέσεις θα καταργηθούν; Γιατί
σας ρωτήσαµε, σας ρώτησαν συνάδελφοι. Δεν απαντήσατε σε
αυτό. Άρα, το µόνο που µένει -αυτό παραµένει ετούτη τη στιγµή-
είναι ότι ο λόγος ήταν οικονοµικός, για τον περιορισµό των δα-
πανών. 

Σε αυτό το κίνητρο για την παιδεία, προφανώς και εµείς δεν
µπορούµε να συναινέσουµε. Θα ψηφίσουµε «παρών». Και κάποια
στιγµή, πρέπει να µην φέρνετε στην ίδια τροπολογία ένα καλό µε
ένα άσχηµο, γιατί προφανώς είναι ένας τρόπος που µας εµπαί-
ζετε κι είναι ένας τρόπος εκβιαστικός να ψηφίζουµε µαζί µε το
προφανές καλό που συµφωνούµε όλοι και αυτό που δεν συµφω-
νούµε. 

Θα αναφερθώ και στην τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής. Θεωρούµε ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση και
χαίροµαι που, όπως είπε και η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, θα το εξετάσει ο Πρωθυπουργός. Κάποια στι-
γµή πρέπει να καταργηθεί το χωρίς λόγο ιδιότυπο να υπάρχουν
καθηγητές δύο ταχυτήτων στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Έχετε
εγκλωβίσει ανθρώπους µε πλούσιο βιογραφικό, γύρω στα χίλια
πεντακόσια άτοµα, και κάποια στιγµή πρέπει να τους δώσουµε
επιτέλους τη δυνατότητα της ακαδηµαϊκής εξέλιξης, αλλά και της
θεσµικής αναγνώρισης. 

Πάµε τώρα για το νοµοσχέδιο. Κυρία Υπουργέ, δεν είναι δυνα-
τόν να ακούµε τον Πρόεδρο της Ακαδηµίας κ. Σταµάτιο Κριµιζή,
να παραδέχεται δηµόσια ότι αυτό που πρόκειται να κάνουν τα
µέλη της Ακαδηµίας είναι να µελετήσουν το τελικό νοµοσχέδιο
και µετά να υποβάλουν τις παρατηρήσεις τους στο Υπουργείο,
ώστε εν ανάγκη στο εγγύς µέλλον να υποβληθούν τροπολογίες
σε νοµοσχέδια που βρίσκονται σε διαβούλευση, επιβεβαιώνοντας

για µια ακόµη φορά τον πάγιο τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνησή
σας νοµοθετεί. 

Πρόκειται για νοµοσχέδια που βρίθουν διατάξεων που προκα-
λούν αντιδράσεις και τα βελτιώνετε λίγο για να πείτε ότι λήφθη-
καν υπ’ όψιν και οι παρατηρήσεις των κοινωνικών εταίρων και θα
τα συµπληρώσετε µετά ή θα τα διορθώσετε στο εγγύς ή απώ-
τερο µέλλον, εάν τα πράγµατα δεν πάνε όπως τα υπολογίσατε. 

Αρνείστε ηθεληµένα να αποδεχτείτε ότι όταν φέρνετε προς ψή-
φιση ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή, αυτό θα πρέπει να είναι έτοιµο
προς εφαρµογή την ίδια στιγµή που θα γίνει νόµος του κράτους.
Αντίθετα, η Κυβέρνησή σας στο πλαίσιο εξυπηρέτησης των συµ-
φερόντων που υπηρετεί και στην προσπάθεια εντυπωσιασµού µε
τη συνεργασία των πρόθυµων, φιλοκυβερνητικών µέσων µαζικής
ενηµέρωσης συνεχίζει να φέρνει προς ψήφιση τα νοµοσχέδια µε
µια ασάφεια κι όταν κι εάν εφαρµοστούν, δεν θα έχουν καµµία
σχέση µε τα πρωτότυπα µετά από τις αλλοιώσεις που θα υπο-
στούν δια της µεθόδου των τροπολογιών, των ΚΥΑ, διαταγµάτων,
εγκυκλίων και όποιων άλλων νοµοθετικών παράδροµων. Αντιλαµ-
βάνεστε, βεβαίως, ότι αυτή δεν είναι πολιτική, αλλά ένας ακόµα
εµπαιγµός στη διαδικασία. 

Δεν είναι αθώος ο εκσυγχρονισµός -µετά από ενενήντα οκτώ
χρόνια λειτουργίας της Ακαδηµίας- τον οποίο εσείς επαγγέλλε-
στε. Και δεν είναι αθώος γιατί ο συγκεκριµένος εκσυγχρονισµός,
αφορά τον τρόπο λειτουργίας του ιδρύµατος µε την εισαγωγή
στον λεγόµενο «οργανισµό» αµφιλεγόµενων ρυθµίσεων, οι
οποίες στην πορεία θα τινάξουν στον αέρα τις διαδικασίες. Πρό-
κειται για ρυθµίσεις που διαµορφώθηκαν από προσωπικές φιλο-
δοξίες, εισηγήσεις ηµετέρων και σκέψη στο πόδι στο πλαίσιο
ενός άκρατου, ανοηµατικού, όµως, εκσυγχρονισµού. 

Είτε το επικροτείτε είτε όχι, η Ακαδηµία πρέπει να παραµείνει
προσηλωµένη στην αποστολή της για προαγωγή της επιστήµης,
της τέχνης και των γραµµάτων προς όφελος όλης της κοινωνίας.
Είναι εµφανές ότι το νοµοσχέδιο επιδιώκει όχι απλά να κοµίσει
νέα ήθη και έθιµα στη λειτουργία της Ακαδηµίας, όχι µόνο δια
της πλαγίας οδού να επιβάλει τη γνώµη του στα εξέχοντα µέλη
της, αλλά πολύ φοβάµαι ότι απώτερος σκοπός είναι η υποταγή
και η χειραγώγησή της, η χειραγώγηση του ανώτατου πνευµατι-
κού ιδρύµατος της χώρας. 

Η Νίκη απαιτεί έµπρακτο σεβασµό στην Ακαδηµία Αθηνών και
τους λειτουργούς της. Δυστυχώς, η πρόθεση της Κυβέρνησης,
όπως αποτυπώνεται στο παρόν νοµοσχέδιο, δεν κατατείνει σε
αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσιρώνη. 
Θα συνεχίσουµε µε την ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αρι-

στερά, κ. Μερόπη Τζούφη. 
Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω κι εγώ µε τις

γαλλικές εκλογές, για να θυµίσω ότι η Αριστερά νίκησε µε ανα-
τροπή. Και αυτή είναι µια ιστορική µέρα και για τη Γαλλία και για
την Ευρώπη µε δεδοµένες και τις εκλογές στη Μεγάλη Βρετανία
µε όσες επιφυλάξεις µπορεί να έχει κάποιος µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια, ξαναέρχεται στην εξουσία το Εργατικό Κόµµα µε
κύρια ζητήµατα την ανθρώπινη διαχείριση του µεταναστευτικού,
την ενίσχυση του εθνικού συστήµατος υγείας και την αντιµετώ-
πιση της ακρίβειας και της αισχροκέρδειας και εκεί. 

Εποµένως, το νέο λαϊκό µέτωπο που δηµιουργήθηκε στη Γαλ-
λία, µας χαρίζει µια ανάσα που χρειαζόµαστε, µας δείχνει τον
δρόµο. Και, βεβαίως, µόνο µε ένα πρόγραµµα ριζοσπαστικού ρε-
αλισµού για τη στήριξη των λαϊκών στρωµάτων µπορεί να νικηθεί
το τέρας της ακροδεξιάς που το εξέθρεψαν οι σκληρές νεοφιλε-
λεύθερες πολιτικές και οι πολιτικές σκληρής λιτότητας και επι-
δείνωσης της ζωής της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας. Αλλά
αυτή είναι η συζήτηση της επόµενης µέρας. 

Στα του νοµοσχεδίου. Έχω την αίσθηση ότι, ενώ έγινε πολύ µε-
γάλη συζήτηση, µόνοι µας τα λέµε, µόνοι µας τα ακούµε. Δεν
έγινε δεκτή καµµία ουσιαστική παρατήρηση βελτίωσης ενός νο-
µοσχεδίου που λέτε όλοι ότι είναι µια µεγάλη µεταρρύθµιση κι
ότι ήρθε µετά από εκατό χρόνια. Ωραία. Κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, γιατί δεν την ολοκληρώνετε; Ναι, πράγµατι, χρειάζεται
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ο εκσυγχρονισµός της Ακαδηµίας και γι’ αυτό η πλειοψηφία των
κοινοβουλευτικών κοµµάτων τοποθετήθηκε θετικά για τις περισ-
σότερες διατάξεις. 

Γιατί τώρα που είναι η στιγµή δεν ενσωµατώνετε και δεν ενδυ-
ναµώνετε την ερευνητική διάσταση που είναι απολύτως ανα-
γκαία, σύµφωνα µε τις εισηγήσεις και τα εύλογα αιτήµατα του
Συλλόγου του Ερευνητικού Προσωπικού της Ακαδηµίας, δηλαδή,
των ανθρώπων που στηρίζουν έµπρακτα το έργο του θεσµού για
να µπορέσει να αντεπεξέλθει στις σύγχρονες επιστηµονικές,
ερευνητικές και κοινωνικές προκλήσεις, ένας σεβασµός δηλαδή
στη συµµετοχή και στην αντιµετώπιση των ανθρώπων που πρα-
γµατοποιούν την έρευνα. Δεν το κάνετε και παραπέµπετε τα πρά-
γµατα στις καλένδες. 

Και έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα των δύο τροπολογιών. Ανα-
γνώρισε εδώ ο Υπουργός ότι χρειαζόµαστε µόνιµους διορισµούς
και µείωση των αναπληρωτών µετά από πολλά χρόνια αδιορι-
στίας που πλήγωσαν την εκπαίδευση. Ανέλαβε και ένα µέρος της
ευθύνης. Πράγµατι, 40% αναπληρωτές υπηρετούν αυτή τη στι-
γµή. Σαράντα χιλιάδες διορίσαµε πέρυσι. Πόσο θα έπρεπε να
είναι; Θα έπρεπε να είναι 10%. Εξαγγέλλονται, λοιπόν, δέκα χι-
λιάδες. 

Όµως, στην πραγµατικότητα, εκτός των συνταξιοδοτήσεων,
είναι πέντε χιλιάδες οι διορισµοί. Πώς; Γιατί µε τροπολογία της
τελευταίας στιγµής; Γιατί µετατρέπετε χίλιες πεντακόσιες πενή-
ντα πέντε οργανικές θέσεις από τη δευτεροβάθµια σε θέσεις επι-
στηµονικού βοηθητικού προσωπικού στην ειδική αγωγή και
εκπαίδευση; 

Ποιες πραγµατικές ανάγκες θα καλύψουν, εκτός από την εξοι-
κονόµηση δύο εκατοµµυρίων κάθε χρόνο; Υπάρχουν αυτές οι
ανάγκες; Η αλήθεια είναι ότι υπάρχουν. Διότι έχουµε µεγάλη αύ-
ξηση των παιδιών που χρειάζονται υποστήριξη, κυρίως παράλ-
ληλη στήριξη. Από εξήντα χιλιάδες που υπήρχαν παλιότερα,
τώρα έχουν υπερβεί τις εκατό χιλιάδες. Κυρίως, επαναλαµβάνω,
τις ανάγκες σε παράλληλη στήριξη. Και είναι ένα πρόβληµα το
οποίο δεν είναι θέµα λειτουργικών αναγκών, όπως είπε ο Υπουρ-
γός. Είναι µόνιµο, είναι διογκούµενο. Αυτό που συνέβαινε ήταν
ένας δάσκαλος παράλληλης στήριξης για δύο, τρία ή περισσό-
τερα παιδιά. 

Εποµένως, είναι ένας κλάδος που πράγµατι χρειάζεται µόνιµο
προσωπικό. Γιατί όµως, αυτό πρέπει να γίνει µε την κατάργηση
χιλίων πεντακοσίων πενήντα πέντε φιλολόγων, µαθηµατικών, φυ-
σικών; Από πού θα καλυφθούν τα κενά που προκύπτουν; Προφα-
νώς µε αναπληρωτές. 

Άρα ένας εσωτερικός εµφύλιος µεταξύ των εκπαιδευτικών και
των αναγκών των παιδιών και των οικογενειών τους. Άλλες είναι
οι ανάγκες. 

Όµως, ακόµη και έτσι, επειδή λέτε ότι έχετε εισηγήσεις των
υπηρεσιών, δεν θα έπρεπε να γίνει µια ουσιαστική συζήτηση µε
τις οµοσπονδίες των εκπαιδευτικών του λοιπού προσωπικού, µε
τους γονείς σε ανοιχτή συζήτηση. Γιατί έρχεται µε τροπολογία
της τελευταίας στιγµής; Και πόσο ο εµφύλιος αυτός µεταξύ των
εκπαιδευτικών και η κατάργηση των µουσικών, των καλλιτεχνικών
µαθηµάτων θα βοηθήσουν σε ένα συµπεριληπτικό σχολείο που
καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε τη βιαιότητα που διογκώνεται,
τα παιδιά που δυσκολεύονται να ενσωµατωθούν, αφού καταρ-
γείτε χίλιες επτακόσιες είκοσι τρεις οργανικές θέσεις; 

Δεν πήραµε καµµία απάντηση σε αυτά τα πολύ σοβαρά και κρί-
σιµα ερωτήµατα. Και µάλιστα εδώ κατηγορήθηκε και το ΠΑΣΟΚ
ότι φέρνει µια τροπολογία, χωρίς να ακολουθήσει τις διαδικασίες,
όταν η ίδια η Κυβέρνηση, όπως είπα πριν, δεν ακολουθεί αυτές
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες, ώστε να έχουµε όλοι τα στοι-
χεία, να παρίστανται αυτοί που τους αφορούν και να µπορούµε
να συναινέσουµε στο κρίσιµο ζήτηµα των µόνιµων διορισµών που
χρειάζεται να γίνουν στο σύνολο της εκπαίδευσης. 

Και τέλος, για την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, ναι, είναι σε θετική
κατεύθυνση, αλλά δεν είναι κάτι καινούργιο. Είναι κάτι που έχει
συζητηθεί επανειληµµένα σε πάρα πολλά νοµοσχέδια της εκπαί-
δευσης. Υπάρχει και απόφαση του πρόσφατου συνεδρίου που
έγινε στην Πάτρα για την ενσωµάτωση αυτών των ανθρώπων
µέσα στο πλαίσιο. Τους έχουµε περισσότερο ανάγκη από ποτέ.
Το 2016 ήταν η προηγούµενη νοµοθέτηση. Έχουν κατατεθεί επα-

νειληµµένα τέτοιου τύπου τροπολογίες, οι οποίες έρχονται και
φεύγουν.

Άρα, είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, κάτι πολύ σοβαρό. Χρει-
αζόµαστε, ιδιαίτερα σε αυτή τη συγκυρία, τα µέλη ΕΔΙΠ. Παρέ-
χουν πολύπλευρο έργο, έχουν τα προσόντα. Εποµένως, είναι κάτι
το οποίο οφείλουµε να προχωρήσουµε. Έχουν υψηλά ακαδη-
µαϊκά προσόντα και πρέπει να διεκδικήσουν την εξέλιξή τους µε
προδιαγραφές και προϋποθέσεις, οι οποίες περιγράφονται µέσα
στην τροπολογία.

Εποµένως, είναι κάτι που οφείλουµε να το νοµοθετήσουµε.
Ακούω ότι θα βάλει και άλλο νοµοσχέδιο - σκούπα ο Υπουργός
µέσα στο καλοκαίρι. Έτσι προσπαθούµε, µε τη σκούπα, να «σκου-
πίσουµε» όλα τα θέµατα, ενώ θα έπρεπε να γίνονται πολλές και
ουσιαστικές συζητήσεις για µείζονα ζητήµατα που αφορούν στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση και το δηµόσιο πανεπιστήµιο όλα αυτά
τα χρόνια.

Και τέλος -ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, την ελάχιστη βάση
εισαγωγής- δεν την ζήτησαν τα πανεπιστήµια. Επιβλήθηκε στα
πανεπιστήµια και χαρακτηριστικό αυτού του πράγµατος είναι ότι
αναγκάζονται, όταν δεν έχουν εισακτέους τα τµήµατα, να αλλά-
ζουν την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Υποχρεώθηκαν, γιατί δεν δό-
θηκαν ούτε οι πόροι ούτε το απαραίτητο προσωπικό, µε κλασικό
παράδειγµα την Αρχιτεκτονική Θράκης, που την πρώτη χρονιά
της εφαρµογής του θεσµού δεν υπήρξε κανένας εισακτέος και
κόντευε να κλείσει η σχολή.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν µπορούµε να συζητάµε, λοι-
πόν, µε αυτόν τον τρόπο τόσο πολύ σοβαρά ζητήµατα, για να
µπορούµε όλοι να συµβάλουµε ουσιαστικά, αλλά να ακουγόµα-
στε και κάπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Τζούφη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από την Ελλη-
νική Λύση, την κ. Ασηµακοπούλου.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Δυστυχώς, το πρόβληµα στην παιδεία και στην εκπαίδευση
είναι πολύ µεγαλύτερο από όσο µερικοί θα φαντάζονταν. Και
αυτό το λένε οι ίδιοι οι αριθµοί. Στις φετινές πανελλαδικές εξε-
τάσεις και συγκεκριµένα, στο µάθηµα της Φυσικής, το 58,95%
των υποψηφίων, δηλαδή συνολικά δεκαπέντε χιλιάδες εννιακό-
σιοι σαράντα εννέα υποψήφιοι έλαβαν βαθµό κάτω από τη βάση.

Αντίστοιχα, στα Μαθηµατικά, το ποσοστό των υποψηφίων κάτω
από τη βάση ανέρχεται στο 58,37%, ενώ στην Ιστορία, το 59,87%.
Περίπου το 60% σε Φυσική, Μαθηµατικά και Ιστορία έγραψε κάτω
από τη βάση και αυτό δεν πρέπει να περάσει στα ψιλά γράµµατα.
Το αποτέλεσµα αυτό έρχεται να ακολουθήσει την τελευταία έκ-
θεση του ΟΟΣΑ για την άνευ προηγουµένου πτώση στις επιδό-
σεις Μαθηµατικών, των φυσικών επιστηµών και της κατανόησης
κειµένου. Αποτυχία σκέτη όχι, όµως, για τα παιδιά. Αυτά είναι
ίσως τα µόνα που δεν ευθύνονται.

Όπως επισηµαίνει ο Οργανισµός Οικονοµικής Συνεργασίας και
Ανάπτυξης στη νέα έκθεσή του για τα παγκόσµια πρότυπα µάθη-
σης, που αφορά στοιχεία του 2022, είναι δοµικοί οι παράγοντες
που λειτουργούν ως αγκάθι στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Τα φτω-
χότερα αποτελέσµατα έτειναν να συνδέονται, επίσης, µε υψηλό-
τερα ποσοστά χρήσης κινητού τηλεφώνου για αναψυχή από τους
µαθητές, αλλά και µε σχολεία που ανέφεραν ελλείψεις δασκάλων
και υποδοµών.

Οι µαθητές, µάλιστα, που ανέφεραν ότι αποσπώνται από άλ-
λους µαθητές που χρησιµοποιούν ψηφιακές συσκευές, είχαν στα
Μαθηµατικά βαθµολογία δεκαπέντε βαθµούς χαµηλότερη από
τους µαθητές που ανέφεραν ότι αυτό δεν συµβαίνει ποτέ ή σχε-
δόν ποτέ.

Το εκπαιδευτικό σύστηµα νοσεί και όποιος δεν το βλέπει εθε-
λοτυφλεί. Όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά έχουν αποτύχει να εκ-
παιδεύσουν µαθητές µε δηµιουργική και κριτική σκέψη, µε ου-
σιαστικές γνώσεις, µάλλον γιατί αυτή δεν ήταν ποτέ η στόχευσή
τους. Πρέπει οι µαθητές να εκτίθενται σε καταστάσεις που τους
υποχρεώνουν να σκέπτονται και να κρίνουν, όχι να αναλώνονται
στη στείρα αποµνηµόνευση, ώστε να γίνουν πολίτες στη συνέχεια
µε κριτική ικανότητα και υψηλές απαιτήσεις. Η κριτική σκέψη
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είναι αλληλένδετη µε τη δηµιουργικότητα, είναι απαραίτητη για
τη δηµιουργία ελεύθερων και ενεργών πολιτών και αποτελεί θε-
µέλιο της δηµοκρατικής κοινωνίας.

Η σηµερινή γενιά θα καθορίσει την πορεία του µέλλοντος του
τόπου µας. Πρέπει να είναι προετοιµασµένη και πνευµατικά πλού-
σια. Να µην καταπίνει αµάσητα οτιδήποτε της σερβίρεται ως αλή-
θεια και να µπορέσει να ανταπεξέλθει.

Γι’ αυτό ελπίζουµε ο εκσυγχρονισµός της Ακαδηµίας Αθηνών
να λειτουργήσει ως φωτεινός φάρος, να δούµε πραγµατικά απο-
τελέσµατα και να δούµε επιτέλους µια Ακαδηµία µε τον ρόλο που
της αναλογεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Ασηµακοπούλου.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, την κ. Αφροδίτη Κτενά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από τέσσερις συνεδριάσεις και τη σηµερινή συζήτηση,

τα συµπεράσµατά µας δεν έχουν διαφοροποιηθεί ιδιαίτερα. Εκτι-
µούµε ότι, πράγµατι, ο εκσυγχρονισµός του Οργανισµού της
Ακαδηµίας είναι απαραίτητος, µετά από έναν, παρά δύο χρόνια,
αιώνα λειτουργίας.

Όµως, όπως είπαµε και σε προηγούµενες τοποθετήσεις µας,
αυτό το βήµα εκσυγχρονισµού παραµένει µετέωρο. Εντοπίζουµε
ελλείψεις που δεν έχουν να κάνουν τόσο µε τις αποφάσεις της
ολοµέλειας της Ακαδηµίας, οι οποίες σε µεγάλο βαθµό περιορί-
ζονται από το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει στη χώρα µας
για την έρευνα, αλλά και τη γενικότερη στρατηγική, έτσι όπως
έχει διαµορφωθεί και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη λογική
της αυτονοµίας, την άντληση χρηµατοδότησης, που οδηγεί σε
πολλές ταχύτητες, διαφοροποιήσεις, κατηγοριοποιήσεις έντονες
τόσο συνολικά στον χώρο της έρευνας όσο και στο εσωτερικό
κάθε ερευνητικής δοµής και µάλιστα, αυτό στη σηµερινή εποχή
που η ίδια η ανάπτυξη της επιστηµονικής δουλειάς είναι πραγµα-
τικά εντυπωσιακή και ποικίλλει αντικειµενικά σε µέσα, σε δοµές,
σε µεθόδους. Αυτό θα επέβαλλε και άλλο τρόπο οργάνωσης και
αν θέλετε, συντονισµού των προσπαθειών του ερευνητικού
έργου και όχι ένταση της κατηγοριοποίησης, βάθεµα της κατη-
γοριοποίησης και ένταση του ανταγωνισµού µεταξύ εργαστη-
ρίων, κέντρων κ.λπ., το οποίο τελικά οδηγεί σε ανισόµετρη
ανάπτυξη και καταστροφή, πάλι καταστροφή που δεν υπαγο-
ρεύεται από την ίδια την αντικειµενική εξέλιξη της επιστήµης,
αλλά από οικονοµικά κριτήρια και στοχεύσεις.

Έχουµε εντοπίσει κάποιες ελλείψεις. Κατά τη γνώµη µας, δεν
αναφέρονται αναλυτικά στον οργανισµό όλες οι δοµές που σχε-
τίζονται, συνδέονται ή θα συνδεθούν µε την Ακαδηµία. Θεωρούµε
ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να συµµετέχουν οι εργαζόµενοι
στα όργανα λήψης αποφάσεων και αυτό, γιατί οι εργαζόµενοι
είναι αυτοί που πραγµατικά γνωρίζουν τα προβλήµατα του αντι-
κειµένου τους, του χώρου στον οποίο δουλεύουν και των διασυν-
δέσεων αυτού του χώρου µε άλλους φορείς στο εξωτερικό. Και
επίσης, γνωρίζουµε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι ίδιοι
για να κάνουν τη δουλειά τους.

Συνεπώς αυτό είναι σοβαρή έλλειψη. Ελπίζουµε να αντιµετω-
πιστεί στο άµεσο µέλλον. Έχει µεγάλη σηµασία οι εργαζόµενοι
της Ακαδηµίας να συνδεθούν και αυτοί µε τους εργαζόµενους
άλλων ερευνητικών κέντρων, γιατί, πέρα από τον τρόπο εκλογής
των ακαδηµαϊκών -στον οποίο πολλοί αναφερθήκατε, εµείς όχι-
εκτιµούµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει στόχο κυρίως το άνοιγµα
της Ακαδηµίας στην κοινωνία, αλλά και στη διασύνδεση µε άλλες
ερευνητικές δοµές, τον τρόπο διαχείρισης των ερευνητικών κον-
δυλίων κ.λπ..

Συνεπώς, εκεί θεωρούµε ότι είναι η αιχµή, η έµφαση και γι’
αυτό αναφερόµαστε τόσο πολύ σε αυτά.

Δεν θα επαναλάβω όσα έχω πει, απλώς θα πω άλλη µία φορά
ότι ένα πλαίσιο το οποίο χαρακτηρίζεται από έντονη υποχρηµα-
τοδότηση, σε συνδυασµό µε επιλεκτική χρηµατοδότηση µέσω
προγραµµάτων, που χαρακτηρίζεται από βαριά υποστελέχωση
και ευέλικτες σχέσεις εργασίας, δηλαδή χωρίς µόνιµες, σταθε-
ρές θέσεις εργασίας για τη στελέχωση των δοµών της Ακαδη-

µίας, αυτά -µαζί µε ένα θεσµικό πλαίσιο που εντείνει τον κατα-
κερµατισµό- δεν υπόσχονται ότι η Ακαδηµία θα µπορέσει να παί-
ξει τον ρόλο που ακούσαµε εδώ µέσα ότι όλοι θέλετε να παίξει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Και θα κλείσω µε µία αναφορά στις τροπολογίες. Θα ξεκινήσω
από το τέλος. Στην τέταρτη τροπολογία θα ψηφίζαµε υπέρ, γιατί
παρ’ ότι δεν συµφωνούµε µε τις µετακινήσεις προσωπικού, εφό-
σον εφαρµόζονται, πρέπει να καλύπτονται οι δαπάνες τους. Άρα
εκεί δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Όµως, οι υπόλοιπες τροπο-
λογίες και ειδικά η πρώτη και η δεύτερη είναι επιεικώς απαράδε-
κτες και ο λόγος που δεν τις καταψηφίζουµε είναι γιατί καλύπ-
τουν κάποια κενά. Την ίδια στιγµή δηµιουργούν άλλα. 

Πραγµατικά δεν γίνεται, όταν όλο τον χρόνο συζητάµε τα προ-
βλήµατα υποστελέχωσης στην πρωτοβάθµια και στη δευτερο-
βάθµια. Συζητάµε τα προβλήµατα που υπάρχουν στη δευτερο-
βάθµια, όπως είναι το µπούλινγκ για παράδειγµα, κάνουµε περιο-
δείες σε σχολεία, σε γυµνάσια, σε λύκεια και µας λένε για τα µε-
γάλα προβλήµατα που έχουν και πως θα θέλανε να έχουν
ψυχολόγους µέσα στο σχολείο και όχι να γυρνάνε οι ψυχολόγοι
σε τρία - τέσσερα σχολεία και να τους έχουν µία φορά την εβδο-
µάδα. 

Επίσης µου κάνει εντύπωση σε εποχές ψηφιακής µετάβασης
να καταργούνται ειδικότητες πληροφορικής για παράδειγµα. 

Επίσης, οι µονάδες ειδικής αγωγής. Εκεί οι ανάγκες είναι τε-
ράστιες και µεγαλώνουν συνέχεια. Δεν καλύπτονται από την τρο-
πολογία αυτή. Ωστόσο, δεν θα καταψηφίσουµε, γιατί έστω και
έτσι καλύπτει κάποιες επείγουσες ανάγκες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Παραστατίδης. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, υπήρξε µια συ-

ζήτηση για τους δέκα χιλιάδες διορισµούς. Ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο κ. Μητσοτάκης, λίγες ηµέρες πριν έκανε αναφορά και
µίλησε για δέκα χιλιάδες νέους διορισµούς. Αυτή είναι η διατύ-
πωση. Εµείς είπαµε ότι καλώς έρχονται οι διορισµοί και βεβαίως
η αλλαγή της σχέσης των αναπληρωτών µε το µόνιµο προσωπικό
είναι απολύτως χρήσιµη, ουσιαστική και τη στηρίζουµε. Αυτό βέ-
βαια που θα πρέπει να δούµε είναι αν τελικά το σύνολο των εκ-
παιδευτικών στις αίθουσες διδασκαλίας τον επόµενο χρόνο θα
είναι µεγαλύτερο ή µικρότερο συγκριτικά µε πέρυσι. Αυτό το χα-
ρακτήρισε ο Υπουργός κλαδικό λαϊκισµό.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να κάνουµε έναν διαχωρισµό του λαϊκισµού
µε τη δηµαγωγία, είναι διαφορετικοί όροι. Γιατί όταν βαφτίζουµε
τα πάντα λαϊκισµό, δίνουµε χώρο στον λαϊκισµό και γίνεται δύ-
σκολα αντιµετωπίσιµος. Άρα, µιλάµε για δηµαγωγία, η λέξη είναι
δηµαγωγία. Είναι όντως δηµαγωγία, λοιπόν, εκ µέρους µας; Πα-
ρασύρουµε τον λαό; Αν βγούµε και ρωτήσουµε έξω όλους τους
πολίτες τι έχουν καταλάβει µε τους δέκα χιλιάδες νέους διορι-
σµούς, θα απαντήσουν όλοι οι πολίτες ότι έχουν προστεθεί δέκα
χιλιάδες νέοι διορισµοί. Αυτό έχουν καταλάβει. Αυτό δεν είναι δη-
µαγωγία; Αν, για παράδειγµα, αναφερόµαστε µόνο σε προσλή-
ψεις. Λέει ο Υπουργός ότι «εµείς προσλάβαµε τα προηγούµενα
χρόνια είκοσι οκτώ χιλιάδες». Αν οι αποχωρήσεις είναι τριάντα
πέντε χιλιάδες, είµαστε ικανοποιηµένοι; Λέµε στον κόσµο ότι
προσλάβαµε; Δεν είναι δηµαγωγία αυτό; Ποιος δηµαγωγεί, λοι-
πόν; Για να µην πω ποιος λαϊκίζει επαναλαµβάνω. Αυτό είναι το
ένα.

Δεύτερον, είπατε ότι σας αιφνιδιάσαµε. Ο Υπουργός είπε ότι
τον αιφνιδιάσαµε µε την τροπολογία και δεν είναι ο Μάικ Λαµάρ,
να µπορέσει σε µία µέρα να µας δώσει την απάντηση είτε να την
κάνει αποδεκτή. Μια τροπολογία η οποία έγινε αποδεκτή σχεδόν
από το σύνολο της Αντιπολίτευσης και όχι γιατί θέλουν να στηρί-
ξουν εµάς το ΠΑΣΟΚ, αλλά γιατί είναι ένα δίκαιο αίτηµα. Είναι
ένα δίκαιο αίτηµα και το αντιλαµβανόµαστε όλοι. 

Σε αυτό, λοιπόν, το δίκαιο αίτηµα και σε ένα στάτους, σε ένα
καθεστώς συναίνεσης, ο Υπουργός δηλώνει ανέτοιµος. Είναι ανέ-
τοιµος; Πρώτη φορά βλέπετε το θέµα; Το θέµα δεν κατέκλυσε τη
διαβούλευση στο προηγούµενο νοµοσχέδιο που αφορούσε τα
πανεπιστήµια; Δεν ήταν ένα κυρίαρχο θέµα; Δεν το γνωρίζατε;
Και αν δεν το γνωρίζατε, η τροπολογία κατατέθηκε εκπρόθεσµα;
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Δεν ήταν µία εµπρόθεσµη τροπολογία; Δεν µπορείτε δηλαδή να
τη δείτε και την αξιολογήσετε; Πόσο χρόνο χρειάζεστε; Ωραία,
λοιπόν, αφού θέλετε χρόνο, εµείς θα σας δώσουµε χρόνο. Αφού
δεν είστε έτοιµοι σήµερα, υπάρχει ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρ-
χεται τις επόµενες ηµέρες. Άρα, θα την καταθέσουµε ξανά την
τροπολογία. Οπότε σας ενηµερώνουµε από τώρα ότι θα καταθέ-
σουµε ξανά την ίδια τροπολογία. Θα έχετε τον χρόνο να την αξιο-
λογήσετε, να τη δείτε και βεβαίως να το κάνετε σαφές και ξεκά-
θαρο προς όλους αυτούς τους λειτουργούς αν πράγµατι επιθυ-
µείτε ή όχι να αποδεχθείτε το δίκαιο του αιτήµατός τους, το δί-
καιο κατά τη δική µας άποψη.

Τα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού, ΕΕΠ, όπως και
του εργαστηριακού διδακτικού προσωπικού, ΕΔΙΠ, έδωσαν επι-
στηµονικές µάχες στα χρόνια της πολυετούς οικονοµικής κρίσης
και λύσεις στη συνεχή µείωση του διδακτικού προσωπικού των
πανεπιστηµίων στη χώρα µας. Η πρόβλεψη δικαιώµατος εξέλιξης
δεν αποτελεί για τα µέλη ΕΕΠ και ΕΔΙΠ πρωτίστως ζήτηµα µισθο-
λογικού χαρακτήρα -το είπαµε άλλωστε, το είπε και ο κ. Μάντζος-
αλλά κυρίως ζήτηµα στέρησης του δικαιώµατος σε επαγγελµα-
τική και ακαδηµαϊκή εξέλιξη. Δεν είναι ζήτηµα οικονοµικό. Έτσι,
θα τους δοθεί η δυνατότητα ανάπτυξης αυτόνοµου ερευνητικού
έργου, διεκδίκησης περισσότερων ερευνητικών προγραµµάτων,
ανάληψης - επίβλεψης διδακτορικών, αλλά και δηµιουργίας νέων
ερευνητικών οµάδων και άλλα.

Το µισθολογικό κόστος, λοιπόν, συγκριτικά µε τη δηµιουργία
νέων οργανικών θέσεων µελών ΔΕΠ είναι ελάχιστο. Η εκµετάλ-
λευση αυτής της κατηγορίας λειτουργών που βολικά καλύπτουν
ανάγκες, αλλά παραµένουν στάσιµοι και εγκλωβισµένοι πρέπει
να λάβει ένα τέλος. Εµείς ζητάµε να βάλουµε τέλος σε αυτή την
αδικία, µαζί και όλη η Αντιπολίτευση απέναντι σε ένα δίκαιο αί-
τηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίστε, έχει κολλή-

σει το κουδούνι! 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Και να πω, λοιπόν, ότι εάν δεν

γίνει αυτό, τα µέλη ΕΔΙΠ θα µετακινηθούν ως µέλη ΔΕΠ στα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια. Αυτό θα συµβεί. Θα υπάρξει, λοιπόν, µια µε-
τακίνηση προς τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό θα γίνει. Αυτό θέλουµε;
Αυτό θέλετε; Δεν το γνωρίζω, να το δούµε. 

Κλείνω κάνοντας και ένα σχόλιο για την παράλληλη στήριξη
στην οποία αναφέρθηκε ο Υπουργός και χαίροµαι που είναι εδώ.
Η συζήτησή µας πάντα έχει ένα ενδιαφέρον και µια ωραία πινε-
λιά, µαγική όπως έχουµε πει. Να πούµε, λοιπόν, ότι ο στόχος είναι
οι µαθητές και οι µαθήτριες µε αναπηρία ή άλλες εκπαιδευτικές
ανάγκες να έχουν µία συνεχή στήριξη στο σύνολο της εκπαιδευ-
τικής τους πορείας, να µην αντιµετωπίζουν εµπόδια στη µάθηση,
όχι να µη χρειάζονται σε λίγα χρόνια για να µειώσουµε το κόστος.
Αν, λοιπόν, µιλάµε για τον µαθητή και τη µαθήτρια στο επίκεντρο,
αυτό θα πρέπει να κάνουµε και βεβαίως να το κάνουµε ανεξαρ-
τήτως κόστους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Διονύσιος Κα-
λαµατιανός.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ξεκινώ και πάλι
τη δευτερολογία µου µε την τροπολογία που φέρατε για τη σύ-
σταση οργανικών θέσεων. Τονίσαµε και προηγουµένως ότι δεν
πρόκειται ουσιαστικά για κάλυψη κενών, αλλά καταργείτε θέσεις
από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και µεταφέρετε, δηµιουργείτε
θέσεις στην πρωτοβάθµια. Αυτό προφανώς δεν είναι στη σωστή
κατεύθυνση. Εµείς έχουµε ξεκάθαρη θέση υπέρ της δηµιουργίας
πραγµατικών και επαρκών θέσεων δασκάλων, καθηγητών, νηπια-
γωγών. 

Υπάρχουν πάρα πολλές διαµαρτυρίες και από νηπιαγωγούς
και από δασκάλους και από καθηγητές συγκεκριµένων ειδικοτή-
των, που λένε ότι αυτά που έχετε εξαγγείλει επικοινωνιακά όλο
το προηγούµενο διάστηµα δεν επαρκούν για να καλύψουν τα τε-

ράστια κενά. Εµείς θέλουµε λιγότερους αναπληρωτές, περισσό-
τερους µόνιµους καθηγητές, δασκάλους και νηπιαγωγούς. Και,
βεβαίως, η λύση των συγχωνεύσεων τµηµάτων και του κλεισίµα-
τος σχολείων δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις σύγχρονες
ανάγκες. Οι σύγχρονες ανάγκες απαιτούν να υπάρχουν λιγότεροι
µαθητές στην τάξη, ώστε να γίνεται καλύτερο και πιο αποτελε-
σµατικό το εκπαιδευτικό έργο. 

Ξεκάθαρη θέση µας, λοιπόν, είναι ότι δεν υπάρχει κανένας
λόγος να ανακοινώνουµε την εκπαιδευτική φτώχεια. Θέλουµε αύ-
ξηση της χρηµατοδότησης στη δηµόσια παιδεία; Προφανώς και
οµολογείτε στην τροπολογία που φέρατε ότι όχι µόνο δεν υπάρ-
χει αύξηση δαπάνης για τη δηµόσια παιδεία, αλλά τη µειώνετε
και κατά 2 εκατοµµύρια, όπως λέει η έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου γι’ αυτή την τροπολογία.

Και, βεβαίως, παρ’ ότι είµαστε υπέρ των διορισµών εκπαιδευ-
τικών, δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε αυτή την τροπολογία
που φέρνετε και για το άρθρο 3 της τροπολογίας, στο οποίο προ-
βλέπετε την τοποθέτηση σε θέση διευθυντή σε εκπαιδευτική µο-
νάδα µη εκπαιδευτικού. Δηµόσιος υπάλληλος λέτε ότι θα µπορεί
να διορίζεται σε θέση διευθυντή εκπαιδευτικής µονάδας που δεν
έχει καµµία σχέση µε την εκπαιδευτική διαδικασία. 

Επίσης, στο άρθρο 4, που ήρθε και ο κ. Γεωργιάδης εδώ, ο
Υπουργός, και την υποστήριξε, προφανώς είµαστε αντίθετοι µε
την πρόχειρη και εµβαλωµατική λύση της µετακίνησης προσωπι-
κού του ΕΚΑΒ για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών. Η λύση
είναι πραγµατική στελέχωση του ΕΚΑΒ. Άρα, συνολικά δεν µπο-
ρούµε να υπερψηφίσουµε τη διάταξη, παρ’ ότι είµαστε υπέρ των
πραγµατικών και επαρκών διορισµών εκπαιδευτικών στα σχολεία
µας. 

Από εκεί και πέρα, για το νοµοσχέδιο που συζητάµε εµείς προ-
τείναµε συγκεκριµένα πράγµατα για την Ακαδηµία Αθηνών. Είναι
σπουδαίος ο ρόλος της. Προτείναµε συγκεκριµένες διατάξεις και
πώς µπορούν να γίνουν εποικοδοµητικές, πώς µπορούν να γίνουν
καλύτερες. Προτείναµε το άνοιγµα της Ακαδηµίας, την αύξηση
των µελών, γιατί αυτό είναι πνευµατικός πλούτος, την πλήρωση
των κενών θέσεων της Ακαδηµίας, την υποχρεωτική προκήρυξη
θέσης που δεν είναι καλυµµένη λόγω θανάτου ή αποχώρησης
του µέλους, την υποχρεωτική πλήρωση θέσης εντός δύο ετών
από την προκήρυξή της, την εισαγωγή του κριτηρίου της κοινω-
νικής προσφοράς µαζί µε τα άλλα κριτήρια της επιστηµονικής
προσφοράς στις τέχνες, στα γράµµατα. Επίσης, προτείναµε τη
συµµετοχή των ερευνητών στα όργανα διοίκησης για θέµατα που
τους αφορούν. Αυτό είναι κάτι που µπορεί να βοηθήσει, να προ-
χωρήσει τα πράγµατα, να τα κάνει καλύτερα για την Ακαδηµία,
γιατί πραγµατικά πιστεύουµε ότι µε όρους διαφάνειας και εξυ-
πηρέτησης του δηµοσίου συµφέροντος πρέπει να πορευθεί η
Ακαδηµία για να επιτελέσει τον σπουδαίο ρόλο της.

Ένα σχόλιο για την τροπολογία που έφερε το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής για τους διορισµούς µετά από εξέλιξη µέλους σε ΔΙΠ
και ΕΕΠ, σε θέση επίκουρου καθηγητή, προφανώς είµαστε θετι-
κοί. 

Τώρα, κύριε Υπουργέ, που ενηµερωθήκατε για αυτό το ζήτηµα
-πιστεύω το ξέρατε και πριν- το ζήτηµα είναι τι θα κάνετε. Ενερ-
γήστε για αυτούς τους ανθρώπους, αυτούς τους εργαζόµενους,
τους σκληρά εργαζόµενους, που προσφέρουν ως ερευνητές και
έχουν διδακτικό έργο για να µπορέσουν να έχουν µια εξέλιξη και
µια ανταπόκριση εφόσον καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες
εκεί που εργάζονται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα τώρα καλεί-

ται ο κ. Ευάγγελος Λιάκος, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Θα µιλήσω από τη θέση µου. Θα είµαι

ιδιαίτερα σύντοµος. Τα έχουµε συζητήσει εκτενώς. 
Πριν ξεκινήσω και αφού αναφερθήκανε κάποιοι συνάδελφοι

στο κοµµάτι των εκλογών της Γαλλίας, εγώ αυτό που θέλω να
βάλω ως σκέψη οριζόντια για το πολιτικό µας σύστηµα είναι πώς
αυτό το τεράστιο 70% συµµετοχής που σηµειώθηκε στις γαλλι-
κές εκλογές θα αποτελέσει και για µας τον δρόµο, έτσι ώστε να
φτάσουµε κάποια στιγµή να µη συζητάµε µετά από κάθε εκλογική
αναµέτρηση δική µας για το τι έφταιξε και οι Έλληνες πολίτες
δεν πηγαίνουν στην κάλπη. 
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Δυστυχώς, στις τελευταίες ευρωεκλογές ήταν η πρώτη φορά
που είχαµε 40% συµµετοχή κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο,
ο οποίος ήταν 50%. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να το συζητήσουµε
κάποια στιγµή οριζόντια, διακοµµατικά και να πάρουµε όλα
εκείνα τα µέτρα, έτσι ώστε να πείσουµε όλο και περισσότερους
πολίτες να συµµετέχουν στην εκλογική διαδικασία. 

Τώρα όσον αφορά το κοµµάτι του νοµοσχεδίου που συζητάµε,
πράγµατι φτάνουµε στο τέλος µετά από τέσσερις επιτροπές και
µια γεµάτη ηµέρα σήµερα συζητήσεων. Νοµίζω ότι το πνεύµα
ήταν πάρα πολύ καλό. Ακούστηκαν πολλές απόψεις. Ακούσαµε
τις απόψεις όλων των κοµµάτων. Χαίροµαι γιατί υπάρχει ένα
πνεύµα από όλους προς θετική κατεύθυνση για την υπερψήφιση
του νοµοσχεδίου. 

Θέλω να ευχαριστήσω ξεχωριστά τους φορείς που συνέβαλαν
και βοήθησαν σε όλη αυτή τη συζήτηση και είπαν τις απόψεις
τους, τον Πρόεδρο της Ακαδηµίας Αθηνών, τον κ. Κριµιζή Στα-
µάτιο, τον Γενικό Γραµµατέα της Ακαδηµίας, τον κ. Ζερεφό, τον
Πρόεδρο του Συλλόγου Ερευνητικού Προσωπικού της Ακαδη-
µίας Αθηνών, τον κ. Καραχρήστο Ιωάννη, τον Γενικό Γραµµατέα
του ΣΕΠΑ Βόζικα Γεώργιο, την Πρόεδρο της Ένωσης Ελλήνων
Ερευνητών κ. Κωνσταντοπούλου Μαρία, την Πρόεδρο του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου των Ερευνητικών Κέντρων της Ακαδη-
µίας Αθηνών κ. Παπαρήγα - Αρτεµιάδη Λυδία.

Αναφέρθηκε πάρα πολλές φορές ότι η Ακαδηµία Αθηνών -και
πράγµατι- είναι ένας φάρος πολιτισµού, ένας φάρος γνώσεων,
ένας φάρος επιστήµης. Αυτό που πρέπει να κάνουµε -και αυτό
γίνεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- είναι να εκσυγχρονί-
σουµε και να ενδυναµώσουµε αυτόν τον φάρο ειδικά, όπως είπα
και στην πρωτολογία µου, γιατί βρισκόµαστε σε ένα κρίσιµο
σταυροδρόµι. Το σταυροδρόµι αυτό δεν είναι άλλο από την
έλευση της τεχνητής νοηµοσύνης, τη ραγδαία εξέλιξη της τεχνο-
λογίας, πράγµατα που απαιτούν από τους πολίτες να έχουν πε-
ρισσότερη κριτική σκέψη και όλα αυτά τα ιδρύµατα βοηθούν
προς αυτή την κατεύθυνση και αυτό κάνουµε και εµείς ως Κυ-
βέρνηση. Προσπαθούµε συνεχώς να εµβαθύνουµε τις γνώσεις
για να κάνουµε τον πολίτη δυνατότερο για να µπορεί να έχει µια
πιο κριτική σκέψη σε όλα αυτά τα οποία έρχονται καθηµερινά. 

Είναι και άλλο ένα θέµα, όµως, ακόµα, αυτό που βιώνουµε σε
παγκόσµιο επίπεδο και δεν είναι άλλο από την απουσία ηγετικών
φυσιογνωµιών και ηγετικών στοιχείων. Και πιστεύω ότι µέσω της
ενδυνάµωσης τέτοιων ανθρώπων που είναι µέσα στην Ακαδηµία
παραδειγµατίζουν τους νέους µας, έτσι ώστε να µπορούµε να
έχουµε όλοι ένα καλύτερο αύριο.

Σε όλα αυτά τα οποία αναφέρθηκε η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου
στην τοποθέτησή της έχω απαντήσει και απάντησα και στον ει-
σηγητή τους κατά τη διάρκεια της τρίτης, αν δεν κάνω λάθος,
συνεδρίασης. Πρόκειται για το γεγονός ότι αναφερόµαστε σε ένα
ιστορικό πλέον γεγονός και το αξιολογούµε όπως εµείς πι-
στεύουµε. Νοµίζω δεν θα µας στερήσετε αυτό το δικαίωµα, το
να διαβάζουµε την ιστορία όπως εµείς πιστεύουµε και κανείς δεν
θέλει να παραχαράξει την ιστορία. Απλά κάποιοι τη βλέπουν µε
έναν τρόπο και κάποιοι µε έναν άλλο τρόπο και µαθήµατα δηµο-
κρατίας από εσάς, επιτρέψτε µου να µη δέχοµαι. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Τρία σύντοµα σχόλια θα κάνω σε σχέση
µε όσα ακούστηκαν, κυρία Πρόεδρε, για το κλείσιµο αυτής της
συνεδρίασης και θα καταλήξω µε την Ακαδηµία, που είναι και το
βασικό θέµα το οποίο καλούµαστε να συζητήσουµε.

Επειδή έχει γίνει πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση για τους δέκα
χιλιάδες διορισµούς, να τονίσω ότι οι δέκα χιλιάδες διορισµοί
στην εκπαίδευση είναι αυτό που συνιστούν πάγιο αίτηµα της εκ-
παιδευτικής κοινότητας και κυρίως έχουν να κάνουν µε το πώς
υπάρχει µια µονιµότερη σχέση του εκπαιδευτικού µε το σχολείο
και έχουν να κάνουν και µε την απόκλιση την οποία αποτυπώ-
νουµε σε σχέση µε άλλες χώρες ως προς τον αριθµό των ανα-
πληρωτών καθηγητών, όπως αυτή προέκυψε κατά τα χρόνια της
οικονοµικής κρίσης στη χώρα µας.

Υπό αυτή την έννοια, αυτό προκύπτει, όπως είπα και πριν, σε

συνάρτηση µε µια διάγνωση αναγκών. Αυτό είναι το πρώτο,
ποιες, δηλαδή, είναι οι ανάγκες που αποτυπώνει το Υπουργείο
Παιδείας ως µόνιµες, όπως ανέφερα και πριν, και όχι ως λειτουρ-
γικές και, δεύτερον, έχει να κάνει µε τη διαχείριση και την οικο-
νοµική και το πώς αυτή γίνεται βέλτιστα µέσα στον χρόνο.    

Γι’ αυτό τον λόγο εδώ υπάρχει η εξής αντίφαση, σε σχέση µε
την κριτική που ακούστηκε, ως προς τους διορισµούς που θα κά-
νουµε φέτος. Κατά βάση ανέφερα πριν ότι ένα ποσό, πέρα από
τον τακτικό προγραµµατισµό προσλήψεων του Υπουργείου Εσω-
τερικών, έχει να κάνει µε το πώς θα αξιοποιήσουµε συγκεκριµένα
κονδύλια τα οποία δίνονταν µέχρι πρόσφατα για αναπληρωτές.
Τα κονδύλια αυτά, όπως υπεννόησα πριν –τώρα θέλω να το πω
πιο καθαρά- αφορούν αµιγώς εθνικούς πόρους και φέτος ήταν
κονδύλια -ή µάλλον µέχρι φέτος- που δίναµε για τη δευτεροβάθ-
µια εκπαίδευση. 

Συνεπώς, το µεγαλύτερο κοµµάτι των διορισµών που θα πρέπει
κανείς να περιµένει να δει φέτος, θα έχουν να κάνουν -πέρα από
όσα έχουµε ήδη ανακοινώσει πριν, για παράδειγµα για την ειδική
αγωγή- µε τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση γιατί από εκεί καταφέ-
ραµε, σε συνεργασία µε τα δύο συναρµόδια Υπουργεία, να αξιο-
ποιήσουµε και τα συγκεκριµένα κονδύλια, γιατί ναι, η παιδεία
είναι µια εκπαιδευτική συνθήκη, αλλά πρέπει ταυτοχρόνως να
µπορούµε να οργανώνουµε καλά τα του οίκου µας για να µπορέ-
σουµε να κάνουµε σωστά τη δουλειά µας. 

Άρα, ακριβώς αυτό είναι που προσπαθήσαµε να κάνουµε εδώ.
Και έτσι προέκυψε, όπως είπα και πριν, ένας αριθµός ο οποίος
υπό άλλες συνθήκες ήταν µη αναµενόµενος. Θα προσπαθήσουµε
να κάνουµε το ίδιο και του χρόνου. Υπάρχουν πράγµατα τα οποία
ακόµη και τώρα συγχρηµατοδοτούνται από ευρωπαϊκά κονδύλια.
Δεν θα είναι πάντα αυτή η εξίσωση. Συνεπώς, του χρόνου θα δώ-
σουµε µεγαλύτερη έµφαση στην πρωτοβάθµια. Φέτος όµως ξε-
κινάµε έτσι. 

Και νοµίζω ότι και όσοι αναπληρωτές µας βλέπουν αυτή τη στι-
γµή γνωρίζουν ότι δεν είχαν ξαναγίνει τόσοι πολλοί διορισµοί
στην εκπαίδευση. Για πάρα πολλά χρόνια αυτό είχε σταµατήσει.
Το βάζουµε εµπρός µε πυξίδα τις ανάγκες του µαθητή. Αυτή είναι
η πυξίδα µας, αυτός είναι ο βορράς µας, προς τα εκεί θα κινη-
θούµε. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά την πρόταση της τροπολογίας, θα τη
µελετήσουµε και ας µου επιτραπεί και ο πρώτος ενικός αριθµός,
θα τη µελετήσω πολύ σοβαρά µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου,
όπως έχω κάνει σε κάθε πρόταση που έχει προέλθει από οποι-
αδήποτε πτέρυγα αυτού του Κοινοβουλίου, µε ανοικτό πνεύµα
και ανοιχτή καρδιά. 

Όµως να µην είµαστε όλοι «Κολόµβοι», υπό την έννοια του ότι
και εσείς κυβερνήσατε. Γιατί δεν είχατε υιοθετήσει αυτή τη διά-
ταξη την οποία περιφέρετε ως περίπου αυτονόητη σήµερα, όταν
κυβερνήσατε; Δεν το κάνατε, δεν το έκανε ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε
το ΠΑΣΟΚ. Αν ήταν τόσο αυτονόητο, θα το είχατε κάνει. 

Άρα, πρέπει το Υπουργείο να µπορέσει να µελετήσει αυτή την
προσέγγιση. Θα το κάνω, θα το κάνουµε, µε πνεύµα όµως εδώ
πάντα, όπως είπα πριν, να είναι πρώτα ο µαθητής, πρώτα το κάθε
παιδί το οποίο σπουδάζει σε αυτή τη χώρα. Στο πανεπιστήµιο ο
βορράς στην πυξίδα είναι ένα σύστηµα όσο το δυνατόν πιο ανοι-
κτό. Με αυτή τη λογική, θα καθίσουµε κάτω και να µελετήσουµε.

Και κλείνω µε το αυτονόητο. Θέλω να χαιρετίσω ξανά τη συ-
ναίνεση η οποία έχει προκύψει στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
για την Ακαδηµία Αθηνών, µε σεβασµό και προς την ιστορία της,
αλλά γιατί όχι και στην προοπτική της. Δεν είναι µόνο µια ιστορική
συνθήκη αυτή που συζητάµε. Δεν έχουµε µόνο µνήµη παρελθό-
ντος, έχουµε και µνήµη µέλλοντος στα πράγµατα τα οποία χειρι-
ζόµαστε και οφείλουµε να έχουµε, ας µου επιτραπεί ο νεολογισ-
µός, «µνήµη µέλλοντος», νέο αν θέλετε θεσµικό λογισµικό για τα
επόµενα εκατό χρόνια της Ακαδηµίας. 

Και είναι µεγάλη µας χαρά στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας ότι συνδέουµε και τη δική µας θητεία ακριβώς µε
αυτή τη θεσµική αλλαγή, η οποία πιστεύουµε ότι θα ξεκλειδώσει
πάρα πολλά πράγµατα και η οποία χαιρόµαστε που έγινε και σε
ώσµωση µε την Ακαδηµία Αθηνών και την ολοµέλειά της, αλλά
και σε πνεύµα συναίνεσης µε πολλά από τα κόµµατα του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου. 
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Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και
των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού: «Οργανισµός Ακαδηµίας Αθηνών». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, ογδόντα τρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εφόσον έχετε ολοκλη-

ρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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«Οργανισµός Ακαδηµίας Αθηνών»
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

18236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 30 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
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ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
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ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 65 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 66 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 67 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 68 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 69 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 70 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Άρθρο 71 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 72 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 73 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 74 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 75 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 76 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 77 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 78 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 79 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 80 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 81 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 82 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 83 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 195/13 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μετά την ολοκλήρωση
της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ορ-
γανισµός Ακαδηµίας Αθηνών» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Οργανισµός Ακαδηµίας Αθηνών

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΑΘΗΝΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΚΟΠΟΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΑΘΗΝΩΝ - ΒΑΣΙΚΑ

ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ 
Άρθρο 3 Σκοπός της Ακαδηµίας Αθηνών
Άρθρο 4 Μέσα επίτευξης σκοπού
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ΜΕΡΟΣ Γ’ : ΈΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 88 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΑΘΗΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου
οργάνωσης και λειτουργίας της Ακαδηµίας Αθηνών, σύµφωνα µε
τις εξελίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο στην Ελλάδα και το εξωτε-
ρικό, προκειµένου το κορυφαίο ίδρυµα των επιστηµών, των γραµ-
µάτων και των καλών τεχνών της χώρας να ανταποκρίνεται στις
σύγχρονες εξελίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο και στις προκλήσεις
που θέτουν η ραγδαία επιστηµονική και τεχνολογική πρόοδος και
η µετάβαση στην ψηφιακή εποχή.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι: α) η επικαιροποίηση του Ορ-
γανισµού της Ακαδηµίας Αθηνών στη σύγχρονη, δηµοτική
γλώσσα, β) η εισαγωγή νέων, σύγχρονων επιστηµονικών αντικει-
µένων στον επιστηµονικό προσανατολισµό της, γ) η αντιµετώπιση
λειτουργικών ζητηµάτων και η βελτίωση της εσωτερικής διάρ-
θρωσής της µέσω της ευχερέστερης λήψης αποφάσεων από τα
συλλογικά όργανα, δ) η µείωση της γραφειοκρατίας και η απο-
κέντρωση αρµοδιοτήτων της σε όργανα που συµβάλλουν στην
εύρυθµη λειτουργία και την επίτευξη των στόχων της, ε) η προ-
βολή του έργου της µε κάθε πρόσφορο, έντυπο και ηλεκτρονικό
µέσο επικοινωνίας, και στ) η διευκόλυνση της συνεργασίας της
µε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, µε δηµόσια και ιδιωτικά
ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα, µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύ-
µατα (Α.Ε.Ι.) του εσωτερικού και του εξωτερικού, µε διεθνείς ορ-
γανισµούς, καθώς και µε ιδρύµατα ή άλλα νοµικά πρόσωπα που
επιδιώκουν κοινωφελείς σκοπούς. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΚΟΠΟΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΑΘΗΝΩΝ - 

ΒΑΣΙΚΑ ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ 

Άρθρο 3
Σκοπός της Ακαδηµίας Αθηνών

Η Ακαδηµία των Επιστηµών, των Γραµµάτων και των Καλών Τε-
χνών, η οποία ιδρύθηκε στην Αθήνα µε την από 18 Μαρτίου 1926
συντακτική απόφαση περί οργανισµού της Ακαδηµίας Αθηνών,
που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4398/1929 (Α’ 308), µε
τον τίτλο «Ακαδηµία Αθηνών» (εφεξής «Ακαδηµία») έχει ως σκοπό:

α) Την καλλιέργεια, την προαγωγή και τη διάδοση των επιστη-
µών, των γραµµάτων και των καλών τεχνών και των ανθρώπινων
γνώσεων, µε τη συνένωση σε σώµα και τη συνεργασία των επι-
φανέστερων Ελλήνων, στους τοµείς της επιστήµης, των γραµµά-
των και των καλών τεχνών,

β) την καλλιέργεια, προαγωγή και διάδοση της ελληνικής
γλώσσας και της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς,

γ) τη διενέργεια βασικής και εφαρµοσµένης έρευνας σε όλες
τις επιστήµες, θετικές και θεωρητικές, και σε όλα τα πεδία και
τους κλάδους αυτών,

δ) την επικοινωνία και συνεργασία µε ξένες ακαδηµίες και τη
συµµετοχή της στις ευρωπαϊκές και διεθνείς ενώσεις των ακαδη-
µιών, καθώς και τη συνεργασία µε διακεκριµένους Έλληνες του
εσωτερικού ή του εξωτερικού στους τοµείς ενδιαφέροντός της,

ε) την επικοινωνία µε την επιστηµονική και την καλλιτεχνική κοι-
νότητα, καθώς και µε αντιπροσωπευτικούς κοινωνικούς φορείς, 

στ) την εκφορά δηµόσιου λόγου, σε ζητήµατα ευρύτερου εν-
διαφέροντος,

ζ) τη διατύπωση γνωµών, προτάσεων, κρίσεων και την έκδοση
αποφάσεων, που µπορούν να διαφωτίσουν και να συνδράµουν
δηµόσιες αρχές ή ιδιωτικούς κοινωφελείς φορείς, µε σκοπό την
εξυπηρέτηση των εθνικών αναγκών, και

η) την προώθηση και επιβράβευση της αριστείας και της επι-
στηµονικής, πολιτιστικής, οικονοµικής και κοινωνικής προόδου
της χώρας.

Άρθρο 4
Μέσα επίτευξης σκοπού

1. Τα µέσα, µε τα οποία επιδιώκεται ο σκοπός της Ακαδηµίας,
είναι, ιδίως, τα εξής:

α) Η ίδρυση, διοίκηση και λειτουργία ερευνητικών κέντρων,
γραφείων έρευνας, ινστιτούτων, εργαστηρίων και ιδρυµάτων, η
εκπόνηση και υλοποίηση ερευνητικών προγραµµάτων, καθώς και
η συµµετοχή µελών και ερευνητών της σε προγράµµατα, ερευ-
νητικές οµάδες και επιτροπές,

β) η έκδοση, σε ηλεκτρονική ή έντυπη µορφή, βιβλίων, µελε-
τών, πρακτικών και λοιπών έργων της, οι δηµοσιεύσεις επιστηµο-
νικών εργασιών σε περιοδικά ή άλλα έντυπα ή στο διαδίκτυο,
καθώς και η λειτουργία βιβλιοπωλείου,

γ) η απονοµή αριστείων και βραβείων ή άλλων τιµητικών δια-
κρίσεων, µε υλικές ή ηθικές αµοιβές, σε φυσικά πρόσωπα ή φο-
ρείς που διακρίθηκαν ιδιαίτερα στον επιστηµονικό, καλλιτεχνικό
ή άλλο τοµέα ή στο πεδίο της κοινωνικής αλληλεγγύης και ευποι-
ίας,

δ) η χορήγηση υποτροφιών ή άλλων οικονοµικών ενισχύσεων,
ιδίως για µεταπτυχιακές ή διδακτορικές σπουδές ή µεταδιδακτο-
ρική έρευνα στο εσωτερικό ή το εξωτερικό,

ε) η οικονοµική ή ηθική ενίσχυση ερευνητικών προγραµµάτων
ή αποστολών, ανασκαφών και εκδόσεων βιβλίων ή περιοδικών, 

στ) η συγκρότηση βιβλιοθηκών, αρχείων και συλλογών,
ζ) η οργάνωση επιστηµονικών και καλλιτεχνικών εκδηλώσεων

και εκθέσεων µε ανακοινώσεις και οµιλίες µελών και ερευνητών
της Ακαδηµίας, καθώς και µε οµιλίες προσκεκληµένων διακεκρι-
µένων επιστηµόνων, λογοτεχνών ή καλλιτεχνών και η διοργά-
νωση σεµιναρίων και άλλων συνεργασιών µε αυτούς, και

η) η παροχή γνωµοδοτήσεων, ιδίως από τα Κέντρα της Ακαδη-
µίας.

2. Στο πλαίσιο των σκοπών της και προς εκπλήρωσή τους, η
Ακαδηµία µπορεί να συνεργάζεται µε φορείς του δηµόσιου τοµέα
όπως αυτός οριοθετείται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14
του ν. 4270/2014 (Α’ 143), περί ορισµών, και του ιδιωτικού τοµέα,
µε δηµόσια και ιδιωτικά ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα, µε
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα του εσωτερικού και του εξωτε-
ρικού, µε διεθνείς οργανισµούς, καθώς και µε ιδρύµατα ή άλλα
νοµικά πρόσωπα που επιδιώκουν κοινωφελείς σκοπούς. 

Άρθρο 5
Εθνική Ακαδηµία - Ενιαίο σώµα 

1. Η Ακαδηµία Αθηνών είναι η Εθνική Ακαδηµία της Ελλάδας,
η οποία την εκπροσωπεί σε κάθε ένωση ή σύµπραξη ακαδηµιών
και επιστηµονικών ιδρυµάτων, των οποίων είναι µέλος. 

2. Η Ακαδηµία αποτελεί ενιαίο σώµα που συνεδριάζει σε τακτά
χρονικά διαστήµατα στην έδρα της, σύµφωνα µε τον παρόντα
Οργανισµό. 

Άρθρο 6
Έδρα

Η Ακαδηµία εδρεύει στην Αθήνα, στο Μέγαρο επί της οδού Πα-
νεπιστηµίου 28, το οποίο ανεγέρθηκε µε δαπάνες των αειµνή-
στων Σίµωνος και Ιφιγένειας Σίνα, προς αποκλειστική χρήση από
αυτήν. Το κτίριο αυτό µε τους κήπους του και τον περιβάλλοντα
χώρο, που ορίζεται από τις οδούς Πανεπιστηµίου, Σίνα, Ακαδη-
µίας και Πατριάρχου Γρηγορίου Ε’ και έχει κηρυχθεί ιστορικό δια-
τηρητέο µνηµείο, ανήκει κατά πλήρες δικαίωµα κυριότητας στην
Ακαδηµία και χρησιµοποιείται από αυτή, προς εκπλήρωση των
σκοπών της.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 10 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18243



Άρθρο 7
Νοµική µορφή - Εποπτεία

Η Ακαδηµία λειτουργεί ως αυτοδιοικούµενο νοµικό πρόσωπο
δηµόσιου δικαίου και εποπτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ - ΟΡΓΑΝΑ

Άρθρο 8
Τάξεις

1. Η Ακαδηµία αποτελείται από τρεις (3) Τάξεις που είναι οι
εξής:

α) Η Α’ Τάξη των Θετικών Επιστηµών, η οποία περιλαµβάνει τα
µαθηµατικά, τη φυσική, τη µηχανική, τις επιστήµες του µηχανι-
κού, την αστρονοµία-αστροφυσική, την αστροσωµατιδιακή και
την κοσµολογία, τη χηµεία, τις γεωφυσικές και περιβαλλοντικές
επιστήµες, την επιστήµη των υπολογιστών, τις επιστήµες υγείας
και ζωής, τις τεχνολογικές, γεωτεχνικές και στρατιωτικές επιστή-
µες και κάθε άλλο κλάδο των εν γένει θετικών επιστηµών, συµπε-
ριλαµβανοµένων των πρακτικών εφαρµογών τους.

β) Η B’ Τάξη των Γραµµάτων και των Καλών Τεχνών, η οποία
περιλαµβάνει τις επιστήµες των γραµµάτων και τις καλές τέχνες,
ιδίως τη φιλολογία, τη γλωσσολογία, τη λαογραφία, την ιστορία,
την αρχαιολογία, την επιγραφική, τη νοµισµατική, τη λογοτεχνία
(πεζογραφία και ποίηση), την αρχιτεκτονική, το θέατρο, τη µου-
σική, τη ζωγραφική, τη γλυπτική και τις λοιπές εικαστικές τέχνες.

γ) Η Γ’ Τάξη των Ηθικών και Κοινωνικών Επιστηµών, η οποία
περιλαµβάνει τη φιλοσοφία, τη νοµική, τις πολιτικές, οικονοµικές
και λοιπές κοινωνικές επιστήµες, την παιδαγωγική, τη θεολογία
και τη µελέτη των σχετικών µε τις επιστήµες αυτές ιστορικών ή
άλλων ζητηµάτων. 

2. Αν υπάρχει µερική επικάλυψη γνωστικών αντικειµένων από
περισσότερες τάξεις και προκύπτει διαφωνία περί της αρµοδιό-
τητας, η διαφωνία αυτή επιλύεται αρχικά µε κοινή απόφαση των
τάξεων που εµπλέκονται, και αν δεν καταστεί δυνατή η λήψη από-
φασης, µε απόφαση της Ολοµέλειας. 

Άρθρο 9
Μέλη

1. Ο αριθµός των τακτικών µελών της Ακαδηµίας ορίζεται σε
εβδοµήντα πέντε (75), εκ των οποίων                                        είκοσι
πέντε (25) αντιστοιχούν σε κάθε Τάξη.

2. Η Ακαδηµία έχει: α) σαράντα πέντε (45) θέσεις ξένων εταί-
ρων, εκ των οποίων δεκαπέντε (15) αντιστοιχούν σε κάθε Τάξη,
β) τριακόσιες (300) θέσεις αντεπιστελλόντων µελών, εκ των
οποίων εκατό (100) αντιστοιχούν σε κάθε Τάξη και γ) θέσεις επί-
τιµων µελών, χωρίς όριο σε αριθµό και Τάξη.

Άρθρο 10
Όργανα

1. Συλλογικά όργανα της Ακαδηµίας είναι: α) η Ολοµέλεια, β)
η Σύγκλητος, γ) το Προεδρείο και δ) οι Τάξεις.

2. Μονοµελή όργανα είναι: α) ο Πρόεδρος, β) ο Γενικός Γραµ-
µατέας, γ) οι Πρόεδροι των Τάξεων και δ) ο Έφορος. 

3. Τα όργανα της Ακαδηµίας επικουρούνται από επιτροπές και
µπορούν να συνιστούν και οµάδες εργασίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΠΙΤΡΟΠΕΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 11
Επιτροπές -  Έργα

1. Οι επιτροπές είναι µόνιµες ή προσωρινές και εκτελούν έργα
αρµοδιότητας της Ακαδηµίας ή ειδικές αποστολές.

2. Οι µόνιµες επιτροπές αναλαµβάνουν έργα µακράς χρονικής

διάρκειας. Οι προσωρινές επιτροπές αναλαµβάνουν έργα που
απαιτούν ειδική έκθεση ή εξέταση, διεκπεραίωση αιτήσεων από
δηµόσιες αρχές ή διεκπεραίωση βραχείας χρονικής διάρκειας
µελετών, ερευνών ή εν γένει εργασιών σχετικών προς τα έργα
και τις αρµοδιότητες της Ακαδηµίας. 

3. Οι επιτροπές υποβάλλουν περιοδικώς στην Ακαδηµία εκθέ-
σεις για τις εργασίες και τις υποθέσεις εν γένει, που τους ανατέ-
θηκαν. Το Προεδρείο της Ακαδηµίας παρακολουθεί την πορεία
των εργασιών των Επιτροπών και, αν υπάρχει καθυστέρηση, µπο-
ρεί να καλεί τους Προέδρους των Επιτροπών να επισπεύσουν τις
εργασίες τους.

4. Οι λεπτοµέρειες λειτουργίας των επιτροπών ρυθµίζονται
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 80.

Άρθρο 12
Μέλη Επιτροπών

1. Τα µέλη των µόνιµων επιτροπών ορίζονται από τη Σύγκλητο
και έχουν θητεία δύο (2) ετών, η οποία δύναται να ανανεώνεται.

2. Τα µέλη των προσωρινών επιτροπών ορίζονται από το Προ-
εδρείο της Ακαδηµίας. 

3. Οι επιτροπές συγκροτούνται από µέλη της Ακαδηµίας, τα-
κτικά, αντεπιστέλλοντα ή επίτιµα, ή ξένους εταίρους, από την ίδια
τάξη ή, αν η φύση των σχετικών ζητηµάτων το απαιτεί, από δια-
φορετικές τάξεις, ή από ερευνητές της Ακαδηµίας και από τρί-
τους.

4. Τα µέλη των επιτροπών, µόνιµων και προσωρινών, καλούνται
σε πρώτη συνεδρία από τον Γενικό Γραµµατέα. Τα µέλη κάθε επι-
τροπής εκλέγουν τον Πρόεδρό της και τον Γραµµατέα της. Ο
Πρόεδρος συγκαλεί εφεξής την επιτροπή σε συνεδρία. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΚΛΟΓΗ ΤΩΝ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΩΝ

Άρθρο 13
Τακτικά µέλη

1. Τα τακτικά µέλη της Ακαδηµίας είναι ισόβια και φέρουν τον
τίτλο «Ακαδηµαϊκός» ή τον τίτλο «µέλος της Ακαδηµίας Αθηνών»,
µε ή χωρίς τη λέξη «τακτικό».

2. Τακτικά µέλη της Ακαδηµίας εκλέγονται Έλληνες πολίτες ή
αλλοδαποί µε ελληνική εθνική καταγωγή, που έχουν διακριθεί
στις επιστήµες ή τα γράµµατα ή τις καλές τέχνες µε σπουδαία
έργα. Οι εκλεγόµενοι πρέπει να έχουν τη συνήθη διαµονή τους
στην Ελλάδα. 

Άρθρο 14
Επίτιµα µέλη

Επίτιµα µέλη της Ακαδηµίας ανακηρύσσονται Έλληνες ή αλ-
λοδαποί που έχουν προσφέρει, µε σπουδαίες εργασίες ή δωρεές
ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο, µεγάλες υπηρεσίες στην Ακα-
δηµία, στο ελληνικό έθνος ή στην ανθρωπότητα. Τα επίτιµα µέλη
της Ακαδηµίας είναι ισόβια.

Άρθρο 15
Ξένοι εταίροι

1. Ξένοι εταίροι της Ακαδηµίας εκλέγονται αλλοδαποί ή Έλλη-
νες που διαµένουν στο εξωτερικό, οι οποίοι συγκαταλέγονται µε-
ταξύ των κορυφαίων που έχουν διακριθεί στις επιστήµες, τα
γράµµατα ή τις καλές τέχνες. Οι ξένοι εταίροι είναι ισόβιοι.

2. Οι ξένοι εταίροι φέρουν τον τίτλο «Ακαδηµαϊκός» ή τον τίτλο
«µέλος της Ακαδηµίας Αθηνών», µε ή χωρίς τη λέξη «τακτικό».

Άρθρο 16
Αντεπιστέλλοντα µέλη

Αντεπιστέλλοντα µέλη της Ακαδηµίας εκλέγονται Έλληνες ή αλ-
λοδαποί που έχουν διακριθεί µε έργα τους στις επιστήµες, τα γράµ-
µατα ή τις καλές τέχνες. Τα αντεπιστέλλοντα µέλη είναι ισόβια. 
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Άρθρο 17
Εκλογή τακτικού µέλους

1. Αν υπάρχει κενή έδρα τακτικού µέλους, η οικεία Τάξη υπο-
βάλλει, όταν κρίνει αναγκαία την πλήρωσή της, αιτιολογηµένη
πρόταση προς την Ολοµέλεια, η οποία αποφασίζει για την προ-
κήρυξη της έδρας. Για την απαρτία των συνεδριών της Τάξης και
της Ολοµέλειας απαιτούνται τα τρία πέµπτα (3/5) των ενεργών
τακτικών µελών τους, οι δε σχετικές αποφάσεις λαµβάνονται µε
απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων, η οποία δεν µπορεί να είναι
µικρότερη των δύο πέµπτων (2/5) των ενεργών τακτικών µελών
της Τάξης ή της Ολοµέλειας. 

2. Δεν απαιτείται απόφαση της Ολοµέλειας, σύµφωνα µε την
παρ. 1, αν η οικεία Τάξη αποφασίσει για την πλήρωση της έδρας
µε απαρτία τουλάχιστον των τριών τετάρτων (3/4) των ενεργών
τακτικών µελών της και µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των
παρόντων. Στην περίπτωση αυτή, η απόφαση της Τάξης ανακοι-
νώνεται στην Ολοµέλεια, η οποία προχωρεί στη διαδικασία προ-
κήρυξης σύµφωνα µε την παρ. 5. 

3. Αν το ένα τρίτο (1/3) των ενεργών τακτικών µελών µιας
Τάξης ζητήσουν, µε γραπτή πρόταση προς την Ολοµέλεια, την
προκήρυξη κενής έδρας της Τάξης τους, δεν εφαρµόζεται η παρ.
1, αλλά η Ολοµέλεια µπορεί να αποφασίσει την προκήρυξη µε
απαρτία των τεσσάρων πέµπτων (4/5) των ενεργών µελών της και
µε πλειοψηφία των τεσσάρων πέµπτων (4/5) των παρόντων
µελών.

4. Οι ψηφοφορίες στην Τάξη και την Ολοµέλεια, σύµφωνα µε
τις παρ. 1 έως 3, είναι φανερές.

5. Αν η Ακαδηµία αποφασίσει την προκήρυξη για την πλήρωση
κενής έδρας, η απόφαση αναγγέλλεται σε δηµόσια συνεδρία της
Ολοµέλειας από τον Πρόεδρό της και ακολουθεί η δηµοσίευση
της προκήρυξης µε την προθεσµία για την υποβολή υποψηφιο-
τήτων, σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 80. Μετά από τη λήξη
της προθεσµίας, ο Πρόεδρος ανακοινώνει τα ονόµατα των υπο-
ψηφίων σε συνεδρία της Ολοµέλειας.

6. Ο κατάλογος των υποψηφίων και τα έργα τους διαβιβάζονται
στην οικεία Τάξη, η οποία ορίζει τριµελή Επιτροπή που αποτελεί-
ται από ενεργά τακτικά µέλη, προκειµένου να συνταχθεί εισηγη-
τική έκθεση µετά την αξιολόγηση των έργων και των προσόντων
των υποψηφίων. Η έκθεση κοινοποιείται εγγράφως σε όλα τα
µέλη της Τάξης. Ακολουθεί συζήτηση σε συνεδρία της Τάξης για
την έγκριση της έκθεσης, µε απαρτία των τριών πέµπτων (3/5)
των ενεργώ� ν τακτικώ� ν µελώ� ν και µε πλειοψηφία των παρόντων,
η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη από τα δύο πέµπτα (2/5)
των ενεργών τακτικών µελών. Τέλος, η Τάξη υποβάλλει σε όλα
τα µέλη της Ολοµέλειας την εισηγητική έκθεση που εγκρίθηκε,
µαζί µε την πρότασή της για τα προσόντα ενός ή περισσότερων
υποψηφίων προς εκλογή, η οποία περιλαµβάνει κατάλογο έως
τριών (3) υποψηφίων που προτείνονται µε σειρά προτίµησης. Οι
σχετικές ψηφοφορίες είναι µυστικές. Το έργο των τριµελών επι-
τροπών και η διαδικασία στην Τάξη ολοκληρώνονται σε εύλογο
χρονικό διάστηµα. Στην περίπτωση της παρ. 3 η σύνταξη εισηγη-
τικής έκθεσης ανατίθεται σε επιτροπή που ορίζεται από την Τάξη,
στην οποία ανήκει η υπό πλήρωση έδρα, και η οποία αποτελείται
από µέλη της Τάξης αυτής.

7. Κατά την πρώτη τακτική συνεδρία µετά την υποβολή της
πρότασης της παρ. 6, η Ολοµέλεια συζητεί για τα προσόντα των
υποψηφίων που προτείνονται από την Τάξη και αποφασίζει µε την
απαρτία και την πλειοψηφία της παρ. 1 του άρθρου 53 για την
προσθήκη ή µη και άλλου ή άλλων υποψηφίων που έχουν παρα-
λειφθεί από την πρόταση, υπό την προϋπόθεση ότι οι τελευταίοι
προτείνονται εγγράφως από δέκα (10), τουλάχιστον, τακτικά
ενεργά µέλη της Ακαδηµίας. 

8. Στην επόµενη τακτική συνεδρία της η Ολοµέλεια, χωρίς
άλλη συζήτηση, αποφασίζει για την εκλογή, µε απαρτία των τριών
πέµπτων (3/5) των ενεργών τακτικών µελών της και µε απόλυτη
πλειοψηφία των ενεργών τακτικών µελών της. Αν στην πρώτη ψη-
φοφορία δεν επιτευχθεί απόλυτη πλειοψηφία, η ψηφοφορία επα-
ναλαµβάνεται µέχρι δύο (2) φορές. Αν οι υποψήφιοι είναι περισ-
σότεροι των δύο (2), στην τρίτη ψηφοφορία παραµένουν ως υπο-
ψήφιοι οι δύο (2) επικρατέστεροι κατά τη δεύτερη ψηφοφορία,

ενώ κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3
του άρθρου 53. Οι ψηφοφορίες της παρούσας είναι µυστικές. 

9. Αν κατά τη συνεδρία της παρ. 8 δεν επιτευχθεί η απαρτία
που προβλέπεται στην ίδια παράγραφο, η διαδικασία εκλογής
επαναλαµβάνεται στην επόµενη τακτική συνεδρία, κατά την
οποία αρκεί η απαρτία της παρ. 1 του άρθρου 53 , ενώ απαιτείται
η πλειοψηφία της παρ. 8. 

10. Το αποτέλεσµα της εκλογής τακτικού µέλους υποβάλλεται
στον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ο
οποίος προτείνει στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας την έκδοση
σχετικού διατάγµατος. Τα τακτικά µέλη αναλαµβάνουν, µε αυτο-
πρόσωπη παράστασή τους, τα καθήκοντά τους στη συνεδρία
κατά την οποία ανακοινώνεται στην Ολοµέλεια, από τον Πρόεδρό
της, η δηµοσίευση του προεδρικού διατάγµατος εκλογής τους. 

Άρθρο 18
Εκλογή τακτικού µέλους χωρίς προκήρυξη

1. Κενή έδρα τακτικού µέλους µπορεί να πληρωθεί µε εκλογή
χωρίς προκήρυξη, εφόσον κριθεί ότι ο εκλεγόµενος, αφενός έχει
αποκτήσει µε τα έργα και τα προσόντα του γενική αναγνώριση
στον κλάδο του, και αφετέρου διακρίνεται προδήλως µεταξύ των
οµολόγων του.

2. Η σχετική πρόταση υποβάλλεται από το ένα τρίτο (1/3) του-
λάχιστον των ενεργών τακτικών µελών της Ακαδηµίας προς το
Προεδρείο, το οποίο ορίζει τριµελή Επιτροπή από ενεργά τακτικά
µέλη της Ακαδηµίας συναφών ειδικοτήτων για τη σύνταξη ειση-
γητικής έκθεσης. 

3. Η πρόταση συζητείται στην Ολοµέλεια, η οποία στην ίδια συ-
νεδρία αποφασίζει για την εκλογή, εφόσον παρίστανται τα τρία
πέµπτα (3/5) των ενεργών τακτικών µελών της, µε πλειοψηφία
των τριών πέµπτων (3/5) των ενεργών τακτικών µελών της. 

4. Η ψηφοφορία είναι φανερή και µπορεί να επαναληφθεί µέχρι
δύο (2) φορές. Αν και στην τρίτη ψηφοφορία δεν ληφθεί θετική
απόφαση, η διαδικασία κηρύσσεται άγονη.

5. Το αποτέλεσµα της εκλογής, εφόσον είναι θετικό, υποβάλ-
λεται στον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ο
οποίος προτείνει στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας την έκδοση
σχετικού διατάγµατος. Τα τακτικά µέλη του παρόντος άρθρου
αναλαµβάνουν, µε αυτοπρόσωπη παράστασή τους, τα καθήκο-
ντά τους στη συνεδρία κατά την οποία ανακοινώνεται στην Ολο-
µέλεια, από τον Πρόεδρό της, η δηµοσίευση του προεδρικού
διατάγµατος εκλογής τους. 

Άρθρο 19
Εκλογή ξένων εταίρων και αντεπιστελλόντων µελών

1. Η εκλογή των ξένων εταίρων και των αντεπιστελλόντων
µελών γίνεται µε ανάλογη εφαρµογή του                          άρθρου
17, χωρίς πρόσκληση για υποβολή υποψηφιότητας, όταν πρόκει-
ται για εκλογή ξένου εταίρου ή ξένου αντεπιστέλλοντος µέλους.
Η εκλογή αντεπιστέλλοντος µέλους από Έλληνες του εσωτερι-
κού γίνεται µετά από προκήρυξη.

2. Το αποτέλεσµα της εκλογής ξένου εταίρου ή αντεπιστέλλο-
ντος µέλους της Ακαδηµίας υποβάλλεται στον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ο οποίος προτείνει στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας την έκδοση σχετικού διατάγµατος.

Άρθρο 20
Ανακήρυξη επίτιµου µέλους

1. Για την ανακήρυξη επίτιµου µέλους της Ακαδηµίας απαιτεί-
ται πρόταση από πέντε (5), τουλάχιστον, ενεργά τακτικά µέλη και,
στη συνέχεια, συγκρότηση από την Ολοµέλεια επταµελούς Επι-
τροπής, στην οποία µετέχουν ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας, που
προεδρεύει αυτής και δύο (2) τακτικά µέλη από κάθε Τάξη, που
προτείνονται από αυτήν. 

2. Η Επιτροπή υποβάλλει, σε ειδική τακτική συνεδρία της Ολο-
µέλειας, έκθεση ειδικώς και επαρκώς αιτιολογηµένη, ως προς την
ανακήρυξη του υποψηφίου που προτείνεται ως επίτιµο µέλος.

3. Η Ολοµέλεια συζητεί και αποφασίζει για την ανακήρυξη µε
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απόλυτη πλειοψηφία του συνολικού αριθµού των ενεργών τακτι-
κών µελών της και µε φανερή ψηφοφορία. 

4. Το αποτέλεσµα της ανακήρυξης επίτιµου µέλους υποβάλλε-
ται στον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ο
οποίος προτείνει στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας την έκδοση
σχετικού διατάγµατος.

Άρθρο 21
Ανακοίνωση θανάτου

Ο θάνατος µέλους ή ξένου εταίρου της Ακαδηµίας ανακοινώ-
νεται από τον Πρόεδρο κατά την πρώτη, µετά τη γνωστοποίηση
του θανάτου, συνεδρία της Ολοµέλειας. 

Άρθρο 22
Αυτοδίκαιη παραίτηση τακτικών µελών

1. Τακτικό µέλος της Ακαδηµίας που απουσιάζει συνεχώς και
αδικαιολόγητα από τις συνεδρίες της για χρονικό διάστηµα µε-
γαλύτερο των εννέα (9) µηνών, µε την επιφύλαξη της παρ. 3, δια-
τηρεί µεν τον τίτλο του τακτικού µέλους, αλλά θεωρείται ότι
παραιτήθηκε και η έδρα του λογίζεται ως κενή. Στην περίπτωση
αυτή η Σύγκλητος εκδίδει διαπιστωτική πράξη περί αυτοδίκαιης
παραίτησης του τακτικού µέλους, κατά της οποίας µπορεί να
ασκηθεί ενδικοφανής προσφυγή εντός προθεσµίας είκοσι (20)
ηµερών από τη γνωστοποίηση της πράξης. Η ενδικοφανής προ-
σφυγή εξετάζεται από την Ολοµέλεια, η οποία αποφασίζει µετά
από εισήγηση της οικείας Τάξης. 

2. Το µέλος που παραιτήθηκε αυτοδικαίως, δύναται να ανακα-
ταλάβει την έδρα µε απόφαση της Ολοµέλειας, που εκδίδεται
ύστερα από αίτησή του ή αυτεπαγγέλτως, µετά από ειδικά αιτιο-
λογηµένη πρόταση της Τάξης, ακόµη και αν ο νόµιµος αριθµός
των τακτικών µελών της Τάξης έχει συµπληρωθεί.

3. Αν υπάρχει αποδεδειγµένη ανάγκη µακράς απουσίας τακτι-
κού µέλους, η Ολοµέλεια, ύστερα από εισήγηση της Συγκλήτου,
µπορεί να χορηγήσει άδεια απουσίας στο τακτικό µέλος, η διάρ-
κεια της οποίας δεν συνυπολογίζεται στους εννέα (9) µήνες της
παρ. 1.

Άρθρο 23
Μη ενεργά τακτικά µέλη

1. Δεν λογίζονται ως ενεργά τακτικά µέλη: α) όσοι απουσιάζουν
εκτός Ελλάδος και για όσο χρόνο διαρκεί η απουσία τους, σύµ-
φωνα µε δήλωσή τους προς το Προεδρείο της Ακαδηµίας και µε
διαπιστωτική πράξη του Προεδρείου, β) όσοι ασθενούν ή κωλύο-
νται για άλλο λόγο για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο του ενός
(1) µηνός, σύµφωνα µε γραπτή δήλωση των ιδίων ή των οικείων
τους ή σύµφωνα µε διαπιστωτική πράξη του Προεδρείου της
Ακαδηµίας που ανακοινώνεται στην οικεία συνεδρία, και για όσο
διάστηµα διαρκεί πέραν του µηνός η ασθένεια ή το κώλυµα, γ)
όσοι δεν πληρούν τον όρο διαµονής της παρ. 2 του άρθρου 13,
σύµφωνα µε διαπιστωτική πράξη κατά τη διαδικασία της παρ. 3
του παρόντος και δ) όσοι κατέχουν δηµόσιο λειτούργηµα ασυµ-
βίβαστο κατά τον νόµο µε την ιδιότητα του Ακαδηµαϊκού.

2. Τα µη ενεργά τακτικά µέλη της Ακαδηµίας δεν λαµβάνονται
υπόψη για τον σχηµατισµό απαρτίας και πλειοψηφίας στα συλ-
λογικά όργανα της Ακαδηµίας, αλλά διατηρούν τα λοιπά δικαιώ-
µατα του Ακαδηµαϊκού. 

3. Αν η Σύγκλητος διαπιστώσει, ύστερα από σχετικό έλεγχο και
µετά από προηγούµενη ακρόαση, ότι τακτικό µέλος δεν πληροί
τον όρο διαµονής της παρ. 2 του άρθρου 13, εισηγείται στην
Ολοµέλεια, η οποία αποφασίζει ότι το µέλος αυτό εφεξής λογί-
ζεται ως µη ενεργό. Η διαδικασία του πρώτου εδαφίου εφαρµό-
ζεται αναλόγως για την επάνοδο στο καθεστώς του ενεργού
τακτικού µέλους, αν µεταβληθεί η διαµονή του. 

Άρθρο 24
Μη τήρηση υποχρεώσεων - Διαγραφή µέλους

1. Αν τακτικό µέλος της Ακαδηµίας δεν τηρεί αποφάσεις των

οργάνων της ή διαταράσσει επανειληµµένα την οµαλή λειτουργία
τους ή δυσφηµεί δηµόσια την Ακαδηµία ή δείχνει ανάρµοστη συ-
µπεριφορά έναντι συναδέλφων του ή εν γένει διαπράττει άλλο
βαρύ παράπτωµα, παρόλο που έχει ενηµερωθεί για το σχετικό
ζήτηµα εγγράφως από το Προεδρείο ή έχει κληθεί να επανορθώ-
σει, ακολουθείται η διαδικασία έγγραφης προειδοποίησης ή δια-
γραφής του από την έδρα που κατέχει. Την έναρξη της δια-
δικασίας προτείνει η Σύγκλητος, µε µυστική ψηφοφορία και µε
πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των ενεργών τακτικών µελών
της, και στη συνέχεια υποβάλλει τη σχετική πρόταση στην Ολο-
µέλεια, η οποία αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία και µε την ίδια
πλειοψηφία για τη διερεύνηση του θέµατος. Ο Πρόεδρος της
Ακαδηµίας ενηµερώνει για την απόφαση τους Προέδρους των
Τάξεων και τους καλεί να προχωρήσουν στη διαδικασία της παρ.
2. 

2. Το έργο της διερεύνησης του ζητήµατος αναλαµβάνει εννε-
αµελής Επιτροπή, η οποία αποτελείται από  τρία (3) τακτικά µέλη
κάθε Τάξης, τα οποία ορίζονται µε κλήρωση που διενεργείται σε
συνεδρία της οικείας Τάξης. Η Επιτροπή, αφού συγκροτηθεί µε
πράξη του Προέδρου της Ακαδηµίας, συγκεντρώνει τα σχετικά
στοιχεία, εξετάζει, αν χρειαστεί, µάρτυρες και καλεί το µέλος, το
οποίο φέρεται να τέλεσε το παράπτωµα, να δώσει είτε προφορι-
κώς είτε εγγράφως εξηγήσεις, συντάσσει δε και υποβάλλει σχε-
τική αιτιολογηµένη έκθεση στην Ολοµέλεια διά του Προέδρου
της Ακαδηµίας. Η Ολοµέλεια, αφού λάβει την έκθεση της Επιτρο-
πής και συζητήσει επ’ αυτής, µπορεί να καλέσει για περαιτέρω
έγγραφες ή προφορικές εξηγήσεις το µέλος.

3. Μετά το πέρας της διαδικασίας της παρ. 2, η Ολοµέλεια
αποφαίνεται, µε µυστική ψηφοφορία και µε πλειοψηφία των δύο
τρίτων (2/3) των ενεργών τακτικών µελών της, για τη διαγραφή
του τακτικού µέλους. Αν πρόκειται για έγγραφη προειδοποίηση,
αρκεί η πλειοψηφία του άρθρου 53. 

4. Η απόφαση της διαγραφής υποβάλλεται στον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ο οποίος προτείνει στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας την έκδοση σχετικού διατάγµατος.

5. Επανεκλογή του τακτικού µέλους που διαγράφηκε σε νέα
έδρα είναι δυνατή, εφόσον συντρέχουν οι ουσιαστικές προϋπο-
θέσεις, σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 17, µόνο µετά την
πάροδο τριών (3) ετών από τη δηµοσίευση του προεδρικού δια-
τάγµατος για τη διαγραφή.

6. Οι παρ. 1 έως 5 εφαρµόζονται αναλόγως και για τα µη τα-
κτικά µέλη της Ακαδηµίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ - ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ

ΚΑΘΗΚΟΝΤΑ ΤΩΝ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΩΝ

Άρθρο 25
Ολοµέλεια - Αρµοδιότητες

1. Η Ολοµέλεια είναι το ανώτατο όργανο της Ακαδηµίας, στο
οποίο ανήκει το τεκµήριο της αρµοδιότητας.

2. Η Ολοµέλεια απαρτίζεται από το σύνολο των τακτικών µελών
της Ακαδηµίας, τα οποία µετέχουν στις συνεδρίες της µε δι-
καίωµα γνώµης και ψήφου για όλα τα θέµατα που συζητούνται
σε αυτήν, καθώς και για κάθε εκλογή ή πρόταση προσώπων. Η
Ολοµέλεια µπορεί να συζητεί και να αποφασίζει για κάθε θέµα
που εµπίπτει στα αντικείµενα του άρθρου 3 ή εν γένει ενδιαφέρει
την Ακαδηµία, εφόσον δεν πρόκειται για θέµατα τα οποία αφο-
ρούν τις Τάξεις ή για τα οποία προβλέπεται αποκλειστική αρµο-
διότητα άλλων οργάνων. 

3. Ειδικές αρµοδιότητες της Ολοµέλειας προβλέπονται στο
άρθρο 52. 

4. Στην Ολοµέλεια ανήκει και η αποκλειστική αρµοδιότητα για
τη λήψη απόφασης, ύστερα από πρόταση της Συγκλήτου, για τα
θέµατα των περ. στ) και η) της παρ. 1 του άρθρου 42.

5. Μεταξύ των καθηκόντων των µελών, εκτός από αυτά που
απορρέουν από τα άρθρα 23 και 24, είναι η δηµόσια ενηµέρωση
της επιστηµονικής και καλλιτεχνικής κοινότητας για το έργο της
Ακαδηµίας και το έργο των Ερευνητικών Κέντρων της.

6. Βασική µέριµνα των µελών και των οργάνων της Ακαδηµίας
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αποτελεί η καλύτερη δυνατή αξιοποίηση του συνόλου της περι-
ουσίας της. Για το έργο αυτό, ειδική Επιτροπή υποβάλλει ετησίως
έκθεση στην Ολοµέλεια.

7. Τα τακτικά µέλη δύνανται να ανακοινώνουν στην Ολοµέλεια
ή στις Τάξεις της Ακαδηµίας έργα δικά τους ή τρίτων.

Άρθρο 26
Επίτιµα και αντεπιστέλλοντα µέλη - Ξένοι εταίροι

1. Τα επίτιµα µέλη, οι ξένοι εταίροι και τα αντεπιστέλλοντα
µέλη της Ακαδηµίας δύνανται να παρίστανται, ύστερα από πρό-
σκληση, µαζί µε τα τακτικά µέλη στις κατ’ ιδίαν συνεδρίες της
Ολοµέλειας και σε εκείνες των οικείων Τάξεων και να συµµετέ-
χουν σε συζητήσεις που αφορούν επιστηµονικές, φιλολογικές και
καλλιτεχνικές εργασίες τους, για τη διατύπωση γνώµης και χωρίς
δικαίωµα ψήφου.

2. Τα επίτιµα µέλη, οι ξένοι εταίροι και τα αντεπιστέλλοντα
µέλη της Ακαδηµίας έχουν δικαίωµα να ανακοινώνουν στην Ολο-
µέλεια και στις Τάξεις της δικά τους έργα και να τα δηµοσιεύουν
στις εκδόσεις της Ακαδηµίας, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρ-
θρου 25, το άρθρο 58 και όσα ορίζονται στον Εσωτερικό Κανονι-
σµό.

Άρθρο 27
Κατάλογος παρουσίας

Κατά την έναρξη κάθε συνεδρίας της Ολοµέλειας και των Τά-
ξεων, κάθε τακτικό µέλος υπογράφει τον κατάλογο παρουσίας.
Τον κατάλογο παρουσίας στην Ολοµέλεια θεωρεί και υπογράφει
ο Γενικός Γραµµατέας της Ακαδηµίας, στις δε Τάξεις ο οικείος
Γραµµατέας. Ο κατάλογος παρουσίας κοινοποιείται, τους µήνες
Δεκέµβριο, Μάρτιο και Ιούνιο κάθε έτους, σε όλα τα τακτικά µέλη
της Ακαδηµίας, µε µέριµνα του Γενικού Γραµµατέα της.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΠΡΟΕΔΡΕΙΟ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 28
Μέλη του Προεδρείου

Το Προεδρείο της Ακαδηµίας αποτελείται από τον Πρόεδρο,
τον Αντιπρόεδρο, τον Γενικό Γραµµατέα, τον Γραµµατέα επί των
πρακτικών και τον Γραµµατέα επί των δηµοσιευµάτων αυτής. Το
Προεδρείο επικουρείται από τον Έφορο επί των θεµάτων αρµο-
διότητάς του σύµφωνα µε το άρθρο 35. 

Άρθρο 29
Πρόεδρος - Εκλογή - Αναπλήρωση

1. Πρόεδρος της Ακαδηµίας κάθε έτος είναι αυτοδικαίως ο
Αντιπρόεδρος του προηγούµενου έτους. Ο Πρόεδρος της Ακα-
δηµίας εξοµοιώνεται κατά τον βαθµό µε τους Προέδρους των
Ανωτάτων Δικαστηρίων, κατά δε την τάξη έχει προβάδισµα έναντι
αυτών.

2. Η Ολοµέλεια εκλέγει τον Αντιπρόεδρο της Ακαδηµίας µε-
ταξύ των ενεργών τακτικών µελών της κατά την πρώτη τακτική
συνεδρία της του µηνός Δεκεµβρίου κάθε έτους, µε απαρτία των
τριών πέµπτων (3/5) των ενεργών τακτικών µελών, µε απόλυτη
πλειοψηφία των παρόντων ενεργών τακτικών µελών και µε µυ-
στική ψηφοφορία η οποία διεξάγεται µέχρι δύο (2) φορές. Αν και
στη δεύτερη ψηφοφορία δεν επιτευχθεί αποτέλεσµα, διενεργεί-
ται νέα µυστική ψηφοφορία, κατά την οποία ο Αντιπρόεδρος
εκλέγεται µε τη σχετική πλειοψηφία των παρόντων ενεργών τα-
κτικών µελών. 

3. Προϋποθέσεις εκλογιµότητας του Αντιπροέδρου είναι οι
εξής: 

α) Να είναι ενεργό τακτικό µέλος, 
β) κατά την ηµέρα της εκλογής να έχει συµπληρώσει τουλάχι-

στον επτά (7) έτη ως τακτικό µέλος, και
γ) να µην έχει διατελέσει Πρόεδρος ή Αντιπρόεδρος στο πα-

ρελθόν, µε εξαίρεση την περίπτωση κατά την οποία έχει εξαντλη-

θεί ο κατάλογος των εκλογίµων από όλες τις Τάξεις. 
4. Το κριτήριο της αρχαιότητας των υποψηφίων λαµβάνεται

υπόψη.
5. Η θέση του Αντιπροέδρου καλύπτεται κάθε χρόνο κατ’ εναλ-

λαγή και των τριών (3) Τάξεων. Η Ολοµέλεια δύναται, εξαιρετικά
και κατά παρέκκλιση του πρώτου εδαφίου, να εκλέξει Αντιπρό-
εδρο από άλλη Τάξη από εκείνη που έχει σειρά, αν στην πρώτη
υπάρχουν κατά πολύ αρχαιότερα τακτικά µέλη.

6. Αν ο Πρόεδρος ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται, τον ανα-
πληρώνει ο Αντιπρόεδρος και αυτόν ο Πρόεδρος του προηγού-
µενου έτους, αν ελλείπει δε και ο τελευταίος, ο προκάτοχός του
ή το πρεσβύτερο τακτικό µέλος της Ακαδηµίας, έως ότου εκλεγεί
Αντιπρόεδρος.

Άρθρο 30
Γενικός Γραµµατέας - Γραµµατείς - 

Εκλογή - Αναπλήρωση

1. Ο Γενικός Γραµµατέας και οι δύο (2) άλλοι Γραµµατείς της
Ακαδηµίας εκλέγονται για µία τριετία και µπορούν να επανεκλε-
γούν µία ακόµη φορά στην ίδια θέση Γραµµατέα. Εφόσον ενεργό
τακτικό µέλος έχει επανεκλεγεί σε θέση Γραµµατέα, δύναται να
διανύσει µόνο µία επιπλέον θητεία σε οποιαδήποτε άλλη θέση
Γραµµατέα. Το σύνολο της θητείας σε θέση Γραµµατέα δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει τα εννέα (9) έτη. Οι τρεις (3) υπηρετούντες
Γραµµατείς δεν µπορεί να προέρχονται από την ίδια Τάξη. 

2. Προϋποθέσεις εκλογιµότητας των προσώπων της παρ. 1
είναι οι εξής: 

α) να είναι ενεργά τακτικά µέλη και
β) κατά την ηµέρα της εκλογής να έχουν συµπληρώσει τουλά-

χιστον επτά (7) έτη ως τακτικά µέλη. 
3. Ο Γενικός Γραµµατέας και οι Γραµµατείς της Ακαδηµίας

εκλέγονται από την Ολοµέλεια µεταξύ των ενεργών τακτικών
µελών της, που κατέθεσαν έγγραφη αίτηση υποψηφιότητας προς
τον Πρόεδρο τουλάχιστον επτά (7) ηµέρες πριν από την ηµέρα
της εκλογής, η οποία πραγµατοποιείται εντός του τελευταίου
µηνός πριν από τη λήξη της θητείας τους. Η ψηφοφορία είναι µυ-
στική, διενεργείται µε απαρτία των τριών πέµπτων (3/5) των ενερ-
γών τακτικών µελών και µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων
ενεργών τακτικών µελών και µπορεί να διεξαχθεί µέχρι δύο (2)
φορές. Αν δεν επιτευχθεί αποτέλεσµα, διενεργείται νέα µυστική
ψηφοφορία, κατά την οποία ο Γενικός Γραµµατέας και οι Γραµ-
µατείς της Ακαδηµίας εκλέγονται µε τη σχετική πλειοψηφία των
παρόντων ενεργών τακτικών µελών. 

4. Αν κενωθεί για οποιονδήποτε λόγο θέση των προσώπων της
παρ. 1, η διαδικασία των παρ. 1 έως 3 ακολουθείται υποχρεωτικά
εντός ενός (1) µηνός από την ανακοίνωση της κένωσης της
θέσης στην Ολοµέλεια. 

5. Αν ο Γενικός Γραµµατέας ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται,
τον αναπληρώνει προσωρινά ένας από τους Γραµµατείς που ορί-
ζεται από αυτόν ή, στην περίπτωση που ο Γενικός Γραµµατέας
δεν έχει ορίσει αναπληρωτή, από τον Πρόεδρο της Ακαδηµίας.
Αν οι Γραµµατείς απουσιάζουν, κωλύονται ή ελλείπουν, τους ανα-
πληρώνουν προσωρινά οι Γραµµατείς των Τάξεων, που ορίζονται
από τον Γενικό Γραµµατέα ή, αν ελλείπει ο Γενικός Γραµµατέας,
από τον Πρόεδρο της Ακαδηµίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΩΝ ΜΟΝΟΜΕΛΩΝ ΟΡΓΑΝΩΝ 

ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 31
Αρµοδιότητες Πρόεδρου

1. Ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας:
α) Καλεί τα τακτικά µέλη σε συνεδρίες και καθορίζει την ηµε-

ρήσια διάταξη,
β) προεδρεύει των συνεδριών της Ολοµέλειας, διευθύνει τις

συζητήσεις, τηρεί την τάξη και επιβλέπει την τήρηση των οικείων
κανόνων,

γ) ορίζει τη σειρά και τη διάρκεια των ανακοινώσεων στις συ-
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νεδρίες της Ολοµέλειας, 
δ) εξάγει και αναγγέλλει το αποτέλεσµα των ψηφοφοριών κατά

τις συνεδρίες, 
ε) προεδρεύει των επιτροπών στις οποίες είναι µέλος και 
στ) αναθέτει ειδικά θέµατα σε άλλα όργανα ή υπηρεσιακούς

παράγοντες.
2. Ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας επικοινωνεί µε το Υπουργείο

Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και τις λοιπές Αρχές
του Κράτους, συνυπογράφοντας µε τον Γενικό Γραµµατέα όλα
τα έγγραφα που εξέρχονται από την Ακαδηµία στο όνοµά της,
και ιδίως τις πράξεις, τις γνώµες, τις προτάσεις, τις αποφάσεις
και τις εκθέσεις. Σε περίπτωση διαφωνίας Προέδρου και Γενικού
Γραµµατέα, η διαφωνία επιλύεται µε απόφαση της Συγκλήτου. Ο
Πρόεδρος υπογράφει τη σχετική προς τα επιστηµονικά, φιλολο-
γικά και καλλιτεχνικά έργα αλληλογραφία της Ακαδηµίας. 

3. Ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας ενηµερώνεται για όλα τα εισερ-
χόµενα σε αυτήν έγγραφα και ιδίως για τα αιτήµατα που υποβάλ-
λονται στην Ακαδηµία ή τις υπηρεσίες της, µε την επιφύλαξη της
παρ. 2 του άρθρου 80. 

4. Ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας είναι ο πειθαρχικώς προϊστάµε-
νος των υπαλλήλων της. 

Άρθρο 32
Αρµοδιότητες Γενικού Γραµµατέα

Ο Γενικός Γραµµατέας της Ακαδηµίας:
α) Τηρεί και υπογράφει τον κατάλογο των τακτικών µελών της

Ολοµέλειας που παρευρίσκονται κατά την ώρα έναρξης των συ-
νεδριών της,

β) συνυπογράφει µε τον Πρόεδρο και τον Γραµµατέα επί των
Πρακτικών τα πρακτικά των συνεδριών της Ολοµέλειας και της
Συγκλήτου, µετά την επικύρωσή τους,

γ) εισηγείται τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης των συνε-
δριών της Συγκλήτου ή αναθέτει τη σχετική εισήγηση στον
Έφορο,

δ) εποπτεύει τις διοικητικές υπηρεσίες επικουρούµενος από
τον Έφορο, συνεργάζεται δε για µείζονα θέµατα µε τον Πρό-
εδρο, µε την επιφύλαξη των αποκλειστικών αρµοδιοτήτων της
Συγκλήτου,

ε) ελέγχει, επικουρούµενος από τον Έφορο, την έγκαιρη και
ορθή εκτέλεση των αποφάσεων της Ολοµέλειας και της Συγκλή-
του,

στ) µεριµνά, µε τη συνεργασία των Προέδρων των οικείων Τά-
ξεων, για την κανονική λειτουργία των Τάξεων, των Επιτροπών
και των υπηρεσιών που υπάγονται στην αρµοδιότητα της Ακαδη-
µίας, τις οποίες καλεί, αν παρίσταται ανάγκη, να εκτελέσουν ή να
επισπεύσουν τα έργα τους,

ζ) εισηγείται προς τη Σύγκλητο τους προϋπολογισµούς της
Ακαδηµίας και µεριµνά για την εφαρµογή τους, καθώς και τα σχε-
τικά µε τη διαχείριση των οικονοµικών θεµάτων ή αναθέτει ειδικά
θέµατα σε άλλα όργανα ή υπηρεσιακούς παράγοντες.

Άρθρο 33
Αρµοδιότητες Γραµµατέα επί των πρακτικών

1. Ο Γραµµατέας επί των Πρακτικών είναι αρµόδιος για την τή-
ρηση και τη σύνταξη των πρακτικών των συνεδριών της Ολοµέ-
λειας και της Συγκλήτου. Οι συζητήσεις και αποφάσεις των
οργάνων αυτών µπορεί να καταγράφονται ταυτόχρονα και µε
σύγχρονα µέσα καταγραφής ήχου και εικόνας, ύστερα από από-
φαση του Προεδρείου. 

2. Η επικύρωση των πρακτικών γίνεται, κατά το δυνατόν, στην
επόµενη συνεδρία της Ολοµέλειας ή της Συγκλήτου, διαφορετικά
στην πρώτη συνεδρία µετά από την ολοκλήρωση του ελέγχου
των πρακτικών. Τα προς επικύρωση πρακτικά διανέµονται εκ των
προτέρων στα µέλη που µετείχαν στη συνεδρίαση για φραστικές
µόνο διορθώσεις, χωρίς µεταβολή του ουσιαστικού περιεχοµέ-
νου. Ο Γραµµατέας επί των πρακτικών µεριµνά για την έγκαιρη
περαίωση της σύνταξης και της επικύρωσής τους. 

3. Μετά την επικύρωση, τα πρακτικά υπογράφονται πρώτα από
τον Γραµµατέα επί των πρακτικών και ακολούθως από τον Πρό-

εδρο και τον Γενικό Γραµµατέα. 
4. Οι αποφάσεις εφαρµόζονται και πριν από την επικύρωση των

πρακτικών, εκτός αν έχει αµφισβητηθεί η απαρτία ή η πλειοψηφία
κατά τη λήψη τους.

5. Τα πρακτικά φυλάσσονται σε έντυπη και ηλεκτρονική µορφή,
αν υπάρχει ηλεκτρονική καταγραφή, µε ευθύνη του Γραµµατέα
επί των πρακτικών και του Εφόρου. 

Άρθρο 34
Αρµοδιότητες Γραµµατέα επί των Δηµοσιευµάτων

Ο Γραµµατέας επί των Δηµοσιευµάτων:
α) Είναι υπεύθυνος για τις διαδικασίες ανάθεσης προς έκδοση

των δηµοσιευµάτων της Ακαδηµίας, στα οποία περιλαµβάνονται
τα πρακτικά, η επετηρίδα, ο κατάλογος έκδοσης των δηµοσιευ-
µάτων, το τεύχος προκήρυξης βραβείων, οι πραγµατείες και
οποιαδήποτε άλλη έκδοση έχουν αναθέσει στο Αυτοτελές Τµήµα
Έκδοσης Δηµοσιευµάτων η Σύγκλητος και η Ολοµέλεια, επιµε-
λείται τα σχετικά µε την έκδοσή τους και µεριµνά για την παρα-
λαβή και την παράδοσή τους στον υπεύθυνο του Βιβλιοπωλείου, 

β) τηρεί το ηλεκτρονικό αρχείο όλων των δηµοσιευµάτων της
Ακαδηµίας.

Άρθρο 35
Αρµοδιότητες Εφόρου 

1. Ο Έφορος:
α) Συντονίζει και ελέγχει, υπό την επίβλεψη του Γενικού Γραµ-

µατέα, το έργο όλων των διοικητικών, οικονοµικών και τεχνικών
υπηρεσιών της Ακαδηµίας και είναι υπεύθυνος για την εύρυθµη
λειτουργία τους, 

β) ασκεί σε καθηµερινή βάση την εποπτεία σύµφωνα µε την
περ. δ) του άρθρου 32,

γ) ασκεί τα ειδικά καθήκοντα για τα οποία τον εξουσιοδοτεί ή
τις ειδικές αρµοδιότητες που του µεταβιβάζει η Σύγκλητος σύµ-
φωνα µε την περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 42,

δ) παρακολουθεί, σε τακτά χρονικά διαστήµατα, την εκτέλεση
των αποφάσεων της Συγκλήτου,

ε) εκδίδει αντίγραφα ή αποσπάσµατα Πρακτικών της Ολοµέ-
λειας και της Συγκλήτου.

2. Τον Έφορο, αν απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνει Διευ-
θυντής, ο οποίος επιλέγεται από τη Σύγκλητο.

3. Η πλήρωση της θέσης του Εφόρου γίνεται σύµφωνα µε την
παρ. 6 του άρθρου 86 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολι-
τικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’ 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΟ ΤΩΝ ΤΑΞΕΩΝ

Άρθρο 36
Σύνθεση Προεδρείου

Το Προεδρείο κάθε Τάξης της Ακαδηµίας αποτελούν ο Πρό-
εδρος, ο Αντιπρόεδρος και ο Γραµµατέας της.

Άρθρο 37
Πρόεδρος Τάξης

1.Πρόεδρος κάθε Τάξης ορίζεται αυτοδικαίως ο Αντιπρόεδρος
του προηγούµενου έτους. Ο Αντιπρόεδρος εκλέγεται από την
Τάξη µεταξύ των ενεργών τακτικών µελών της, που έχουν θητεία
τουλάχιστον τριών (3) ετών, κατά το πρώτο δεκαήµερο του Δε-
κεµβρίου κάθε έτους. Η εκλογή γίνεται µε ανάλογη εφαρµογή
των παρ. 2 και 4 του άρθρου 29.

2. Για την αναπλήρωση του Προέδρου εφαρµόζεται αναλόγως
η παρ. 6 του άρθρου 29.

Άρθρο 38
Γραµµατέας Τάξης
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1. Ο Γραµµατέας κάθε Τάξης εκλέγεται από τα ενεργά τακτικά
µέλη της για θητεία τριών (3) ετών. Η εκλογή γίνεται µε ανάλογη
εφαρµογή των παρ. 2 και 4 του άρθρου 29. Η εκλογή διενεργείται
τον τελευταίο µήνα πριν από τη λήξη της θητείας του, ενώ επα-
νεκλογή του ίδιου προσώπου επιτρέπεται χωρίς περιορισµό.

2. Τον Γραµµατέα της Τάξης, αν απουσιάζει, κωλύεται ή ελλεί-
πει, αναπληρώνει προσωρινά το νεότερο από τα ενεργά τακτικά
µέλη της Τάξης.

3. Αν για οποιονδήποτε λόγο κενωθεί η θέση του Γραµµατέα
της Τάξης πριν από τη λήξη της θητείας του, ο Πρόεδρος της
Τάξης προβαίνει σε σχετική ανακοίνωση στα µέλη της, εντός
µηνός, από την οποία εκλέγεται νέος Γραµµατέας, σύµφωνα µε
την παρ. 1. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΩΝ ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ ΤΩΝ ΤΑΞΕΩΝ

Άρθρο 39
Αρµοδιότητες Προέδρου Τάξης

Ο Πρόεδρος κάθε Τάξης συγκαλεί την Τάξη, προεδρεύει και
διευθύνει τις συζητήσεις των συνεδριών της, τηρεί την τάξη σε
αυτές, καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη, ανακοινώνει τα θέµατα
των εργασιών, µεριµνά για την πρόοδό τους και ορίζει τη σειρά
και τη διάρκεια των ανακοινώσεων στις συνεδρίες.

Άρθρο 40
Αρµοδιότητες Γραµµατέα Τάξης

Ο Γραµµατέας κάθε Τάξης προετοιµάζει τις συζητήσεις και εν
γένει τις εργασίες της, συντάσσει δε και υποβάλλει προς έγκριση
στην Τάξη τα Πρακτικά των συνεδριών της, τα οποία στη συνέ-
χεια συνυπογράφει µε τον Πρόεδρο. Επίσης, µεριµνά για την
πρόοδο των έργων και την εκτέλεση των αποφάσεων της Τάξης
και για τις σχετικές προς αυτή δηµοσιεύσεις της Ακαδηµίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΣΥΓΚΛΗΤΟΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 41
Σύνθεση Συγκλήτου

Τη Σύγκλητο αποτελούν ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος, ο Γενι-
κός Γραµµατέας, ο Πρόεδρος του προηγούµενου έτους, οι δύο
(2) άλλοι Γραµµατείς της Ακαδηµίας και οι τρεις (3) Πρόεδροι
των Τάξεων αυτής.

Άρθρο 42
Αρµοδιότητες Συγκλήτου

1. Η Σύγκλητος της Ακαδηµίας έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) Εκπροσωπεί, η ίδια ή µέσω του Προέδρου και του Γενικού

Γραµµατέα από κοινού, την Ακαδηµία ενώπιον των Αρχών, των
δικαστηρίων, των διεθνών και ευρωπαϊκών Ακαδηµιών, των νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου ή των θρησκευτικών
αρχών, των ιδιωτών και εν γένει έναντι τρίτων,

β) έχει την αποκλειστική αρµοδιότητα για όλα τα διοικητικά και
οικονοµικά θέµατα, εφόσον δεν προβλέπεται διαφορετικά στον
παρόντα,

γ) δύναται, µε απόφασή της, να εξουσιοδοτεί για ειδικότερα
ζητήµατα τον Έφορο ή Προϊσταµένους Διευθύνσεων, Τµηµάτων
ή Γραφείων και Διευθυντές Κέντρων Έρευνας, καθώς και να µε-
ταβιβάζει ειδικές αρµοδιότητες στον Έφορο,

δ) είναι ο διατάκτης για όλες τις δαπάνες της Ακαδηµίας και
εν γένει τις πράξεις οικονοµικής διαχείρισης. Μετά την έγκριση
δαπανών από τη Σύγκλητο, ο Πρόεδρος ή άλλο εξουσιοδοτηµένο
από τη Σύγκλητο όργανο, ενεργώντας για λογαριασµό της, υπο-
γράφει τις πράξεις ανάληψης υποχρέωσης. Η ανάθεση έργων,
προµηθειών και παροχής υπηρεσιών, καθώς και οι σχετικές συµ-
βάσεις υπογράφονται από τον Πρόεδρο και τον Γενικό Γραµµα-
τέα από κοινού. Η Σύγκλητος µπορεί να εξουσιοδοτεί τον

Πρόεδρο και τον Γενικό Γραµµατέα από κοινού προς έγκριση δα-
πανών για ποσά έως τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ. Το όριο αυτό
µπορεί να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση της Συγκλήτου,

ε) η δικαστική εκπροσώπηση της Ακαδηµίας σύµφωνα µε την
περ. α) περιλαµβάνει και άσκηση κάθε είδους ενδίκων βοηθηµά-
των και µέσων, δικαστικούς συµβιβασµούς και οποιαδήποτε άλλη
δικονοµική πράξη, την παροχή εντολής προς παράσταση ενώπιον
δικαστηρίου στον Νοµικό Σύµβουλο της Ακαδηµίας ή σε άλλον,
ειδικώς εξουσιοδοτούµενο προς τούτο δικηγόρο. Επίσης, η Σύ-
γκλητος δύναται να υποβάλλει ερωτήµατα και να αποδέχεται
γνωµοδοτήσεις του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,

στ) εισηγείται προς την Ολοµέλεια τους ετήσιους προϋπολο-
γισµούς της Ακαδηµίας, περιλαµβανοµένων των προϋπολογι-
σµών των κληροδοτηµάτων, δωρεών και αθλοθεσιών,

ζ) αποφασίζει για την τοποθέτηση των υπαλλήλων, µόνιµων και
µε σχέση ιδιωτικού δικαίου, στις Διευθύνσεις, τα Τµήµατα και τα
αυτοτελή Γραφεία, καθώς και στα Ερευνητικά Κέντρα και τα Γρα-
φεία Έρευνας της Ακαδηµίας, 

η) προτείνει στην Ολοµέλεια την αποδοχή ή αποποίηση δω-
ρεών, κληροδοσιών, κληρονοµιών και βραβείων, καθώς και την
πώληση ή αγορά ακινήτων, 

θ) µεριµνά για την κανονική έκδοση και διαχείριση των δηµο-
σιευµάτων της Ακαδηµίας,

ι) επιλύει τις διαφωνίες µεταξύ Προέδρου και Γενικού Γραµµα-
τέα, σε περιπτώσεις κοινής αρµοδιότητάς τους.

2. Ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας ενηµερώνει την Ολοµέλεια για
τις σηµαντικές αποφάσεις της Συγκλήτου. Η Ολοµέλεια µπορεί
να ζητεί πληρέστερη ενηµέρωση για τις αποφάσεις της Συγκλή-
του.

3. Η Σύγκλητος µπορεί να παραπέµπει θέµατα αρµοδιότητάς
της στην Ολοµέλεια, εφόσον τα κρίνει ως ιδιαίτερης σπουδαι-
ότητας.

Άρθρο 43
Έκτακτες αρµοδιότητες Συγκλήτου

Η Σύγκλητος µπορεί, σε εξαιρετικές περιπτώσεις ή σε περι-
πτώσεις επείγουσας και απρόβλεπτης ανάγκης, να λαµβάνει προ-
σωρινώς τα αναγκαία µέτρα υπέρ του έργου και των έννοµων
συµφερόντων της Ακαδηµίας. Όταν παρέλθουν οι ως άνω περι-
στάσεις και το αργότερο εντός τριών (3) µηνών, το κατά περί-
πτωση αρµόδιο όργανο ανακτά τη σχετική αρµοδιότητά του για
τον εφεξής χρόνο.

Άρθρο 44
Συνεδρίες Συγκλήτου

1. Η Σύγκλητος συνέρχεται σε συνεδρία µε πρόσκληση του
Προέδρου της Ακαδηµίας, ο οποίος καθορίζει την ηµερήσια διά-
ταξη. Τα θέµατα εισηγείται ο Γενικός Γραµµατέας ή ο Έφορος,
σύµφωνα µε την περ. γ) του                   άρθρου 32.

2. Ο Πρόεδρος της Ακαδηµίας προεδρεύει των συνεδριών της
Συγκλήτου και διευθύνει τις συζητήσεις της. 

3. Η Σύγκλητος βρίσκεται σε απαρτία µε την αυτοπρόσωπη πα-
ρουσία πέντε (5) τουλάχιστον µελών της. 

4. Στις συνεδρίες της Συγκλήτου µετέχουν µόνο τα µέλη της
και παρίσταται µε δικαίωµα γνώµης και χωρίς δικαίωµα ψήφου ο
Έφορος. Άλλα πρόσωπα µετέχουν, µόνο αν προσκληθούν ειδι-
κώς.

5. Οι αποφάσεις της Συγκλήτου λαµβάνονται µε την απόλυτη
πλειοψηφία των παρόντων µελών της. Αν υπάρχει ισοψηφία, υπε-
ρισχύει η ψήφος του Προέδρου.

6. Ο Γραµµατέας επί των πρακτικών τηρεί και συντάσσει τα
Πρακτικά της Συγκλήτου και τα υποβάλλει σε αυτήν προς επικύ-
ρωση.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’ 
ΣΥΝΕΔΡΙΕΣ ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ, ΤΩΝ ΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ

ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ

Άρθρο 45
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Συνεδρίες Ολοµέλειας

1. Η Ολοµέλεια της Ακαδηµίας συνέρχεται σε τακτική συνεδρία
µια (1) φορά την εβδοµάδα και οι Τάξεις µια φορά ανά δεκαπέντε
(15) ηµέρες, εκτός εάν οι Πρόεδροί τους αποφασίσουν διαφορε-
τικά. Οι Πρόεδροι των Τάξεων ορίζουν συνεδρίες της Τάξης σε
ώρες κατά τις οποίες δεν συνεδριάζει η Ολοµέλεια. 

2. Δεν γίνονται συνεδρίες της Ολοµέλειας και των Τάξεων κατά
την περίοδο που αρχίζει από την 1η Ιουλίου και λήγει τη 15η Σε-
πτεµβρίου κάθε έτους. Η Ολοµέλεια και κάθε Τάξη, ως προς τις
δικές τους συνεδρίες, µπορούν, για το έτος που διανύεται, να
προβλέψουν διαφορετικές ηµεροµηνίες έναρξης και λήξης της
περιόδου του πρώτου εδαφίου, λαµβάνοντας υπόψη τις σχετικές
ανάγκες.

Άρθρο 46
Συµµετοχή στις Συνεδρίες

Συνεδρίες της Ολοµέλειας, των Τάξεων και των Επιτροπών γί-
νονται µε την παρουσία οσωνδήποτε των τακτικών µελών τους,
εφόσον δεν πρόκειται να ληφθούν αποφάσεις. Σε αντίθετη περί-
πτωση, ισχύουν η απαρτία και η πλειοψηφία που ορίζονται στο
άρθρο 53 ή σε ειδικές διατάξεις του παρόντος. 

Άρθρο 47
Σύγκληση οργάνων

Κάθε συλλογικό όργανο συγκαλείται εγγράφως από τον Πρό-
εδρό του, µε αναγραφή της ηµερήσιας διάταξης στην πρό-
σκληση. Κατ’ εξαίρεση, µπορεί να συζητηθούν και θέµατα που
δεν περιλαµβάνονται στην ηµερήσια διάταξη, αν είναι παρόντα
όλα τα τακτικά µέλη και συµφωνούν για τη συζήτησή τους.

Άρθρο 48
Δηµόσιες και κατ’ ιδίαν συνεδρίες Ολοµέλειας

1. Οι συνεδρίες της Ολοµέλειας είναι δηµόσιες ή κατ’ ιδίαν. Οι
κατ’ ιδίαν συνεδρίες αφορούν τη λειτουργία της Ακαδηµίας και
σε αυτές δικαιούνται να παρίστανται µόνο τα τακτικά µέλη. Κατ’
εξαίρεση, µπορεί στις κατ’ ιδίαν συνεδρίες να κληθούν να συµ-
µετάσχουν και τα µέλη της Ακαδηµίας που ορίζονται στα άρθρα
14, 15 και 16, αλλά µόνο επί µη προσωπικών ζητηµάτων και µόνο
µε δικαίωµα γνώµης και χωρίς δικαίωµα ψήφου. Ο Πρόεδρος
µπορεί, µε έγκριση της Ολοµέλειας, να καλεί, υπαλλήλους προς
υποβοήθηση του Γραµµατέα επί των Πρακτικών στην καταγραφή
των συζητήσεων και αποφάσεων. 

2. Οι δηµόσιες συνεδρίες µπορεί να µεταδίδονται τηλεοπτικά
ή διαδικτυακά µε απόφαση του Προεδρείου.

Άρθρο 49
Συνεδρίες Ολοµέλειας

1. Η συζήτηση κατά τις κατ’ ιδίαν συνεδρίες της Ολοµέλειας
διεξάγεται και οι αποφάσεις λαµβάνονται κατά τη σειρά των θε-
µάτων που αναγράφονται στην ηµερήσια διάταξη. Προηγούνται
η επικύρωση των πρακτικών της προηγούµενης ή των προηγού-
µενων συνεδριών και οι ανακοινώσεις από τον Πρόεδρο και τον
Γενικό Γραµµατέα ή, εφόσον υπάρχει συνεννόηση µε τον Πρό-
εδρο τουλάχιστον από την προηγούµενη ηµέρα, και από άλλο τα-
κτικό µέλος. Ο Γενικός Γραµµατέας ανακοινώνει την αλληλο-
γραφία, που απευθύνεται στην Ακαδηµία, αφού αυτή πρωτοκολ-
ληθεί και εφόσον αφορά θέµατα ιδιαίτερου ενδιαφέροντος για
την Ολοµέλεια. Η σειρά των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης
µπορεί να µεταβληθεί µε πρόταση του Προέδρου ή πέντε (5) τα-
κτικών µελών και απόφαση της Ολοµέλειας. 

2. Πριν από την έναρξη των κατ’ ιδίαν συνεδριών της Ολοµέ-
λειας µπορεί να γίνονται, σε δηµόσια συνεδρία, σύντοµες επιστη-
µονικές ανακοινώσεις. Εκτενέστερες ανακοινώσεις επιστηµο-
νικών µελετών και εν γένει επιστηµονικές εκδηλώσεις, µε ή χωρίς
συζήτηση, γίνονται σε δηµόσια συνεδρία άλλης ηµέρας, που ορί-
ζεται από το Προεδρείο. Ανακοινώσεις τρίτων, επιστηµόνων ή

καλλιτεχνών, γίνονται, µέσω τακτικών µελών και ξένων εταίρων,
ύστερα από άδεια του Προεδρείου.

Άρθρο 50
Συνεδρίες Τάξεων

Στις συνεδρίες των Τάξεων που αφορούν την εκλογή νέων
µελών της Ακαδηµίας παρίστανται µόνο τα ενεργά τακτικά µέλη
της Τάξης. Στις λοιπές συνεδρίες της Τάξης, όπως και στις συ-
νεδρίες των Επιτροπών, µπορεί να καλούνται τρίτοι µε ειδική
πρόσκληση του Προέδρου της οικείας Τάξης ή Επιτροπής.

Άρθρο 51
Έκτακτες συνεδρίες Ολοµέλειας και Τάξεων

Η Ολοµέλεια, αν υπάρχει ανάγκη, µπορεί να συνέλθει σε έκτα-
κτη συνεδρία µε απόφαση του Προέδρου ή της Συγκλήτου ή µε
έγγραφη και αιτιολογηµένη αίτηση προς τον Πρόεδρο της Ακα-
δηµίας του ενός τρίτου (1/3) των ενεργών τακτικών µελών της.
Το ίδιο ισχύει και για έκτακτες συνεδρίες των Τάξεων µε από-
φαση του Προέδρου τους ή µε αίτηση προς αυτόν του ενός τρί-
του (1/3) των ενεργών τακτικών µελών τους.

Άρθρο 52
Ειδικές αρµοδιότητες Ολοµέλειας

Η Ολοµέλεια συνεδριάζει σε κατ’ ιδίαν συνεδρίαση όταν πρό-
κειται για:

α) την εκλογή των οργάνων της Ακαδηµίας, των µελών της, των
ξένων εταίρων, των µελών Επιτροπών, καθώς και κάθε άλλο προ-
σωπικό ζήτηµα, 

β) τον ορισµό θεµάτων και διαγωνισµών σχετικών µε βραβεία
και την απονοµή τους, 

γ) την ψήφιση των προϋπολογισµών της Ακαδηµίας και την
έγκριση των απολογισµών και ισολογισµών του παρελθόντος
έτους, την αποδοχή δωρεών, κληρονοµιών ή κληροδοσιών και
τον καθορισµό του κανονισµού τους, τον έλεγχο διαχείρισης της
περιουσίας της Ακαδηµίας και των κληροδοτηµάτων της, καθώς
και κάθε άλλο οικονοµικό ζήτηµα,

δ) τη σύνταξη ή αναθεώρηση του Οργανισµού της, του Εσω-
τερικού Κανονισµού και των Ειδικών Κανονισµών της, καθώς και
των Κανονισµών των Ερευνητικών Κέντρων και Γραφείων Έρευ-
νας και των υπηρεσιών της Ακαδηµίας,

ε) συζήτηση για τις εκθέσεις των Επιτροπών. 
στ) κάθε άλλο ζήτηµα, του οποίου την κατ’ ιδίαν συζήτηση κρί-

νει αναγκαία ο Πρόεδρος, εκτός αν η Ολοµέλεια, ύστερα από
πρόταση πέντε (5) µελών της, αποφασίσει διαφορετικά.

Άρθρο 53
Απαρτία και πλειοψηφία 

1. Η απαρτία στις συνεδρίες της Ολοµέλειας, των Τάξεων και
των Επιτροπών, εφόσον πρόκειται να ληφθούν αποφάσεις, υπάρ-
χει όταν τα παρόντα ενεργά τακτικά µέλη είναι περισσότερα από
τα απόντα ενεργά τακτικά µέλη. Οι αποφάσεις λαµβάνονται µε
απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων ενεργών τακτικών µελών.
Της γενικής ρύθµισης του πρώτου και δεύτερου εδαφίου υπερι-
σχύουν οι ειδικές διατάξεις για την απαρτία και την πλειοψηφία
που προβλέπει ο παρών Οργανισµός. 

2. Οι ψηφοφορίες είναι κατά κανόνα φανερές και γίνονται είτε
µε ονοµαστική κλήση είτε µε ανάταση της χειρός. Αν στην τελευ-
ταία περίπτωση υπάρχει αµφιβολία για την έκβαση της ψηφοφο-
ρίας, αυτή επαναλαµβάνεται µε ονοµαστική ψηφοφορία. Σε
φανερές ψηφοφορίες, αν υπάρχει ισοψηφία, υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου. Η ψηφοφορία είναι µυστική, µε ψηφοδέλτια, όπου
ειδικά προβλέπει τούτο ο παρών Οργανισµός. Αν σε µυστική ψη-
φοφορία υπάρξει ισοψηφία, αυτή επαναλαµβάνεται για µία (1)
ακόµη φορά, η τυχόν δε νέα ισοψηφία ισοδυναµεί µε απόρριψη. 

3. Αν µετά από φανερή ή µυστική ψηφοφορία δεν προκύψει
απόλυτη πλειοψηφία, έχουν όµως διατυπωθεί περισσότερες από
δύο (2) γνώµες, η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται µόνο µεταξύ των
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δύο (2) επικρατέστερων και οι ψήφοι υπέρ άλλων γνωµών, καθώς
και οι λευκές, θεωρούνται άκυρες. Στην επαναληπτική ψηφοφο-
ρία του πρώτου εδαφίου οι αποχές και οι άκυρες ψήφοι δεν λαµ-
βάνονται υπόψη για τον σχηµατισµό απαρτίας και πλειοψηφίας.

Άρθρο 54
Δηµόσιες πανηγυρικές συνεδρίες

1. Οι δηµόσιες πανηγυρικές συνεδρίες της Ακαδηµίας, κατά
τις οποίες καλούνται και οι Αρχές του Κράτους, είναι η συνεδρία
του Ιανουαρίου, κατά την οποία γίνεται η εγκατάσταση του νέου
Προέδρου και του νέου Αντιπροέδρου του έτους, οι συνεδρίες
για τις εθνικές επετείους της 25ης Μαρτίου και της 28ης Οκτω-
βρίου και η συνεδρία του Δεκεµβρίου, κατά την οποία απονέµο-
νται τα βραβεία και οι λοιπές τιµητικές διακρίσεις. 

2. Η Ολοµέλεια µπορεί να ορίζει και άλλες πανηγυρικές συνε-
δρίες, ορίζοντας το θέµα και τον σκοπό τους. 

3. Στην πανηγυρική συνεδρία του Ιανουαρίου, ο απερχόµενος
Πρόεδρος εκθέτει συνοπτικά το έργο των Ερευνητικών Κέντρων
και των Γραφείων Έρευνας της Ακαδηµίας κατά το προηγούµενο
έτος, ο δε νέος Πρόεδρος εκφωνεί λόγο από το ευρύτερο επι-
στηµονικό πεδίο του ή γενικότερου ενδιαφέροντος. Εκτενέστερη
παρουσίαση του έργου των Ερευνητικών Κέντρων και των Γρα-
φείων Έρευνας για το προηγούµενο έτος γίνεται, σε µία ή περισ-
σότερες δηµόσιες συνεδρίες, στην Κεντρική ή την Ανατολική
Αίθουσα, εντός του Ιανουαρίου ή Φεβρουαρίου του επόµενου
έτους. 

4. Στην πανηγυρική συνεδρία του Δεκεµβρίου ο απερχόµενος
Πρόεδρος ανακοινώνει τα εκλιπόντα κατά τη διάρκεια της προ-
εδρίας του µέλη και τους εκλιπόντες ξένους εταίρους της Ακα-
δηµίας, αναφερόµενος στον βίο και τα έργα τους, καθώς και τα
νεοεκλογέντα µέλη, πραγµατεύεται δε, µε συντοµία, θέµα της ει-
δικότητάς του ή γενικότερου ενδιαφέροντος. Στη συνέχεια, ο Γε-
νικός Γραµµατέας εκθέτει, επίσης µε συντοµία, τα κυριότερα
έργα της Ακαδηµίας κατά το λήγον έτος στο επιστηµονικό, καλ-
λιτεχνικό και υπηρεσιακό πεδίο, ακολούθως δε ανακοινώνει τα
συµπεράσµατα των κρίσεων και αιτιολογιών για κάθε βραβείο ή
διάκριση που απονέµεται και τα ονόµατα των τιµωµένων. Ο Πρό-
εδρος απονέµει τα σχετικά διπλώµατα ή µετάλλια ή ό,τι άλλο συ-
νοδεύει το βραβείο ή τη διάκριση.

5. Κατά τις πανηγυρικές συνεδρίες της Ακαδηµίας δεν επιτρέ-
πεται συζήτηση.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’
ΔΗΜΟΣΙΕΥΜΑΤΑ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 55
Αυτοτελές Τµήµα Έκδοσης Δηµοσιευµάτων 

1. Τα δηµοσιεύµατα της Ακαδηµίας εκδίδονται µε την επιµέλεια
του Αυτοτελούς Τµήµατος Έκδοσης Δηµοσιευµάτων και των
Ερευνητικών Κέντρων και των Γραφείων Έρευνας, σε έντυπη ή
ηλεκτρονική µορφή. 

2. Το Αυτοτελές Τµήµα Έκδοσης Δηµοσιευµάτων επιµελείται
και δηµοσιεύει: 

α) τα Πρακτικά της Ακαδηµίας, 
β) την Επετηρίδα της Ακαδηµίας, 
γ) τον Κατάλογο Δηµοσιευµάτων της Ακαδηµίας, 
δ) το Τεύχος της Προκήρυξης Βραβείων της Ακαδηµίας, 
ε) τις Πραγµατείες της Ακαδηµίας και
στ) οποιαδήποτε άλλη έκδοση του ανατίθεται µε απόφαση της

Συγκλήτου ή της Ολοµέλειας.

Άρθρο 56
Ειδικότερα ζητήµατα δηµοσιευµάτων

1. Τα σχετικά µε τις λεπτοµέρειες των δηµοσιευµάτων του άρ-
θρου 55, ιδίως το περιεχόµενο, η µορφή, η έκταση και η γλώσσα
συγγραφής, ορίζονται στον Εσωτερικό Κανονισµό του Αυτοτε-
λούς Τµήµατος Έκδοσης Δηµοσιευµάτων. 

2. Οι λεπτοµέρειες για τα δηµοσιεύµατα των Ερευνητικών Κέ-

ντρων και των Γραφείων Έρευνας της Ακαδηµίας καθορίζονται
από τις αντίστοιχες εφορευτικές επιτροπές τους, τελούν δε υπό
την έγκριση της Συγκλήτου.

Άρθρο 57
Επιτροπή των Δηµοσιευµάτων

1. Ενστάσεις, διαφωνίες ή αντιρρήσεις σχετικά µε τα δηµοσι-
εύµατα της Ακαδηµίας εξετάζονται από την Επιτροπή των Δηµο-
σιευµάτων, η οποία αποφαίνεται οριστικά. 

2. Η Επιτροπή των Δηµοσιευµάτων αποτελείται από τον Πρό-
εδρο, τον Αντιπρόεδρο και τον Γενικό Γραµµατέα της Ακαδηµίας,
τον Γραµµατέα επί των Δηµοσιευµάτων και τους Προέδρους των
τριών Τάξεων.

3. Τα προς δηµοσίευση κείµενα παραδίδονται στον Γραµµατέα
επί των Δηµοσιευµάτων.

Άρθρο 58
Σειρά «Πραγµατείες»

Η Σύγκλητος αποφασίζει για τη δηµοσίευση ή µη των Πραγµα-
τειών, που υποβάλλονται στην Ακαδηµία, στη σειρά «Πραγµα-
τείες» της Ακαδηµίας. 

Άρθρο 59
Δικαιώµατα επί έργων που εκδίδει η Ακαδηµία

Τα περιουσιακά δικαιώµατα της πνευµατικής ιδιοκτησίας επί
έργων που εκδίδει η Ακαδηµία, στα οποία περιλαµβάνονται και
τα δικαιώµατα επανέκδοσης και διάθεσης από αυτήν, µεταβιβά-
ζονται σε αυτήν άνευ ανταλλάγµατος, εκτός αν υπάρχει ρητή
αντίθετη συµφωνία.

Άρθρο 60
Απαγόρευση επανεκδόσεων

Απαγορεύεται η έκδοση στα δηµοσιεύµατα της Ακαδηµίας
έργου, το οποίο έχει προηγουµένως δηµοσιευθεί αλλού, σε
έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή. Εξαιρέσεις από την εφαρµογή του
πρώτου εδαφίου µπορεί να εγκρίνει η Σύγκλητος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΔ’
ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ ΚΑΙ ΑΡΧΕΙΑ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 61
Βιβλιοθήκη, Αρχεία, Βιβλιοπωλείο

1. Στην Ακαδηµία λειτουργούν, ως αυτοτελείς διοικητικές µο-
νάδες, η υπηρεσία της Βιβλιοθήκης της και η υπηρεσία των Αρ-
χείων της. Η Βιβλιοθήκη και τα Αρχεία της Ακαδηµίας είναι
προσιτά στα µέλη, τους ερευνητές και το διοικητικό προσωπικό
της, καθώς και στο κοινό, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον Εσω-
τερικό Κανονισµό Λειτουργίας τους. 

2. Την εποπτεία λειτουργίας της Βιβλιοθήκης ασκεί η Επιτροπή
της Βιβλιοθήκης, η οποία απαρτίζεται από τον Γενικό Γραµµατέα
της Ακαδηµίας, ως Πρόεδρο, τον Γραµµατέα επί των Δηµοσιευ-
µάτων και τους Προέδρους των τριών Τάξεων. Στην Επιτροπή µε-
τέχει µε γνωµοδοτικό χαρακτήρα ο Διευθυντής της Βιβλιοθήκης.

3. Την εποπτεία των Αρχείων έχει η Επιτροπή Αρχείων, η οποία
απαρτίζεται από τρεις (3) Ακαδηµαϊκούς, κατά προτίµηση από τη
Β’ και τη Γ’ Τάξη, που ορίζονται από το Προεδρείο και συνεδριά-
ζουν υπό την προεδρία του αρχαιοτέρου από αυτούς.

4. Οι λεπτοµέρειες λειτουργίας των αυτοτελών διοικητικών µο-
νάδων της Βιβλιοθήκης και των Αρχείων ρυθµίζονται στον Εσω-
τερικό Κανονισµό λειτουργίας τους. 

5. Στην Ακαδηµία λειτουργεί, για τη διάδοση των εκδόσεών
της, Βιβλιοπωλείο υπό την ευθύνη Επιτροπής, που αποτελείται
από µέλη του ερευνητικού και διοικητικού προσωπικού της, τα
οποία ορίζει ο Γενικός Γραµµατέας. Οι λεπτοµέρειες λειτουργίας
του Βιβλιοπωλείου ρυθµίζονται στον Κανονισµό Λειτουργίας του,
που εγκρίνεται από τη Σύγκλητο.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΕ’
ΒΡΑΒΕΥΣΕΙΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ - ΥΠΟΤΡΟΦΙΕΣ

Άρθρο 62
Βραβεία της Ακαδηµίας

1. Η Ολοµέλεια ρυθµίζει τους όρους και τα θέµατα των διαγω-
νισµών για τα βραβεία που απονέµει, σύµφωνα µε τη βούληση
των αθλοθετών (διαθετών ή δωρητών) και χορηγών. 

2. Τα βραβεία της Ακαδηµίας, όπως και αυτά που αθλοθετού-
νται από τρίτους, είναι αδιαίρετα, εκτός αν υπάρχει αντίθετη ρητή
βούληση του αθλοθέτη.

3. Η Ακαδηµία προκηρύσσει κάθε χρόνο τα βραβεία και τα απο-
νέµει, µετά από αιτιολογηµένη πρόταση της αρµόδιας Τάξης ή
Επιτροπής και απόφαση της Ολοµέλειας, στις πανηγυρικές συ-
νεδρίες του Δεκεµβρίου και της 25ης Μαρτίου ή όποτε άλλοτε
αποφασίσει η Ολοµέλεια. Το ίδιο ισχύει και για τα οίκοθεν απο-
νεµόµενα βραβεία.

Άρθρο 63
Απαγόρευση βράβευσης

Δεν επιτρέπεται οποιασδήποτε µορφής βράβευση, εκ µέρους
της Ακαδηµίας, των µελών και του προσωπικού της.

Άρθρο 64
Αριστείο της Ακαδηµίας

1. Η Ακαδηµία απονέµει, κατά την πανηγυρική συνεδρία της
Ολοµέλειας της 25ης Μαρτίου, το «Αριστείο» της Ακαδηµίας, που
είχε καθιερωθεί αρχικώς για τα Γράµµατα και τις Καλές Τέχνες,
µε τον ν. 1001 της 24ης Οκτωβρίου 1917 (Α’ 245), περί εθνικού
αριστείου των γραµµάτων και των τεχνών. Το Αριστείο απονέµε-
ται σε Έλληνες για το σύνολο του έργου τους, εφόσον τούτο έχει
συµβάλει σε µεγάλο βαθµό στην πρόοδο της ελληνικής επιστή-
µης ή των ελληνικών γραµµάτων ή της ελληνικής τέχνης.

2. Το Αριστείο απονέµεται µε απόφαση της Ολοµέλειας,
ύστερα από πρόταση µίας (1) εκ των τριών (3) Τάξεων, εκ περι-
τροπής. Η αρµόδια Τάξη επιλέγει τον τιµώµενο για έργο του, το
οποίο εµπίπτει στα γνωστικά αντικείµενά της, σύµφωνα µε το
άρθρο 8.

3. Το πρώτο δεκαήµερο του Δεκεµβρίου του έτους πριν από
την απονοµή, η αρµόδια Τάξη ορίζει τριµελή Επιτροπή, η οποία,
έως τις 15 Ιανουαρίου του επόµενου έτους, υποβάλλει στην Τάξη
εισήγηση µε ειδική και εµπεριστατωµένη αιτιολογία. Κάθε µέλος
της Τάξης δικαιούται να προτείνει, επίσης µε ειδική και εµπερι-
στατωµένη αιτιολογία, και άλλον υποψήφιο έως το τέλος Ιανουα-
ρίου. Η Τάξη υποβάλλει, εντός του πρώτου δεκαηµέρου του
Φεβρουαρίου, την πρότασή της στην Ολοµέλεια, η οποία απο-
φαίνεται το συντοµότερο δυνατόν και πάντως εντός του µηνός
Φεβρουαρίου. Οι ψηφοφορίες στην Τάξη και την Ολοµέλεια είναι
φανερές, απαιτείται, δε, και στα δύο (2) όργανα απαρτία των δύο
τρίτων (2/3) των ενεργών τακτικών µελών τους και η απόφαση
λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία αυτών. 

4. Στον τιµώµενο µε το Αριστείο απονέµονται το µετάλλιο της
Ακαδηµίας και σχετικό δίπλωµα. 

Άρθρο 65
Υποτροφίες - Διαδικασία απονοµής 

τιµητικών διακρίσεων 

1. Η Σύγκλητος καθορίζει, έως το τέλος του Οκτωβρίου κάθε
έτους, τις υποτροφίες που θα χορηγηθούν κατά το επόµενο ακα-
δηµαϊκό έτος, λαµβάνοντας υπόψη τα διαθέσιµα των κληροδο-
τηµάτων που τις προβλέπουν.

2. Οι λεπτοµέρειες της διαδικασίας απονοµής βραβείων,
άλλων τιµητικών διακρίσεων και υποτροφιών ορίζονται στον Εσω-
τερικό Κανονισµό της Ακαδηµίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΣΤ’
ΚΕΝΤΡΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 66
Ερευνητικά Κέντρα και Γραφεία Έρευνας

1. Στην Ακαδηµία λειτουργούν Ερευνητικά Κέντρα και Γραφεία
Έρευνας ως αυτοτελείς ερευνητικές µονάδες, που εντάσσονται
στο νοµικό της πρόσωπο.

2. Για την ίδρυσή τους εφαρµόζονται οι παρ. 3 και 4 του άρ-
θρου 80.

Άρθρο 67
Ερευνητικά Κέντρα

1. Τα Ερευνητικά Κέντρα τελούν υπό την εποπτεία πενταµε-
λούς Εφορευτικής Επιτροπής, τα µέλη της οποίας εκλέγονται
από τη Σύγκλητο µεταξύ των ενεργών τακτικών µελών της Ακα-
δηµίας. Οι παρ. 1 και 4 του άρθρου 12 εφαρµόζονται αναλόγως
και για την Εφορευτική Επιτροπή. Η Εφορευτική Επιτροπή απο-
φασίζει, εποπτεύει και συµβουλεύει επί όλων των θεµάτων αρµο-
διότητάς της. Ειδικότερες αρµοδιότητες της Εφορευτικής Επι-
τροπής είναι, ιδίως, η παρακολούθηση των ερευνητικών, τεχνο-
λογικών και αναπτυξιακών προγραµµάτων του Κέντρου και η
λήψη µέτρων για την απρόσκοπτη και αποτελεσµατική διεκπεραί-
ωση αυτών, η έγκριση των προτεινόµενων εκδόσεων και η υπο-
βολή πρότασης προς τη Σύγκλητο για το κόστος των εκδόσεων
αυτών, η ανάθεση καθηκόντων στον Επόπτη και στον Διευθυντή
ή Διευθύνοντα του Κέντρου, ο καθορισµός των όρων έρευνας
από τρίτους στα αρχεία και στις συλλογές του Κέντρου και η εν
γένει συµβουλευτική υποστήριξη του Κέντρου. 

2. Την ειδικότερη εποπτεία του Ερευνητικού Κέντρου έχει ο
Επόπτης, ο οποίος είναι ενεργό τακτικό µέλος της Ακαδηµίας,
που ορίζεται από τη Σύγκλητο µε θητεία δύο (2) ετών και µε δυ-
νατότητα επανεκλογής χωρίς χρονικό περιορισµό. 

3. Στο Κέντρο προΐσταται Διευθυντής, η επιλογή του οποίου
γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 16 του ν. 4310/2014 (Α’ 268), µε
την εξαίρεση ότι οι επιτροπές που προβλέπονται απαρτίζονται
αποκλειστικά από ενεργά τακτικά µέλη που ορίζονται από τη Σύ-
γκλητο, κατά προτίµηση από τα µέλη της Εφορευτικής Επιτρο-
πής. Μέχρι την επιλογή Διευθυντή, η Σύγκλητος ορίζει, ύστερα
από γνώµη της Εφορευτικής Επιτροπής, τον Διευθύνοντα του Κέ-
ντρου µεταξύ των Ερευνητών του, κατά προτεραιότητα από τη
βαθµίδα Ερευνητή Α’. Ο Διευθυντής ή Διευθύνων µετέχει στις συ-
νεδριάσεις της Εφορευτικής Επιτροπής µε δικαίωµα ψήφου. Η
θητεία του Διευθυντή ή Διευθύνοντος είναι πέντε (5) ετών, µε δυ-
νατότητα επανεκλογής χωρίς χρονικό περιορισµό. 

4. Οι κατά τα λοιπά αρµοδιότητες των οργάνων του Κέντρου
και όλα εν γένει τα ζητήµατα που αφορούν στη λειτουργία τους
ρυθµίζονται από τον Εσωτερικό Κανονισµό καθενός από αυτά,
που εγκρίνεται σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 80. Η Ολοµέ-
λεια µπορεί, ως προς ζητήµατα κοινά για όλα τα Κέντρα, να προ-
βλέψει ενιαίο Εσωτερικό Κανονισµό. 

5. Αν δεν υπάρχει Εσωτερικός Κανονισµός, για τα σχετικά ζη-
τήµατα αποφασίζει η Σύγκλητος.

Άρθρο 68
Γραφεία Έρευνας

1. Η επιστηµονική εποπτεία των Γραφείων Έρευνας ασκείται
από ενεργό τακτικό µέλος της Ακαδηµίας, το οποίο ορίζεται από
τη Σύγκλητο µε θητεία πέντε (5) ετών και µε δυνατότητα επανε-
κλογής χωρίς χρονικό περιορισµό. Η στελέχωση και η λειτουργία
των Γραφείων Έρευνας ρυθµίζονται από τον Εσωτερικό Κανονι-
σµό τους, ο οποίος εκδίδεται σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου
80.

2. Αν δεν υπάρχει Εσωτερικός Κανονισµός, για τα σχετικά ζη-
τήµατα αποφασίζει η Σύγκλητος.

Άρθρο 69
Προσωπικό Ερευνητικών Κέντρων 

και Γραφείων Έρευνας

Τα Ερευνητικά Κέντρα και τα Γραφεία Έρευνας αποτελούνται
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από ερευνητικό και διοικητικό προσωπικό. O διορισµός και η υπη-
ρεσιακή κατάσταση των ερευνητών των Ερευνητικών Κέντρων,
καθώς και η πρόσληψη ειδικού, επιστηµονικού, τεχνικού ή διοι-
κητικού προσωπικού για την κάλυψη ειδικών αναγκών αυτών,
ρυθµίζονται από τον ν. 4310/2014 (Α’ 258). Ο διορισµός του διοι-
κητικού προσωπικού των Ερευνητικών Κέντρων και των Γραφείων
Έρευνας ρυθµίζεται από τον ν. 4765/2021 (Α’ 6) και υπόκειται
στον ετήσιο προγραµµατισµό προσλήψεων του άρθρου 51 του
ν. 4622/2019 (Α’ 133), ενώ η υπηρεσιακή κατάσταση αυτού ρυθ-
µίζεται από τον Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικη-
τικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26).
Ο διορισµός και η υπηρεσιακή κατάσταση του ερευνητικού προ-
σωπικού των Γραφείων Έρευνας ρυθµίζεται από εσωτερικούς
κανονισµούς και αποφάσεις οργάνων της Ακαδηµίας για τα Γρα-
φεία Έρευνας.

Άρθρο 70
Οικονοµικά ζητήµατα

Για τα οικονοµικά ζητήµατα των Ερευνητικών Κέντρων και των
Γραφείων Έρευνας αποφασίζει η Σύγκλητος, ύστερα από εισή-
γηση της Εφορευτικής Επιτροπής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΖ’
ΠΟΡΟΙ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 71
Πηγές των πόρων

1. Οι Πόροι της Ακαδηµίας προέρχονται από:
α) επιχορηγήσεις από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-

γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, 
β) το εθνικό και συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του προγράµ-

µατος δηµοσίων επενδύσεων, καθώς και από άλλα ηµεδαπά και
αλλοδαπά χρηµατοδοτικά εργαλεία, 

γ) τα έσοδα από την εκµετάλλευση της περιουσίας της και τις
πωλήσεις των δηµοσιευµάτων και λοιπών έργων της,

δ) τα έσοδα από την παραχώρηση άδειας εκµετάλλευσης των
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας επί των δηµοσιευµάτων και
λοιπών έργων και άδειας χρήσης, φωτογράφησης ή κινηµατο-
γράφησης του Μεγάρου της και του χώρου που το περιβάλλει,
εξαιρουµένων των περιπτώσεων παραγωγής απεικονίσεων και
αντιγράφων που εµπίπτουν στο άρθρο 46 του Κώδικα νοµοθε-
σίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτι-
στικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), περί πρόσβασης και
χρήσης µνηµείων και χώρων, 

ε) τα έσοδα από γνωµοδοτικές ή ερευνητικές υπηρεσίες, τις
οποίες µπορεί να παρέχει η Ακαδηµία, δια των Ερευνητικών Κέ-
ντρων και των Γραφείων Έρευνας, σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
ή βάσει προγραµµατικών συµφωνιών ή άλλων συµβάσεων, που
µπορεί να συνάπτει µε φορείς του δηµόσιου τοµέα,

στ) τα έσοδα από τα ετήσια περισσεύµατα των δωρεών και
κληροδοτηµάτων, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 8 του ν.
1771/1988 (Α’ 71),

ζ) τα έσοδα των δωρεών, κληρονοµιών και κληροδοσιών, που
καταλείπονται στην Ακαδηµία γενικά προς εξυπηρέτηση των σκο-
πών της ή χωρίς να ορίζεται στις συστατικές πράξεις αυτών η εκ-
πλήρωση ειδικού σκοπού, καθώς και των κληροδοτηµάτων των
οποίων η διαχείριση έχει ανατεθεί στην Ακαδηµία µε διάταξη
νόµου. Στα κληροδοτήµατα του πρώτου εδαφίου περιλαµβάνο-
νται και τα Γενικά Κληροδοτήµατα υπέρ εκπαιδεύσεως και τα
κληροδοτήµατα Δηµητρίου Δωρίδη και Ιωάννη Βόζου, των
οποίων η διαχείριση µεταβιβάστηκε στην Ακαδηµία µε την παρ.
4 του άρθρου 104 της από 18 Μαρτίου 1926 συντακτικής απόφα-
σης περί οργανισµού της Ακαδηµίας Αθηνών, που κυρώθηκε µε
το άρθρο πρώτο του ν. 4398/1929 (Α’ 308).

2. Όλοι οι χρηµατικοί πόροι της Ακαδηµίας τηρούνται σε ειδι-
κούς λογαριασµούς στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΗ’

ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΤΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΤΗΣ 
ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΤΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ

Άρθρο 72
Προϋπολογισµοί

Η διαχείριση των πόρων και της περιουσίας της Ακαδηµίας,
καθώς και των υπέρ αυτής δωρεών και κληροδοτηµάτων ενερ-
γείται από τη Σύγκλητο βάσει προϋπολογισµών, οι οποίοι συντάσ-
σονται από τις αρµόδιες Διευθύνσεις της Ακαδηµίας και
εγκρίνονται από την Ολοµέλεια, ύστερα από εισήγηση της Συ-
γκλήτου.

Άρθρο 73
Δαπάνες και εντάλµατα

1. Καµία δαπάνη δεν επιτρέπεται να γίνει χωρίς πίστωση στον
αντίστοιχο προϋπολογισµό και χωρίς απόφαση της Συγκλήτου
της Ακαδηµίας ως διατάκτη ή άλλου οργάνου της, το οποίο έχει
εξουσιοδοτηθεί από τη Σύγκλητο σύµφωνα µε την περ. δ) της
παρ. 1 του άρθρου 42 ή έχει οριστεί ως δευτερεύων διατάκτης.

2. Οι κανόνες του Δηµόσιου Λογιστικού και του Κώδικα Κοινω-
φελών Περιουσιών και Σχολαζουσών Κληρονοµιών (ν. 4182/2013,
Α’ 185) τηρούνται για τις δαπάνες σε βάρος του προϋπολογισµού
ιδίων πόρων της Ακαδηµίας και των προϋπολογισµών των υπέρ
αυτής δωρεών και κληροδοτηµάτων αντιστοίχως. Όλες οι δαπά-
νες της Ακαδηµίας, πλην αυτών των προϋπολογισµών των δω-
ρεών και κληροδοτηµάτων, εκκαθαρίζονται από τη Διεύθυνση
Οικονοµικών Υπηρεσιών και πληρώνονται µε βάση χρηµατικά
εντάλµατα, τα οποία εκδίδει ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης
αυτής ή ο νόµιµος αναπληρωτής του. Οι δαπάνες των προϋπο-
λογισµών των δωρεών και κληροδοτηµάτων της Ακαδηµίας εκ-
καθαρίζονται από τη Διεύθυνση Διαχείρισης Κληροδοτηµάτων
και πληρώνονται µε βάση χρηµατικά εντάλµατα, τα οποία εκδίδει
ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης αυτής ή ο νόµιµος αναπληρω-
τής του. Οι αρµοδιότητες των διευθύνσεων αυτών και των επιµέ-
ρους τµηµάτων καθορίζονται λεπτοµερώς στον Οργανισµό
Διοικητικών Υπηρεσιών της Ακαδηµίας. 

3. Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Ταµείου ή ο νόµιµος αναπλη-
ρωτής του εξοφλεί τα χρηµατικά εντάλµατα, είναι αρµόδιος για
την έκδοση εντολών και επιταγών για την εξόφλησή τους και για
την πληρωµή των δαπανών της Ακαδηµίας και των δωρεών και
κληροδοτηµάτων της. Για την πληρωµή ποσών δυνάµει εντολών,
επιταγών και κάθε µέσου πληρωµής, που υπερβαίνουν τις τρεις χι-
λιάδες (3.000) ευρώ, απαιτείται συνυπογραφή από τον Έφορο της
Ακαδηµίας ή τον νόµιµο αναπληρωτή του. Το ανωτέρω ποσό δύ-
ναται να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση της Συγκλήτου.

Άρθρο 74
Αναµόρφωση προϋπολογισµών

Αν υπάρχει ανάγκη διενέργειας δαπανών για τις οποίες δεν
έχουν προβλεφθεί πιστώσεις στους προϋπολογισµούς ή αυτές
που έχουν προβλεφθεί δεν επαρκούν, οι προϋπολογισµοί µπορεί
να αναµορφώνονται µε απόφαση της Συγκλήτου, ύστερα από ει-
σήγηση του Γενικού Γραµµατέα και προηγούµενη αιτιολογική έκ-
θεση του Προϊσταµένου της αρµόδιας Διεύθυνσης. Η απόφαση
της Συγκλήτου για αναµόρφωση προϋπολογισµού και τα δικαιο-
λογητικά πληρωµής των δαπανών υποβάλλονται προς έγκριση
στην αµέσως επόµενη συνεδρία της Ολοµέλειας.

Άρθρο 75
Απαλλαγές

1. Το Μέγαρο της Ακαδηµίας επί της οδού Πανεπιστηµίου 28
και τα πάσης φύσεως ακίνητα ιδιοκτησίας της Ακαδηµίας, εφό-
σον αυτά χρησιµοποιούνται για τις ανάγκες της σύµφωνα µε τους
σκοπούς της, απαλλάσσονται από κάθε δηµοτικό τέλος και δη-
µοτικό φόρο.

2. Τα ακίνητα της Ακαδηµίας δεν υπόκεινται σε χρησικτησία,
τακτική ή έκτακτη.
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Άρθρο 76
Δωρεές και κληροδοτήµατα

Οι απολογισµοί και η διαχείριση των πόρων και της περιουσίας
της Ακαδηµίας και των υπέρ αυτής δωρεών και κληροδοτηµάτων,
καθώς και των κοινωφελών ιδρυµάτων, που εποπτεύονται από
την Ακαδηµία, ελέγχονται από την Ολοµέλεια.

Άρθρο 77
Οφειλές τρίτων

Οι οφειλές τρίτων προς την Ακαδηµία και τα υπέρ αυτής κλη-
ροδοτήµατα από κάθε νόµιµη ή συµβατική αιτία καταλογίζονται
µε απόφαση της Συγκλήτου, η οποία αποτελεί τον νόµιµο τίτλο
µε την έννοια του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΘ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 78
Διεθνές κοινό των Ακαδηµιών

Η Ακαδηµία Αθηνών συµµετέχει στην ίδρυση του διεθνούς Κοι-
νού των Ακαδηµιών, ως σωµατείου, το οποίο θα εδρεύει στην
Αθήνα επί ακινήτου ιδιοκτησίας της στην Ακαδηµία Πλάτωνος
(κληροδότηµα Παναγιώτη Αριστόφρονος).

Άρθρο 79
Έµβληµα Ακαδηµίας

Η σφραγίδα, τα µετάλλια, τα σήµατα, τα διπλώµατα, τα δηµο-
σιεύµατα, τα έγγραφα και όλα τα έντυπα της Ακαδηµίας, των
Ερευνητικών Κέντρων και των Γραφείων Έρευνας φέρουν την κε-
φαλή της Αθηνάς, εµπνευσµένη από αργυρό διπλό στατήρα των
Θουρίων και τις λέξεις «Ακαδηµία Αθηνών».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Κ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΤΕΛΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 80
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση της Συγκλήτου εκδίδονται εσωτερικοί κανονι-
σµοί, µε τους οποίους καθορίζονται η λειτουργία, τα καθήκοντα
και τα έργα των µόνιµων Επιτροπών της Ακαδηµίας, ελλείψει δε
αυτών, η Σύγκλητος µε µόνη απόφασή της καθορίζει τα καθήκο-
ντα και τα έργα τους.

2. Με απόφαση του Προέδρου προσδιορίζονται έγγραφα εξει-
δικευµένης ή ήσσονος σηµασίας, για τα οποία ενηµερώνονται
άλλοι υπηρεσιακοί παράγοντες αντ’ αυτού. 

3. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, µετά από προηγούµενη πρόταση της Ολοµέλειας της Ακα-
δηµίας προς αυτόν, ιδρύεται και οργανώνεται νέο Ερευνητικό
Κέντρο της Ακαδηµίας. Για την πρότασή της η Ολοµέλεια λαµ-
βάνει υπόψη εισήγηση της Τάξης, η οποία είναι αρµόδια ανάλογα
µε το επιστηµονικό πεδίο του προς ίδρυση Κέντρου. Αν υπάρχει
µερική επικάλυψη του γνωστικού πεδίου του υπό ίδρυση Ερευ-
νητικού Κέντρου µε επιστηµονικά πεδία που θεραπεύουν παρα-
πάνω από µία Τάξεις, εφαρµόζεται αναλόγως η παρ. 2 του
άρθρου 8.

4. Με απόφαση της Ολοµέλειας, ύστερα από πρόταση της οι-
κείας ή των οικείων Τάξεων, ιδρύονται Γραφεία Έρευνας, ορίζο-
νται ο επιστηµονικός τοµέας και τα µέσα επίτευξης του σκοπού
αυτών, καθώς και λεπτοµερειακά θέµατα λειτουργίας τους.

5. Ο Εσωτερικός Κανονισµός της Ακαδηµίας και οι Εσωτερικοί
Κανονισµοί των Ερευνητικών Κέντρων και των Γραφείων Έρευ-
νας συντάσσονται από τη Σύγκλητο και εγκρίνονται από την Ολο-
µέλεια µε απόφαση, η οποία λαµβάνεται µε απαρτία των δύο

τρίτων (2/3) των ενεργών τακτικών µελών της Ακαδηµίας και µε
απόλυτη πλειοψηφία των ενεργών τακτικών µελών της. Οι Κανο-
νισµοί και οι διατάξεις διαταγµάτων και κανονιστικών πράξεων
που ρυθµίζουν τη λειτουργία των Ερευνητικών Κέντρων και των
Γραφείων Έρευνας τροποποιούνται, συµπληρώνονται, κωδικο-
ποιούνται και καταργούνται µε την ίδια διαδικασία.

6. Με απόφαση της Ολοµέλειας για προκήρυξη θέσης τακτικού
µέλους και την αναγγελία αυτής, ο Πρόεδρος και ο Γενικός Γραµ-
µατέας από κοινού εκδίδουν προκήρυξη, που αναρτάται στο πρό-
γραµµα «Διαύγεια», στον ιστότοπο της Ακαδηµίας Αθηνών,
καθώς και σε δύο (2) τουλάχιστον καθηµερινές εφηµερίδες πα-
νελλαδικής κυκλοφορίας, µε την οποία ορίζονται οι λεπτοµέρειες
κατάθεσης αίτησης και τάσσεται εύλογη προθεσµία, τουλάχιστον
ενός (1) µηνός.

7. Με απόφαση της Συγκλήτου, µετά από εισήγηση του Εφό-
ρου, καθορίζονται τα έξοδα κίνησης, έρευνας και παράστασης
των µελών της Ακαδηµίας και των ξένων εταίρων.

Άρθρο 81
Τελικές διατάξεις

Ο παρών Οργανισµός κατισχύει κάθε αντίθετης γενικής ή ειδι-
κής διάταξης του Εσωτερικού Κανονισµού της Ακαδηµίας, του
Εσωτερικού Κανονισµού των εκδόσεων του Γραφείου Δηµοσιευ-
µάτων και του Οργανισµού Διοικητικών Υπηρεσιών της Ακαδη-
µίας, που ισχύουν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 82
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι θητείες των τριών (3) Γραµµατέων της Ακαδηµίας, των
Γραµµατέων των Τάξεων και των µελών συλλογικών οργάνων,
που διανύονται κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, εξαντλού-
νται έως το τέλος του χρόνου που προβλεπόταν κατά την εκλογή
τους.

2. Οι εκλογές Αντιπροέδρου της Ακαδηµίας και των Τάξεων
που έχουν γίνει έως την έναρξη ισχύος του παρόντος παραµέ-
νουν σε ισχύ. 

3. Οι διαδικασίες εκλογής µελών, για τις οποίες έχει οριστεί
τριµελής εισηγητική επιτροπή από τις Τάξεις έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος, συνεχίζονται και ολοκληρώνονται σύµ-
φωνα µε τον Οργανισµό της Ακαδηµίας που κυρώθηκε µε τον ν.
4398/1929 (Α’ 308).

4. Έως τη σύσταση του Τµήµατος Ταµείου της παρ. 3 του άρ-
θρου 73 τα χρηµατικά εντάλµατα εξοφλούνται και οι εντολές, οι
επιταγές και τα µέσα πληρωµών υπογράφονται είτε από τον
Έφορο, για ποσό έως χίλια πεντακόσια (1.500) ευρώ ανά χρηµα-
τικό ένταλµα ή πληρωµή είτε από τον Πρόεδρο και τον Γενικό
Γραµµατέα της Ακαδηµίας, για οποιοδήποτε άλλο ποσό.

5. Έως την έκδοση των Εσωτερικών Κανονισµών των Γραφείων
Έρευνας, σύµφωνα µε την παρ. 5 του                            άρθρου
80, τα θέµατα που αφορούν στη στελέχωση και τη λειτουργία
τους, ρυθµίζονται µε απόφαση της Συγκλήτου.

Άρθρο 83
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) Τα άρθρα 2 έως 119 του ν. 4398/1929 (Α’ 308), περί κυρώ-

σεως και τροποποιήσεως της από 18 Μαρτίου 1926 συντακτικής
αποφάσεως περί οργανισµού της Ακαδηµίας Αθηνών. Το άρθρο
1 του ιδίου νόµου, περί ιδρύσεως και σκοπού της Ακαδηµίας, πα-
ραµένει σε ισχύ, µόνο σε ό,τι αφορά την ίδρυση της Ακαδηµίας
και καταργείται σε ό,τι αφορά τον σκοπό της. 

β) Το π.δ. της 24ης.2.1927 «Περί του εθνικού αριστείου των
επιστηµών, των γραµµάτων και των καλών τεχνών» (Α’ 32) και ο
από 23.2.1933 Κανονισµός απονοµής του, που αποφασίσθηκε
από την Ολοµέλεια της Ακαδηµίας. 

ΜΕΡΟΣ Β’

18254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 
ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 84
Ρύθµιση για οργανικές θέσεις κλάδων εκπαιδευτικού προ-

σωπικού της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης - 
Προσθήκη άρθρου 13Α στον ν. 1566/1985

Στον ν. 1566/1985 (Α’167), µετά από το άρθρο 13, προστίθεται
άρθρο 13Α ως εξής:

«Άρθρο 13Α
Ρύθµιση για οργανικές θέσεις κλάδων εκπαιδευτικού προσω-

πικού της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης

1. Συστήνονται,  πλέον των υφισταµένων, χίλιες επτακόσιες εί-
κοσι τρεις (1.723) οργανικές θέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, µε ταυτόχρονη κατάργηση ισάριθ-
µων θέσεων από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στους κλάδους
ΠΕ05 ΓΑΛΛΙΚΗΣ, ΠΕ06 ΑΓΓΛΙΚΗΣ, ΠΕ07 ΓΕΡΜΑΝΙΚΗΣ, ΠΕ08
ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΩΝ, ΠΕ86 ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ και στους κλάδους / ει-
δικότητες ΠΕ79 ΜΟΥΣΙΚΗΣ: ΠΕ79.01 ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΕΠΙΣΤΗΜΗΣ,
ΠΕ91 ΘΕΑΤΡΙΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ: ΠΕ91.01 ΘΕΑΤΡΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ και
ΠΕ91.02 ΔΡΑΜΑΤΙΚΗΣ ΤΕΧΝΗΣ, ως ακολούθως: 

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού οι οργανικές θέσεις κατά κλάδο / ειδικότητα της παρ.
1 κατανέµονται σε Διευθύνσεις Εκπαίδευσης, ανά περιοχή µετά-
θεσης και σε σχολικές µονάδες και διατίθενται για την οριστική
τοποθέτηση εκπαιδευτικών που βρίσκονται στη διάθεση των πε-
ριφερειακών υπηρεσιακών συµβουλίων και την εξέταση εµπρό-
θεσµων αιτήσεων µετάθεσης κατά το σχολικό έτος 2023-2024, οι
οποίες δεν ικανοποιήθηκαν ως προς οποιαδήποτε επιλογή. Οι ορ-
γανικές θέσεις που αποµένουν κενές, µετά την εξέταση των ως
άνω αιτήσεων µετάθεσης, διατίθενται για διορισµό.

3. Οι οργανικές θέσεις της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που
καταργούνται σύµφωνα µε την παρ. 1 είναι οι ακόλουθες: οκτα-
κόσιες (800) οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ05 ΓΑΛΛΙΚΗΣ, πε-
ντακόσιες σαράντα εννέα (549) οργανικές θέσεις του κλάδου
ΠΕ06 ΑΓΓΛΙΚΗΣ, δεκατέσσερις (14) οργανικές θέσεις του κλάδου
ΠΕ07 ΓΕΡΜΑΝΙΚΗΣ, οκτώ (8) οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ79
ΜΟΥΣΙΚΗΣ, τριακόσιες πενήντα δύο (352) οργανικές θέσεις του
κλάδου ΠΕ86 ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ.»

Άρθρο 85
Σύσταση οργανικών θέσεων Ειδικού Εκπαιδευτικού Προ-

σωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού στις Σχολικές
Μονάδες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης - Προσθήκη άρ-

θρου 35Α στον ν. 1566/1985

Στον ν. 1566/1985 (Α’167), µετά από το άρθρο 35, προστίθεται
άρθρο 35Α ως εξής:

«Άρθρο 35Α
Σύσταση οργανικών θέσεων Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπι-

κού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού στις Σχολικές Μονά-
δες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης

1. Συστήνονται, πλέον των υφιστάµενων, χίλιες πεντακόσιες
πενήντα πέντε (1.555) οργανικές θέσεις Ειδικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού
(Ε.Β.Π.) στις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης
(Σ.Μ.Ε.Α.Ε.) της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, µε ταυτόχρονη κατάργηση ισάριθµων θέσεων από τη δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση, ως ακολούθως:

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού οι θέσεις της παρ. 1 κατανέµονται σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε., ανά
περιοχή µετάθεσης της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης και διατίθενται για την εξέταση εµπρόθεσµων αιτή-
σεων µετάθεσης σχολικού έτους 2023-2024, οι οποίες δεν
ικανοποιήθηκαν ως προς οποιαδήποτε επιλογή. Οι οργανικές θέ-
σεις που αποµένουν κενές µετά την εξέταση των ως άνω αιτή-
σεων µετάθεσης διατίθενται για διορισµό.

3. Οι οργανικές θέσεις της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που
καταργούνται σύµφωνα µε την παρ. 1 είναι οι ακόλουθες: πεντα-
κόσιες (500) οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ02 ΦΙΛΟΛΟΓΟΙ,
τριακόσιες (300) οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ03 ΜΑΘΗΜΑ-
ΤΙΚΟΙ, τριακόσιες (300) οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ04 ΦΥ-
ΣΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ, διακόσιες πενήντα πέντε (255) οργανικές
θέσεις του κλάδου ΠΕ11 ΦΥΣΙΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ και διακόσιες (200)
οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ01 ΘΕΟΛΟΓΟΙ.»

Άρθρο 86
Προσόντα για τη συµµετοχή στη διαδικασία επιλογής διευ-

θυντών δηµόσιων σχολών Ανώτερης 
Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Τροποποίηση περ. β) παρ. 1

άρθρου 31 ν. 4763/2020

Στην περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 4763/2020 (Α’ 254),
περί των προσόντων για τη συµµετοχή στη διαδικασία επιλογής
Διευθυντών Δηµόσιων Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «δηµόσιου Ι.Ε.Κ.»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «δηµόσιας Σ.Α.Ε.Κ.», β) στο δεύτερο
εδάφιο «ανώτατης εκπαίδευσης της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «ή δίπλωµα τµήµατος ή σχολής πα-
νεπιστηµιακού ή τεχνολογικού τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης
ή Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Τ.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή
ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο αντίστοιχης ειδικότητας
σχολών», γ) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «των Ι.Ε.Κ.» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «των Σ.Α.Ε.Κ.» και δ) το τρίτο εδάφιο αντι-
καθίσταται και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής: 
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«β) Ο Διευθυντής δηµόσιας Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µπορεί να είναι
µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος ή µόνιµος εκπαιδευτικός της δη-
µόσιας εκπαίδευσης. Ο Διευθυντής πρέπει να διαθέτει αυξηµένα,
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα, πτυχίο ή δίπλωµα τµήµατος ή
σχολής πανεπιστηµιακού ή τεχνολογικού τοµέα της ανώτατης εκ-
παίδευσης ή Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Τ.Ε.Ι.)  της
ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο αντίστοιχης
ειδικότητας σχολών της αλλοδαπής, επιστηµονική, τεχνική ή
άλλη κατάρτιση, εµπειρία στην επαγγελµατική εκπαίδευση ή κα-
τάρτιση που καλύπτει τις ανάγκες διοίκησης εκπαιδευτικού ορ-
γανισµού της φύσης και της αποστολής των Σ.Α.Ε.Κ.. Συνεκτι-
µάται µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών επιπέδου 7 του Ε.Π.Π.
(Εθνικού Πλαισίου Προσόντων) ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµος ή ισό-
τιµος της αλλοδαπής, καθώς και επαγγελµατική και διοικητική
εµπειρία.»

Άρθρο 87
Κάλυψη συνολικών δαπανών µετακινήσεων εκτός 
έδρας υπαλλήλων του Εθνικού Κέντρου Άµεσης 

Βοήθειας για τα έτη 2024 και 2025 - Προσθήκη παρ. 2Β
στο άρθρο 100 του ν. 4270/2014

Στο άρθρο 100 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), περί της έννοιας, των
προϋποθέσεων και της διαδικασίας έκδοσης χρηµατικών ενταλ-
µάτων προπληρωµής, προστίθεται παρ. 2Β ως εξής:

«2.Β. Ειδικά για τα έτη 2024 και 2025 επιτρέπεται η έκδοση
Χ.Ε.Π., µε έναν υπόλογο, χωρίς να απαιτείται αιτιολογηµένη από-
φαση, για την κάλυψη συνολικών δαπανών µετακινήσεων εκτός
έδρας, σύµφωνα την παρ. 1, περί του ορισµού των δαπανών µε-
τακίνησης, του άρθρου 1 της υποπαρ. Δ.9 του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’94), υπαλλήλων του κλάδου ΔΕ Πληρωµάτων Ασθε-
νοφόρων, ειδικότητας ΔΕ Πληρωµάτων Ασθενοφόρων του Εθνι-
κού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (ΕΚΑΒ), προκειµένου να αντιµε-
τωπιστούν έκτακτες ή αυξηµένες υπηρεσιακές ανάγκες και να
ενισχυθεί η επιχειρησιακή δράση τοµέων του ΕΚΑΒ κατά το διά-
στηµα από 1η Μαΐου έως και 30 Σεπτεµβρίου των προαναφερό-
µενων ετών.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 88
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει

από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
2. Η διαδικασία του άρθρου 72 για τους προϋπολογισµούς δω-

ρεών και κληροδοτηµάτων εφαρµόζεται από το έτος 2025.

Αθήνα,                                2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 4. ΥΓΕΙΑΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

7. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.02’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 11 Ιουλίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Τουρισµού: «Ενίσχυση των τουριστικών υποδο-
µών και της τουριστικής εκπαίδευσης, επικαιροποίηση του πλαι-
σίου άσκησης του επαγγέλµατος των ξεναγών και των χρονοµε-
ριστικών µισθώσεων, ρυθµίσεις τουριστικών φορέων και άλλες
διατάξεις για την ενίσχυση του τουρισµού», σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

18256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


